
تیم ملی؟ 

چــرا؟
در مورد حمید مطهری که به کادرفنی تیم 

ملی اضافه شد
آخرین تصمیم امیر قلعه نویی برای کادرفنی تیم 
ملی، مثل تصمیمات قبلی او مناقشه برانگیز شده 
است. اگر پیش از این به کم تجربگی آندرانیک 
تیموریان اشاره می شــد و اینکه امثال سعید 
الهویی در قواره های حضــور روی نیمکت تیم 
ملی نیســتند، حالا انتخــاب حمید مطهری 
به عنوان جدیدترین دستیار امیر، فصل تازه ای 
در این قبیل مباحثات گشــوده است. مطهری 
یک دوره کاملا ناکام ســرمربیگری در نساجی 
مازندران داشت. او که به واسطه اظهارات شیک 
و  تر و تمیزش زیر ذره بین رفته، در عمل نتوانست 
به اندازه سخنوری هایش عملکرد قابل توجهی 
داشته باشــد. او در نســاجی آنقدر بد نتیجه 
گرفت که با وجود تمدید شتاب زده و زودهنگام 
قراردادش، در نهایت از کار برکنار شــد. فصل 
آخر حضور مطهری روی نیمکت پرسپولیس 
هم موفقیت آمیــز نبود و او به عنوان دســتیار 
یحیی گل محمدی تماشاگر قهرمانی استقلال 
و فرهاد مجیدی شــد. در چنین شرایطی، این 
سؤال به وجود می آید که مطهری بر چه اساسی 
به عنوان عضوی از کادرفنی تیم ملی برگزیده 
شده است؟ آیا این انتخاب واقعا شایسته سالارانه 
بوده یا امیر صرفا به دنبال برقراری توازن رنگی 
بین دستیاران خود است؟ فراموش نمی کنیم 
دوره اول حضور قلعه نویی در تیم ملی را که  ناصر 
ابراهیمی و افشین پیروانی را از اردوگاه سرخ ها 
کنار خودش گنجاند تا مثلا برچسب استقلالی 
بودن نخورد. گویا این بار هم همان اتفاق در حال 

تکرار است.

سمبل آشفتگی!
تیم ملی امید همچنان ســرمربی نــدارد اما 
سخنگوی فدراســیون فوتبال اخیرا از انتخاب 
این سرمربی خبر داده است. اگر چنین انتخابی 
صورت گرفته، معلوم نیســت چرا فدراسیون 
مثل یک راز ســر به مهر با آن برخورد می کند. 
شــاید دلیلش این باشد که ســرمربی مدنظر 
فدراسیونی ها فعلا در لیگ برتر مشغول است. 
به هر حال تیم ملی امید مثل همیشــه نمادی 
از آشفتگی و تصمیم های ناکارآمد است؛ تیمی 
که برای مدت ها کاملا رها شــده بود و حالا هم 

خبرهای خوبی در اطرافش به گوش نمی رسد.

   نیمکت خالی
کمی بعد از شروع دوران حضور دوباره مهدی تاج 
در فدراسیون فوتبال، قرارداد سرمربی پیشین 
تیم ملی امید تمام شد. در همان روزها قرار بود 
سرمربی جدید معرفی شود اما فدراسیون کاملا 
خودش را با تیم ملی بزرگسالان سرگرم کرد. تیم 
ملی سرمربی اش را تغییر داد، به جام جهانی رفت 
و در دور گروهی حذف شد، جانشین کی روش 
را شناخت و حتی در نخســتین اردوها با امیر 
قلعه نویی در یک قاب قــرار گرفت اما هنوز که 
هنوز است امیدها سرمربی ندارند. فدراسیون 
منتظر چه اتفاقی اســت تا این مربی را معرفی 
کند؟ چه کسی باید در همه این مدت ستاره های 
جوان لیگ را زیرنظر می گرفــت؟ خالی بودن 
این نیمکت در این مدت طولانی، اثرات مخرب 

زیادی خواهد داشت.

   یک تضاد همیشگی
برای مدت ها حکم مدیریت حبیب کاشانی در 
رده امید صادر نمی شد و حتی او هم بلاتکلیف 
بود. کاشانی درواقع نماینده کمیته بین المللی 
المپیــک در تیم ملی امید به شــمار می رود. 
یکی از دلایلی که همیشه تیم ملی امید را به 
بحران کشانده، تعارض بین کمیته المپیک و 
فدراسیون فوتبال بوده است. این دو نهاد هرگز 
به هماهنگی کافی در تصمیم گیری نرسیده اند 
و تعارض بیــن آنها از میزان اشتراکات شــان 
بیشتر بوده اســت. به نظر می رسد این تعارض 
در دوران جدید هم ادامه خواهد داشــت. این 
اصلا تصادفی نیســت که فوتبال ایران در رده 
امید معمولا همیشه در مسیر صعود به المپیک 
شکســت می خورد، این شکســت ها نتیجه 
انتخاب های بــد و ناهماهنگی گســترده در 

فوتبال ایران هستند.

   اوج شایسته سالاری! 
گفته می شود حبیب کاشــانی 3گزینه برای 
هدایت امیدها دارد که جدی ترین شان مهدی 
تارتار است؛ چهره ای که این فصل اصلا در ذوب 
خوب نتیجه نگرفته و عملکرد قابل قبولی در این 
باشگاه نداشته اســت. آیا این همه انتظار برای 
انتخاب سرمربی، درنهایت باید به چنین انتخابی 

ختم شود ؟ البته در فوتبالی 
که حمید مطهری را با آن 

فصل افتضاح در نساجی روی نیمکت تیم ملی 
می نشانند، هیچ چیز دور از انتظار نخواهد بود.
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صمد وارد می شود؟
فدراسیون بسکتبال در حال انتخاب سرمربیان اروپایی برای تیم های 

ملی مردان و زنان است. گفته می شود بچروویچ با دستیاری صمد 
نیکخواه بهرامی سرمربی مردان می شود

مشکل و مشکل تر
همانطور که رقابت در بالای جدول لیگ جذاب شده، رقابت در انتهای 

جدول و تلاش برای بقا هم به اوج حساسیت رسیده؛ کار آبادان برای ماندن 
سخت است و کار مس کرمان خیلی سخت تر
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هدیه خدا بود
ساپینتو دیروز سعی کرد تیم ناامیدش را از جا بلند 
کند. او با این جمله که »هیچ چیز تمام نشده است«  
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 صفحه18
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صفحه17

زیر آفتاب تند تابستان یا برف و بوران زمستان، در شهرهای بزرگ و 
روستاهای دورافتاده و کوچک، رکاب زده و شهر به شهر سفر کرده 
تا سفیر صلح و دوستی و حمایت از محیط زیست باشد. حالا بیشتر 
از 20سال اســت که کرامت عزیززاده این عضو فدراسیون 
دوچرخه سواری، نه فقط در ایران، بلکه در کشورهای آسیایی 
و اروپایی هم رکاب زده و بیش از 40هزار نهال دوســتی 
کاشته تا به مردم بگوید اگر برای نجات محیط زیست با هم 

همراه شویم، آرزوی دیرینه او برآورده می شود...

آرزوی مردی که 20سال رکاب زده و هزاران نهال  کاشته است
درخت می کارم تا ایران گلستان شود

9

11

12

دغدغه محیط زیست کشور را دارد و از سال ها قبل قدم 
در راه دشواری گذاشته که عوایدش نصیب نسل های 
بعدی بشر هم می شــود. کاظم نجاریون با راه اندازی 
یک صفحه  در دنیای مجازی با شعار »ما دیگه آشغال 
نمی ریزیم« فعالیت خود را برای نجات طبیعت آغاز 
کرده و با تشکیل گروه »رفتگران طبیعت« نخستین 
قدم در پاکسازی طبیعت و نگهداشت محیط زیست 

را برداشته است...

ماجرای طراحی و ساخت توربین های بادی
تولید انرژی پاک  با مشارکت مردم 

کاظم نجاریون و گروهی به وسعت ایران
رفتگران طبیعت

10

به هر محفل و مکانی می رود، نشــانی از خودش به جا می گذارد. 
گاهی از همه دوســتانش می خواهد که هسته های میوه هایشان 
را جمع کنند و در فصل مناســب با هم بکارند یا پساب های 
ناشی از شستن ســبزی، برنج و میوه ها را در بطری  بریزند 
تا برای آبیاری فضای ســبز و درختان محل استفاده کنند. 
حتی برای اینکه درختی قطع و به زغال تبدیل نشود، از همه 
می خواهد تا پوست گردو، بادام و تخمه ها را جمع و با ترفندی 

استفاده کنند...

زهرا طالبیان برای نجات درختان دست از تلاش برنمی دارد
درخت را زغال نکنیم!

ورود یک شــرکت دانش بنیان به دنیای تولید توربین های 
بادی در ایران برای همه دوستداران محیط زیست یک خبر 

خوشحال کننده است. متخصصان ایرانی بعد از تحقیق 
و پژوهش های فراوان موفق به ســاخت توربین های 
بادی شده اند که کار این توربین ها تولید انرژی پاک و 
سازگار با محیط زیست است.  سید مرتضی حسینی، 

یکی از همین متخصصان داخلی است...

ویژه های  امروز

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.31  No.8757  THU  APR.27  2023 

2

می
اظ

د ک
اوو

ي/ د
هر

مش
ح: ه

طر

 افزایش سهم مردم
 از وام بانکی

 15/4درصد تسهیلات بانکی در سال 1401
به خانوارها پرداخت شده است
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 اصل ماجرای شایعه 
دادن رشوه به نمایندگان برای 
 جلوگیری از استیضاح را 
با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرمسئول

پرونده ویژه

 یک نماینده، دولت را  
به پرداخت رشوه با خودروی لوکس 
 برای جلوگیری از استیضاح 
 متهم کرد

   هیأت نظارت بر رفتار 

نمایندگان کجاست؟

تکذیب یک اتهام  عجیب به دولت و مجلس

دیدگاه
سید محمد حسینی ؛ معاون پارلمانی رئیس جمهور

اینکه نمایندگان مجلس شــورای اسلامی حافظ 
منافع حوزه هــای انتخابیه خود باشــند، طبیعی 
است. وجود برخی کمبودها  و مشکلاتی که ممکن است هر یک از این حوزه ها 
داشته باشند و همچنین مطالبات مردم در هر یک از این بخش ها، نمایندگان 
مجلس را ناچار می کند تا مطالبات حوزه انتخابیه شان را از دولت پیگیری کنند. 
ازســوی دیگر، امکانات دولت محدود اســت و نمی تواند تمامی خواسته های 
نمایندگان را پاسخ دهد چرا که برای برخی از مطالبات مطرح شده اعتباری در 
لایحه بودجه پیش بینی نشده است. با این حال، دولت تلاش کرده است تا جایی 
که در توان دارد با شنیدن صدای نمایندگان مردم و مطالبات آنان به گونه ای 
عمل کند که بتواند زمینه را برای برطرف کردن چالش ها و مشکلاتی که مردم 
در حوزه های انتخابیه با آن روبه رو هستند، فراهم کند. علاوه بر این، رهبر معظم 
انقلاب اخیرا بر همکاری و تعامل بین قوای سه گانه و مخصوصا همکاری های 
دوجانبه میان مجلس شورای اسلامی و دولت تأکید فرمودند. معتقدم علاوه بر 
تعامل، همدلی و هم افزایی نیز بین دولت و مجلس برای پیشبرد هر چه بهتر امر 

از اهمیت بالایی برخوردار است.
با وجود چنین توصیه ای شاهد هســتیم معدودی از نمایندگان که پیش تر در 
مجلس شورای اسلامی حضور داشــتند گاهی خواسته هایی مطرح می کنند 
که خارج از روابط و ضوابط میان مجلس شــورای اســلامی و دولت اســت؛ 
به عنوان نمونه، متأسفانه هفته گذشته شاهد سخنان توهین  آمیز و تند یکی 
از نمایندگان مجلس علیه رئیس جمهور بودیم. نبایــد فراموش کنیم که هر 
یک از مقامات کشور دارای جایگاه مخصوص به خود هستند و اگر انتقادی هم 
باشد باید در کمال احترام نقدها بیان شود. در حقیقت تخریب رئیس جمهور 
به علت برآورده نشدن مطالبات، منطقی نیســت و نمایندگان باید با استدلال 
منطقی، خواســته و انتقاد خود را مطرح کنند تا مورد توجه و رسیدگی قرار 
گیرد. دولت نیز همیشــه همراه نمایندگان مجلس بوده و گوشی شنوا برای 
شنیدن خواسته های آنان داشته اســت. فکر نمی کنم دولتی به اندازه دولت و 
رئیس جمهور سیزدهم این چنین تعامل خوبی با مجلس شورای اسلامی داشته 
باشد؛ تا جایی که بسیاری از این تغییرهایی که در بدنه دولت رخ داده، در ابتدا از 
سوی نمایندگان مطرح شده است، اما در موضوع استیضاح وزیر صمت با وجود 
اصرار زیاد نمایندگان برای تغییر ایشان، شخص رئیس جمهور و دولت معتقدند 

ایشان باید ابقا شوند و ادامه خدمت دهند.

یکم. فکرکنید؛ در شرایطی که داد مردم از بیداد قیمت 
خودرو بلند است، خبر برسد دولت به مجلس خودروی 
شاسی بلند داده اســت تا در ازای این رشوه از خطای 

دولت چشم پوشی کند.
حالا خشم اجتماعی را تخمین بزنید. 

فرض کنید بلافاصله هم خبر تکذیب شود؛ آیا فایده دارد؟ اساسا تکذیب دیده می شود؟  
دوم. سخن کیلویی شنیده اید؟ غرض خدای ناکرده طعنه و حرف گوشه دار نیست. 

کلام کیلویی یک پرده زشت تر از کلام بی حساب و دیمی است.  
سخن دیمی و بی حساب چیست؟ سخنی که مبنا ندارد و بدون سند است. اما کیلویی 
سخن گفتن، همان سخن بی حسابی است که گوینده به عواقب آن نیز بی اعتناست. 

نگاه نمی کند این حرف چه عوارضی دارد و چطور می شود آن را جبران کرد. 
سوم. این روزها حرف بی حساب و کیلویی در شبکه های اجتماعی فراوان است و وبالی 
است دامنگیر. چپ و راست هم نمی شناسد. اشتباه نشود؛ منظور رسانه های شیطانی 
نیســت؛ آنها که کذاب اند و با دروغ جیره می گیرند. غرض آدم هایی اند که صفت 
کذاب بر آنها صدق نمی کند اما حرف بی حساب می زنند و کیلویی سخن می گویند. 
هرچه می شنوند و می بینند، بی درنگ توزیع می کنند. مثل آب خوردن آبرو می برند 
و ندیده و نشنیده قضاوت می کنند. چه بسیار روایت های بی حساب و کیلویی که در 

چرخه توزیع هیجانی، تبدیل به ابرروایتی ماندگار شده است.
چهارم. حرف بی حساب را می شود تکذیب و اصلاح کرد اما کیلویی سخن گفتن، 
الزاما با تکذیبیه جبران نمی شود. ضرر کیلویی سخن گفتن تنها در نادرستی سخن 
نیست، در عوارض جبران ناپذیر آن است. یک وقت حرف غلط و بی سند می زنیم اما 

یک وقت با این حرف غلط آبرو می بریم. تکذیبیه مگر جبران بی آبرویی می کند؟ 
با این توضیح  حرف بی حســاب از هیچ کس پذیرفته نیست اما خدا نکند آن هیچ 
کس، مسئول باشد. چرا؟ چون حرف بی حساب مسئول برخلاف افراد عادی، مصداق 

کیلویی سخن گفتن است. 
پنجم. حرف بی حساب را باید متناسب با »نادرستی سخن«  برخورد کرد اما سخن 
کیلویی را باید متناسب با »آثار نادرستی ســخن« برخورد کنند. آثار کلام مهم تر 
از خود کلام اســت. اتهام گوینده اولی خبر غلط است و اتهام گوینده دوم تشویش 
اذهان عمومی و برهم زدن امنیت روانی. این مردم چه گناهی کرده اند که در دعوای 
سیاسی آقایان اینطور با روح و روان شان بازی شود؟  با این توضیح، تکذیب ادعای 
نماینده مجلس در خصوص رشوه دولت کافی نیست، باید ذیل اتهام تشویش اذهان 

عمومی قهریه ورود کند.

دولت، شنونده خواسته های 
منطقی نمایندگان 

سخن کیلویی 

داده نما
گرافیک: بهروز قلی پور

ایران بیست و یکمین کشور موتوری جهان
آمارهای سازمان بین المللی سازندگان وسایل نقلیه موتوری

کشورهای دارای بیشترین ناوگان موتوری جهان

رتبه ایران از نظر سرانه خودرو در جهان

21 رتبه ایران از نظر تعداد خودروهای فعال در جهان

 یک میلیارد 
و 590 میلیون
خودروهای جهان

 15میلیون 
و 963دستگاه
خودروهای ایران

4درصد
رشد تعداد خودروهای فعال در جهان 

طی سال های 2015 تا 2020

2درصد
 رشد تعداد خودروهای فعال ایران 

طی سال های 2015 تا 2020

سرانه خودرو در ایران:

 183دستگاه 
به ازای هر هزار نفر

سرانه در قاره آسیا و اقیانوسیه:

دستگاه 
 
143

به ازای هر هزار نفر 

 318  
میلیون دستگاه

 289  
میلیون دستگاه

 76  
میلیون دستگاه

ژاپن آمریکا چین

کشورهای دارای بیشترین سرانه خودرو در جهان )تعداد به ازای هر هزار نفر(

 761خودرو 860خودرو 869خودرو

لهستان آمریکا نیوزیلند

کشورهای دارای کمترین سرانه خودرو در جهان )تعداد به ازای هر هزار نفر(

 33خودرو38خودرو 20خودرو

هند فیلیپین پاکستان

بازگشایی تفرجگاه 
سالمندان

تضمین وزیر برای 
امنیت اطلاعات

شفاف سازی درباره پایان آقایی دلار 
4پرونده قضایی

شهرداری در هفته سلامت 
برنامه هایی را پیش بینی کرده است

اتصال 4 پیام رسان به هم  باعث بروز شایعه 
درباره امنیت اطلاعات شده است

کشورهای مختلف جهان برای رهایی از سلطه دلار، سازوکارهای 
جدیدتری را تدارک دیده اند

 کدام کشورها در تجارت خارجی، دلار  را کنار گذاشته اند؟

از پرونده جمشید شارمهد تا  
پرونده شهادت آرمان علی وردی

صفحه22

صفحه24

صفحه2

صفحه7

صفحه4

سهم بخش های مختلف  از تسهیلات بانکی در سال قبل 

سال 1401

 7.4 درصد

کشاورزی

 39.9 درصد

خدمات

 8.8 درصد

بازرگانی

 37 درصد

صنعت و معدن

 6.8 درصد

ساختمان و مسکن
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شفاف سازی درباره 4پرونده قضایی
مسعود ستایشی، سخنگوی قوه قضاییه، در نشست  خبری دیروز 

خود، به تشریح مهم ترین پرونده های قضایی مطرح پرداخت.

پاسخ به شبهه هایی درباره پرونده هواپیمای اوکراینی
در بیست وهفتمین روز از فروردین ماه1402بود که رأی پرونده 
سانحه ســقوط هواپیمای اوکراینی، پس از 3ســال صادر شد. 
براساس رأی صادر شــده، متهم ردیف اول پرونده درمجموع  
به 13سال حبس تعزیری محکوم شــد. ستایشی تصریح کرد 
برخلاف ادعای مطرح شده، اساسا عنوان »محاربه« برای متهمان 
نمی توانسته مطرح باشد، چرا که متهم به تصور مقابله با موشک 

چنین اقدامی را مرتکب شده  است.

اسدالله اسدی در آستانه آزادی
پیگیری آزادی اسدالله اسدی، دیپلمات ایرانی زندانی در بلژیک، 
در سال های اخیر فراز و نشــیب های فراوانی داشت و با صدور 
رأی ناعادلانه  20سال حبس برای اسدی همراه شد. در روزهای 
میانی اسفندماه 1401دادگاه قانون اساسی بلژیک با تأیید قرارداد 
تبادل زندانیان با ایران، راه را برای بازگشت اسدی به کشور باز 
کرد. اکنون هم خبر می رسد که موافقتنامه انتقال محکومان به 
حبس میان ایران و بلژیک منعقد و اسناد مربوط هم منتقل شده 

و دوطرف می توانند نسبت به انتقال محکومان اقدام کنند.

تأیید حکم جمشید شارمهد
رســیدگی به اتهام های جمشید شارمهد، ســرکرده گروهک 
تروریستی »تندر«، از دیگر پرونده های جنجالی دستگاه قضایی 
طی ســال های اخیر بوده که با تأیید حکم اعدام در دیوان  عالی 
کشور به آخر خط رسیده  اســت و به گفته سخنگوی دستگاه 

قضایی، اقدام های اجرایی در این زمینه متعاقبا انجام می شود. 

آخرین وضعیت پرونده شهادت آرمان علی وردی
شهید علی وردی، چهارم آبان 1401در جریان ناآرامی های پاییز 
سال گذشته شــهرک اکباتان مجروح و 2 روز بعد بر اثر شدت 
جراحت شهید شد. اکنون خبر می رسد دادســرا برای 3نفر از 
متهمان پرونده، اتهام محاربه از طریق استفاده تمسک به سلاح 
ســرد برای ارتکاب قتل و همچنین اقدام علیه امنیت کشور که 
منجر به شهادت طلبه بسیجی و مأمور حافظ امنیت شهروندان 
شده، صادر کرده  است. بر این اســاس 5متهم دیگر به اجتماع و 

تبانی علیه امنیت کشور متهم شده اند.

 از مدعی العموم می خواهم
به موضوع ورود کند

علیرضابیگی از اظهارنظر عجیبش در مورد نمایندگان 
می گوید 

احمد علیرضابیگی با تأیید اظهاراتش دربــاره اهدای خودرو 
به برخی نمایندگان به همشــهری گفت:» ملت ایران شــاهد 
ظلم بزرگی اســت که یــک دســتگاه پــژو207 را به قیمت 
یک میلیاردو200میلیون تومان به مردم می فروشند. با تبدیل 
این مبلغ به ارز با قیمت آزاد کنونی، پژو207 اکنون 20هزار دلار 
قیمت پیدا کرده است. با این مبلغ مي توان در کشورهای قفقاز، 
ترکیه و دوبی یک دستگاه مرسدس یا بی. ام. دبیلو مدل 2015 تا 
2018 خریداری کرد. وزارت صمت ما اکنون درخوش بینانه ترین 
حالت نظاره گر چنین ظلم بزرگی است که در حق ملت ایران در 

حال رخ دادن است.«
وی با بیان اینکه ســکوت وزارت صمت همراهان دیگری نیز 
دارد، اضافه کرد: »هنگامی که مسئله را بررسی می کنیم که چرا 
مجلس به عنوان مدافع حقوق مردم به موضوع خودرو و وضعیت 
آن به شکل جدی ورود نمی کند ما شاهد بده بستان  هایی هستیم 
که به شکل پنهانی در لایه های پنهانی در حال رخ دادن است.«

وی توضیــح داد: »بدیهی تریــن و روشــن ترین موضوع این 
است که بین 70 تا 75 دســتگاه خودرو بین کارکنان مجلس 
ونمایندگان تقسیم شده اســت. این موضوع سبب شده است 
بده بســتان نامتعارفی میان ما در مجلس به عنوان دســتگاه 
نظارتی و خودروساز اتفاق بیفتد.«علیرضابیگی در پاسخ به این 
سؤال که آیا می تواند اسامی برخی دریافت کنندگان خودرو را 
در این بده بستان اعلام کند، بیان داشــت: »اکثریت مجلس 
مرتکب این مسئله نشده  است و اکنون نوبت نمایندگان است 
که برائت خود را از این موضوع اعلام کنند و بگویند و بخواهند 
مشخص شود چه کســانی این خودروها را دریافت کرده اند تا 
کلیت مجلس زیر ســؤال نرود.«عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس در ادامه در پاسخ به این سؤال که آیا اعضای هیأت 
رئیسه کمیســیون هایی که با موضوع استیضاح وزیر صمت در 
ارتباط هستند نیز این خودروها را دریافت کرده اند یا نه؟ گفت: 
»نمی خواهم وارد این مباحث و جزئیات شوم. توضیح درباره این 
موضوع برعهده دستگاه های نظارتی است که مشخص کنند چه 
کسانی این خودروها را دریافت کرده اند. از دادستان کل به عنوان 
مدعی العموم خواهش کردم که به این مســئله ورود کنند که 
چه کسی یا کســانی نظاره گر چنین ظلم فاحشی در حق ملت 

ایران هستند.«
علیرضابیگی در پاسخ به این سؤال که آیا ممکن است نمایندگانی 
که خودرو دریافت کرده اند از کسانی انتخاب شده باشند که نظر 
آنان می تواند بــر رأی نمایندگان تأثیر بگذارد، اظهار داشــت: 
»بالاخره اینها که عاشــق چشم و ابروی کســی نیستند. این 
خودروها در اختیار کســانی قرار داده شده است که می توانند 

اثری در رأی نمایندگان داشته باشند.«
وی بدون اشاره به نام شــخص یا گروهی خاص از تهدید علیه 
خود در پی رسانه ای کردن این موضوع خبر داد و گفت: » اکنون 
اصل90 مدعی من شده است که این نماینده دارد دروغ می گوید. 
ایرادی ندارد ما بارها به دادگاه و هیأت نظارت و مانند اینها بر سر 
مســائلی مانند این موضوعات رفته ایم.« این نماینده مجلس 
خاطرنشــان کرد: » هنوز زود است؛ کســی به هیأت نظارت 
نمایندگان از من شکایت نکرده و هنوز زود است تا شکایت کند یا 
هنوز کسی در این باره به من چیزی نگفته است. چون کمیسیون 
اصل90 این مسئله را تکذیب کرده است من ناچار شدم که از 
مدعی العموم بخواهم به مسئله ورود کند که چه کسانی نظاره گر 
این ظلم فاحش به ملت ایران هستند و به رسالت نمایندگی خود 

در مجلس عمل نمی کنند.«

امروز؛ سفر با دست پر 
رئیسی به خوزستان

رئیس جمهور امروز برای هفتمین بار به خوزستان 
سفر می کند. معاون اجرایی رئیس جمهور در حاشیه 
جلسه روز گذشته دولت گفت: پالایشگاه گاز هویزه 
خلیج فارس که نقش مهمی در حوزه اقتصاد به ویژه 
نفت و گاز دارد با سرمایه گذاری 1.5میلیارد دلار در 
سفر رئیس جمهور به خوزستان افتتاح خواهد شد و 
1200نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی می کند؛ 
این پروژه ظرفیت تولیــد روزانه 360میلیون فوت 
NGLمکعب گاز طبیعی دارد و حدود 97هزار بشکه 

ان شــاءالله جزو خروجی هــای تولیــد روزانه این 
پروژه خواهد بــود و 41تن گوگرد بــرای مصارف 
صنعتی و کشاورزی توســط این پالایشگاه تولید 
می شود. به گزارش همشــهری، محسن منصوری 
درباره برنامه های دیگر این ســفر گفــت: نیروگاه 
سیکل ترکیبی دوکوهه به بهره برداری می رسد که 
170میلیون یورو در آن سرمایه گذاری شده است؛ 
مجموع ظرفیت این نیروگاه 451مگاوات است اما 
ان شاءالله با حضور آقای رئیس جمهور 307مگاوات 
دیگر به بهره برداری می رسد؛ یعني فاز اول وارد مدار 
می شود. بخش زیادی از مشکل برق منطقه توسط 
این نیروگاه حل خواهد شد. وی درباره پروژه بعدی 
گفت: خط دوم راه آهن اندیمشــک - اهواز از دیگر 
پروژه هایی است که در این سفر افتتاح می شود. طی 
یک سال و نیم اخیر از محل اعتبارات مصوبات سفر 
حدود 8هزار میلیارد تومان تامین منابع برای استان 

خوزستان صورت گرفته است. 

نقل قول خبر

خبرهای کوتاه

قضایی

دریچه

دولت

سرمایه بزرگ فراجا
ســیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهــور: 
اعتمادارکاننظاموآحادجامعهبهفراجا،
سرمایهبزرگیاستکهضرورتدارداین
نیروبرایافزایشاینسرمایهبزرگتلاش
کردهواجــازهندهدایــناعتبــارواعتماد
کاســتهشــود./پایگاهاطلاعرســانینهاد

ریاستجمهوری

ابتکارات عمان در مسیر مذاکرات 
برجامی 

حسینامیرعبداللهیان،وزیرامورخارجه: 
عمــانهمــوارهدرگفتوگوهــایلغــو
تحریمهــانقشــیســازندهایفــامیکنــد
ودرایــنرابطــهمشــورتهایلازمرا
انجــامدادیــم.براســاسدعــوترســمی
رئیسجمهــورایــرانازســلطانعمــان،
دربارهبازهزمانیایندیدارنیزرایزنیشد.
بــهزودیکمیســیونمشــترکاقتصادی

2کشورهمبرگزارمیشود./ مهر

»اشتباه بزرگ« درباره برجام
سرگئیلاوروف،وزیرامورخارجهروسیه:
آمریکاییهــا،ازطریــقمنابــعمختلــف،
اعلاممیکنندبایــدبهدنبالچیزدیگری
بــود.معتقدیــمازدســتدادنفرصــت
احیایبرجــامیکاشــتباهبــزرگخواهد
بود؛بهخصــوصدرزمانــیکــهروابطدر
خاورمیانــهدرحــالعادیســازیاســت.
آنهاییکهاینتوافــقرانابــودکردندباید

آنرااحیاکنند./ ایسنا

 پاسخ مثبت رئیسی به نامه قالیباف
سیدمحمد حســینی، معاون امور مجلس رئیس جمهور در 
حاشیه نشست دیروز هیأت دولت، از تصویب لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانی در دولت خبر داد. این لایحه قرار اســت در 
نخستین فرصت تقدیم مجلس شود تا حوزه مسئولیت های 
وزارت کشاورزی و صمت شفاف تر شــود.در روزهای اخیر 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، در نامه ای به رئیس جمهور، 
خواستار تدوین لایحه دوفوریتی تشکیل »وزارت بازرگانی 
داخلی و تنظیم بازار« شده بود؛ درخواستی که اکنون با پاسخ 

مثبت دولت مواجه شده است.

 پیگیری حکم دادگاه لاهه در پرونده مســدودی 
اموال ایران

محمد دهقان، معاون حقوقی رئیس جمهور، از انجام مذاکرات 
حقوقی درباره تعیین خسارت های وارد شده به طرف ایرانی 
و مبلغی کــه آمریکا باید به ایران خســارت دهد ازســوی 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری  خبر داد. اعلام این خبر در 
شرایطی است که در دهمین روز فروردین ماه1402، دیوان 
بین المللی دادگستری، به عنوان رکن قضایی سازمان ملل 
متحد، در پرونده برخی اموال مسدود شده ایران، ضمن رد 
همه دفاعیات و ادعاهای دولت آمریکا، حکم به محکومیت 

واشنگتن  داد.

 پرواز »سیمرغ« تا خردادماه 
براساس اعلام امیر افشین خواجه فرد، رئیس سازمان صنایع 
هوایی وزارت دفاع، پیش بینی می شــود هواپیمای ترابری 
سیمرغ تا خردادماه پرواز کند. این هواپیما که حدود یک دهه 
روی آن کار شده ، بر مبنای هواپیمای »ایران140« توسعه 
یافته است. گفته می شود بخش تجاری کشور پیشنهادهایی 
را برای به کارگیری هواپیمای سیمرغ در حوزه ترابری مطرح 

کرده است.

ماجرای پرداخت هــای نقدی و غیرنقدی 
در قالب رشــوه به نمایندگان مجلس پای 
ثابت گمانه زنی ها در همــه ادوار مجلس 
بوده، چنین اتهاماتــی اگرچه به صورت 
موردی مطرح بوده انــد و گاهی به اثبات 
نیز رسیده اند، اما هیچ گاه منجر به اثبات 

یک فساد دسته جمعی در میان نمایندگان 
مجالس نشده اند. بیش از یک دهه قبل در 
ســال1387 یک بار ماجرای پرداخت های 
میلیونی معاون اول رئیــس دولت نهم به 
170نماینده مجلس هشــتم در راستای 
اهداف انتخاباتی و جلوگیری از استیضاح 
علی کردان، وزیر وقت کشور جنجال ساز 
شده بود. ادعای پرداخت این رشوه هیچ گاه 
اثبات نشــد. اخیرا نیــز در جریان طرح 
استیضاح رضا فاطمی امین، وزیر صمت یک 

نماینده مجلس مدعی تحویل خودروهای 
شاســی بلند به برخی نمایندگان مجلس 

شده است.
طرح این سخن بازتاب رسانه ای منفی در 
افکار عمومی داشته و دولت و مجلس را در 
معرض اتهام پرداخت رشوه و دریافت رشوه 
قرار داده است؛گمانه ای که بنا به تجربیات 
سال های قبل تر ادوار همکاری دولت ها و 
مجالس پیشاپیش سرنوشت مشخصی دارد 

و راه طولانی ای تا اثبات دارد.

خود وزیر صمت این ادعا را در حاشــیه 
جلسه چهارشنبه هیأت دولت تکذیب کرد. 
هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان و برخی 
نمایندگان نیز راه میانه را در پیش گرفتند 
و تأکید کردند ضمن بررسی موضوع باید 
صحت و سقم ماجرا مشــخص شود تا اگر 
تخلف و جرمی اتفاق افتاده روشن شود. در 
خلاف این حالت نیز نماینده مدعی تحویل 
خودروهای شاســی بلند باید پاسخگوی 

هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان باشد.

دروغ شاسـی بلنـد
یک نماینده، دولت را  به پرداخت رشوه با خودروی لوکس برای جلوگیری از استیضاح  متهم کرد

گروه سیاسیگزارش

 وزارت صمت ادعای  یکــی از نمایندگان مبنی 
بر اینکــه در جریان منتفی شــدن اســتیضاح 
قبلی فاطمی امین 70 تا 75 خودروی شاســی 
 بلند در اختیار مجلس قرار گرفته اســت را قویا 

تکذیب کرد.
وزارت صمت تاکید کرد: ایــن ادعا کاملا کذب 
است و این وزارتخانه پیگیری حقوقی این موضوع 

را در دستور کار قرار خواهد داد.
گفتنی است وزیر صمت در صحن علنی مجلس و 
در دیدارهای متعدد فردی و گروهی با نمایندگان 
ضمن تاکید بر رویکــرد مبارزه با فســاد دولت 
ســیزدهم، رویکرد مدیران و برنامه های تحولی 
وزارت صمت را در مسیر مقابله عینی و عملی با 

هرگونه فساد و رانت عنوان کرده است.

وزارت صمت: کاملا کذب است/ پیگیری حقوقی خواهیم کرد

ابراهیم رضایی، نماینده دشتستان اخیرا با اشاره به طرح برخی شائبه های 
دیگر درباره ارتباطات مفســده برانگیز برخی نمایندگان با وزارت صمت در 

توییتر نوشته بود: »پیرو انتشار اخباری مبنی بر اعمال فشار چند نماینده 
بر وزیر صمت جهت تصاحب مدیریت یک شرکت معدنی، به همراه جمعی از نمایندگان طی 

نامه ای به رئیس مجلس خواستار ارجاع موضوع به هیأت نظارت بر نمایندگان و برخورد با خاطیان 
شدیم. با خطاکاری که ادعای انقلابی گری دارد باید شدیدتر برخورد کرد.«

پیگیری موضوع لابی گری

سیدیاسر جبرائیلی، رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردی اجرای 
سیاست های کلی نظام نیز در واکنش به انتشار این خبر نوشت: »اگر 

این اتهام ثابت شــود، حتما علیه فاطمی امین موضع خواهم 
گرفت و هم او و هم نمایندگان دریافت کننده خودرو یک 
روز نباید در مسند مسئولیت بمانند. اما اگر این اتهام رد 

شود، علیرضا بیگی باید محاکمه شود.«

حتما موضع می گیرم

موسی غضنفرآبادی، ســخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان درباره 
ادعای اخیــر نماینده تبریز مبنی بــر اهدای 70خودروي شاســی بلند به 
نمایندگان برای انصراف از استیضاح وزیر صمت به تسنیم گفت: ادعای اخیر 
آقای علیرضابیگی قطعا از سوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان مورد بررسی 
قرار خواهد گرفت و چنانچه این اظهارات صحت نداشــته باشــد، هیأت 

نظارت تحت عنوان نشر اکاذیب این موضوع را پیگیری خواهد کرد.

بررسی ادعا در هیأت نظارت

سپهر خلجی، رئیس شورای اطلاع رسانی دولت: ادعای انصراف 
نمایندگان از استیضاح با دریافت ماشین شاسی بلند نه تنها 
دروغ پردازی علیه دولت و وزیر صمــت بلکه بازی با آبروی 

مجلس است.دستگاه قضا برای صیانت از اعتبار نظام 
و نهادهای قانونی،بررســی این ادعا را با فوریت 

در دستور کار قرار دهد و با تهمت زنندگان و 
شبکه دروغ قاطعانه برخورد کند

دستگاه قضا از اعتبار نظام صیانت کند

احد آزادی خواه عضو هیات رئیســه فراکسیون 
انقلاب مجلس:  شــنبه یا یکشــنبه صبح قبل از 
شروع جلسه صحن علنی جلسه فراکسیون انقلاب 
برگزار می شود تا موضوع استیضاح در آن بررسی و 
اجماع روی آن انجام شود.   بعید می دانم که وزیر 
برای ابقای خود ماشین شاسی بلند توزیع کند. 
در فضای مجلس چنیــن اتفاقاتی و چنین 
مسائلی نیست و مطرح کردن تهمت 

به نمایندگان، مجلس و مدیران اجرایی اســت. ما حق 
نداریم با تهمت ها و مسائل ثابت نشده و واهی با آبروی 
وزیری که می خواهیم استیضاح کنیم، بازی کنیم. آقای 
فاطمی امین شخصیتی محترم و متدین اما در فضای 
مدیریتی ناتوان اســت. حال اینکه بگوییم ایشان برای 
استیضاح به نمایندگان خودرو داده باشد را من بسیار 

بعید می دانم چرا که همکاران خود را می شناسم.
افرادی که در مجلس هســتند به صــورت محرمانه به 

فقرا کمک می کنند و حتی از حقــوق خود می گذرند. 
مگر به همین سادگی اســت که ماشین شاسی بلند به 
مجلس داده شود؟ با کدام فاکتور؟ کدام کمپانی؟ کدام 
نمایندگی؟ همه این موارد قابل ردیابی است. اگر ایشان 
ادلــه ای دارد باید ادله خود به دســتگاه قضایی دهد تا 
صحت سنجی شود و پس از صحت سنجی آن را مطرح 
کند. من و هیچ نماینده  دیگری حق نداریم که با مطالب 

واهی با آبروی افراد بازی کنیم.

ماشین شاسی بلند؟!  به نمایندگان  تهمت نزنید

مالک شریعتی، نماینده تهران با اشاره به آثار طرح چنین شائبه هایی در فضای سیاسی کشور طی توییتی 
نوشت: » اگر هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان خاصیتی داشته باشد، هم به ادعای قبلی وزیرصمت درباره 

فشار چند نماینده در انتصابات رسیدگی می کند و هم به ادعای اخیر تحویل خودرو برای 
حل و فصل اســتیضاح؛ نتیجه باید شفاف 

اعلام شــود تا تخلف نماینده یا وزیر 
معلــوم و برخورد شــود. پرونده 

فساد نباید باز  بماند!« 

نتیجه شفاف اعلام شود
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شهر تهران با سرعت و شتاب قابل قبولی درحال 
تغییر و تحول است و پروژه های کوچک و بزرگ 
در حوزه های مختلف یکی پس از دیگری درحال 
اجرا و تکمیل شدن است و تعدادی از آنها در 
قالب رویداد های امید و افتخار به بهره برداری 
رسیده است. اجرای بخشــی از این پروژه ها 
برعهده ســازمان عمرانی مناطق شهرداری 
تهران است. ازجمله این پروژه ها میدانگاه جهاد 
و ایمن سازی  گود برج میلاد است. پروژه هایی 
که یکی در آستانه افتتاح قرار دارد و دیگری 
با پیشــرفت 75درصدی در ساخت سازه به 
مرحله ای رسیده که از این گود معروف رفع خطر 
کرده است. در گزارشی میدانی با حضور هادی 
حق بین، مدیرعامل سازمان عمرانی مناطق 
شهرداری تهران آخرین وضعیت این دو پروژه 
را بررسی کرده ایم و نگاهی هم به دیگر برنامه ها 
و پروژه های درحال اجرا توســط این سازمان 

عمرانی شهر تهران انداخته ایم.

میدانگاه جهاد، با معماری ایرانی-اسلامی
میدانــگاه جهــاد در تقاطــع خیابــان حضرت 
ولیعصر)عــج( و خیابان فاطمــی و در مجاورت 
خروجی ایســتگاه متروی میدان جهاد قرار دارد. 
هادی حق بین، مدیرعامل سازمان عمرانی مناطق 
شهرداری تهران با بیان اینکه به لحاظ معماری و 

زیبایی شناختی کار خاصی در این پروژه صورت 
گرفته است و میدانگاه جهاد باعث افزایش کیفیت 
سطح زندگی مردم می شود، در این رابطه می گوید: 
»ایستگاه جهاد که یکی از پرترددترین ایستگاه های 
مترو است، به لحاظ موقعیت جغرافیایی در مجاورت 
مراکز و معابر مهم و پرترددی چون وزارت کشور، 
بخشداری، خیابان ولیعصر)عج( و خیابان فاطمی 
قرار دارد. پروژه میدانگاه جهاد یک طرح ویژه برای 
مدیریت شهری بوده و با توجه به این موضوع کل 
پروژه در یک زمانبندی حدودا یکســاله به اتمام 
رسیده است. در شــروع پروژه بحث معارض ها و 
جابه جایی آنها را داشتیم. در گذشته یک سرویس 
بهداشتی در این محل قرار داشت که باید جابه جا 
می شد. در بررسی ها و نیازسنجی ها مشخص شد 
که سرویس های بهداشتی باید مجدد احیا شود 
و با توجه به این موضوع، سرویس های بهداشتی 
مناسب سازی  شده برای افراد کم توان جسمی در 
ضلع غربی پروژه درنظر گرفته شده است. امیدواریم 
این پروژه ســطح کیفیت زندگی مردم را در این 
محدوده بالاتر برده باشد و منظر شهری را ارتقا دهد. 
در ادامه تکمیل پروژه، بحث کاشت فضای سبز در 
اطراف میدانگاه را داریم و پیش بینی می شود طی 
10 تا 15روز آینــده پروژه میدانگاه جهاد تکمیل 
شود و کاملا به اتمام برســد.« طبق برنامه ریزی 
صورت گرفته، تا 2 هفته آینــده حصار میدانگاه 
جهاد برداشته شــده و با بهره برداری از آن مردم 
می توانند از فضا و ســکوهای ایجاد شده استفاده 
کنند. در کنار معماری خاص، یکی دیگر از ویژگی ها 
و جذابیت های این مکان، نورپردازی فاخری است 

که در ساعات شب  در میدانگاه اجرا می شود. این 
میدانگاه بدون درب و حصار است و شهروندان در 
هر ساعتی از شبانه روز می توانند از این فضا استفاده 
کنند. همچنین حق بین درباره اینکه وجود چنین 
فضایی در یک تقاطع پرتردد و شلوغ باعث تشدید 
ترافیک این محدوده نمی شــود، اینگونه توضیح 
داده و می گوید: »مطالعات ترافیکی برای تاسیس 
میدانگاه انجام شده و با توجه به مجاورت با مترو 
بعید است بار ترافیکی در این محدوده ایجاد کند.«

گود برج میلاد ایمن سازی  شد 
پروژه ســاخت ســازه در کنار گود برج میلاد در 
2 فاز در حال انجام اســت و این پــروژه امروز به 
مرحله ای رسیده است که طبق اعلام مدیرعامل 
سازمان عمرانی مناطق شــهرداری تهران خطر 
ریزش جداره های آن برطرف شــده اســت. گود 
برج میلاد که گود های معــروف و پرخطر تهران 
در سال های اخیر محسوب می شود، از سال های 
گذشته به دلیل اختلاف پیش آمده بین شهرداری 
تهران و ســرمایه گذار، به حال خود رها شده بود. 
هادی حق بین درباره آخریــن وضعیت گود برج 
میلاد می گوید: »نیاز بود جداره گود مدام پایش 
شود و همیشه این  نگرانی وجود داشت که حرکت 
گود باعث آسیب به مرکز همایش های برج شود. 
با توجه به این موضوع، مدیریت جدید شهری از 
همان ابتدا باید توجه ویژه ای به موضوع گودهای 
پرخطر تهران، به ویژه گود برج میلاد داشته باشد.  
به این نتیجه رسیدیم که جداره گود باید به صورت 
دائمی پایدار سازی  شــود؛ بنابراین با دستور ویژه 

شهردار تهران، شورای راهبردی برج تشکیل و در 
کمتر از یک هفته گزارش مربوطه تهیه شد و در 
جمع بندی به 3 گزینه  رسیدیم.« حق بین با بیان 
اینکه تهیه خاک برای پــر کردن گود با هزینه ای 
که داشت سخت بود، گفت: »یکی دیگر از گزینه ها 
اجرای قاب های فلزی نگهبــان بود که باتوجه به 
ارتفاع برج مقاطع این سازه فلزی سنگین می شد. 
گزینه نهایی، اجرای سازه بتنی بود که این سازه 
به طرح آتی بــرج میلاد الحاق شــود. در نتیجه 
برای حل مشکل گود، پیشنهاد ساخت یک سازه 
منظم در زمانبندی فشرده را دادیم.« مدیرعامل 
سازمان عمرانی مناطق شهرداری تهران از ایمن 
شدن این گود پس از آغاز ســاخت آغاز سازه ای 
5طبقه در این محدوده خبر می دهد: »این جداره 
در حال حرکت بود و ما فرصت زیادی نداشتیم و در 
نتیجه به صورت ویژه و شبانه روزی با حمایت های 
قرارگاه خاتم الانبیا پروژه را جلو بردیم. پروژه در 
2جبهه کاری شــرقی و غربی به صورت همزمان 
شروع شد و امروز به مرحله ای رسیده که کاملا امن 
شده است. هر هفته 2جلسه در سطح مدیریتی 
و اجرایی به صورت مدام و پیوسته داشتیم. شورا 
و شــهردار به صورت ویژه پــروژه را رصد کردند. 
حق بین در پایان با بیان اینکه پــروژه به صورت 
مســتمر از 3 مرحله پایش عبور می کند، گفت: 
»ما هر هفته 3 مدل پایش داریم و هر روز به صورت 
چشمی دستگاه ها با شــاخص های مشخص بر 
روند پیشرفت پروژه نظارت می کنند. همچنین 
توسط دوربین نقشه برداری و در آخر هم به وسیله 
ابزارهای مهندسی ساخت سازه بررسی می شود.«

خروج برج میلاد از وضعیت قرمز 
گزارش میدانی از آخرین وضعیت پروژه های میدانگاه جهاد و ایمن سازی  گود برج میلاد که در حال اجراست

شهردار تهران در نخستین گردهمایی شهرداران نواحی عنوان کرد

ساخت نخستین شهرک الگو در جنوب پایتخت

ایوان شمس روز گذشته میزبان نخستین گردهمایی 

در شهر
شهرداران نواحی تهران بود که علیرضا زاکانی، شهردار 
تهران با حضور در این مراســم از ســاخت نخستین 
شهرک الگو در جنوب پایتخت خبر داد و گفت: »این شهرک در منطقه 
19 و در زمینی به مساحت 12.9هکتار احداث می شود که می تواند 
زمینه ای فراهم کند تا سایر دستگاه ها هم پای کار بیایند؛ به عنوان مثال 
قرار است وزارت راه در مساحت 60هکتار )منطقه21( و بانک سپه در 
زمینی به وسعت 25هکتار )منطقه4( شهرک سازی کنند.« او در ادامه 
جلسه، گریزی به ارزیابی عملکرد شهرداری تهران زد و افزود: »20 ماه از 
دوره مدیریت شهری می گذرد و اکنون می توانیم قضاوتی از عملکرد 
خود داشته باشــیم تا مشخص شــود در چه وضعیتی هستیم و چه 
انتظاراتی وجــود دارد. در این مدت موفق شــدیم از تنش مالی که 
2سال ونیم در شهرداری وجود داشت، خارج شویم؛ 99درصد از بودجه 
سال1400 محقق شد و سال گذشــته هم با وجود همه چالش ها با 
143منبع بودجه ریزی نزدیک به ۷2هزار میلیارد تومان محقق شد. 
امســال هم اقتضائاتی در شــهر وجود دارد که پیش بینی می کنیم 
300درصد بودجه محقق شود.« زاکانی در ادامه گفت که تا خرداد سال 
گذشــته 2.5همت درآمد برای شــهرداری کسب شــد و امسال در 

همین ماه نخست 4.5همت درآمد داشته ایم. بااین وجود در مدیریت 
شهر تنها تکیه بر منابع بودجه نداریم و به دنبال مشارکت با مجموعه های 
مختلف هستیم؛ به عنوان مثال امروز 400همت پروژه مشارکتی تعریف 
کرده ایم. شهردار تهران با بیان اینکه افقی 10ساله داریم، به طوری که 
باید تا ســال1410 همه اجزای تهران متحول شــود، افزود: »تهران 
کلانشهر الگوی جهان اسلام« یک شعار نیست، بلکه یک چشم انداز 

است؛ زیرا اکنون تهران وضعیت مناسبی برای الگو بودن ندارد.

پرداخت نیمی از بدهی های شهر
شــهرداری تهران ۷0همت )۷0هزار میلیارد تومان( بدهی داشــت 
که سال گذشته 10همت از این رقم تسویه و 2600میلیارد تومان از 
طلب پیمانکاران پرداخت شد. همچنین پرداخت نیمی از بدهی های 
شهر، هدف گذاری امسال است. اینها بخشی از صحبت های زاکانی در 
نشست دیروز با شهرداران نواحی است که در ادامه به حوزه شهرسازی 
اشاره و عنوان کرد: »سال گذشته 68درصد نوسازی در بافت فرسوده 
داشــتیم. همچنین روند صدور پروانه های ساخت هم بعد از گذشت 
سال ها با صدور 10هزارو400 پروانه سیر صعودی داشته است. این 
اتفاق در حالی صورت پذیرفت که ابتدای ســال گذشــته برخی از 
زیرساخت های ما برای صدور پروانه آسیب دید.« او ادامه داد: »در حل 
مشکلات تهران نگاه تک وجهی نداریم و سعی ما این است تا به تمامی 
مســائل مرتبط با تهران ورود کنیم؛ به عنوان مثال با استفاده از اهرم 
کمیسیون ماده 5 برخی از پرونده های چند 10 ساله شهر تهران بسته 
شد. اکنون تمامی پروژه های شهری فعال هستند و کارهای بزرگ تری 
نیز در راه است. در همین رابطه، نیمه اردیبهشت پیش مقدمه طرح 
تونل شهیدمتوسلیان )با 3خروجی در مسیر اتوبان صیاد تا بزرگراه 

آزادگان( آماده می شود.«

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

همه عوامل مصرف بالای سوخت
در روزهای ابتدایی ســال  جــاری و در 
تعطیلات نوروز، رکورد جدیدی از حیث 
مصرف سوخت در کشــور به ثبت رسید 
و در یک روز، بیــش از 120میلیون لیتر 
بنزین مصرف شد. متأسفانه این رکورد، 
سال به ســال در حال شکســتن است و هرســاله، افزایش 
محسوسی در مصرف ســوخت حادث می گردد. در اینگونه 
 مواقع، عمدتا مقایسه هایی از میزان مصرف سوخت در ایران و 
سایر کشورها مانند ترکیه و چین و یا کشورهای اروپایی انجام 
می شود، اما سؤالی که به ذهن متبادر می شود، این است که 
دلیل بالا بودن میزان مصرف ســوخت در کشور چیست؟ آیا 
صرفا باید مردم را مقصر افزایش مصرف سوخت دانست یا به 
علل دیگر نیز توجه نمود؟ واقعیت این است که عوامل مختلفی 
در افزایش مصرف سوخت کشور دخیل هستند که مهم ترین 
آنها عبارتند از تعداد خودروها، نوع سوخت، میزان پیمایش، 
تکنولوژی و کیفیت خودروها، اســتانداردهای تولید خودرو، 
نحوه پیمایش یا همان ســیکل رانندگــی میانگین، کیفیت 
راه ها، میزان توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی و مهم تر از همه 

میانگین سن خودروها.
در موضوع ســرانه تعداد خودروها در ایران یا به عبارتی نسبت 
تعــداد کل خودروها به جمعیت، رتبه ایران در ســطوح میانی 
رده بندی های جهانی و در رتبه 5 بین کشــورهای جهان قرار 
دارد. به این ترتیب، تعداد خودروها نسبت به جمعیت در ایران 
در مقایسه با بسیاری از کشورهای دنیا ازجمله کشورهای اروپایی 
و خاورمیانه و حتی شرق آسیا، کمتر است. می توان گفت لزوما 
بیشتر بودن تعداد خودروها به معنای بالا رفتن مصرف سوخت 
نیســت، اما نکته مغفول، تعداد موتورسیکلت هاســت، چراکه 
موتورسیکلت ها نیز مصرف کننده بنزین هستند و در ایران، بالغ بر 
12میلیون دستگاه موتورسیکلت بنزینی وجود دارد و این میزان، 
بسیار بیشتر از تعداد موتورســیکلت ها در کشورهای اروپایی و 
توسعه یافته است. از این رو بالا بودن تعداد موتورسیکلت ها در ایران 
نسبت به سایر کشورها، یکی از عوامل افزایش مصرف بنزین است.

محور مهم و تعیین کننده دیگر در مصرف سوخت کشور، سبد 
سوختی ناوگان است. برخی آمارها می گویند که سرانه تعداد 
خودرو در ایران، یک چهارم برخی از کشــورهای اروپایی است. 
پرســش قابل تأمل این  اســت که چند درصد از خودروهای 
این کشــورها، بنزینی و چه تعداد گازوئیلی، برقی و ... هستند. 
برخلاف ایران، در این کشورها شماره گذاری خودروهای سواری 
گازوئیلی مجاز بوده و در سال های اخیر نیز پیشرفت های زیادی 
در توسعه وسایل نقلیه با ســوخت پاک در این کشورها انجام 
شده است؛ ضمن آنکه مقررات سختگیرانه ای نیز برای تولید و 
شماره گذاری خودروهای بنزینی در برخی کشورها وجود دارد. 
از طرفی، میزان پیمایش خودروها نیز بر میزان مصرف سوخت 
اثرگذار است. آمارهای مختلف، نشــان می دهند که میانگین 
پیمایش خودروها در ایران، بسیار بیشتر از سایر کشورهاست. 
حداقل درخصوص کشــورهای اروپایی، می دانیم که میانگین 
پیمایش سالانه خودروهای شخصی بین 8 تا 10هزار کیلومتر 
اســت، اما این رقم در ایران بین 15 تا 20هزار کیلومتر است. 
میانگین پیمایش سالانه خودروها به عوامل مختلفی ازجمله 
میزان توسعه یافتگی سیســتم حمل ونقل عمومی، وضعیت 
راه های درون شهری و برون شهری و ... بستگی دارد، اما 2 عامل 
مهم تر در این خصوص، قیمت بنزین و میزان عوارض تردد است. 
طبیعتا تا زمانی که قیمت سوخت و عوارض تردد واقعی سازی 
نشوند، میزان استفاده از خودروهای شخصی نیز مدیریت نخواهد 
شــد. علاوه بر این، مقوله تکنولوژی خودروهای مورد استفاده 
در کشور بسیار حائز اهمیت اســت. در ایران، میانگین مصرف 
ســوخت خودروهای تولید داخل، حدود 160گرم بر کیلومتر 
براساس میزان انتشار دی اکسید کربن است؛ درصورتی که این 
عدد در خودروهای اروپایی، 110 تا 120گرم است. کشورهای 
پیشرفته، استانداردهای ســختگیرانه ای درخصوص مصرف 
سوخت خودروها دارند و مالیات سنگینی برای تولیدکنندگان 
خودروهای پرمصرف درنظر گرفته می شود. نتیجه این اقدام، 
آن است که قیمت خودروهای پرمصرف بســیار بالاتر بوده و 
تولیدکنندگان نیز استقبال کمتری از تولید این خودروها دارند. 
همچنین، استاندارد تولید خودروها در ایران نسبت به کشورهای 
توســعه یافته پایین تر است؛ به عنوان مثال ســطح استاندارد 
آلایندگی خودروهای بنزینی در ایران، یورو 5 است درحالی که 
اتحادیه اروپا از 10سال پیش در حال اجرای استاندارد یورو 6 
اســت. کیفیت بنزین مصرفی خودروها، عامل مؤثر دیگری بر 
میزان مصرف آن است. یکی از مهم ترین پارامترهای سنجش 
کیفیت سوخت بنزین، عدد اوکتان است و این پارامتر به نوعی 
با بهسوزی سوخت در موتور، ارتباط دارد و هرچه عدد آن بالاتر 
باشد، بازدهی احتراق موتور خودرو بیشتر بوده و در نتیجه، از یک 
واحد سوخت، انرژی بیشتری آزاد می شود و این یعنی مصرف 
سوخت کمتر. عدد اوکتان در بنزین مصرفی ایران، بین 8۷ تا 
95 است و در اتحادیه اروپا، بنزین با اوکتان زیر 95 معمولا یافت 
نمی شود. در نتیجه، خودروهای ایرانی سوخت بیشتری مصرف 

می کنند، بدون اینکه رانندگان آنها متوجه این موضوع بشوند.
از همه عوامل مهم تر و تأثیرگذارتــر بر میزان مصرف بنزین، 
میانگین سن ناوگان خودروهای شخصی و میزان فرسودگی 
آنهاست. شوربختانه، سال هاست چرخه اسقاط خودروهای 
فرسوده در کشور متوقف شده و هر سال، بیش از یک میلیون 
دستگاه خودروی جدید به تعداد خودروهای موجود افزوده 
می شود، بدون آنکه حتی یک خودرو از چرخه خارج شود. در 
اثرگذاری زایدالوصف خودروهای فرسوده در افزایش مصرف 
سوخت، همین بس که برخی از این خودروها تا بیش از دوبرابر 
خودروهای دیگر، سوخت مصرف می کنند و به همین دلیل، 
حتی اگر تعداد خودروهای فرســوده کم باشد، این خودروها 
سهم زیادی در سرانه مصرف سوخت دارند. بنابراین، یکی از 
مهم ترین راهکارهای کاهش ســرانه مصرف بنزین، اسقاط 
خودروهای فرسوده است و این امر، نیازمند سیاستگذاری و 

اقدامات مناسب از طرف دولت است.
عوامل برشمرده شده، همگی از دلایل مهم مصرف روزافزون 
سوخت در کشــور هســتند که نشــأت گرفته از اقدامات و 
سیاست های حاکم بر کشــور بوده و اتفاقا مردم نقش کمی 
در آنها دارند. بدیهی است، برون رفت از این وضعیت، مستلزم 
اتخاذ و اجرای مجموعه ای از سیاســت های کلان و اقدامات 
زیرساختی با تمرکز بر رفع کاســتی ها و بهبود موارد مطرح 
شده برای دستیابی به هدف کنترل و کاهش مصرف سوخت 

در افق میان مدت و طولانی مدت است.
*مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران

نظارت تصویری در زیرگذر  میدان 
امام حسین )ع(

مسعود طبیبی سرپرست شرکت کنترل 
ترافیک تهــران: زیرگــذر امام حســین)ع( 
یکــی از نقــاط کــور در محــور خیابــان 
انقلاب بــود، پــس از بازدیدهــای میدانی 
کارشناسان شرکت کنترل ترافیک تهران، 
طی 3روز کلیه عملیات مورد نیاز عمرانی، 
کابل کشــی و فیوژن های مورد نیاز توسط 
بخش های زیر مجموعه شرکت انجام و در 
شامگاه اول اردیبهشــت ماه۱۴۰۲ تصویر 
دوربیــن فــوق بــه ســامانه دوربین هــای 

نظارتی متصل و قابل رویت شده است.
تمام اطلاعات تصویری در این محل ثبت 
و بــه مرکز کنتــرل ترافیــک تهــران منتقل 
می شود،  میزان ترافیک، خدمات شهری 

و تصادفات مورد پیگیری قرار می گیرد.

تأمین روشنایی تقاطع زرند
ســیدمحمدرحیم مرتضــوی، شــهردار 
منطقه9: نبود روشنایی کافی در پل های 
روگذر باعث می شود تردد برای رانندگان 
بــا مشــکل مواجه شــود کــه این خــود در 
افزایــش تصادفات نقش عمــده ای دارد. 
در ایــن راســتا شناســایی نقــاط تاریــک و 
تامین روشنایی معابر منطقه9 در دستور 
کار شــهرداری منطقــه قــرار دارد. یکــی از 
نقــاط پرتــردد در بزرگــراه جاوید نشــان 
متوســلیان، پــل تقاطــع زرند اســت که با 
نصب 3۶عدد پایه چراغ خیابانی 9متری 
با براکت یکطرفه کــه روی هر براکت یک 

عدد پروژکتور ۲۰۰وات SMD قرار دارد.

مرتضــی دلفــان، رئیــس اداره ســیل 
ســازمان  هواشناســی  مخاطــرات  و 
پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
از اعطــای مهلــت دو ماهــه )۶۲روز( برای 
برچیــدن پارکینــگ احداث شــده پــارک 
ارم روی ســیل برگردان غــرب تهــران خبــر 
داد. او گفــت: »هنگام بارش های شــدید 
بیرون زدگی آب و خســارات جانــی و مالی 
در این نقاط و همچنین تأثیــر آن بر نقاط 
دیگرمحتمل اســت.« این کانــال رواناب 
حوضه های آبریز رودخانه های شهر تهران 
از جمله درکه، فرحزاد، باکری )وسک(، تپه 
نیزار و شاهین-شــقایق را جمع آوری و به 
ادامه رودخانه کــن در جنوب غرب تهران 

تخلیه می کند.

62
روز

مرتضی مرادی، معاونت خدمات شهری 
منطقــه ۵ از پاکســازی و لایروبــی ۵۰ هزار 
متــر طــول از کانال هــا و ۴۶حوضچــه 
رســوبگیر در منطقــه خبــر داد و گفــت: 
»با توجه بــه فصل بهــار و در پیــش بودن 
فصل تابســتان و گرمــا و در راســتای رفاه 
حــال شــهروندان عملیــات ویــژه لایروبی 
و پاکســازی کانال هــا، حوضچه هــا و 
شــبکه های آب هــای ســطحی به منظــور 
آب گرفتگــی  هرگونــه  از  جلوگیــری 
در کانال هــا و معابــر به صــورت مــدون و 
برنامه ریزی شــده روزانــه و هفتگی انجام 
می شــود.« چنانچــه کانــال هــا از نظــر 
مشکلات سازه ای مشکلی داشته باشند، 
با معاونــت فنــی و عمرانی بــرای رفــع آنها 

تعامل صورت می گیرد.

50000
متر کانال

انتشار نسخه الکترونیک 
بودجه1402 در سامانه شفافیت

نسخه الکترونیک کتاب بودجه سال1402 شهرداری 
تهران جهت دسترسی و بهره مندی مردم در سایت 

شفافیت و پرتال شهرداری تهران قرار گرفت.
به گزارش همشهری، بودجه امسال شهرداری تهران 
پس از تصویب در شورا به فرمانداری ارسال و پس از 
اصلاح و تأیید فرمانداری از شورای شهر به شهرداری 
تهران ابلاغ شد. در 28اســفند سال گذشته توسط 
شهردار تهران به معاون برنامه ریزی، توسعه سرمایه 
انسانی و امور شورا و پس از آن در 9فروردین امسال 
توســط معاونت مربوطه به همــه واحدهای تابعه 
شــهرداری جهت اجرا ابلاغ شــد. کتاب بودجه در 
11بخش تهیه و تدوین شده که بخش اول تطبیق 
بودجه با برش سالانه برنامه چهارم تحول و پیشرفت 
شهر تهران، بخش دوم ماده واحده و تبصره ها، بخش 
ســوم خلاصه تعادل منابع و مصارف، بخش چهارم 
درآمدها و منابع و بخش پنجــم مصارف بودجه در 
یک نگاه اســت. براســاس این گزارش رقم بودجه 
مصوب1402 شهرداری تهران ۷5هزارو990میلیارد 
تومان اســت که برای بودجه مناطــق و واحدهای 
ستادی 31هزار میلیارد تومان و برای بودجه عمومی 
سازمان ها و شرکت ها 45هزار میلیارد تومان اختصاص 
یافته است. بودجه مصوب ســال1402 شهرداری 
https://shafaf. تهران در سامانه شفافیت به آدرس

tehran.ir قابل دسترسی است.
https:// :لینک کتاب بودجه1402 شهرداری تهران

b2n.ir/h40883

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

سیدمحمدمهدی میرزایی قمی*یادداشت

مشخصات ایمن سازی سازه گود برج میلاد

 اسفندماه سال ۱۴00 پایش جداره به صورت جدی در دستور 
کار قرارگرفت.

 ۴.۳هکتار عرصه گود

 ۹  ماه از شروع ساخت یک سازه 5 طبقه برای مقاوم سازی  
جداره گود می گذرد .

 ساخت سازه از تیرماه سال ۱۴0۱ آغاز شد.

 ۷2 درصد پیشرفت فیزیکی سازه تا به امروز

 این سازه 5 طبقه تا مرداد ماه تکمیل می شود.

 سازه دارای ۱۱۱ شمع به عمق ۳0 متر است.

در حوزه مدیریت بحران:
  پروژه های شتاب نگاری درحال اجراست.

 ایســتگاه ها قبل از  وقوع بلایای طبیعی شــرایط را اطلاع رســانی می کنند و باعث 
می شوند از مخاطرات جدی بعد از زلزله جلوگیری شود.

 پروژه های حوزه مدیریت بحران به شعاع حدود ۱00 کیلومتر در اطراف شهر تهران 
از آبیک تا دماوند در 2۸ نقطه در حال اجراست.

 50 درصــد این پروژه انجام شــده و تا چند مــاه آینده تکمیل و بــه مدیریت بحران 
تحویل داده می شود.

 پایگاه های پشتیبانی مدیریت بحران که توسط سازمان تکمیل می شود، عمدتا 
در گذشته رها شده بودند.

 تعدادی از پایگاه های پشتیبانی مدیریت بحران سال گذشته تحویل و تکمیل شد.

مشخصات میدانگاه جهاد که در مرحله بهره برداری است
 سازه ای آجری به سبک معماری ایرانی-اسلامی

 2500 مترمربع فضاسازی 
 ۸00 مترمربع زیربنا 

 ابتدای سال ۱۴0۱ زمان شروع پروژه 
 حدود ۳2 میلیارد تومان هزینه اجرای پروژه

 پروژه در مرحله جمع آوری حصار و کاشــت فضای سبز و 
زیبا سازی  جداره ها قرار دارد.

 ۲هفته آینده زمان تکمیل پروژه 
 سال گذشته 5 میدانگاه ایستگاه میدان صادقیه، بلوار 
شهدای صادقیه در منطقه 2، باغ فردوس، میدانگاه جهاد 

و میدان امام خمینی)ره( تحویل مردم شد.

سایر پروژها:
 در ســال گذشــته بالغ بر ۸ پــروژه افتتاح شــد و در اختیار 

شهروندان قرار گرفت.
 در سال ۱۴02 تعداد دیگری از پروژه ها افتتاح خواهد شد.

 در حال حاضر 50 پروژه فعال و پویا وجود دارد که تعدادی 
به صورت پکیج در حال احداث است.

در حوزه ساخت پارکینگ:
 پارکینگ امیرکبیر که ۱0 سال رها شده بود و سال گذشته 

توسط شهردار تهران افتتاح شد.
 پارکینگ مینابی در منطقه ۱۵ طی 5  ماه آینده به سازمان 

ترافیک تحویل داده می شود.
 پارکینگ جوادیه نیز جدیدا عملیاتی شده است.

 پروژه پارکینگ نیایش که چند سال رها شده بود، با تامین 
منابع امسال به بهره برداری می رسد.

 احداث پارکینگ نیایش در مجاورت صدا و سیما و پارک 
ملت درحال اجراست که تأثیر بسیار بزرگی بر رفع معضل 

پارکینگ منطقه ۳ دارد.

در حوزه میادین میوه و تره بار:
 ساخت 25 بازار و میدان تره بار به سازمان 
عمرانــی مناطــق شــهرداری تهران ســپرده 
شده است که تا پایان سال انجام می شود.

 در حــال حاضــر احــداث 6 بــازار و میدان 
تره بار عملیاتی شده است.

 تا ۲ ماه آینده حداقل 2 بازار و میدان تره بار 
تکمیل شده و تحویل داده می شود.
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گزارشی از عملکرد و پروژه های سازمان عمرانی مناطق شهرداری تهران
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رضا کربلائیبانک
روزنامهنگار

بانکمرکزیمیگوید:تسهیلاتپرداختیبانکها
طی12ماههســال1401به4448هــزارمیلیارد
تومانرسیدهکهدرمقایسهباســال1400،مبلغ
3/44.485هزارمیلیاردریالاستکهدرمقایسهبا
دورهمشابهسالقبلرشدی45.3درصدیداشتهو
ازکلوامپرداختیدرســالگذشته84.6درصدبه
صاحبانکسبوکارو15.4درصدبهمصرفکنندگان

نهایییعنیخانوارهادادهشدهاست.
بهگزارشهمشهری،تازهترینروایتبانکمرکزی
نشانمیدهد:تمامتسهیلاتپرداختیبهاشخاص
حقوقیصرفنظرازنوعهدفدریافتتسهیلات،به
بخشصاحبانکسبوکارحقوقیتعلقمیگیردودر
مقابلتسهیلاتپرداختیبهاشخاصحقیقیبااهداف
ایجاد،توسعه،تامینسرمایهدرگردش،قرضالحسنه
اشتغال،قرضالحســنهکمیتهامام،قرضالحسنه
بهزیستی،قرضالحسنهایثارگرانوقرضالحسنه
سایراشتغالبهصاحبانکسبوکارغیرحقوقیمربوط
میشود.بهاینترتیبوامهایپرداختیبهمردمبا
اهدافخریدمسکنغیرنوساز،خریدمسکننوساز،
ودیعهمسکن،جعالهتعمیرمسکن،تعمیرات،خرید
خودرويشــخصی،خریدکالایمصرفشخصی،
قرضالحسنهازدواج،قرضالحســنهفرزندآوریو
قرضالحسنهاحتیاجاتضروریبهحسابخانوارها

گذاشتهمیشود.

اینگزارشمیافزاید:درســالگذشــته686هزار
میلیاردتومانتســهیلاتبه8میلیونو966هزارو
510نفردرقالبسهمخانوارپرداختشدهوسهم
مــردمازکلتســهیلاتبانکــیاز13.3درصدبه

15.4درصدافزایشیافتهاست.
براساساعلامبانکمرکزی،سهمبخشکشاورزیاز
کلتسهیلاتبانکیدرسالگذشتهنسبتبهسال
قبلتغییرنکردهاماســهمبخشصنعتومعدنو
مسکنوســاختمانافزایشیافتهودرمقابلسهم

بخشبازرگانیوخدماتکاهشپیداکردهاست.

وام ها کجا هزینه می شود؟
بهگزارشهمشــهریازکلتســهیلاتپرداختی
بهبنگاههــایاقتصادیوصاحبانکســبوکاردر
ســالگذشــته72.9درصدجهتتامینسرمایه
درگــردش،19.4درصدبرایراهانــدازیوایجاد
واحدهایجدیــد،5.3درصدبرایافزایشظرفیت
تولیدو3.4درصدهمبهســایربخشهاشاملوام
قرضالحسنهبهایثارگران،مددجویانکمیتهامداد
وسازمانبهزیســتیووامهایقرضالحسنهافراد

مشمولاختصاصداشتهاست.
همچنینازکلوامیکهبهشهرونداندرقالبسهم
خانوارپرداختشده،44.2درصدبرایخریدکالای
شخصی،14.2درصدبهوامازدواج،17.9درصدبهوام
قرضالحسنهضروری،9درصدبرایخریدمسکن،
11.3درصدودیعهمسکن،تعمیرواحدهایمسکونی
وخریدخودرویشخصیووامفرزندآوریاختصاص
داشتهو3.4درصدهمسهمسایرتعمیراتبودهاست.

افزایش سهم مردم از وام بانکی
15.4درصدتسهیلاتبانکیدرسال1401بهخانوارهاپرداختشدهاست

خودرو چقدر 
ارزان شد؟

کاهش قیمــت در بازار 

خودرو
خــودرو از 28فروردین 
آغاز شــده، در 10روز 
گذشته این روند کاهشی ادامه داشته 
اســت. انتظار کاهش قیمت خودرو از 
ابتدای هفته گذشته و همزمان با عرضه 
خودروهای ثبت نامی در طرح یکپارچه 
وجود داشــت و این انتظار با آغاز روند 
انعقاد قــرارداد بین خودروســازان و 
متقاضیان برای تحویل خودرو به پایان 
رســید. طی 10روز گذشــته بیشتر 
خودروهای پرفــروش کاهش قیمت 
داشته اند که این کاهش در خودروهای 
شرکت ایران خودرو به طور چشمگیری 
بیشتر بوده است. سورن دوگانه سوز سال 
با 55میلیون تومان افت قیمت، رکورددار 
کاهش های ایران خودرویی هاست و پژو 
پارس ســاده 1401 با 35میلیون تومان 
کاهش قیمت در رتبه بعدی است. طی این 
مدت خودروهای پرفروش شرکت سایپا 
مثل پراید و تیبا کاهش محسوسی در 
قیمت نداشته اند اما شاهین 35میلیون 

تومان ارزان  شد.

زنگ خطر در گاوداری
اطلاعاتحاصلازآمارگیریاندازهگیریفصلیتعدادوتولیدات
فصلیدامسنگین)گاووگوساله(کهتوسطمرکزآمارایراندر
اسفند1401اجراشدهاست،یکهشدارنگرانکنندهدارد؛در
گاوداریهایکشــور،تعدادگاووگوسالهداشتیکهغالباًمولد
محسوبمیشونددرحالکاهشبودهوپروارکردندامسنگین
برایکشتارافزایشیافتهاست.براساساینآمارها،درزمستان
1401تعدادگاووگوسالهموجوددردامداریهایکشورنسبت
بهزمانمشابهسالقبلازآن180هزاررأسکمترشدهوتعداد
گوسالهمتولدشدهنیز82هزاررأسکمترازسالقبلبوده؛اما
تعدادگاووگوسالهپروارشدهدراینفصل131هزاررأسنسبت

بهزمستان1400افزایشداشتهاست.
مفهوماینآمارها،ارســالداممولدبهمســلخاستودلیلآن
چیزیجزمسائلاقتصادیمرتبطباسودوزیانفعالیتدامداری
نیست.دامدارانبارهاازمتناســبنبودنهزینههایپرورش
انواعدامباقیمتفروشمحصولاتدامیاعمازگوشــتوشیر
گلایهکردهاندوازمدتهاپیش،بیپاسخماندناینگلایههادر
دامداریهایسنتیوکوچکبهتعطیلیوکاهشمقیاسفعالیت
دامداریمنجرشدهاست.ایناتفاق،بایکبررسیمیدانیقابل
راستیآزماییاستاماسیاســتگذاراناینحوزهیااهلبررسی
میدانینیستندیاگمانمیبرندکهباوعدهاعطاینهادهدامی
باقیمتترجیحیمیتوانتبعاتزیاندهشدنفعالیتهایاین
حوزهراجبرانکرد.ازیکسو،نظامتوزیعنهادهدامیدرکشور
همچنانبااثرگذاریدلالانومحتکرانکارمیکندوازسوی
دیگر،بازارفروشمحصولاتدامینیزازاعمالنظرواسطهودلال
دراماننیســت.وقتیگزارشهایمرکزآمارایرانازتحولات
بازارکار،دریکسالمتوالیازکاهشقابلتوجهاشتغالبخش
کشاورزیخبرمیدهد،عملًاازبهخطرافتادناشتغالکشورو
ازآنمهمترامنیتغذاییکشورپردهبرمیداردامامتأسفانه،نه
سیاستگذارانحوزهاشتغالونهمسئولانحوزهکشاورزیوغذا،
رسیدگیبهاینمعضلبزرگکهبارهادررسانههانسبتبهآن
هشداردادهشدهاسترادردستورکارقرارندادهاند.اتفاقیکه
درمرغداریهارخدادوکاممردمراتلخکرد،مدتهاســتکه
زیرپوستیدرحالتخریبحوزهکشاورزیودامداریاست؛با
اینتفاوتکهدرپایانراه،تبعاتایناتفاقمیتواندبهمراتببدتر

وبحرانسازترازمسئلهمرغداریهاباشد.

دعوا برای هیچ
  خبر: سخنگویســازمانهواپیماییکشوری
دربارهافزایشغیررســمیقیمتبلیتهواپیمااز
سویبرخیشرکتهایهواپیماییگفت:تازمانی
کهستادتنظیمبازاراعلامنکند،هیچافزایشقیمتیرا
قانونینمیدانیموبهشدتباآنبرخوردخواهیمکرد.
بهگفتهجعفریازرلو،مبنایقانونیدربحثقیمت
بلیتها،دســتورالعملوقیمتهایمصوبدیماه
1400استوازآنزمانتاکنونهیچافزایشقیمتی
صورتنگرفتهاست؛حتیدرحالیکهبنابود30درصد
افزایشقیمتاتفاقبیفتدکهبهتأییدسازمانحمایت

همرسیدهبود،اینتغییراتفاقنیفتاد.
  نقد: اقتصادایرانوبخصــوصصنعتهوایی
کشورآنقدرمسائلقابلرسیدگیدراولویتداردکه
ماجرایقیمتگذاریدستوریبرایبلیتهواپیما
فعلًانمیتوانددغدغهمطرحیمحســوبشــود.
رفتوبرگشتدرخواســتهایتغییرقیمتبلیت
هواپیما،حداقلاززمانشیوعکرونادراسفند1398
تاکنونچنددســتگاهعریضوطویلحاکمیتیو
صنفیرامعطلخودکردهوجالباینکهدرهمهاین
سالها،مردمکهقراراستباقیمتگذاریدستوری
احساسرفاهبیشتریداشتهباشند،دراغلبموارد
بامشکلکمبودبلیتیاگرانیآنمواجهبودهاند.در
خوشبینانهترینآمارها،فقط2درصدمردمایراناز
حملونقلهواییاستفادهمیکنندوازهمین2درصد
نیزبخشقابلتوجهیازتقاضــامتعلقبهدولتو
شرکتهایدولتیاست.تمرکزدستگاههایمؤثر
دربحثتعیینقیمتبلیت،برموضوعتعیینهزینه
ایرلاینها،قیمتبلیتهواپیما،برخوردبامتخلفان
و...میتوانددلایلمهموموجهینظیررانتسوخت
یاهرچیزدیگریداشتهباشــدکهقیمتگذاریرا
توجیهمیکند؛اماواقعیتایناستکهازنظرجامعه،
زمان،توانوظرفیتکارشناسیستادتنظیمبازارباید
برایساماندهیحوزههایینظیربازاراجاره،کالاهای
اساسی،خودروو...صرفشودوبرایپایانغائلهبلیت
هواپیما،بهجایسرکوبقیمتبلیت،بهرفععواملی
پرداختهشودکهقیمتگذاریدراینحوزهراناگزیر

کردهاست.

نقدخبر

رشد 8.1درصدی تولیدات صنعتی
میزانتولیداتصنعتیشرکتهایبورسیدرسالگذشته
8.1درصدومیزانفروشآنها11.4درصدرشدکردهاست

مرکزپژوهشهایمجلسدرتازهترینگزارشخودازوضعیت
تولیداتصنعتیاعلامکرد:میزانتولیداتصنعتیشرکتهای
بورسدر12ماههســالگذشــته8.1درصدومیزانفروش
شرکتها11.4درصدافزایشداشــتهوبخشعمدهاینرشد

ناشیازرشدتولیددرصنعتخودروسازیاست.
بهگزارشهمشــهری،مرکزپژوهشهــایمجلستازهترین
گزارشتولیداتصنعتیشــرکتهایبــورسراتحتعنوان
پایشبخشحقیقیاقتصادایرانمنتشــرکرد.اهمیتانتشار
شاخصتولیداتصنعتیدرایناستکهدورنماییازوضعیت
محصولاتصنعتیدرایرانرانشــانمیدهدوسیاستگذاران
میتوانندباتوجهبهاینآمــاربرنامههایضدرکودرادربخش
صنعتدرپیشبگیرند.طبقگزارشبازویپژوهشیمجلس،
دراسفندماهسال1401،شــاخصتولیدوفروششرکتهای
صنعتیبورسنسبتبهماهمشابهسالقبلبهترتیبباافزایش
12/8و11/2درصدیمواجهشدهاست.وبخشعمدهاینرشد
همچونماههایگذشتهسالقبلناشیازرشدتولیددرصنعت
خودروسازیبودهاست.نکتهحائزاهمیتایناستکهطبقاین
گزارشمیزانتولیددرکلســال1401درمقایسهباسالقبل

رشدمحسوسیرانشانمیدهد.

رشد 8.1درصدی
آنطورکهآمارهایمرکزپژوهشهایمجلسنشــانمیدهد
درسالگذشــتهحجمتولیداتکارخانههایصنعتیایراندر
مقایسهبا12ماههسال1400بالغبر8.1درصدافزایشنشان
میدهدواینرشــدبعدازآناتفاقافتادهاســتکهدرطول
سالهای1399و1400میزانتولیداتصنعتیایرانروندی
کاهندهداشــت.باوجوداینبخشزیادیازاینرشدناشیاز
رشدتولیددرصنعتخودروسازیاست.طبقاطلاعاتمرکز
پژوهشهایمجلسمیزانتولیددرصنعتخودروســازیدر
سال1401جمعا41.6درصدرشدداشتهوهمینموضوععامل

اصلیرشدشاخصتولیداتصنعتیبودهاست.
ایناطلاعاتهمچنیننشــانمیدهدکهسرعترشدتولید
درصنعتخودروسازیدراسفندماهسالقبلشتاببیشتری
نیزگرفتهبهطوریکهمیزانتولیددراینصنعتدراسفندماه
پارســالدرمقایسهبامدتمشــابهســالقبل93.2درصد
افزایشنشانمیدهدکهرشدزیادیمحسوبمیشود.برآورد
میشوددرصورتتداوماینمیزانرشدحجمتولیددرصنعت
خودروسازیدرسالجاریحتیبارشدبیشترینیزمواجهشود.
ازدیگرصنایعیکهدرسالگذشــتهبارشدتولیدمواجهشده
استمیتوانبهگروهفلزاتاساسیاشارهکردکهحجمتولید
دراینصنعت4درصدافزایشنشانمیدهد.بخشزیادیاز

اینرشدناشیازرشدتولیددرکارخانههایفولادسازیاست.

افت تولید پتروشیمی و گروه معادن
برخلافصنعــتخودروســازی2صنعتمهــمیعنیگروه
محصولاتشــیمیاییکهعمدتــاشــاملتولیدکنندههای
محصولاتپتروشیمیهستندوتولیدکنندههایمحصولات
معدنیدرسالگذشتهباافتتولیدمواجهشدهاند.ایناطلاعات
نشانمیدهددرسالگذشتهحجمتولیددرگروهمحصولات
شــیمیاییکهشــاملبزرگترینوارزآورترینصنایعایران
هستند4.6درصدافتکردهاست.درهمینمدتحجمتولید
درشرکتهاییکهمحصولاتمعدنیتولیدمیکنندنیزباافت
محسوس5.5درصدیمواجهشدهاست.هنوزمشخصنیست
اینروندکاهندهتاکجاادامهدارد.امابهنظرمیرسدباتوجهبه
اهمیتایندوصنعتدراقتصادایرانکهبخشيازمنابعارزی
کشوررانیزتامینمیکنندبایدسیاستهایتازهایدرایندو

صنعتدرسالجاریبهکارگرفتهشود.

افزایش فروش
اطلاعاتبازویپژوهشیمجلسازمیزانفروشکارخانههای
صنعتینیزنشانمیدهدکهمیزانفروشاینشرکتهانیزبه
موازاترشدتولید،درسال11.4،1401درصدافزایشیافتهکه
بازهمبخشعمدهاینرشدناشــیازرشدفروشخودروهای
سواریبودهاســت.درســالقبلمیزانفروششرکتهای
خودروســازیباسیاســتهایتازهایکهبهکارگرفتهشــد
49درصدافزایشیافت.ایندرحالیاستکهازسال1397تا
سالقبلمیزانفروششرکتهایخودروسازیشیبنزولیرا
طیکردهبود.سالگذشتههمچنینمیزانفروشمحصولات
پتروشیمی1.5درصدومحصولاتفولادییکدرصدافزایش
داشت.فروشمحصولاتمعدنیدرسالگذشتهنیز6.8درصد

افزایشنشانمیدهد.

گزارش

بازار

آخرین قیمت مایع دستشویی
انواعمایعوفومدستشوییمانندانواعدیگرشویندههاآخرینبار
خردادپارسالمجوزافزایش10تا25درصدیقیمتراگرفتند.
پسازآننرخآنهابهطوررســمیثابتبودهاست،امامقایسه
قیمتایناقلامطی6ماهدومسالگذشتهنشانداددربرخی
برندهاافزایــشقیمتهایریزیاعمالشــدهکهدرمجموع
تغییراتقیمت8ماهخردادتابهمنرابه40درصدرساندهاست.
زمزمههایرشدقیمتشــویندههاازآذرماهپارسالبهگوش
میرسیدوبهطورمعمولخردادهرسالشاهدتغییرقیمتاین
اقلامپرمصرفهستیم،امادرسالجدیدهنوزتغییرقیمتیرا

درایناقلامشاهدنبودهایم.
قیمت ها به تومان

50.000زیتون-500میلیلیتریآلوکس
36.000صورتی-490میلیلیتریمای
38.000کرمیپینکفلاور-500میلیلیتریشون

38.000کرمیمرطوبکننده-525میلیلیتریایکومویست
38.000لوکسلینی-500میلیلیتریراپیدو
126.000گلرز-1.5لیتریلوکس
120.000سفید-3.75لیتریپاکناز
100.000ملایمشکوفهصورتی-3.75لیتریبوژنه
69.000صورتیصدفی-2.5کیلوییحیات
32.000نرمکنندهسبز-یکلیتریسیو

31.000مونتبلانک-500گرمیهوملند

 سهم بخش های مختلف 
از تسهیلات بانکی

بخش کشاورزی
سال 1400؛ 7.4 درصد
سال 1401؛ 7.2 درصد

بخش صنعت و معدن 
سال 1400؛ 34.7 درصد

سال 1401؛ 37 درصد

بخش ساختمان و مسکن
سال 1400؛ 4.7 درصد
سال 1401؛ 6.8 درصد

بخش بازرگانی
سال 1400؛ 9.7 درصد
سال 1401؛ 8.8 درصد

بخش خدمات
سال 1400؛ 43.3 درصد
سال 1401؛ 39.9 درصد

بخش خانوار
سال 1400؛ 13.3 درصد
سال 1401؛ 15.4 درصد

 ترکیب وام های پرداختی 
در سال 1401 

کشاورزی  1276041 فقره
میانگین وام  219.186.296 تومان

صنعت و معدن  257036 فقره
میانگین وام  5.417.476.540 تومان

مسکن و ساختمان  221671 فقره
میانگین وام  1.154.540.738 تومان

بازرگانی  443704 فقره
میانگین وام  746.637.849 تومان 

خدمات  1689312 فقره
میانگین وام  889.214.840 تومان

خانوار  8966510 فقره
میانگین وام  76.496.273 تومان

متفرقه  792 فقره
1.350.252.525 تومان میانگین وام 

206 تیپ2 )1401(
28 فروردین: 600.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 585.000.000 تومان

207 دنده پانوراما سال
28 فروردین: 885.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 860.000.000 تومان

207 دنده  )1401(
28 فروردین: 780.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 765.000.000 تومان

سورن دوگانه سوز  سال
28 فروردین: 755.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 700.000.000 تومان

سورن پلاس دنده سال
28 فروردین: 700.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 670.000.000 تومان

)1401(  ELX پژو پارس
28 فروردین: 820.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 790.000.000 تومان

دنا پلاس دنده ساده )1400(
28 فروردین: 770.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 745.000.000 تومان

رانا پلاس ساده  سال
28 فروردین: 600.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 570.000.000 تومان

)1401( EX ساینا
28 فروردین: 402.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 393.000.000 تومان

شاهین G سال
28 فروردین: 730.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 695.000.000 تومان

دیگنیتی پرایم اتومات توربو )1401(
28 فروردین: 2.450.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 2.350.000.000 تومان

فیدلیتی 5نفره اتومات توربو سال
28 فروردین: 2.350.000.000 تومان
6 اردیبهشت: 2.250.000.000 تومان
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حراج هنری برای همه اقشار
مدیرکل هنرهای تجسمی وزارت ارشاد خبر داد

مدیرکل هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از تلاش برای حراج هنری ویژه مخاطبان عام خبر داد. پیش 
از آغاز سال جدید خبرهایی از برگزاری 2حراج هنری جدید 
در ۱۴۰2 رسید؛ حال جزئیاتی از این دو حراج مطرح و درباره 
آنها توضیحاتی ارائه شده است. حراج های هنری زمینه ای 
برای فروش آثار هنرهای تجسمی همچون نقاشی، مجسمه، 
نقاشی خط و عکس و یکی از راه های حضور آثار هنری در بازار 
است که زمینه پیشــرفت را برای هنرمندان ایجاد می کند. 
هدف اغلب حراج ها ایجاد بســتری برای رشد هنر و معرفی 
هنرمندان در فضایــی با نظارت بر اصالت اثر و... اســت که 
در کنار آن نیز اهداف اقتصــادی را دنبال می کند. می توان 
گفت که حراج ها با رویکردهای فرهنگی-اقتصادی زیرنظر 

مؤسسه ها برگزار می شوند.
در حال حاضر تعداد حراج هایی که در ســطح کشور برگزار 
می شــوند، انگشت شــمار اســت، اما در عین حال مدیرکل 
هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ و ارشــاد معتقد است که 
یکی از بسترهای پیشرفت اقتصاد هنر، حراج های هنری ا ست. 
عبدالرضا سهرابی، مدیرکل هنرهای تجسمی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی  در روزهای پایانی اســفندماه نشستی را با 
جمعی از اصحاب رسانه داشت. او گفته بود که در سال۱۴۰2  
2حراج جدید پیش روست. سهرابی در این نشست به اهمیت 
حراج های هنری از دیدگاه خود نیز اشاره کرده و درباره رویکرد 
خود برای ایجاد چرخه اقتصادی در حوزه  تجسمی گفته بود 
که یکی از بســترهای پیشــرفت اقتصادی هنر حراج  است. 
او گفته بود: »تاکنون 2حراج به حراج های ســال آتی اضافه 
شده است که یکی از آنها قطعا در راستای ارائه آثار هنرمندان 
جوان تر و ایجاد امکان خرید آثاری با قیمت های متناســب 
برای همه اقشار جامعه خواهد بود؛ در نتیجه همه  ما می توانیم 
اثری به دیوار خانه مان داشته باشیم.« او حالا با گذشت حدود 
یک ماه، درباره این دو حراج در گفت وگو با ایسنا توضیحاتی 
را ارائه کرده است. ســهرابی ابتدا درباره جزئیات یکی از این 
دو حراج که از آن به اســم »حراج معاصر« یاد کرده، صحبت 
کرد؛ حراجی که به زعم او »در راســتای ارائه آثار هنرمندان 
جوان تر و ایجاد امکان خرید آثاری با قیمت های متناســب 
برای همه اقشــار جامعه خواهد بود.« او تأکید کرد که حراج 
را بستری بسیار مهم برای توســعه اقتصاد هنر، برای هنر و 
هنرمند می داند. سهرابی گفت:  »البته به جهت موقتی بودن 
حراج ها، تعداد انگشت شمار و قیمتی بودن آثار باید اندیشه  و 
سیاســتی در این حوزه به کارگرفته می شد تا حراج به سوی 
همگان ســوق داده شــده و فضا هم برای حراج های بیشتر 
آماده شود.« مدیرکل هنرهای تجسمی افزود که رایزنی هایی 
صورت گرفت و با آماده شــدن فضا با حراجی به نام »حراج 
معاصر« موافقت شده اســت. او گفت: »این حراج تا به حال 
برگزار نشده است. با این حال دوستان در حراج معاصر دیدگاه 
مناسبی به آن دارند. ما نیز بر این تأکید کردیم که حراج معاصر 
باید جامعیتی را برای مخاطبان عام و خاص خود ایجاد کند. 
مخاطب خاص را باید آنچنان جذب کند که هم یک دانشجو و 
هم یک استاد بتوانند آثار تولیدی خود را وارد حراج کنند. این 
حراج نباید صرفا مربوط به استادان باشد و تصمیم بر آن شده 
که از این جهت جامعیت داشته باشد. سهرابی گفت به دنبال 
این است که کیک اقتصاد هنر را به گونه ای بزرگ کند که بعد 
از تقسیم بندی شامل همه مخاطبان خود شود. وی به ظرفیت 
حراج های هنری برای بهره بردن مخاطبان عام این حراج ها هم 
اشاره و اظهار کرد که برخی مخاطبان عام هنر هم علاقه دارند 
که با بودجه مشخص خود اثری را تهیه کنند. بر همین اساس 
این حراج می تواند کمک به این مخاطبان عام هم باشد تا آثاری 
اینچنینی را تهیه کنند. به نظر سهرابی از طریق این حراج  هم 
به اقتصاد هنر کمک می شود و هم مخاطبان عام بیشتری دربر 

گرفته خواهند شد.

خبر 

تجسمی

تهمورس پورناظری با »بازآمدم« 
تهمورس پورناظری پرفورمنس »بــاز آمدم« را دوازدهم و 

پانزدهم اردیبهشت ماه روی صحنه می برد.
به گزارش همشهری، تهمورس پورناظری )آهنگساز و نوازنده 
موسیقی ایران( دوازدهم و پانزدهم اردیبهشت ماه در تالار 
وحدت تهران کنسرت »باز آمدم« را که می توان آن را یک 

پرفورمنس-کنسرت به شمار آورد، اجرا خواهد کرد.
موسیقی این اجرا براساس موسیقی اصیل ایرانی، موسیقی 
تنبور و موســیقی معاصر در ترکیب با موسیقی کلاسیک 
و موسیقی الکترونیک است که داســتان هر آهنگ را گروه 

حرکت اجرا خواهند کرد.
در »باز آمدم« بردیا کیارس به عنوان مایستر، این آهنگساز 
را همراهــی خواهد کرد. کیارس سال هاســت که به عنوان 
رهبر ارکستر و آهنگســاز روی صحنه می رود. علاوه بر او، 
تینا جامه گرمی )ویولن(، مهدی منادی )ویولن آلتو(، ماکان 
خویی نژاد )ویولن سل(، رامین دارستانی )باس(، آرین رضایی 
)سازهای کوبه ای( و علی قنبری )بربط( می نوازند. تهمورس 
پورناظری آهنگسازی و کارگردانی این اثر را خود انجام داده 
و به همراه سحر بروجردی قطعات آوازی را اجرا خواهند کرد. 
تنظیم کوارتت های این برنامه توسط پورناظری، کیارس و 
آرش سلامیه و تنظیم های الکترونیک توسط دارستانی انجام 
شده است. در این کنسرت گروه ۱۶نفره حرکت با طراحی 

»پگاه نیایی« بخش داستانی را روایت می کنند.
 

تعلل خودروساز حاشیه ساز شد
مجید صالحی که در جشنواره فیلم فجر سال گذشته، برنده 
ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر مرد شــده بود و در تریبون 
اختتامیه اعلام کرد که جایزه مــادی اش را به مردم خوی 
تقدیم می کند با انتشــار اســتوری ای خطاب به مسئولان 

جشنواره فجر نوشت:
»امان از دســت مسئولان باوجدان و باشــرف؛ به بنده یک 
دستگاه خودرو به عنوان جایزه بهترین بازیگر قرار شد بدهند 
و بنده با کمال افتخار تقدیم مردم زلزله زده مظلوم و مهربان 
خوی کردم و زحمت آن را هم به هادی حجازی فر دادم که 
در آن برهه همراه خانم آیدا پناهنده در حال کمک رسانی به 
همشهریان شریفشان بودند. افســوس که بعد از 2 ماه ونیم 
هنوز تحویل نداده اند و  ای کاش حداقل در شب عید انجام 
می شــد تا کمک کوچک و ناچیزی می شــد برای فرزندان 
نازنین خوی؛ چراکه آن روزها نیاز بیشتری داشتند. خدا رو 
شکر برای خودم نیست که تصور کنند ذی نفع مالی هستم.«
در پاسخ به این موضوع، سیمون سیمونیان، مسئول دبیرخانه 
چهل ویکمین جشــنواره بین المللی فیلم فجر توضیحاتی 
را ارائــه داد و گفت: واقعیت این اســت کــه در این جریان 
شرکت های خودروساز باید پاسخگو باشند. سازمان سینمایی 
و دبیرخانه جشــنواره بعد از برگزاری اختتامیه برگزیدگان 
را در قالب نامه ای به2 شــرکت ایران خودرو و سایپا معرفی 
کردند و اگر تعللی در تحویل خودروها صورت گرفته ازسوی 
شرکت های خودروساز است. وی در گفت وگو با مهر ادامه داد: 
احتمالاً پروسه اداری تحویل این خودروها طولانی شده است. 
ما اسامی را اسفندماه به خودروسازان اعلام کرده ایم و واقعاً 
اطلاعی ندارم که چرا تا به امــروز تحویل خودروها با تأخیر 

مواجه شده است.
ســیمونیان تأکید کرد: از طرف دفتر جشــنواره فیلم فجر 
و سازمان ســینمایی همه کارهای مربوط به اهدای جوایز 
برگزیدگان طبق روال انجام شــده و پیگیری های لازم هم 
صورت گرفته است. نامه رســمی معرفی برگزیدگان برای 
اهدای 2۵خودرو به برگزیــدگان، خطاب به مدیران فروش 

این 2 شرکت صادر شده است. 

موسیقی

تئاتر

 پورصمیمی با »خوشدلان«
به صحنه می آید 

نمایش »خوشدلان« به نویســندگی و   بازی سعید پورصمیمی و 
کارگردانی پریزاد سیف از خرداد سال جاری در تماشاخانه ایرانشهر 
روی صحنه می رود. نمایش »خوشــدلان« به عنوان اثری کمدی، 
جدیدترین نمایشنامه سعید پورصمیمی، از چهره های سرشناس 
تئاتر ایران است. این اثر نمایشی با کارگردانی پریزاد سیف خرداد 
سال جاری در ســالن ناظرزاده کرمانی تماشــاخانه ایرانشهر روی 
صحنه می رود. به گزارش همشهری، سعید پورصمیمی در این اثر 
نمایشی به ایفای نقش نیز می پردازد. »خوشدلان« تازه ترین تجربه 
همکاری پورصمیمی و سیف بعد از اجرای نمایش »آواز قو« است که 
سال ۹۸ در سالن ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه 
رفت. سعید خانی، تهیه کننده سینما و مدیرعامل دفتر پخش »خانه 
فیلم«، تهیه کنندگی نمایش »خوشدلان« را بر عهده دارد و نورالدین 

حیدری ماهر، مجری طرح این نمایش است.

وزیر ارشاد: کشف حجاب کنندگان اجازه 
حضور در برنامه های هنری را  ندارند

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد 
اســلامی گفت: به کسانی 
که کشف حجاب می کنند 
اجازه حضور در برنامه های 

هنری را نمی دهیم.
ایســنا،  گــزارش  بــه 
محمدمهدی اسماعیلی در 
جمع خبرنگاران در حاشیه 

نشســت هیأت دولت درباره برخورد با بازیگرانی که بدون 
حجاب در مراکز عمومی و هنری حاضر می شــوند، گفت: 
کســانی که خارج از قانون رفتار کنند، طبــق قانون با آنها 
برخورد می شود؛ از این رو ما اجازه نداریم به کسانی که کشف 

حجاب می کنند اجازه حضور در برنامه های هنری بدهیم. 
هفته گذشــته پانته آ بهرام در جریان اکران عمومی پوست 
شیر کشــف حجاب کرد. پانته آ بهرام که در سینما لوتوس 
در کنار دیگر هنرمندان حضور داشت بدون حجاب در این 
مراسم شرکت کرد. کشف حجاب پانته آ بهرام جنجال زیادی 

را در پی داشت.
 ابتدا مدیر سینما لوتوس از سمتش برکنار شد و پس از آن 
هم سینما لوتوس تعطیل شــد که البته این تعطیلی طولی 

نکشید و این سینما فعالیت خود را از سر گرفت.

الله یار نجفی، متولد۱3۵۹ و فارغ التحصیل رشــته گرافیک در 
مقطع کارشناســی و دارای مدرک کارشناســی ارشد هنرهای 
زیبا از هندوستان است. او از ســال۱3۸۴ با حضور در دوسالانه  
تصویرسازی نوما در هندوستان حضور در نمایشگاه ها را تجربه 
کرده و از آن پس تا امروز در نمایشــگاه های انفرادی و گروهی 
داخلی و خارجی متعددی حضور داشــته است.نجفی در بیانیه 
نمایشگاهش توضیح داده که ایده آثار نمایشگاه »عدن/ عدم« از 
کجا آمده است: »اریدو بهشت برین سومریان بوده و دسترسی به 
آن ممنوع و تأویل متاخر آن، »باغِ عدن«، ارجاع به آغاز است و 
عدم  پایان. هرآنچه داشته و دانسته ایم و تمام آنچه خواهیم داشت 
و دانســت در میان این دو مفهوم قرار دارد. مفاهیمی ابتدایی و 
پایه ای شاید نخستین مفاهیمی که ساختیم یا به یاد می آوریم؛ 
اول و آخر، مرگ و زندگی، ازل و ابد و عدن و عدم. تمام موجودات، 
روی محوری که آغاز آن عدن و پایانش عدم است جای می گیرند؛ 
محوری که می توان آن را به شکل دایره تصور کرد که نقطه آغاز 
و پایان آن یکی ا ست. سر یا ته، پایین یا بالا، درون و بیرون پیدا 
نیست؛ بدان معنا که پس و پیش آن را نمی توان تصور کرد. طپش 
است؛ افول است از این  سو و همان خود طلوع است از سویی دیگر. 
آیا دست آویختن به سمبل ها برای درک یک ماهیت، تنها به دلیل 
ناتوانی در بیان نیست؟ ما در بیان متداول خود همیشه از جزء به 
کل تفسیر می کنیم و زبان همیشه ما را به جزئیات ارجاع می دهد 
و در عدن جزئیات مهم هستند و پیدا. درختی که خود باعث آغاز 
دور تسلسل زندگی ا ســت. یک درخت. یک چیزِ ساخته شده از 
بســیار. وحدتِ برون آمده از کثرت. در همان بستر، نخستین از 
تیره مردان و نخستین از تیره زنان نیز در کنار نخستین درخت 
هستند که هرکدام کیفیتی دیگرند، نشانه ای متشکل از بسیار 
اجزاء، جایی بین عدن و عدم، اما این داستان رمز است، یک تصور، 
یک نماد یا نشانه و مفسر خالق نشانه است و تعیین کننده و هیچ 

نمادی بدون تفسیر موجودیت ندارد.« 

نمایشگاه فردی »عدن - عدم«

پروژه های آران
تا 22 اردیبهشت1402

 200هزار مخاطب 
در یک روز  

رکورد دوران پساکرونا شکسته شد

داستان گیشه ســینماها به قبل از کرونا و بعد از کرونا تقسیم 
می شود. واقعیت این اســت که اکران سینماها در ایران از زمان 
شیوع کرونا به کما رفت. اتفاقی که البته در همه جای دنیا رخ داد 
ولی با فروکش کردن بحران کرونا، گیشه سینماها در بسیاری از 
کشورها به مرور پررونق شد، در اینجا اما داستان شکل دیگری 
داشت. گویی ایرانی ها در ایام فراگیری کرونا عادت سینما رفتن 
از سرشان افتاد و حتی وقتی شرایط عادی شد باز هم سالن های 
سینما خلوت بود. با تلاش هایی که در چند ماه اخیر صورت گرفت 
و تنوع بازار اکران، به تدریج اوضاع گیشه هم متحول شد و حالا 
در بهار۱۴۰۲ شاهد رکوردشکنی گیشــه ها هستیم. اتفاقی که 
البته محصول گران شــدن بهای بلیت هم هست ولی نمی توان 
انکار کرد در زمینه جذب مخاطب آنچه این روزها رخ داده در ایام 
پساکرونا بی سابقه بوده است. در این میان باید سهم ویژه ای برای 
کمدی »فسیل« قائل شد که یک تنه سهم مؤثری در آشتی مردم 

با سینما داشته است.
روز سه شنبه سینمای ایران نزدیک به ۲۰۰هزار نفر مخاطب داشته 
که رکوردی دیگر برای روزهای نیم بهای سینمای ایران شناخته 
می شود. در ادامه رکوردزنی های سینمای ایران در ماه های اخیر، 
روز سه شنبه سینماهای کشــور میزبان نزدیک به ۲۰۰هزار نفر 
مخاطب بودند. براساس این آمار روز سه شنبه پرازدحام ترین روز 

پس از دوران کرونا به حساب می آید.

بهروز قلی پورگیشه
روزنامه نگار

روز سه شنبه گیشه سینماها به فروشی دست یافت که یک رکورد محسوب می شود. فروش کلی سینماها در این روز به ۵میلیارد و2۱3میلیون تومان 
رسید. همچنان فیلم »فســیل«با فروش 3میلیارد و3۰۶میلیون تومان پرفروش ترین فیلم در روز گذشته بود. اما »سه کام حبس« به عنوان فیلم 
اجتماعی تازه سینمای ایران توانسته خود را در جایگاه دوم تثبیت کند و ۴2۵میلیون تومان فروش داشته باشد. از فیلم های قدیمی سینمای سال 
گذشته نیز همچنان ملاقات خصوصی فیلمی پرفروش است که ۱۵۰میلیون  تومان فروش دارد؛ بنابراین می توان گفت که هنوز فیلم های اجتماعی 
اگرچه فاصله زیادی با کمدی ها در فروش دارند، اما جایگاه تثبیت شده ای در سینما و گیشه ایران دارند. »آهنگ دو نفره« به عنوان فیلم جدید کمدی 
سینمای ما، 3۱۶میلیون تومان فروش کرده است. این فیلم با بازی احمد مهرانفر و فرزاد فرزین نتوانسته با فسیل به عنوان دیگر کمدی حال حاضر 
رقابت نزدیکی داشته باشد.»دسته دختران« اما تبلیغات گسترده ای نداشته و شاید به همین دلیل هنوز نتوانسته فروش خوبی را کسب کند و در 
پرکارترین روزهای سینمایی کشور، ۱۴3میلیون تومان فروش کرده اســت. فروش دیگر فیلم های سینمایی از این قرار است: جنگ جهانی سوم، 

2۴۴میلیون تومان، عروس خیابان فرشته 2۱۰میلیون تومان، غریب 2۰۱میلیون تومان و بابا سیبیلو ۶۴میلیون تومان.

   بیش از ۵میلیارد تومان فروش در روز نیم بها

یاسمن صفا متولد۱3۶۱ است و از سال۱3۸3 تا امروز آثارش در 
۱2نمایشگاه انفرادی و گروهی به نمایش گذاشته شده است. صفا 
در این نمایشگاه ســراغ گل و مرغ رفته که از فیگورهای اصلی در 
نگارگری سنتی ایران هستند، اما این طور که در بیانیه نمایشگاه 
به قلم شباهنگ طیاری آمده، صفا در این نمایشگاه »از نوع معمول 
سوژه  تاریخی در شــعر، ادب و نقاشــی ایرانی دوری کرده است 
و شــاعرانگی گفت وگوی میان گل و پرنده را از میان برده است. 
تمهید او نه با حذف کلی پرنده ها از پرده  نقاشی بلکه در خالی نگه 
داشتن جای آنهاست. حالا جای خالی و نیستی آنها روی بوم، محل 
گفت وگوست و نه درد دلشان با گل. اکنون بلبل به شکل استعاری، 
دیگر برای بیان احساسات و عواطف ذهنیت ایرانی کارکردی ندارد. 
حجم تلخی و تاریکی بیش از اینهاست. صدای بلبل دیگر نقشی 
شبیه به نویز سفید را ایفا نمی کند که در خواب رفتنمان کمکمان 
کند. حتی چهچهه هم بزند دردی دوا نمی کند. آن صداهایی که ما 
سال ها شنیدیم در ما نقش بسته و از درون منتشر می شود.« وی در 
ادامه درباره گل ها می نویسد: »قسمت دیگر نقاشی ها گل هاست 
که زمینه نقاشی را ســاخته اند و نقاش به تفصیل به آنها پرداخته 
است. زمینه ها در نقاشی های صفا بهشتی و افسانه ای جلوه می کنند 
و همچنین در تعدادی از آنها تیــره، تاریک و تلخ تصاویر ارجاعی 
آشکار به ســوژه  گل و مرغ می دهند، اما ابعاد بزرگ نقاشی ها این 
ارجاع را وارونه می کند. تصاویر گل هــا در مقیاس اصلی و حتی 
بزرگ تر واقعی تر به نظر می رسند، در قیاس با نمونه های مینیاتوری 
که روی جلدهای لاکی، قلمدان ها و نمونه هــای چاپی که روی 
بشــقاب های ملامینی دیده ایم. گویی که نقاش به باغی شبیه به 
نمونه  ایرانی  شده باغ های قلمرو الِف ها در مجموعه فیلم های »ارباب 
حلقه ها« دسترسی داشته و در آنها پرسه زده و این قاب ها را از روی 
آن نمونه ها ساخته است. نقاشی های یاسمن صفا چیزی شبیه به 
جلوه های ویژه است. می خواهد کیفیتی باورپذیر ارائه دهد و شما 

را به   خود فراخواند.«  

نمایشگاه فردی »به تماشا رفتن مرغ مقلد«

گالری دلگشا
تا 30 اردیبهشت1402

حرکت در مسیر انتزاع

روزبه نعمتی شریف، طراح و مجسمه سازی متولد۱3۵۹ است که در مقطع 
کارشناسی طراحی صنعتی خوانده و دارای کارشناسی ارشد پژوهش هنر 
است. او از سال۱3۹۶ به طور حرفه ای به کار مجسمه سازی پرداخته و در 
چند نمایشگاه هم حضور داشته است. او در بیانیه نمایشگاه درباره نمایشگاه 
»سیاه بازی« می نویسد: »مجموعه پیش رو با به کارگیری امکانات بیانی 
خاص هر یک از مدیوم های مجسمه، نقش برجسته، نقاشی، کالژ و چیدمان 
می کوشد، در میان این تکثر فرمیک به وحدتی معنایی دست یابد. در غالب 
فرمیک پیوندی است از عناصر نقاشانه روایی ایرانی برگرفته از تئاتر سنتی 
خیمه شب بازی درون پیکره بندی هایی الوان و امروزین و در قالب محتوایی 
بیانگر پارادایم هایی کهن که تا لحظه اکنون امتداد می یابد. در این میان، 
ســیاه )مبارک(، به عنوان نماینده  عامه، احضار می شود تا نقش تاریخی 
معاصر خــود را در غالب خصایص ذاتی خویش، همچون شــوخ طبعی، 
جســارت، طنزآلودگی و صداقت، با رویکردی انتقــادی به موضوعات 
اجتماعی، عاطفی و حتی تاریخی ایفا کند. هرچند این مضحکه لعبتکان 
اغلب وسیله ای ظریف برای تلطیف زندگانی نیست بلکه دستاویزی است 
علیه لحظات ثابت، ساکن، تلخ و خاموش، زمزمه های کوچک آگاهی که در 

هیأت هنر و در جهت رهایی و پالایش مخاطب در کار هستند.«  

نمایشگاه فردی »سیاه بازی«

مجموعه  معاصر سو
تا 29 اردیبهشت1402

در 3نمایشگاهی که معرفی کرده ایم، حرکت از مفاهیم انضمامی و 
ملموس به سوی ایده های انتزاعی و تجریدی قابل بازشناسی است.  
وجه اشتراک این سه نمایشگاه را می توان بهره بردن آنها از مفاهیم 
و ایده های از پیش موجود در عالم نقاشی، نمایش و اسطوره دانست 
که هر یک از دریچه ذهن و نگاه خالقانشان راه خود را به دنیای رنگ، 

نقش و حجم باز کرده اند. 

معرفی 3نمایشگاه هنری که از عینیت به 
ذهنیت رسیده اند

 گالری
ناصر احدیگردی

روزنامه نگار

 سینمای تهیه کننــده فیلم ســینمایی  »زدوبند« از 
دورخیز برای اکران این فیلم ســینمایی در  ایران

خردادماه امسال خبر داد. مقصود جباری در 
گفت وگو با  مهر درباره برنامه ریزی برای اکران عمومی آن توضیح 
داد: واقعیت این است که هنوز شرایط سینماها خوب نیست و قصد 
ما هم این است که تلاش کنیم تا بهترین زمان را برای اکران فیلم 
در نظر بگیریم؛ زمانی که هم بازخورد مناسب داشته باشد و هم 
مردم بتوانند فیلم را ببینند. هنوز به جمع بندی درباره این زمان 
نرسیده ایم. وی افزود: فیلم »زدوبند« فیلمی است که در هر فصلی 
امکان اکران عمومی دارد و چنین نیست که حال و هوای ویژه ای 
داشــته باشــد که اکران آن را در فصلی خاص الزامی کند. فیلم 
داستانی اجتماعی دارد که در هر شرایطی امکان اکران عمومی را 
دارد. در عین حال، اما ما دورخیز کرده ایم که بتوانیم در خردادماه 

همین امســال فیلم را اکران کنیم. این تهیه کننده سینما درباره 
فروش خوب برخی فیلم ها در همین شرایط سینماها هم گفت: 
قطعاً وضعیت این فیلم ها برای همه ما امیدوارکننده اســت، اما 
همه  چیز تنها محدود به این نکته نیست که فیلم به دست مخاطب 
برسد. در این مسیر یک سری گرفتاری های دیگری هم هست که 
باید رفع شود. درباره فرایند پخش مسائلی وجود دارد که باید با 
دفتر پخش به تعامل برسیم تا فیلم بتواند در شرایطی ایده آل به 
اکران برسد. همه این موارد دست به دست هم می دهد تا بتوانیم 
فیلم را در وضعیتی مناسب راهی   سینماها کنیم. وی ادامه داد: این 
شرایط معمولاً برای فیلم هایی مثل فیلم ما نامتعادل تر است، اما 
برای فیلم های گیشه محور و پرفروش، طبیعتاً شرایط ایده آل تری 
وجود دارد. فیلم ما یک فیلم اجتماعی است که باید به اندازه همان 
از آن انتظار داشته باشیم و سایرین هم با همین مختصات به آن 
نگاه می کنند و شرایطی مشابه فیلم های اجتماعی که همین الان 

روی پرده هستند می توان برای آن متصور بود.

»زد و بند« در راه اکران



پنجشنبه 7 اردیبهشت 61402
 شماره  8757

نرخ خرید گندم پاسخگوی حداقل هزینه ها هم نیست
ســال گذشــته دولت نرخ خرید تضمینی گندم را 12هزار 
تومان اعلام کرد و امســال با افزایش 20درصدی این رقم 
را به 15هزار تومان رسانده اســت؛ این در حالی است که از 
سال گذشته تا کنون در موارد بسیاری ازجمله مواد غذایی، 
مســکن، خودرو، هزینه های تولید گندم و سایر بخش های 
جامعه همگی شــاهد تورم صد درصدی و در بعضی موارد 
بیش از صد درصدی بوده ایم. اینها در شرایطی است که دولت 
برای واردات گندم بی کیفیت باید حداقل کیلویی 30هزار 
تومان هزینه پرداخت کند! چرا حاضر نیستند رقم معقولی 
به کشاورز بپردازند تا باعث ایجاد انگیزه و ماندگاری شان در 
روستاها شود اما به جایش این همه مراحل را طی می کنند 
که به دو برابر قیمت تضمینی خرید گندم، نوع خارجی آن 

را وارد کنند.
شکوهی راد از ملایر

خانه های میدان بهشت منطقه 16نیاز فوری به بازسازی دارند
خانــه ای در 18متــری تختــی نزدیــک میدان بهشــت 
منطقه16داریم که قدمت آن حدود 80سال است. از 9سال 
پیش راه آهن خانه های ما را حریم ریل درنظر گرفته که این 
اقدام با توجه به قانونی که سال  56وضع شد و قرار بر خارج 
کردن راه آهن از محدوده شهری شد، منافات دارد. جدای از 
اینها در نتیجه رفت وآمد مرتب قطار و سر و صدا و لرزشی که 
ایجاد می کند، خانه های مــا ترک خورده و هر لحظه ممکن 
اســت فرو بریزد و فاجعه ای به بار بیاورد. ترس وقوع زلزله 
و ویرانی این خانه های فرسوده هم نگرانی دیگری است که 
مدام با ماست. اجازه بازسازی و نوسازی هم نداریم و مانده ایم 
بلاتکلیف که بالاخــره با ملک مان چه کنیم. از مســئولان 
درخواست داریم یا اجازه نوسازی منازلمان را بدهند و یا با 

قیمت روز و منصفانه آنها را از ما خریداری کنند.
فلاحتی از تهران

 فدراســیون ســوارکاری به وضعیت دوچرخه سواران 
رسیدگی کند

از فدراسیون دوچرخه سواری کشــور درخواست مي کنیم 
نسبت به وضعیت دوچرخه سواری درکشور حساس باشد و 
به دوچرخه سواران رسیدگی کند. به خصوص توجه به مسائل 
تیم های ملی و برپایی اردوهای آمادگی داخلی و جهانی را 
مدنظر قرارداده و فرصت بالندگی به دوچرخه سواران بدهد.

شعیبی از تهران 

برای دریافت دیه،سال هاســت پیگیــرم ولی نتیجه ای 
نگرفته ام

پدر و ولــی دم موضــوع پرونــده ای دردادیــاری اجرای 
احــکام دادســرای شهرســتان ســبزوار هســتم و 
 سال هاســت برای دریافت دیه مکاتبــه و پیگیری کرده و

به جایی نرسیده ام.
ازسال 1400بعد از تأکیدات دفتر ارتباطات مردمی ریاست 
محترم قوه قضاییه امیدوار شــدم که این مسئله حل شود 
باهمه تأکیدات صورت گرفته به زیر مجموعه ها برای رعایت 
قانون و حقوق مردم، کارها به ســامان نیست. از مسئولان 

قوه قضاییه تقاضای رسیدگی و تعیین تکلیف دارم.
ولی دم از سبزوار

تابلوهای تصویری داخل قطارهای مترو همیشــه روشن 
باشند 

ضمن تشــکر از زحمات مســئولان مترو پیشنهاد می کنم 
جهت رفاه حال و رعایت حقوق شهروندی عزیزان روشندل 
و ناشنوا، تابلوی تصویری نشان دهنده ایستگاه ها در داخل 
قطار ها و همچنین سیستم گویا و از پیش ضبط شده مترو 
که ایستگاه ها را اعلام می کند به طور مرتب فعال باشد تا این 
دسته از شهروندان هم بتوانند با خیال راحت و بدون کمک 

گرفتن از دیگران از خدمات مترو استفاده کنند.
رنجبر از تهران

شهر قوچان نیازمند شهربازی است
شــهر خوش آب و هوای قوچان که همواره   مقصد گردشگران 
بسیاری است شهربازی ندارد؛ درحالی که جمعیت شهر جوان 
است و شهربازی می تواند مطالبه ای جدی باشد. چرا تاکنون یک 

شهربازی در یکی از پارک های شهر احداث نشده است. 
سالاری از قوچان

 تقاطع مدنی با خیابان نجف آبادی نیازمند سرعتکاه است
تقاطع خیابان شــهید مدنی با خیابان شــهید نجف آبادی به 
واسطه قرار گرفتن داروخانه شبانه روزی، استفاده رانندگان برای 
دورزدن از هر دو مسیر رفت و برگشت، قرار داشتن درمانگاه و 
بانک و وجود ناحیه مقاومت بسیج شهید بهشتی بسیار پرتردد 
است. با این همه هیچ علامت راهنمایی و رانندگی و سرعتکاهی 
در مســیر وجود ندارد و همواره رانندگانی کــه قصد خروج از 
خیابان شهید نجف آبادي به شهید مدنی جنوبی را دارند با خطر 
تصادف مواجه هستند همچنین کسانی که قصد دارند از مدنی 
شمالی وارد نجف آبادي شــوند و نیز عابران پیاده ای که برای 
رسیدن به درمانگاه و داروخانه شبانه روزی از عرض خیابان رد 

می شوند در معرض خطر جدی هستند.
پرورش از تهران 

طرح ساماندهی مسکن و اجاره بها در صحن مجلس پیگیری شود
سؤال من از نمایندگان این اســت که چه زمانی قرار است طرح 
 ساماندهی مســکن و اجاره بها در صحن مجلس پیگیری شود.
همه ساله در محدوده فصل جابه جایی این بحث ها مطرح و پس از 
چندی به حال خود رها می شود. هم اکنون با وجود اینکه حقوق 
من نوعی تنها 20درصد افزایش داشــته است صاحبخانه کرایه 
را 130درصد افزایش داده است. اگر وضعیت اینگونه پیش برود 
احتمال هرگونه نارضایتی در جامعه، هرج و مرج دربازار اجاره و 

درگیری فیزیکی مابین موجرین و مستأجرین متصور است.
فرهاد رمضانپور نادرگلی از ارومیه

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

 مرگ آتشین 
خواستگار شکست خورده

پســر جوان وقتی از دختر مورد علاقه اش جواب رد شنید در 
اقدامی هولناک با مقدار زیادی بنزین به خانه آنها رفت و علاوه 
بر آتش زدن بخشــی از خانه دست به خودسوزی زد. به گزارش 
همشهری، ساعت 5 بامداد دیروز )چهارشنبه( به کلانتری127 
نارمک خبر رســید که خانه ای در آن حوالی دچار آتش سوزی 
شده و دست کم 3نفر نیز دچار سوختگی شــده اند. آنطور که 
شواهد نشان می داد این حادثه یک آتش سوزی معمولی نبود و 
به نظر می رسید که به شکل عمدی اتفاق افتاده است. با حضور 
ماموران در محل حادثه معلوم شــد، پسری 32ساله که عامل 
اصلی آتش سوزی است، جان خود را از دست داده و مادر و پسری 
که در آن خانه سکونت داشتند نیز دچار سوختگی شده اند. اما 
این حادثه چگونه اتفاق افتاده بود؟ ماجرا از این قرار بود که پسر 
جوان)متوفی( از مدتی قبل به دختری علاقه مند شده بود و قصد 
داشت به هر قیمتی که شده با او ازدواج کند. او در یک مغازه کار 
می کرد و شب قبل از حادثه به خواستگاری دختر مورد علاقه اش 
رفته اما جواب منفی شــنیده بود. دختر جوان ظاهرا رفتاری 
ناخوشایند از پســر جوان دیده و گفته بود که به نظرم ما به درد 

زندگی با یکدیگر نمی خوریم.
شــنیدن این جواب برای پسر جوان سخت و ســنگین بود. او 
نمی دانست با این شکست چطور کنار بیاید و فکرهای زیادی 
از سرش گذشت تا اینکه ســرانجام فکر عجیب و خطرناکی به 
فکرش رسید. او یک ظرف بنزین تهیه کرد و ساعت 5صبح به 
خانه دختر مورد علاقه اش رفت و بنزین را روی خودش ریخت 
و درحالی که یک فندک در دست داشــت شروع به فریاد کرد. 
مادر دختر جوان وقتی این صحنه را دید جلو رفت تا فندک را 
از دست پسر بگیرد اما موفق نشد و جرقه فندک آتش به پا کرد 
و علاوه بر جوان عاشق پیشه، مادر دختر جوان و بخشی از خانه 
نیز شعله ور شدند. در این لحظات وحشتناک بود که برادر دختر 
جوان نیز جلو رفت تا برای نجات مادرش اقدام  کند اما او نیز دچار 
سوختگی شــد و درنهایت این حادثه تلخ با جان باختن جوان 
عاشق پیشه و سوختگی مادر و برادر دختر جوان و آتش سوزی در 
بخشی از خانه شان به پایان رسید. به دنبال این حادثه به دستور 
قاضی محمدرضا صاحب جمعی، بازپرس شعبه ششم دادسرای 
امور جنایی تهران تحقیقات در این باره آغاز شد. از سوی دیگر 
سرهنگ محمد گودرزی، رئیس پلیس پیشگیری پایتخت نیز 
روایتی دیگر از این حادثه را بازگو کرد و گفت: پسر جوان شب 
قبل از حادثه بعد از شنیدن جواب منفی اعضای خانواده دختر را 
به گرفتن انتقام تهدید کرده بود و هنگام وقوع حادثه نیز به بهانه 
صحبت وارد خانه آنها شده بود که این حادثه رقم خورد. او ادامه 
داد:  پســر جوان پس از آتش زدن منزل که منجر به سوختگی 
کامل آنجا شد خودش نیز در میان شعله های آتش گرفتار شده 

و جانش را از دست داد.
براســاس این گزارش وضعیت یکی از مصدومان حادثه وخیم 
گزارش شده و تحقیقات برای روشن شــدن ابعاد مختلف این 

حادثه همچنان ادامه دارد.

2قربانی در درگیری طایفه ای 
به دنبــال درگیری طایفه ای در شهرســتان دشــت آزادگان و 
کشته شــدن 2نفر در این حادثه، 14نفــر از عاملان اصلی این 
درگیری مسلحانه دستگیر شــدند. به گزارش همشهری، چند 
روز پیش در شهرســتان دشت آزادگان در اســتان خوزستان 
درگیری هولناکی رخ داد. اعضای 2طایفه که از مدت ها قبل با 
هم اختلافاتی داشتند درحالی که برخی از آنها اسلحه در دست 
داشتند با هم درگیر شدند و نتیجه این درگیری کشته شدن 2نفر 
و مجروح شدن 2نفر دیگر شد. به دنبال این حادثه، مأموران پلیس 
در محل حاضر شدند و با پایان یافتن درگیری و بازگشت آرامش 
به شهر تحقیقات برای شناسایی و دســتگیری عاملان اصلی 
درگیری آغاز شد. سرهنگ جواد مروانه، فرمانده انتظامی دشت 
آزادگان با بیان این خبر گفت: 48ســاعت پس از این درگیری 
مرگبار، با انجام تحقیقات گسترده پلیسی 14نفر از عوامل اصلی 
درگیری دستگیر شدند و از آنها 4قبضه سلاح شکاری کشف شد.

به گفته وی، با دستگیری این افراد، برای تمامی آنها قرار قانونی 
صادر شده و تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.

 15زن باند کلاهبرداری 
راه انداخته بودند

15زن که با راه اندازی یک باند از بیش از 800نفر کلاهبرداری 
کرده و بیش از 3میلیارد تومان به جیب زده بودند به دام پلیس 
افتادند. به گزارش همشهری، شگرد اعضای این باند اینگونه بود که 
با شماره تلفن های تصادفی تماس می گرفتند و به طعمه هایشان 
می گفتند که شماره تلفن آنها در قرعه کشی یکی از شرکت های 
لوازم خانگی برنده شده است. آنها مدعی می شدند که جایزه این 
قرعه کشــی لوازم خانگی ازجمله یخچال های سایدبای ساید یا 
خودرو است اما هزینه ارسال جایزه برعهده فرد برنده است. به 
این ترتیب برای طعمه هایشان لینکی ارسال می کردند و مدعی 
می شدند که آنها باید از طریق این لینک، هزینه حمل جایزه را 
پرداخت کنند تا ظرف مدت کوتاهی جایزه خود را تحویل بگیرند. 
حال آنکه لینک ارسالی آنها در حقیقت یک لینک جعلی بود که 
به محض اینکه طعمه ها اطلاعات بانکی خود را در این لینک وارد 
می کردند، این اطلاعات را کپی کرده و در اختیار کلاهبرداران قرار 
می داد و آنها از این طریق حساب طعمه شان را خالی می کردند. 
در برخی از موارد نیز آنها مبالغی به عنوان وجه ارســال هدیه از 
طعمه هایشان دریافت می کردند اما هیچ هدیه ای برای آنها ارسال 
نمی کردند. کلاهبرداری های این باند ادامه داشت و آنها موفق 
شده بودند حساب صدها نفر را با این شگرد خالی کنند تا اینکه 
با شکایت شاکیان در پلیس فتاي استان البرز، تیمی از مأموران 
برای شناسایی و دســتگیری آنها وارد عمل شدند. مأموران در 
جریان بررسی های تخصصی موفق شــدند اعضای این باند را 
شناسایی کنند و در جریان چند عملیات ضربتی، 15زن را که 
عضو باند بودند دستگیر کردند. سرهنگ رسول جلیلیان، رئیس 
پلیس فتای استان البرز با بیان این خبر گفت: تاکنون 800 شاکی 
از سراسر کشور شناسایی شده اند و بررسی ها نشان می دهد که 
متهمان دست کم 3میلیارد تومان از طعمه هایشان کلاهبرداری 

کرده اند که تحقیقات در این پرونده ادامه دارد. 

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

از ظهر دیروز خبر قتل آیت الله عباســعلی ســلیمانی، 
نماینده  سابق ولی فقیه در استان سیستان و بلوچستان 
و عضو مجلس خبرنگان رهبری در شهرســتان بابلسر 
به سرعت فضای مجازی و رسانه های خبری را پرکرد. 
برخی می گفتند که عضو مجلس خبرگان رهبری توسط 
فرد ناشناسی به رگبار بسته شده و برخی از رسانه ها هم 
تلاش می کردند این حادثه را با ماجرای حجاب پیوند 
بزنند و اینطور به مخاطبانشــان القا کنند که نماینده 
مجلس خبرگان هنگام تذکر بــه حفظ حجاب هدف 
حمله فردی ناشناس قرار گرفته و به قتل رسیده است. 

حال آنکه پیگیری های خبرنگار همشــهری از پلیس 
استان مازندران از این حکایت دارد که آیت الله سلیمانی 
قربانی درگیری میان معاون و نگهبان یکی از بانک های 
ملی در بابلسر قرار گرفته و به طور اشتباه با شلیک گلوله 

جان باخته است. اما این ماجرا چطور رخ داد.
بررســی های پلیس که پس از این حادثه با حضور در 
بانک، عامل جنایت را بازداشــت کــرد و به تحقیق از 
وی درباره حادثه پرداخت از این حکایت داد که حدود 
ساعت 11دیروز، نگهبان بانک ملی با معاون بانک دچار 
درگیری لفظی می شــوند. اختلاف آنها اما به مدت ها 
قبل برمی گردد و آنطور که نگهبان بانک اعتراف کرده، 
معاون بانک بارها بر سر مسائل کاری او را سرزنش کرده 

و همین باعث شده بود که با هم دچار اختلاف شوند.
از سوی دیگر بررسی ها نشان می دهد که نگهبان بانک 
که مردی حدودا 50ساله است، از چند سال قبل و پس 
از بازنشسته شدن پیش از موعد در یکی از ارگان های 
نظامی، به استخدام شرکت انتظام درآمده بود؛ همان 
شرکتی که وظیفه تامین نگهبان برای بانک ملی بابلسر 
را به عهده داشــته اســت. به این ترتیب وی به عنوان 
نگهبان کارش را در بانک ملی آغــاز می کند تا اینکه 

از مدتی قبل با معاون بانک بر ســر مسائل کاری دچار 
اختلاف می شود. این در حالی است که به گفته شاهدان، 
نگهبان میانســال، فردی عصبی بوده و حتی یکی از 

اعضای خانواده اش نیز دچار بیماری عصبی است.

روز حادثه
آنطور که تحقیقات پلیس نشان می دهد، حدود ساعت 
11دیروز، نگهبان و معاون بانک بار دیگر بر سر مسائل 
کاری با هم درگیری لفظی پیــدا می کنند.  این اتفاق 
همزمان می شــود با ورود آیت الله عباسعلی سلیمانی، 
عضو مجلس خبرگان رهبری به بانــک. او برای انجام 
کارهای بانکی اش وارد بانک شــده و روی صندلی ای 
که مقابل میز معاون بانک بود به انتظار وی می نشیند. 
در آن لحظات هر چند درگیری لفظی میان نگهبان و 
معاون بانک پایان یافته، اما نگهبان میانسال در حالی 
که عصبانی است و اسلحه در دست دارد، شروع به قدم 
زدن در داخل بانک می کند.  نگهبان بانک در تحقیقات 
توضیح داده است: من مقتول را نمی شناختم. اما قبلا 
شنیده بودم که معاون بانک برادری روحانی دارد. برای 
همین وقتی با معاون بانک درگیر شده بودم و مقتول 
وارد بانک شد، تصور کردم که وی همان برادر روحانی 
معاون بانک اســت. از طرفی آنقــدر عصبانی بودم که 
کنترلم را از دست دادم و به تصور خودم تصمیم گرفتم 
با قتل برادر معاون بانک از او انتقام بگیرم. از پشت سر 
به او که روی صندلی نشســته بود نزدیک شدم و لوله 
سلاحم را به ســمت وی گرفتم و شلیک کردم. پس از 
آن نیز همان جا خشکم زد تا اینکه بقیه کارمندان بانک 
به ســمتم آمدند و خودم را تسلیم کردم و آنجا بود که 
متوجه شدم مقتول را با برادر معاون بانک اشتباه گرفته 
و اقدام به شــلیک کرده  و در حقیقت فرد دیگری را به 

جای برادر معاون بانک به قتل رسانده ام.
براســاس این گزارش، عامل جنایت پس از این حادثه 
دستگیر شده و تحقیقات از او همچنان از سوی پلیس و 

مرجع قضایی ادامه دارد.

اصراربرايقصاصقاتلوحیدمرادينجاتدختر13سالهازمخفیگاهآدمربایان
جوان افغــان کــه در گروهی 

انتظامی
تلگرامــی با دختری 13ســاله 
طرح دوســتی ریخته بــود، با 
همدستی چند نفر دیگر او را ربوده و به خانه ای 

متروکه در قزوین کشاند.
به گزارش همشــهری، چنــد روز قبل مردی 
 به دادســرای امور جنایــی تهران رفــت و از
ناپدیدشدن دختر 13ســاله اش خبر داد. او با 
معرفی جوانی افغان به عنوان مظنون به ربودن 
دخترش گفت: دخترم 13ســال دارد. مدتی 
قبل جوانی در یک گروه تلگرامی برای دخترم 
پیام فرستاده و به او پیشنهاد دوستی داده بود. 
دخترم اما به درخواســت او جواب منفی داده 
بود و بعد هم ماجرا را برای من تعریف کرد. من 
هم وقتی از این ماجرا باخبر شــدم شماره پسر 
جوان را که از اتباع افغانستان است گرفتم و با 
او صحبت کردم. گفتم دخترم سن کمی دارد و 
دست از سر او بردارد. در این تماس تلفنی پسر 
جوان حرف هایم را قبول کرد و گفت که دیگر 
به دخترم پیام نمی دهــد. من هم حرف هایش 
را باور کردم و خیالم از این بابت راحت شــد تا 
اینکه یک هفته بعــد دخترم گفت که او دوباره 
پیام داده و این بار تهدید کرده اســت. دخترم 
گفت که جوان افغان گفته که چرا این ماجرا را 
برای پدرت تعریف کردی و تهدید کرده بود که 
بلایی بر سرت می آورم و یک روز بعد هم دخترم 

ناپدید شد.
با ثبت این شــکایت شــماره تلفن پسر جوان 
به عنوان تنها مظنــون در اختیــار پلیس قرار 
گرفته و تحقیقات در این باره آغاز شد. زمانی که 
مأموران به بررســی این شماره تلفن پرداختند 

معلوم شد که خط تلفن به نام مردی ایرانی است. 
او در تماس مأموران گفــت:  جوان افغان کارگر 
من اســت و در آبیک قزوین کار می کند. به این 
ترتیب صاحب خط تلفن نشــانی محل کار این 
جوان را در اختیار پلیس قرار داد و مأموران برای 
یافتن دختر ربوده شده راهی آنجا شدند. آنها با 
محاصره خانه متروکه ای که جوان افغان در آنجا 
حضور داشت عملیاتی ضربتی را اجرا کردند و 
با ورود به خانه دختر ربوده شده را آزاد و جوان 
افغان را همراه با 2 نفر از دوســتانش دستگیر 
کردند. با وجــود اینکه همه شــواهد و مدارک 
از ربوده شدن دختر 13ســاله حکایت داشت؛ 
اما جوان افغان مدعی بود کــه با دختر نوجوان 
دوست است و او به خواســت و میل خودش به 

آنجا رفته است.
از سوی دیگر وقتی مأموران به تحقیق از دختر 
ربوده شــده پرداختند او برخلاف ادعای جوان 
افغان ادعا کرد که ربوده شده است. او در این باره 
گفت:  نزدیک خانه مان بودم که مادرم با موبایلم 
تماس گرفت. گفتم نزدیک هستم و به زودی به 
خانه می رسم اما ناگهان پسر جوان و دوستانش 
سر راهم قرار گرفتند و چاقو زیر گلویم گذاشتند 
و به زور من را سوار خودروی شان کرده و با خود 
بردند. آنها من را به خانه ای بردند و شــب نگه 
داشــتند و صبح روز بعد به خانــه ای در آبیک 
قزوین بردنــد. چند ســاعتی از انتقالم به آنجا 
نگذشته بود که خوشــبختانه مأموران پلیس 
سر رسیدند و نجاتم دادند. براساس این گزارش، 
هم اکنون 3متهم در بازداشــت به سرمی برند و 
تحقیقات برای روشن شــدن پشت پرده واقعی 

این ماجرا ادامه دارد.

جلسه اي که براي صلح و سازش در 

داخلی
پرونده قتــل وحید مــرادي در 
دادسراي امور جنایي تهران برگزار 
شــده بود با اصرار پدر مقتول براي مجازات قاتل 
بي نتیجه ماند تا شــمارش معکوس براي اجراي 

حکم قصاص آغاز شود.
به گزارش همشــهري، روز 11 تیرماه سال 97 

در جریان درگیري بین2 گروه از زندانیان در 
یکي از بندهاي زندان رجایي شــهر، یکي از 
زندانیان به نام وحید مرادي به قتل رسید. او 
از چندي قبل به اتهام قتل یکي از دوستانش 

در منطقــه ولنجک تحــت تعقیب قرار 
گرفته و در شرایطي که قصد داشت 

از مرز عبور کند در آخرین لحظات 
دستگیر شــد. به دنبال قتل این 
زنداني تحقیقات براي شناسایي 
عامل اصلي این جنایت آغاز شد. 
هرچند در بررسي هاي اولیه چند 
مظنون شناسایي شده بودند؛ اما 
در ادامه معلوم شد که یکي از آنها 
به نام سعید، عامل اصلي قتل است. 
او مردي بود که از 2 ســال پیش از 
این حادثه به اتهام قتــل مردي با   
اسلحه شکاري در منطقه بي سیم به 
زندان افتاده بود تا اینکه در جریان 
درگیري با وحید مــرادي او را نیز 
به قتل رســاند تا دومین جنایت در 
پرونده اش به ثبت برسد.  سعید به 
اتهام 2 فقره قتلي که مرتکب شده 
بود محاکمه و بــه قصاص محکوم 
شد؛ اما چندي قبل توانست رضایت 

اولیاي دم قتــل اول را جلب کند. بــا این وجود 
همچنان حکم قصــاص او در پرونده قتل وحید 
مرادي پابرجــا و قطعي بود. در این شــرایط روز 
گذشته جلســه اي براي صلح و ســازش در این 
پرونده در شــعبه چهارم اجراي احکام دادسراي 
امور جنایي تهران برگزار شــد.  در این جلسه که 
از یک سو پدر وحید مرادي به عنوان ولي دم و از 
ســوي دیگر مادر و خواهر سعید حضور 
داشتند قاضي پرونده به گفتگو با طرفین 
پرداخت و تلاش کــرد در این پرونده 
صلح و سازش ایجاد کند اما با مخالفت 
ولي دم روبه رو شد. در شرایطي که مادر 
و خواهر سعید اشک مي ریختند و 
براي بخشیده شدن او التماس 
مي کردند، پدر وحید مرادي 
گفت:  بعد از قتــل وحید ما 
روزهاي سختي را پشت سر 
گـذاشتـــیم. 5 سال است 
که من یتیــم داري و از نوه ام 
نگهداري مي کنــم. نه من و 
نه همســر و عروسم راضي به 
بخشش نیستیم و نمي توانیم 

از خون وحید بگذریم. 
هرچند دادیار اجراي احکام این 
جلسه را براي ایجاد صلح و سازش 
تشــکیل داده بود اما با اصرار پدر 
مقتول براي اجراي حکم این جلسه 
بي نتیجه ماند و با وجود اینکه سعید 
در اولین پرونده بخشــیده شده اما 
شمارش معکوس براي اجراي حکم 

قصاص آغاز شد. 

جزئیات قتل عضو مجلس خبرگان رهبری در بابلسر

تحقیقات جنایی درباره قتل دختر 

دادسرا
جوانــی در پــارک نهــج البلاغه با 
شناسایی یکی از دوستانش به عنوان 
مظنــون  وارد مرحلــه تازه ای شــد. بــه گزارش 
همشهری، روز دوم اسفندماه ســال 1401یکی از 
شهروندان هنگامی که از یکی از بخش های خلوت 
پارک نهج البلاغه واقع در غرب تهران عبور می کرد از 
پشت شمشادها صدای ناله ضعیفی را شنید. وقتی 
شمشــادها را کنار زد دختر جوانی را دید که بر اثر 
اصابت ضربــات چاقو به شــدت مجــروح و دچار 
خونریزی شــده بود. او با اورژانس تماس گرفت اما 
امدادگران وقتی رســیدند که دختر جوان به دلیل 
شدت جراحات وارده جانش را از دست داده بود. از 
همان زمان تلاش ها برای رازگشــایی از این جنایت 
مرموز آغاز شد و کارآگاهان جنایی از طریق گوشی 
موبایل مقتول موفق شدند هویت او را کشف کنند. 
دختر جوان 18سال داشت و آنطور که خانواده اش 
می گفتند هنگام خروج از خانه گفته بود که با یکی از 
دوســتانش در پــارک قــرار دارد امــا هیچ کس 

نمی دانست که این فرد چه کسی است.

با وجود اینکه هیچ ســرنخی در این جنایت وجود 
نداشت ولی کارآگاهان به چند نفر مظنون شدند و به 
تحقیق از آنها پرداختند اما تحقیق و بررسی اظهارات 
همه مظنونان نشــان داد که همگــی بی گناهند. با 
وجود این، تجسس ها در شــاخه های دیگری ادامه 

یافت.
در ادامه مأموران به تحقیق درباره زندگی خصوصی 
مقتول پرداختند و پی بردند کــه او از یک خوکچه 
هندی به عنوان حیوان خانگــی نگهداری می کرد. 
همچنین معلوم شد که او به خاطر این حیوان خانگی 
با دختر جوانی دوست شــده بود که او نیز خوکچه 
هندی داشت و به همین دلیل رابطه آنها صمیمی تر 
شده بود. ادامه بررسی ها در این باره حاکی از آن بود 
که دوســت مقتول مدتی قبل از او مبلغ 2میلیون 
تومان قرض گرفته اما به او پــس نداده بود و همین 
موضوع بــه اختلافی بین آنها تبدیل شــده و حتی 
چند مرتبه کار بــه زد و خورد بیــن 2 دختر جوان 
کشیده شده بود. از ســوی دیگر شواهدی به دست 
آمد که نشان می داد دوست مقتول مدتی پیش در 
صفحه اینستاگرامی اش یک استوری با این مضمون 

که: »هیچ کس نقشــه قتل را قبل از عملی شدن لو 
نمی دهد« منتشر کرده بود. کنار هم قرار دادن این 
یافته ها باعث شد که دستور بازداشت دوست مقتول 
صادر شــود. وقتی دختر جوان درباره دست داشتن 
در جنایت در پارک نهج البلاغه تحت بازجویی قرار 
گرفت، قتل دوستش را انکار کرد و گفت بی گناه است. 
او در این تحقیقات به قاضی محمد وهابی، بازپرس 
شعبه دوم دادسرای امور جنایی گفت: ما چون هر دو 
خوکچه هندی داشتیم با یکدیگر دوست شده بودیم 
و مدام با هم تماس داشتیم. حتی خوکچه های مان 
را با هم به دامپزشکی می بردیم و دلیلی نداشت که 

بخواهم دست به چنین کاری بزنم.
او در ادامه گفت: شب حادثه یکی از دوستانم با من 
تماس گرفت و این موضوع را خبــر داد. خودم هم 
وقتی استوری دوستان مشترک مان را کنترل کردم 
فهمیدم که این دوستم در پارک به قتل رسیده است. 

من بی گناه هستم و دوستم را نکشته ام.
براساس این گزارش با وجود انکارهای دختر جوان، 
او هم اکنون در بازداشت به سر می برد و تحقیقات در 

این باره ادامه دارد.

خوکچه هندی، سرنخی در پرونده قتل دختر جوان
دختر جوان به اتهام قتل دوستش دستگیر شد
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پایان آقایی دلار 
کشورهایمختلفجهانبرایرهاییازسلطهدلار،سازوکارهایجدیدتریراتدارکدیدهاند

هدیه شیرانگزارش
روزنامهنگار

توافق گروه های مقاومت برای پاسخ 
یکپارچه به رژیم صهیونیستی

گروههایمقاومتدرجبهههایمختلفدرپاسخبهتهدیدتلآویو
بهتروررهبرانآنها،بهحالتآمادهباشدرآمدهوبرســرپاسخی
دردناک،هماهنگویکپارچهبایکدیگرتوافقکردهاند.روزنامه
لبنانیالاخبارنوشتهکهدرپیانتشارگزارشهاییمبنیبرتصمیم
کابینهامنیتیرژیمصهیونیستیبرایبازگشتبهسیاستترور
رهبرانمقاومت،گروههایمقاومتتوافقکردهاندکهبهاینتهدید
بهطورقاطعویکپارچهپاسخدهند.گفتهشده،»ایتماربنگویر«،
وزیرامنیتداخلیرژیمصهیونیستیازسرویسهایامنیتیاین
رژیمخواســتهتابرایتروررهبرانمقاومتدستبهکارشوند.
»اسرائیلکاتز«،وزیرانرژیکابینهنتانیاهونیزدرسخنانیگفته
است:گزینهتروردوبارهمطرحخواهدشد.بهنوشتهالاخبار،پساز
گذشتیکهفتهازتحریکوارعابازسویکابینهامنیتیکوچک
رژیمصهیونیســتیدرخصوصبازگشتبهسیاستترورهاعلیه
رهبرانمقاومتفلسطینودرسایهتشدیدبحرانداخلیدررژیم
صهیونیستیوپایانیافتنماهمبارکرمضان،نیروهایمقاومت
همچناندرآمادهباشبهســرمیبرندتابراینبردیکهدشمن
میخواهدباتروریکیازرهبرانمقاومتبهآنهاتحمیلکند،آماده
باشند.منابعآگاهدرمقاومتدرگفتوگوباالاخبار،تصریحکردهاند
کهشاخههاینظامیگروههایمقاومت،میزانآمادهباشخودرابا

احتساباحتمالتروررهبرانشان،افزایشدادهاند.

آمریکا باید در کره جنوبی بمب 
هسته ای مستقر کند

جان بولتــون، مشــاور پیشــین امنیت ملی 
آمریکا: مــا باید تســلیحات اتمــی تاکتیکی 
خود را مجــددا در کره جنوبی مســتقر کنیم 
تا پیامی روشن به کره شــمالی ارسال شود. 
اســتقرارمجدد تســلیحات اتمــی تاکتیکی 
آمریکا برای اطمینان بخشیدن به کره جنوبی 
کمک می کند و در عین حال به پیونگ یانگ 
هشــدارمی دهد. بازگشــت این سلاح ها به 
کره جنوبی گواه روشنی بر عزم و اراده ما برای 
بازدارندگی کره شمالی خواهد بود. )رویترز(

اقدامات جمهوری آذربایجان مایه 
نگرانی است

آندرس راسموســن، دبیرکل پیشــین ناتو: 
ایجاد ایســت بازرســی در گــذرگاه لاچین و 
تشدید تنش از سوی جمهوری آذربایجان 
نگران کننده است. اگر باکو تعهدات و احکام 
دادگاه بین المللی را نادیده بگیــرد و التزام 
نداشته باشد این اقدام باکو باید پیامدهای 
اقتصــادی و سیاســی بــرای جمهــوری 

آذربایجان داشته باشد. )آرمن پرس( 

وبسایت شاباک هک شد
یکگروههکریبهنام»آنانیموسسودان«ازهک
وبسایتســازمانبنادروبندر»حیفا«ووبسایت
سازماناطلاعاتوامنیتداخلی)شاباکیاشین

بتِ(رژیمصهیونیستیخبرداد.
بهنوشتهخبرگزاریآناتولی،اینگروهدربیانیهایکه
درکانالتلگرامخودمنتشرکرده،گفتهاستکهبه
سایتهایبزرگترینیزحملههکریخواهدکرد.
درهمینحالروزنامهعبــرییدیعوتاحارانوت
نیزاینحملهسایبریراتأییدکردونوشتکهاین
حملاتباعثازکارافتادگیسرورهاشدهامامدعی
شدکهاطلاعاتیبهسرقتنرفتهاست.روزسهشنبه
نیزوبسایتسازمانتروریستیموسادووبسایت
سازمانتأمیناجتماعیرژیمصهیونیستیهدف

حملههکریقرارگرفتهبود.

نقلقولخبر دریچه

خبر

هفته نامه اکونومیست ]انگلیس[
چقدر باید از هوش مصنوعی نگران باشیم؟

پیشرفت سریع هوش مصنوعی ترس و همچنین هیجان زیادی را 
برانگیخته و پرسش های جدی ای را مطرح کرده است؛ جمله اینکه 
چقدر باید نگران بود؟ آیا هوش مصنوعی جای مشاغل نیمه خودکار 
را خواهد گرفت؟ آیا ممکن است که هوش مصنوعی از ما پیشی 
گرفته و جایگزین ما شود؟ آیا تهدید از دست رفتن کنترل انسان بر 
تمدن انسانی جدی است؟ پیشرفت سریع فناوری هوش مصنوعی، 
تهدیدها و همزمان فرصت های زیادی را ایجاد کرده است. متعادل 
کردن این دو به معنای در پیش گرفتن رویکردی سنجیده است، 

اقداماتی که پایه گذار رویه ها و قوانین آینده خواهند بود.

کیوسک

زاویه

روایت

اعتراف انگلیس به ارسال تسلیحات 
اورانیومی به اوکراین 

معاونوزیردفــاعانگلیستأییدکردهکهاینکشــورهزاران
گلولهتانکچلنجر 2ازجملهگلولههایحاویاورانیومضعیف
شدهرابرایاوکراینارسالکردهاست.»جیمزهیپی«،وزیر
دولتانگلیسدرامورنیروهایمسلح،اعلامکردهلندنارسال
مهماتاورانیومضعیفشدهبهاوکراینراآغازکردهوبرنحوه
استفادهاوکراینازاینتسلیحاتنظارتنخواهدکرد.انگلیس
درشرایطیارسالچنینتسلیحاتیرابهاوکراینتأییدکرده
کهکارشناسانهشدارمیدهند تســلیحاتمذکورحتیاگر
سلاحهســتهایبهحســابنیایند،خطراتجدیبههمراه
دارند.»ولادیمیرپوتین«،رئیسجمهورروســیه،پیشتردر
واکنشبهبرخیگزارشهامبنیبراحتمالارسالتسلیحات
اورانیومیبــهاوکراینگفتهبودکهبرنامهلندنبرایارســال
چنینمهماتینشــاندهندهنیتغرببرایشرکتدرجنگ
باروسیهتازمانکشتهشدنآخریناوکراینیاست.اوباتأکید
براینکهروسیهمجبوربهپاسخدادنخواهدشد،هشدارداده
کهمســکوصدهاهزارعددازاینمهمــاترادارداماهنوزاز
هیچیکازآنهااستفادهنکردهاســت.اورانیومضعیفشدهاز
فرایندتولیداورانیومغنیشدهبرجایمیماند.اگرچهاورانیوم
ضعیفشدهبسیارکمقدرتترازاورانیومغنیشدهاستوقادر
بهایجادواکنشهستهاینیست،امادرعوضبسیارمتراکمو
پرچگالیترازسرباست؛بهطوریکهبهدلیلتراکموحرکتش
همچنانکهاززرهپوشعبورمیکند-آنقدرآنراگرممیکند

کهآتشبگیرد.

دستور پوتین برای توقیف اموال 
کشورهای متخاصم 

اقداماتبیسابقهغربیهاعلیهروسیهمقامهایروسرابهواکنش
واداشتهودرهمینراستا،توقیفداراییهایکشورهایخارجی

دردستورکارمسکوقرارگرفتهاست.
رسانههایروســیهشــاملخبرگزاری»تاس«خبردادندکه
ولادیمیرپوتین،رئیسجمهوراینکشورفرمانیراامضاکردکه
بهروسیهامکانتلافیجوییدربرابرتوقیفداراییهایروسیه
درخارجرامیدهد.تنشهایغربومسکوبرسرجنگاوکراین
همچنانادامهداردوفرمانتازهرئیسجمهورروسیهبرایتلافی
توقیفداراییهایروسیهدرخارجازکشورخبرسازشدهاست.

طبقفرمانیکهولادیمیرپوتینروزسهشــنبهامضاکرد،این
کشوردرپاسخبهتوقیفاموالخارجیروسیه،اموالوداراییهای
»کشورهایغیردوست«تحتنظارتوادارهدولتروسیهقرار
میگیرد.بنابرگزارشخبرگزاریتاس،نظــارتوادارهدولت
روسیهبرایناموال،بهصورتموقتوبهمنظورمقابلهباتهدیدملی

برایروسیهدرموضوعات
اقتصادی، مختلــف
انرژیوسایرتهدیدات

خواهدبود.

تمایل کشورها از روسیه، چین و برزیل گرفته 
تا ترکیه و کشورهای حاشیه خلیج فارس برای 
کاهش ســلطه دلار آمریکا بر تجارت جهانی 
در حال افزایش اســت. این بازیگران جهانی 

در تلاش هستند تا سهم تجارت فیمابین را 
با اســتفاده از ارزهای ملی افزایش دهند. در 
تازه ترین اظهارنظر، »سرگئی لاوروف« وزیر 
خارجه روسیه، با اعلام اینکه فرایند دلارزدایی 
آغاز شده، گفته مســکو فعالانه برای تقویت 
همکاری اقتصادی خود با چین کار کرده و در 
معاملات تجاری ارز »یــوآن« را به کار گرفته 
است. همزمان »گریگوری لوگوینوف«، معاون 

دبیرکل سازمان همکاری شانگهای نیز تصریح 
کرده که این سازمان در حال تدوین و توسعه 
نقشــه راه برای انتقال از دلار به ارزهای ملی 
است. سازمان همکاری شانگهای شامل ایران، 
هند، قزاقستان، چین، قرقیزستان، پاکستان، 

روسیه، تاجیکستان و ازبکستان است.
»لولا داســیلوا«، رئیس جمهور برزیل نیز در 
ســفر اخیر خود به چین با انتقاد از هژمونی 

دلار بر اقتصاد جهان گفته بود: »من هر شب 
به این سؤال فکر می کنم که چرا همه کشورها 
از دلار آمریکا برای تسویه داد و ستدهای خود 
استفاده می کنند؟ چرا بانک بریکس نمی تواند 
با ارز کشورهای عضو وام بدهد؟ می دانم مردم 
به اســتفاده از دلار عادت کرده اند، اما فکر 
می کنم قرن21اســت و ما می توانیم کارها را 

متفاوت انجام دهیم.« 

   روسیه
»گالوین چیا« اقتصاددان بانک بریتانیایی نات وست مارکت، معتقد است آنچه باعث تسریع درخواست ها 
در جهان برای دلارزدایی شده، تصمیم واشنگتن برای مسدود کردن ذخایر ارزی روسیه پس از آغاز 
جنگ در اوکراین بوده است. آمریکا و متحدان اروپایی اش تاکنون بیش از ۳۰۰میلیارد دلار از ذخایر ارزی 
روسیه را مسدود کرده و چندین دور تحریم ها را علیه مسکو و تجار روس اعمال کردند، اقداماتی که باعث 
شد تا مسکو به حذف دلار از مبادلات روی آورده و یوان را جایگزین کند. واشنگتن پست در گزارشی با 
اشاره به اینکه نزدیکی بیش از پیش روسیه و چین به تهدیدی علیه دلار آمریکا تبدیل شده است، نوشته: 
»تحریم های آمریکا علیه روسیه همراه با رویکرد تقابل آمیز فزاینده واشنگتن در قبال چین، توفانی 

تمام عیار به پا کرده که در آن، روسیه و چین تلاش  می کنند تا ارزهای دیگری را جایگزین دلار کنند.« 

   آسیا و آمریکای لاتین
علاوه بر هند و چین در قاره آسیا کشــورهایی چون هنگ کنگ، اندونزی، بنگلادش و مالزی نیز اعلام 
کرده اند که حاضرند در تبادلات تجاری و اقتصادی خود با پکن از ارزهای ملی به ویژه یوان استفاده کنند. 
»انور ابراهیم«، نخست وزیر مالزی، پیش از سفر 2هفته پیش خود به چین خطاب به نمایندگان این کشور 
گفته بود: »هیچ دلیلی ندارد که مالزی همچنان به دلار وابسته باشد. بر همین اساس بانک مرکزی مالزی 
به دنبال بررسی انجام مبادلات پکن و کوالالامپور با استفاده از رینگیت و یوان است.« در آمریکای لاتین 
علاوه بر برزیل، آرژانتین نیز اعلام کرده که قصد دارد به همراه برزیل یک واحد پول مشترک ایجاد کند. 
»سرجیو ماسا«، وزیر اقتصاد آرژانتین، سال گذشته با اعلام این خبر گفت که سایر کشورهای آمریکای 

لاتین ازجمله شیلی برای پیوستن به پروژه ارز مشترک دعوت خواهند شد.

   اروپا
 روند محدود شدن استفاده از دلار در مبادلات تجاری به اروپا نیز رسیده 
است. گذشته از آسیا و آمریکای لاتین، حتی در اروپا هم زمزمه هایی 
مبنی بر لزوم فاصله گرفتن از دلار و استفاده از ارزهای دیگر در مبادلات 
تجاری به گوش می رسد؛ به عنوان مثال، » امانول مکرون« ،رئیس جمهور 
فرانسه، اخیرا و پس از سفر به چین نسبت به وابستگی قاره سبز به دلار 
هشدار داده است. مکرون در مصاحبه ای با پولیتیکو تأکید کرده که اروپا 
باید وابستگی خود را به دلار کاهش دهد. این اظهارات درست چند روز 
پس از انتشار خبر نهایی شدن نخستین قرارداد مبادله گاز طبیعی میان 
شرکت ملی نفت فلات قاره چین کنوک )CNOC( و توتال فرانسه به 

یوان چین  مطرح شد.

   چین
براساس داده های صندوق بین المللی 
پول در سال2۰22، چین بزرگ ترین 
شریک تجاری ۶1کشور جهان و در 
مقابل، آمریکا بزرگ ترین شــریک 
تجاری ۳۰کشــور اســت. اغلب 
کارشناسان غربی بر این باورند که 
چین به دنبال جایگزین کردن دلار 
با یوان به عنوان واحد پول مســلط 
دنیاســت، ارزیابی ای که با توجه به 
تلاش های پکن برای متقاعد کردن 
شــرکای تجاری خود به استفاده 
از ارزهایی غیــراز دلار چندان هم 
بیراه نیســت. تنش های فزاینده با 
واشنگتن بر سر طیف گسترده ای از 
موضوعات از تایوان و روسیه گرفته 
تا فناوری نیمه هادی و تجارت آزاد 
باعث نگرانی هــای فزاینده پکن در 
مورد استفاده بالقوه از دلار به عنوان 
سلاح اقتصادی شده است. بر همین 
اساس چینی ها در برنامه پنج ساله 
خود که برای سال های 2۰21 تا 2۰2۵ 
تهیه کرده اند رویکرد دقیق و تدریجی 
را برای بین المللی کردن یوان طراحی 
کرده اند. در این میان ابتکار »کمربند 
و راه« چین نیــز می تواند به عنوان 
محرکی برای پیشبرد طرح بین المللی 

کردن یوان عمل کند.

   هند
هند به عنوان یکی از قدرت های نوظهور اقتصادی در جهان نیز به دنبال محدود کردن اســتفاده از 
دلار در تبادلات تجاری خود است. ماه گذشــته بود که دهلی نو از سیاست جدید خود برای تسهیل 
تجارت خارجی رونمایی کرد که هدفش تبدیل کردن روپیه به ارز جهانی است. به گزارش راشاتودی، 
»پیوش گویال«، وزیر بازرگانی و صنعت هند، اعلام کرده که تجارت روپیه به عنوان بخشی از سیاست 
گســترده        تر دهلی با هدف جهانی کردن این ارز و اجازه اســتفاده از آن برای تسویه حساب های 
بین المللی، محور سیاست جدید قرار گرفته است. هند همچنین به علت تحریم های تجاری آمریکا 
علیه مسکو در ازای خرید سامانه دفاع هوایی اس4۰۰ روسیه از روبل استفاده کرد. این کشور برای 
خرید نفت از ایران نیز از روپیه اســتفاده کرده است. علاوه بر این، هند و امارات اواخر سال گذشته 
یک موافقتنامه سواپ )مبادله( ارزی برای تقویت تجارت و سرمایه گذاری بدون دخالت پول ثالث 

)دلار( امضا کردند.

   کشورهای عربی
ژانویه سال گذشته بود که »محمد بن عبدالله الجدان«، وزیر دارایی 
عربستان سعودی، اعلام کرد ریاض برای تجارت با ارزهایی غیراز 
دلار آمریکا آمادگی دارد، اظهاراتی که با توجه به روابط ســنتی 
عربستان سعودی و آمریکا واکنش های گسترده ای در پی داشت. 
رویترز در آن زمان با اشاره به توافق های چین و ریاض برای انجام 
مبادلات نفتی با ارزی غیراز دلار نوشت: یکی از پیامدهای اقتصادی 
قراردادهای نفتی که پس از سفر سال گذشته رئیس جمهور چین 
به عربستان سعودی میان 2کشور امضا شــد، تضعیف جایگاه 
دلار در اقتصاد جهان است، زیرا یکی از شروط »شی جی پینگ« 
رئیس جمهور چین، در سفر دســامبر2۰22 به ریاض، این بود که 
2کشــور مبادلات  خود را با یوان انجام دهند. شی این شرط را با 
کشورهای دیگر خلیج فارس نیز مطرح کرد که مورد استقبال هم 
قرار گرفته است. علاوه بر عربستان، امارات متحده عربی و کویت 
نیز در راستای توسعه تجارت با چین گام هایی را برای محدود کردن 

دلار در مبادلات تجاری خود برداشته اند.

   ترکیه
ترکیه  هم ازجمله کشــورهایی است که به دنبال محدود 
کردن استفاده از دلار در تعاملات تجاری و اقتصادی خود 
اســت. »رجب طیب اردوغان«، رئیس جمهور ترکیه که 
روابطش با آمریکا در سال های اخیر چندان حسنه نیست 
اعلام کرده که آنکارا به دنبال پایان دادن به انحصار دلار 
آمریکا از طریق تجارت غیردلاری با شرکای بین المللی 
خود است. آمار و ارقام هایی که دولت ترکیه منتشر کرده 
نیز گواه آغاز این روند اســت. آمار ترکیه اعلام کرده که 
از 2۵4میلیارد دلار صادرات ترکیه در سال2۰22 حدود 
4۹درصد آن بــا دلار، 44.7درصد با یورو، ۳درصد با لیر، 
2.۳درصد با پوند و مابقی با ســایر ارزها همچون روبل 

روسیه، ین ژاپن و یوان چین انجام شده است.
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گرینویچ

فناوری در خدمت طوطی ها 

طوطی ها نه فقط می توانند سخن بگویند که حالا 
می توانند با هم تماس تصویری هم برقرار کرده 
و از راه دور دوست پيدا کنند. نتایج یک تحقيق 
جدید نشان داده که طوطی ها به خوبی می توانند 
یاد بگيرند چطور با هم تماس تصویری بگيرند و 
با همنوعان غریبه  خود در آن سوی خط، ارتباط 
برقرار کنند. 18طوطی طی 3 ماه در یک آموزش 
تحقيقاتی مورد بررســی قرار گرفته اند. آنها در 
کنار یک نفر که مســئول نگهداری از آنها و ثبت 
رفتارهایشان بوده، آموزش دیده اند که با ابزارهای 
ساده ای مثل تبلت با هم ارتباط بگيرند. مسئول 
این تحقيق گفته کــه آنها در ایــن تماس های 
تصویری، برای هم آواز خوانده انــد، بالا و پایين 
پریده اند و حتی اسباب بازی های خود را به پرنده 
آن سوی خط نشان داده اند. طوطی ها در طبيعت 
هم به صورت گروهی زندگی می کنند و نگهداری 
آنها در خانه، برخی عادات اجتماعی شــان را از 

بين می برد.

پدربزرگ بی رحم

آدم ربایی و درخواست پول متأسفانه در سراسر جهان رواج 
دارد و انسان های زیادی دست به این کار شنيع می زنند. 

اما آیا کسی هست که چنين کاری را با خانواده خودش هم 
بکند؟ پاسخ در یک مورد، بله است. یک پدربزرگ بی رحم 
در چين، با گروگان گرفتن نوه خود، مردم کشورش و فراتر 
از آن را شوکه کرده و حسابی خبرساز شده است. این مرد 
65ساله  که به شدت به قمار معتاد است، یک روز به مدرسه 
نوه اش می رود تا او را به خانه ببرد امــا به جای این کار، به 
دخترش زنگ می زند و می گویــد: اگر می خواهد دخترش 
را ببيند، باید نيم ميليون یــوان )حدود 70هزار دلار( به او 
بدهد. او حتی تهدید کرد که اگر این پول در3 روز پرداخت 
نشود، نوه 4ساله اش را خواهد کشت. مادر این دختر، هراسان 
و شوکه از درخواست پدرش، با پليس تماس گرفت و پليس 

هم این پيرمرد بی رحم را بازداشت کرد. 
رســانه ها زمان دقيق این گروگان گيری را اعلام نکرده اند 
اما یک روزنامه نوشته اســت که این پيرمرد، به خاطر این 
کارش در زندان است. او در دادگاه گفته که دخترش قدر او 
را نمی دانسته و از او متنفر بوده است. مردم چين، به شدت 
این مرد را تقبيح کــرده و گفته اند لياقت نــدارد که پدر و 

پدربزرگ باشد.

ماموریت، کوتاه کردن چمن

بزرگ ترین ماموریت آتش نشــانان در سراسر دنيا، نجات 
جان انسان ها در آتش سوزی ها و دیگر موارد بحرانی است، 
 اما این دليل نمی شــود که از مهارت و روحيه سخاوتمند 
خود برای خوشحال کردن دیگران اســتفاده نکنند. یک 
افسر آتش نشان در آمریکا، به خاطر اینکه به داد یک پيرمرد 
رسيده، حسابی خبرساز شده و مورد توجه مردم و رسانه ها 
قرار گرفته اســت. ماجرا از این قرار اســت که چند افسر 
آتش نشانی در آســتن تگزاس در حال عبور از یک محله 
بودند که دیدند یک مرد، حســابی با ماشــين چمن زنی 
درگير است و تقلا می کند تا چمن های جلوی خانه اش را 
کوتاه کند. آنها هم توقف کردند و وقتی جلو رفتند، دیدند 
که پيرمرد 95ساله حسابی عاصی شده و تصميم گرفتند 
به او کمک کنند. یک همسایه، از این کار خوب این افسران 
فيلم و عکس گرفت و در اینترنت منتشر کرد و افسری که 
چمن زنی می کرد، بــا موجی از تحســين و تقدیر مردم و 

رسانه ها مواجه شد.

موجــودات هرکــدام ویژگــی هایی 
دارند؛ حتی آنهایی که زشــت، بدبو و یا 
عجيب به نظر می رســند؛ درست مانند 
جلبک های دریایی ســواحل مکزیک 
که گردشگران این ســواحل از بوی بد 
آنها شــاکی  اند. اما درست نقطه مقابل 
این گردشــگران، باغبانی مکزیکی این 
جلبک ها را هدیه ای برای خود و ساکنان 
زمين می داند! چرا کــه به ویژگی های 

خاص  آنها پی  برده است.
دولت هــای ســهيم در ســواحل 
»کن کــون«، یکــی از معروف ترین 
ســواحل مکزیک، موظف شده اند تا 
40هزار تنُ جلبک دریایی سارگاسوم 
را معدوم کنند؛ چرا که این جلبک ها 
بویی مانند تخم مــرغ گندیده ایجاد 
کــرده و باعث امتناع گردشــگران از 
حضور در این ســواحل شده است. اما 
باغبانی مکزیکی به نام » عُمر دوژسوس 
وازکوئر ســانچز« ایــن جلبک ها را از 
محل جمع آوری و دفن آنها برداشته 
و در کوره ای برده و پس از پخت آنها، 
از جلبک ها، خِشــت تهيه کرده است. 
این خشت ها درست مانند بلوک هایی 
هستند که برای ساخت خانه ها مورد 

تأیيد است.
سانچز مرکزی به نام SargaBlock را 
راه اندازی کرد. او در این مرکز با استفاده 
از همان جلبک ها، آجرهایی را توليد کرد 
که توسط برنامه توســعه سازمان ملل 
به عنوان یک راه حل پایــدار برای رفع 
مشکلات زیست محيطی مورد تأیيد قرار 
گرفته اند. آجرهای او اکنون بازار مصرف 
داشته و بسياری خواهان استفاده از این 

آجرها برای ساخت وساز هستند.

ماجرای ســانچز از سال 2015ميلادی 
آغاز شد. زمانی که به عنوان کارگر درحال 
پاکسازی سواحل ریویرا ماریا بود؛ او که 
مردی مهاجر و مدتی مصرف کننده مواد 
بود، درباره ایده استفاده از سارگاسوم ها 
به خبرگزاری کریستين ساینس مانيتور 
می گوید:» وقتی جلبک های سارگاسوم 
شروع به رشد کردند، همه از آنها متنفر 
بودند؛ آنها را بد می دانســتند و دوست 
داشــتند از بين بروند. من این حالت را 
زمانی که الکلی و معتاد بودم، حس کردم. 
بنابراین تصميم گرفتم از چيزی که همه 

آنها را بد می دانند، اتفاق خوبی بسازم.«
در ابتدا سانچز با 300خدمه پاکسازی 
سواحل را آغاز کرد. سپس او متوجه شد 
که می تواند از سارگاسوم  برای ساخت 
بلوک  استفاده کند. این بلوک ها حاوی 
40درصد جلبک سارگاســوم است. از 
ســال 2021ميلادی تاکنون، کارگاه 
ســانچز 6هزار تن از ایــن جلبک ها را 
برای تهيه بلوک ها آتش  زده اســت. از 
بلوک های توليد شــده در سراسر ایالت 
جاليسکو برای ساخت سازه های مختلف 
استفاده می شــود. دفاتر محيط زیست 
موجود در ایالت جاليسکو، کيفيت این 
بلوک ها را تأیيد کرده و اعلام شــده که 
این آجرهــا به مدت 120ســال قدرت 
ماندگاری دارند. برنامه توسعه سازمان 
ملل قرار است از این بلوک ها، در برنامه 
شتاب دهنده های توسعه رونمایی کند تا 
امکان استفاده جهانی از آن فراهم شود. 
UNDP در تلاش اســت تا این روش را 
معرفی کند تا دیگر ساحل نشينان حوزه 
کارائيب نيز از جلبک های سارگاســوم 
برای ســاخت بلوک اســتفاده کرده و 
 به کاهش آلاینده های محيط زیســت

کمک کنند. 

فرهنگ و زندگي

مهتاب خسروشاهی

بلوك جلبکی بخرید!

حافظ

دلبرم عزم سفر کرد خدا را یاران
چه کنم با دل مجروح که مرهم با اوست

مهم نيســت چقدر محبوب و مشهور و پولدار باشــيد، در برخی از کشورهای دنيا، 
سربازی به هرحال سراغ شما می آید و در اوج شهرت، باید در پادگان ها پا بکوبيد و 
سلام نظامی بدهيد. در آخرین موج از اعزام ستاره ها به سربازی، یک ستاره جهان 
موسيقی از کره لباس خدمت به تن کرده، و یک قهرمان ملی از فنلاند هم موهایش را 

تراشيده تا در پادگان ها مشق رژه کنند.
در کره، جی هاپ، ستاره گروه معروف موســيقی بی تی اس با انتشار عکسی از اعزام 
خود به خدمت سربازی خبر داده و در فنلاند هم عکس های لاری مارکانن در پادگان، 
حسابی مورد استقبال قرار گرفته است؛ مارکانن ستاره تيم ملی بسکتبال فنلاند است 
که در ليگ بسکتبال حرفه ای آمریکا )ان بی ای( بازی می کند و در کشورش تا حد یک 

قهرمان ملی محبوبيت دارد.
در هر دو کشور، خدمت سربازی اجباری است و مردان جوان، بدون توجه به سابقه 
تحصيلی و جایگاه اجتماعی شــان، آموزش نظامی می بيننــد و در ارتش خدمت 
می کنند. جی هوپ، براساس امریه ای که دریافت کرده، خود را به یک پادگان نظامی 
در جنوب سئول معرفی کرده اســت. در فنلاند هم خدمت سربازی اجباری است و 
مارکانن، که یکی از بسکتباليست های منتخب فصل ان بی ای بوده، بعد از اینکه فصل 

به پایان رسيده، خود را به پادگان معرفی کرده است.
با وجود جایگاه جهانی ای که هر دو ســتاره دارند، قانون بدون استثنا برای هر دوی 
آنها در کره و فنلاند اعمال شده و هر دوی آنها، خودشان را با سر تراشيده به پادگان 

معرفی کرده اند.
اعزام آنها به سربازی، بازتابی جهانی داشته و عکس های آنها توسط رسانه های معتبر 
جهانی منتشر شده است. وقتی که جی هاپ خود را به پادگان معرفی می کرد، چنان 
سيلی از هوادارانش جلوی پادگان برای دیدن او شکل گرفت که فرماندهان پادگان 
آموزشی مجبور شدند از دژبانی بخواهند تا مردم را به عقب برانند و این ستاره را وارد 
پادگان کنند. او البته تنها عضو گروه بی تی اس نيست که به سربازی رفته؛ در انتهای 
پایيز، جين، دیگر عضو سرشناس این گروه هم به سربازی رفت، نشانه ای دیگر از اینکه 

در کره جنوبی، سربازی چقدر جدی و بدون استثنا گرفته می شود.
خدمت سربازی در کره، از سن 18تا21سال است و علاوه بر معافيت های پزشکی، 
برخی معافيت های خاص برای ورزشکارانی که قهرمان آسيا و جهان می شوند وجود 
دارد. حتی سلبریتی ها هم می توانند سراغ معافيت های مشابهی بروند اما ستاره های 

کی پاپ ترجيح داده اند که همچون دیگر جوانان کشورشان به سربازی بروند.
در فنلاند، سربازی حداکثر 6 ماه اســت و مارکانن گفته که در 2تابستان به پادگان 
خواهد رفت تا بتواند به بسکتبالش برسد. او در پادگان تربيت بدنی نيروهای دفاع 

ملی مستقر شده است.

ستاره  خوب

سلام نظامی ستاره ها

بی تعارف و تکلــف ، مثل همین متن 
کوتاهی که می بینیــد. ما منتظریم تا 
نوشته هایتان درباره مسائل روزمره، 
مشکلات و دغدغه هایتان را برای ما 
ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاریکاتور 
و طراحی هم هســتید جایتان اینجا 
محفوظ است. متن یا طرح تان که آماده 
شد یک تماس  با شماره 23023636 
بگیرید تا بــرای رســاندنش به ما ، 

راهنمایی تان کنیم. 

یوزها در امان هستند
همانطــور کــه می دانيــد نگهداری 
و حفاظت از یوزپلنگ آســيایی برای 
سازمان محيط زیســت اهميت زیادی 
دارد و در ماه های گذشته که خبرهای 
ناخوشایندی از تصادف یوزها در جاده ها 
و کشــته شــدن این حيوانات منتشر 
می شــد، فعالان محيط زیست و این ســازمان تلاش کردند تا از 
اینگونه اتفاقات جلوگيری کنند و با فنس کشی در اطراف جاده ها، 
جان ایــن جانوران را نجــات دهند. حالا هم رئيــس پارک ملی 
توران خبر داده که اقدامات حفاظت بهتر از یوزپلنگ آسيایی در 
زیستگاه توران انجام شده اســت. او گفته که در راستای حفاظت 
بهتر از زیستگاه یوزپلنگ آسيایی که پارک ملی توران از بهترین 
این زیستگاه ها در کشور و آسياست، 12سامانه عرفی در محدوده و 
حاشيه پارک ملی توران خریداری و دام از این منطقه خارج شده؛ 
بدین ترتيب امنيت کامل برای یوزپلنگ آسيایی برقرار شده است. 
همچنين اکنون 16دســتگاه تلمبه بادی تأمين کننده آب شرب 
حيات وحش در این محدوده حفاظتی اســت، چرا که این تلمبه 
پایدارترین منبع برای تأمين آب شــرب حيات وحش محسوب 
می شود. 8کيلومتر فنس کشی هم در محور اصلی سبزوار-شاهرود 
و نصب تابلوهای هشدار دهنده برای حفاظت از یوزپلنگ آسيایی 
انجام شده اســت. ضمن اینکه سال گذشــته بيش از 20تابلوی 
هشداردهنده نصب شد و امســال 4تابلوی بزرگ دیگر نيز اضافه 
شده است. 11دستگاه موتورسيکلت  برای گشت و کنترل منطقه 
و 4دستگاه خودروی کمک دار هم به این مجموعه افزوده شده تا 

حفاظت از یوز آسيایی بهتر انجام شود.

روبات همراه بیمار
می خواهيــم یک خبر خوب به شــما 
بدهيــم. خبر خوبــی کــه کمی هم 
بدآموزی دارد، اما شــما فقط از زاویه 
خبر خوبش به ماجرا نــگاه کنيد. خبر 
خوب مان این است که یک گروه فناور 
در برج فنــاوری و نوآوری دانشــگاه 
اميرکبير موفق شدند روباتی بسازند که نياز بيماران را به داشتن 
همراه، کاهش می دهد. این روبات، قابليت حمل ســرم و تعقيب 
بيمار را در زمان حرکت دارد و در نســخه جدید آن که به زودی 
عرضه می شود قرار است بازوهای روباتيک هم به آن اضافه شود. 
اعضای این گروه روباتيک که متولدین سال های 85 و 86 هستند و 
قبلا در مسابقات روباتيک رتبه آورده بودند، به زودی با این روبات در 
مسابقات مخترعان ترکيه شرکت می کنند. خدا نکند روزی برسد 
که آدم ها آنقدر تنها شوند که وقت بيماری، همراه و پرستارشان 
یک روبات باشد. پيشرفت و تکنولوژی خوب است. خيلی هم خوب 
است، اما به شرطی که آدم ها را بی معرفت نکند؛ مثلا تصور کنيد 
مادر شما بيمار می شود و راهی بيمارستان. بعد پسر یا دخترش به 
جای اینکه خودشان همراه مادر بيمار در گوشه بيمارستان باشند 
پز پولشان را بدهند و روبات کرایه کنند! خدا آن روز را نياورد. البته 
این تکه را شما روباتيک سازها نشنوید. شما روباتتان را بسازید و 
ایران و ایرانی را سربلند کنيد. ما هم قول می دهيم از این روبات ها 

در جهت مثبت استفاده کنيم.

خیرین در خراسان 
ماجرا از این قرار اســت که دانشــگاه 
علوم پزشــکی بيرجند ســال گذشته 
تفاهمنامه ای را با مؤسسه خيریه محکم 
برای درمان ناهنجاری های مادرزادی 
اطفال امضا کرد و تاکنون 6 سفر توسط 
تيم پزشکی این مؤسسه به استان انجام 
شده است. سوم اردیبهشت امسال هم این تيم پزشکی از مؤسسه 
خيریه محکم به خراسان جنوبی اعزام و تاکنون موفق به ویزیت 
100بيمار در مرکز استان شده اند، علاوه بر آن 27عمل جراحی 
ناهنجاری های مادرزادی اطفال هم انجام شده است که این اقدام 
خداپسندانه تا نهم اردیبهشت ماه ادامه دارد. مؤسسه خيریه محکم 
با هدف حمایت از کودکان با ناهنجاری مادرزادی یا نقص تکاملی 
بدو تولد در سال1384 تاسيس شد و در سطح کشور نمایندگی 
دارد. این مؤسســه در چند شهر کشــور بخش جراحی اطفال را 
راه اندازی کرده است و علاوه بر این پزشکان خير به صورت جهادی 
در شهرهایی که جراحی اطفال ندارند، بيماران آن شهرها را درمان 
می کنند. انجام اعمال جراحی و پيگيری مداوای افراد بی بضاعت در 
نقاط مختلف استان خراسان جنوبی ازجمله اقدامات خيرخواهانه 
این مؤسسه خيریه است که نمایندگی آن در خراسان جنوبی سال 
گذشته راه اندازی شد و این مؤسسه با بيمارستان فوق تخصصی 
رازی بيرجند برای پذیرش و درمان کودکان دارای ناهنجاری های 

مادرزادی )نواقص خلقتی( قرارداد همکاری امضا کرد.
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خوش خبر

پنجشنبه های نوستالژیک 
فاطمه عباسی

نمی توانم بگویم چند ماکت کره زمين را خراب کردم تا شاید از 
داخلش یک پاتال بيرون بياید و آرزوهای کوچکم را برآورده کند. 
چقدر توی سينما نگران گلنار شدم یا از »اسمشو نبر« فيلم شهر 
موش ها ترسيدم و از شکست خوردنش خوشحال شدم یا چقدر 
توی صف طولانی فيلم کلاه قرمزی و پسرخاله هيجان دیدن 
عروسک ها را در ابعاد خيلی بزرگ تر به جای قاب چند اینچی 
تلویزیون داشــتم. فيلم های کودکی ما دهه شصتی ها، بخش 
خوب خاطراتمان را شــکل داده و تکرارش - هــر چندبار که 
باشد- باز هم لذتبخش و خاطره انگيز است. خوشبختانه هر چند 
ســال یک بار فيلم های دهه 60و 70 دوباره روی پرده می رود و 
امثال من وهم نسلانم برای دیدنشان مشــتاقانه راهی سينما 
می شویم. امسال هم درســی و پنجمين جشنواره بين المللی 
فيلم های کودکان و نوجوانان قرار است یک بار دیگر پرتابمان 
کند به دوران خوش کودکی. »سينما نوستالژی« زیرنظر این 
جشنواره از امروز آغاز به کار می کند و با پخش فيلم سينمایی 
کلاه قرمزی و پسرخاله به کارگردانی ایرج طهماسب در بنياد 
سينمایی فارابی، قرار است دوباره علت موفقيت و اقبال این آثار 
را یادآوری کند. بنابراین از امروز تا زمان برگزاری جشنواره فيلم 
کودک و نوجوان، می توانيد هر پنجشــنبه ساعت 15در سالن 
استاد کيارستمی بنياد فارابی یکی از فيلم های دوران کودکی تان 
را ببينيد؛ از »گلنار« و »دزد عروســک ها« و »سفر جادویی« 
گرفته تا »شــهر موش ها« و »بهترین بابای دنيــا« و »مریم و 
ميتيل«. اگر هم ســنتان بــه آن دوران قد نمی دهــد، باز هم 
پيشنهاد می کنيم این سری از فيلم ها را از دست ندهيد و اگر هم 
بچه کوچکی دور و برتان هســت، دســتش را بگيرید و برای 
تماشای بهترین فيلم های کودک و نوجوان در سال های دور، به 

بنياد فارابی بروید.

فراخوان
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زیر آفتاب تند تابســتان یا برف و بوران زمســتان، در 
شهرهای بزرگ و روستاهای دورافتاده و کوچک، رکاب 
زده و شهر به شهر ســفر کرده تا سفیر صلح و دوستی و 
حمایت از محیط زیست باشد. حالا بیشتر از 20سال است 
که کرامت عزیززاده این عضو فدراسیون دوچرخه سواری، 
نه فقط در ایران، بلکه در کشورهای آسیایی و اروپایی هم 
رکاب زده و بیش از 40هزار نهال دوستی کاشته تا به مردم بگوید اگر برای نجات 
محیط زیست با هم همراه شویم، آرزوی دیرینه او برآورده می شود؛ آرزویش این 

است که ایران گلستان شود.

برای نجات زمین

درخت می کارم تا 
ایران گلستان شود

تولید انرژی پاک 
با مشارکت مردم

رفتگران طبیعتدرخت  را  زغال نکنیم!

مدیر تحقیق و توسعه یک شرکت دانش بنیان از 
ماجرای طراحی و ساخت توربین های بادی می گوید

زهرا طالبیان 
برای نجات و حفظ درختان و محیط زیست

 دست از تلاش برنمی دارد

کاظم نجاریون، گروهی
 به وسعت ایران با بیش از4هزار عضو فعال

 تشکیل داده است

101112
کودکانی که دوستدار 

محیط زیست اند
جمعی از اعضای کانــون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان کشورمان در بیست ودومین مسابقه 
بین المللی نقاشــی محیط زیست »جی کیو ای« 
)JQA( کشــور ژاپن که در ســال ۲۰۲۲ برگزار 
شد موفق به کســب جایزه و دیپلم افتخار شدند 
و از این تعداد ۳ نفر جایــزه اول و ۶ نفر دیگر 
دیپلم افتخار بخش بین الملل را دریافت کردند.

    قبل از اینکه دوچرخه سواری را 
حرفه ای و جدی شروع کنید، به چه 

کاری مشغول بودید؟
شغل من آزاد اســت و در شهر آستارا، رستوران 
دارم. آستارا یک شــهر توریستی است و من هم 
عاشق طبیعتم. دوســت دارم گردشگرانی را که 
به شهرم می آیند برای دیدن جاذبه های شهرم 

همراهی کنم.
    چه شد که ایده سفر با دوچرخه و 
فعالیت های مربوط به محیط زیست 

به ذهن تان رسید؟
برای سال های طولانی، من کتاب و روزنامه زیاد 
می خواندم. همیشه این دغدغه را داشتم که بتوانم 
فعالیت اجتماعی مفیدی برای کشورم انجام دهم، 
به ویژه طرفدار فعالیت برای کودکان ایران بودم. 
ســال ۱۳۸۱ با انجمن حمایت از کودکان آشنا 
شدم. تصمیم گرفتم کاری برای بچه ها انجام دهم 
و تنها راهی که به نظرم رسید، رکاب زدن به نفع 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست بود. از آنجا 

سفرهایم با دوچرخه شروع شد.
    چرا دوچرخه را برای سفرهای تان 

انتخاب کردید؟
من از بچگی دوچرخه سواری را دوست داشتم. 
دوچرخه سبزترین وســیله نقلیه است که هیچ 
صدا و آلودگــی تولید نمی کنــد. ضمن اینکه 

بهترین ورزش برای سلامتی محسوب می شود.
    ماجراهای سیاحت با این وسیله 

پاک از کجا شروع شد؟
رکاب زدن را از مازندران شــروع کردم و بعد از 
4ماه، دورتادور ایــران را رکاب زدم. بعد به فکر 
این افتادم که در این ســفرها، فعالیتی هم برای 
محیط زیست و توسعه فضای سبز انجام دهم. در 

نتیجه ایده کاشت نهال به ذهنم رسید.

    نهال ها را از کجا می آورید؟
بعضی را خودم می خرم و بعضی را شهرداری ها، 
منابــع طبیعی یــا محیط زیســت در اختیارم 

می گذارند.
    تصمیم داشتید تنها سفر کنید یا 
دیگران را هم به همراهی با خودتان 

تشویق کردید؟
اتفاقا دوست داشــتم بقیه را هم با خودم همراه 
کنم. اطرافیان و خانواده ام را تشــویق می کردم 
تا هــم ورزش کنند، هم قدمی بــرای طبیعت 
بردارند. دوستانی هم با من در سفرهای مختلف 

همراه شدند.
    واکنش خانواده به تصمیم شما 

چه بود؟
اگر موفق شدم به بیش از 7۰شهر ایران و جهان 
سفر کنم، اول خواســت خدا بود و بعد همراهی 
خانواده. آنها همیشه مرا تشویق می کردند که نه 
فقط برای مردم شهر خودمان آستارا، بلکه برای 

همه مردم دنیا قدم مثبتی بردارم.
    تأمین هزینه سفرهای تان سخت 

نیست؟
از روز اول شروع سفرهایم، من ریالی کمک مالی 
دریافت نکرده ام. گوشه خیابان کباب می پختم 
و می فروختــم، نیمی از درآمــدم را به خانواده 

می دادم و بقیه را خرج سفرهایم می کردم. حتی 
به دلیل ســفرهای خارجی که رفتم، یارانه من 
قطع شده اســت درحالی که من برای تفریح به 
این سفرها نرفته بودم! با این حال من این راه را 
با عشق انتخاب کردم و به آن ادامه می دهم. من 
عاشق ایرانم و همیشه راهی برای قدم برداشتن 

برای کشورم پیدا خواهم کرد.
    مردم شهرهایی که برای کاشت 
نهال به آنجا سفر می کنید با دیدن 

شما چه واکنش نشان می دهند؟
مردم ایران بی اندازه مهربان و مهمان نواز هستند 
و دیدن خوبی های آنها همیشه به من انرژی داده 
است. هر شهری که رفته ام با استقبال و همراهی 
مردم مواجه شــده ام و از پیام صلح و دوستی با 
طبیعت اســتقبال کرده اند.محبت مردم باعث 

 فراموشی خستگی ام شده است.
    تاکنون بزرگ ترین چالشی که 
در این راه با آن مواجه شده اید چه 

چیزی بوده است؟
هربار قدم به اداره و ســازمانی گذاشته ام، همه 
انرژی ام را از دســت داده ام! آنقــدر که از فرایند 
نامه نــگاری و نبــود همراهی کافی از ســوی 
برخی از مسئولان شهرها خســته شده ام که از 
رکاب زدن خسته نشــده ام.مثلا از مدیرکل یک 
اداره در شــهری می خواســتم به شکل نمادین 
دوچرخه ســواری کند تا مردم شهر و جوان ها به 
ورزش و دوچرخه سواری و البته حفظ هوای پاک 
علاقه مند شوند. اما آقای مدیر معتقد بود این کار 
برای وجهه او خوب نیست و مردم به او می خندند!
    در این ســفرها وقتی وضعیت 
محیط زیست کشورمان را می بینید، 
چه چیزی بیشــتر از همه شما را 

تحت تأثیر قرار می دهد؟
وقتی دور ایــران را رکاب زدم، گاهی قلبم درد 
گرفت و گریه کــردم؛ جاده ها آلوده، رودخانه ها 
آلــوده و جنگل ها آلوده. ناراحت بــودم که چرا 
فرهنگســازی انجام نشــده تا طبیعــت زیبای 
کشورمان آسیب نبیند. از مســئولان محلی تا 
مدیران کل، از هر کسی که فکر می کردم توانایی 
اجرای برنامه های فرهنگی دارد می خواستم یک 
روز جمعه از مردم دعوت کنند شــهر و طبیعت 
اطراف خودشان را از زباله ها پاک کنند. در جواب 
به جای همراهی، اغلب می شنیدم که می گفتند 
تو واقعا وضع خوبــی داری که به این موضوعات 

فکر و دوچرخه سواری می کنی!
    خاطــره ای هم از این ســفرها 

دارید؟
خاطرات متعددی از ســفرهایم دارم که بعضی 
تلخ و بیشتر شیرین هســتند. در سفر به یکی از 
شهرهای اســپانیا، در یک شب بارانی، دوچرخه 
من و همراهم خراب شد و از ادامه راه بازماندیم. 
از ســرما به خودمان می لرزیدیم، خودمان را به 
صلیب ســرخ رســاندیم. نگهبان شــب در را به 
روی مان باز کرد و وقتی فهمید ســفیران صلح 
هستیم، با مدیر خود تماس گرفت.چند دقیقه بعد 
رئیس جوان به دیدارمان آمد، برایمان لباس های 
خشک و تمیز آوردند. ما را به مرکز درمانی بردند 
تا از سلامت مان مطمئن شــوند. بعد هم ما را در 
هتلی اســکان دادند تا دوچرخه های مان را برای 
تعمیر بفرستند. فردای آن شب با تقدیرنامه هایی 
ســراغ مان آمدنــد و برای 
کاشت نهال همراه مان 
شــدند. خوشــحال 
شدیم که نام ایران را 

در کشوری دیگر سربلند کردیم.
    به نظر شما شهروندان چه سهمی 
از فعالیت های مربوط به حفاظت از 

محیط زیست دارند؟
نقش مــردم خیلی مهم اســت امــا به نظر من 
نقش مســئولان جدی تر اســت. آنها باید برای 
فرهنگسازی تلاش کنند تا مردم هم نقش خود را 
به خوبی اجرا کنند. فرهنگسازی باید از کودکی 
شروع شود و همانطور که کتاب ریاضی و فارسی 
برای بچه ها داریــم، کتابی هم بــرای آموزش 
حفاظت از محیط زیســت در مــدارس تدریس 
شود. بچه های ما باید از مهدکودک تا دانشگاه، 
با اهمیت حفظ محیط زیست آشــنا شوند تا از 
آلودگی های محیط زیســت و وضعیت نابسامان 

طبیعت نجات پیدا کنیم.
    برای شهروندانی که دوست دارند 
در حفظ سبزی زمین و محیط زیست 
قدمی بردارند، چه توصیه ای دارید؟

به آنها پیشنهاد می کنم در مناسبت های مختلف 
نهال بکارنــد. وقتی بچه ای به دنیــا می آید، به 
مناسبت ازدواج دو جوان، در یک جشن تولد یا 
هر مناسبتی مثل بازگشایی مدارس، می توانیم 
به نام خودمان و دیگری نهــال بکاریم. اگر این 
اتفاق بیفتد، آینده محیط زیســت کشــورمان 

درخشان خواهد بود.
    برنامه سفر دوچرخه سواری شما 

بعد از این چیست؟
به تازگی از ســفر جنوب برگشــته ام، ســفری 
که برای حمایــت از کودکان بی سرپرســت و 
بدسرپرست انجام و منجر به کاشت ۱4۰۱نهال 
شد. ســفر بعدی که در پیش دارم، با همکاری 
منابع طبیعی و جنگلداری بــرای اجرای طرح 
کاشــت ۱میلیون نهال انجام خواهد شــد. در 
این ســفر همه استان های کشــورمان را رکاب 

خواهم زد.
    آرزوی شما برای محیط زیست 

کشورمان چیست؟
آرزویم این اســت ایران ما روزی گلستان شود، 
هیچ کجای کشــور آلودگی نداشــته باشیم و 
طبیعت کشورمان را زنده نگه داریم.دوست دارم 
نام ایران ما در جهان به گلســتان بودن مشهور 
شود. دوست دارم جوانان ایران از من الگو بگیرند 
و به دوچرخه ســواری روبیاورند تا شــهرهایی 

پاک تر و مردمی سلامت تر داشته باشیم.

 مردی که ۲۰سال رکاب زده و هزاران نهال 
در شهرهای ایرانی و خارجی کاشته، آرزوهاي سبزي دارد

دیپلم

شهروند دوستدار محیط زیست و ایرانی 
جهانگــردی کــه بــا دوچرخه پیــام صلح 
و دوســتی بــا محیط زیســت را بــه گوش 
 جهانیــان می رســاند. کاشــت بیــش از

۴۰ هزار نهال و سفیر صلح با طبیعت.

متولد 13۴8

نیلوفر  ذوالفقاری

جایزه اول

دیپلم افتخار

  حلما حسن زاده ۷ ساله ازمحمودآباد
  اسما نجفی 12ساله از تبریز 

  ستاره شاویسی 12ساله از کرمانشاه

   ایلیا قربانی ۸ساله از محمودآباد
   زهرا خرم دل 11ساله از تبریز

   الناز خدابخشی 11ساله از اصفهان
   نازلی جام لو 11ساله از تبریز

   معصومه قاسمی 11ساله شهر قدس 
   ثنا عبدالله زاده 1۵ ساله از 

آذربایجان غربی

103000
هکتار

 حدود مساحت فعلی 
مناطق حفاظت شده 
کشورمان براساس 
آخرین آمار رسمی 
سازمان حفاظت 

محیط زیست است.

6466000 
هکتار

پناهگاه حیات وحش 
در استان های مختلف 

کشور وجود دارد.

2075115
هکتار

 مساحت پارک های 
ملی کشورمان است.

16/69
مترمربع
سرانه فضای سبز 
شهری تهران است.

45102
هکتار 

را کمربند فضای 
سبز پایتخت به خود 
اختصاص داده است.

60242
هکتار 

مجموعه مساحت کل 
بوستان های گوشه 
وکنار تهران است.

40983
هکتار

 به عنوان مساحت اثر 
طبیعی ملی در ایران 
به ثبت رسیده است.

محیط زیست
 به روایت اعداد

%11
کاهش بارندگی 

کشور
بارندگی کشور در 10سال 
اخیر نسبت به متوسط 

بلندمدت براساس 
گزارش های مرکز 

پژوهش های مجلس 
کاهش یافته است.

مرهم زخم زمین باشیم
همزمان با نوشدن زمین، مهربانی با طبیعت را فراموش نکنیم
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برای نجات زمین

اگر به غرفه میوه و ســبزیجات 
فروشــگاه های زنجیره ای ســر 
بزنیــد، حتما بــا انــواع میوه و 
ســبزیجاتی مواجه خواهید شد 
که برچســب ارگانیک روی آنها 
خورده و در مقایسه با محصولات 
معمولی قیمت بیشــتری دارند. 
کلمه »ارگانیک« ریشــه لاتین 
دارد و به معنــی »دور از کود و 
آفت کش شــیمیایی« اســت. 
بنابر این محصــولات ارگانیک 
بــه محصولاتی گفته می شــود 
که بدون اســتفاده از کودهای 
شیمیایی، سموم و آفت کش های 
شیمیایی تولید می شــوند و به 
تعبیــر عامیانه تــر محصولات 

سالم تری به حساب می آیند. 

تفــاوت محصــولات 
ارگانیک و غیرارگانیک 
البتــه عمــوم مــردم تفاوتی 
بیــن محصــولات ارگانیــک و 
غیرارگانیک قائل نیســتند و بر 
این باورند که صرف هزینه بیشتر 
برای خرید محصولات ارگانیک 
منطقی نیست که چنین تصوری 

باطل است. 
اگر ایــن دو نوع محصــول را با 
یکدیگر مقایسه کنیم، مشخص 
می شــود که چــرا بســیاری از 
کشورهای توسعه یافته به دنبال 
تولیــد محصــولات ارگانیــک 

رفته اند.
 اگر بخواهیم به زبان ســاده به 
ویژگی های محصولات ارگانیک 
اشــاره کنیم، بایــد بگوییم که 
برای کاشــت این نوع محصول 
از مواد شــیمیایی مثل ســموم 
دفع آفات، مواد افزودنی غذایی 
و انــواع کودهای ساخته شــده 
توسط بشر اســتفاده نمی شود. 
برای رشــد محصولات ارگانیک 
و ســالم هم به تغییرات ژنتیک 
متوســل نمی شــوند. تغییرات 
ژنتیــک معمــولا با اســتفاده 
از تقویت کننده هــای رشــد و 
تراریخته هــا روی دانه گیاهان 
اعمال می شود و محصولی که با 
این روش ها به عمل می آید، سالم 

و طبیعی نیست. 

ضرورت مصرف
موضوع مهم دیگر این است که 
تولید محصولات ارگانیک برای 
حفظ محیط زیست به یک نکته 
کلیدی تبدیل شــده و به همین 
دلیل بعضــی از کشــورها دور 
محصــولات غیرارگانیک را خط 

کشیده اند.
 ماجــرا از ایــن قرار اســت که 
کشــاورزان بــرای از بین بردن 
آفت کش هــای  از  حشــرات 
شیمیایی اســتفاده می کنند و 
قســمتی از این آفت کش ها در 
گیاه باقی مانده و اصطلاحا »اثر 

باقیمانده« دارند. 
بــه همیــن دلیــل احتمــال 
سمی شــدن محصولات وجود 
دارد اما موضوع مهم تر این است 
کــه اســتفاده از آفت کش ها در 
طولانی مدت، اثــر مخربی روی 
محیط زیســت خواهد گذاشت 
و موجــب آلودگی خــاک و آب 
می شــود. دربــاره گازهــای 
گلخانه ای و اثــر آن در نابودی 
تدریجــی کــره زمیــن حتما 

چیزهایی شنیده اید.
اســتفاده از کودهای شیمیایی 
موجب تولید »متان« می شــود 
و متان یکــی از عناصر گازهای 
گلخانه ای است. ممکن است برای 
خرید محصولات ارگانیگ بهای 
بیشتری بپردازیم اما یادمان نرود 
که استفاده از این نوع محصولات 
علاوه بر تضمین سلامتی مان به 
حفظ محیط زیســت هم کمک 
می کنــد و مقدار کمتــری گاز 

گلخانه ای تولید می شود.

حفظمحیطزیست
بامحصولاتارگانیک

پنجشنبه

شماره 206
7  اردیبهشت 1402 

ایران،همسوبادنیادرمسیراستفادهازتولید
انرژیپاکقراردارد

پیشبهسویانرژیهای
تجدیدپذیر

در آخرین روزهای سال قبل بود که برخی خبرگزاری های خارجی 
همسو با رسانه های معاند نسبت به مصرف بی رویه سوخت فسیلی 
در ایران هشدار دادند اما آمار و ارقامی که در داخل کشور منتشر 

می شود، نشانگر خلاف این موضوع است. طبق این آمار و ارقام، 
ایران در فهرست کشورهایی نیست که در زمینه تولید انرژی 

پاک و تجدیدپذیر پیشتاز باشد اما نخستین گام ها را 
برداشته و در چند سال آینده در این زمینه حرف های 

زیادی برای گفتن خواهیم داشت.

30/000/000/000

مردمسهامدارشدند

تأسیسنیروگاهبادی

درآمد4میلیونتومانی

ماجرای ساخت توربین های بادی و اســتفاده آنها در مناطق مرزی از سال 1396 شروع شــد. در همان ابتدای کار قرار بود 
یکسری توربین خارجی برای نصب در شرق استان خراسان رضوی و منطقه خاف که یکی از کریدورهای بادی کشور است، 
خریداری شود. در این منطقه »آسباد« یا همان آسیاب های بادی زیادی وجود دارد که قدمت برخی از آنها به هزار سال قبل 
برمی گردد. حسینی معتقد است که وجود همین آسبادها، متخصصان داخلی را برای ساخت توربین های بادی به صرافت 
انداخت: »کیفیت و شدت بادی که در منطقه خاف می وزد، در کشور نظیر ندارد و بهترین مکان ممکن برای نصب توربین های 
بادی به حساب می آید. ما روی این موضوع کار کردیم و بومی های منطقه هم خیلی زود پای کار آمدند تا ایده ساخت و نصب 
توربین های ایرانی در منطقه خاف به طرح تبدیل شــود و بعد هم به مرحله تولید برسد. مردم محلی با اندک سرمایه ای که 
داشتند به عنوان سهامدار جلو آمدند و یک قطعه زمین که حدود 10هکتار بود، برای نصب توربین ها و راه اندازی یک نیروگاه 

بادی در شرق استان خراسان رضوی خریداری شد.«

خاصیت شرکت های دانش بنیان این است که ایده های نو را به یک محصول استراتژیک و کاربردی تبدیل می کنند و این 
قاعده درباره طراحی و تولید توربین های بادی رعایت شده است. ساخت توربین بادی با خرید زمین و سرمایه گذاری 
بومی های منطقه خواف آرام آرام به یک طرح ملی برای تولید انرژی پاک تبدیل شد و بعید نیست که در آینده ای نزدیک 
بسیاری از شرکت های دانش بنیان داخلی در همین مســیر قدم بردارند. مدیر تحقیق و توسعه شرکت »کارآفرینان 
نیرومند باد شرق« مشــارکت مردم محلی در این طرح را یک نکته کلیدی می داند: »قطعه زمینی که خریداری شد، 
کاربری کشاورزی داشت اما بعد از انجام مراحل قانونی، مجوز تغییر کاربری آن را دریافت کردیم و ایده راه اندازی یک 
نیروگاه بادی در منطقه خاف عملی شد. ما در این منطقه تعدادی توربین 660وات نصب کرده ایم و سهامداران هم از 
محل تولید برق و فروش تضمینی آن به وزارت نیرو صاحب سود می شوند. ما در یک مقطعی حدود 3هزار خانوار سهامدار 

داشتیم و این مهم ترین ویژگی نیروگاه بادی است که در منطقه خاف تاسیس کردیم.« 

کمترین حســن تولید توربین های بادی در داخل کشور این 
است که متخصصان ایرانی شرایط خاص اقلیمی کشور را درنظر 
می گیرند و به همین دلیل توربین های ایرانی بسیار کاربردی تر 
از نمونه های خارجی از آب درآمده است. حسینی تولید انبوه 
توربین های ایرانی را نیازمند سرمایه گذاری کلان می داند: »ما 
نخستین توربین سایز کوچک را به یکی از کشاورزان منطقه 
تایباد فروختیم. این توربین نصب شده و انرژی پاک به شبکه 
برق تزریق می کند و کشــاورز محلی از محل فروش تضمینی 
برق به اداره برق صاحب درآمد شــده است. این توربین بادی 
17مگاوات ساعت سالانه انرژی تولید می کند و دست کم ماهی 
4میلیون تومان به صاحبش سود می رساند. این اتفاق می تواند 
در مناطق بادخیز کشور به عنوان الگو مورد توجه قرار بگیرد. 
کشاورزان این مناطق می توانند با استفاده از توربین های بادی، 
برق محل سکونت و زمین کشاورزی شان را تامین کنند و اگر 
مجوز قانونی نصب ماینر و استخراج رمز ارز با تولید انرژی پاک 
و تجدیدپذیــر را بگیرند، هزینه خریــد توربین هم که حدود 

200میلیون تومان است، برمی گردد.«

رقابتباغولهایدنیامهندسیمعکوس

مشــارکت بومی های منطقه شــرق خراسان 
در طرح ســاخت نیروگاه بــادی و تولید آن 
می تواند برای همه شرکت های دانش بنیان که 
با فقدان نقدینگی دست و پنجه نرم می کنند 
و به حمایت های مادی مدیران دولتی چشــم 
دوخته اند، یک الگوی تمام عیار باشد. چه اتفاقی 
از این بهتر که متخصصــان مملکت خودمان 
مقدمات تولید انرژی پــاک را فراهم کنند و 

این ماموریت مهم با مشارکت مردم محلی 
به سرانجام برسد. مدیر تحقیق و توسعه 
این شرکت دانش بنیان، طراحی و ساخت 
توربین های سایز کوچک را قدم بعدی 
متخصصان ایرانی برای تولید انرژی پاک 
می داند: »با سودی که از محل راه اندازی 

نیروگاه بادی نصیب شرکت و سهامداران 
شــد، تصمیم گرفتیم ســاخت توربین های 

ســایز کوچک را که بســیار کاربردی است، 
در دســتور کارمان قرار بدهیم. من به همراه 
دوســتان دیگر که دانش آموخته پژوهشکده 
هوا خورشید دانشگاه فردوسی مشهد هستیم و 
در دانشگاه دانش فنی ساخت این توربین ها را 
با مهندسی معکوس محصولات خارجی کسب 
کرده بودیم، وارد میدان شدیم و 2توربین سایز 
کوچک و متوسط ســاختیم. این توربین ها در 
نیروگاه بادی بینالود نصب شــد و خط تولید 
توربین بادی 5کیلووات ایرانی را در سال 1400 

تولید کردیم.«

تا اینجای کار، متخصصان ایرانی ماموریت شــان را به بهترین شکل ممکن انجام 
داده و علاوه بر تولید انرژی پاک و تجدید پذیر به حفظ محیط زیســت هم کمک 
کرده اند. حالا آنها برای صادرات توربین های بادی و انتقال دانش این 
فناوری به کشورهای همسایه که پتانسیل نصب این توربین ها را 
دارند، به صرافت افتاده و با غول های تولیــد توربین در دنیا وارد 
رقابت شده اند. حسینی، تمایل ســرمایه گذاران افغانستانی برای 
اســتفاده از توربین های ایرانی به جای توربین های چینی را یک 
دستاورد مهم برای متخصصان داخلی می داند و می افزاید: 
»قیمت برق در کشور افغانستان بالاست و آنها برای تامین 
برق مشکلات زیرســاختی دارند. بسیاری از مناطق این 
کشور شــبکه برق ندارد اما در مسیر بادهای شدید قرار 
گرفته اند و پتانســیل نصب توربین های بــادی در این 
مناطق بسیار بالا ست. ما با تاجران افغان در تماس هستیم 
و قرار است عمده محصول مان را به این کشور صادر کنیم. 
با فروش توربین های ایرانی به افغانســتان ارز خوبی وارد 
کشور می شــود ضمن اینکه طرح انتقال دانش ساخت این 
توربین ها به سوریه را هم در دســت اقدام داریم. در جنوب 
لبنان و قسمت هایی از عراق هم بادهای خوبی می وزد و بازار 
این کشورها را هم رصد می کنیم. تا الان 38تفاهمنامه برای 
فروش توربین های ایرانی به کشورهای همسایه امضا کرده ایم 
و مشغول عملیات تولید سفارش ها هستیم.« آنطور که مدیر 
تحقیق و توسعه شــرکت دانش بنیان می گوید، متخصصان 
ایرانی نیم نگاهی هم به بازار داخلــی دارند. میزان انرژی که 
از محل تولید انرژی پاک در کشــور تولید می شود، زیر هزار 
مگاوات است اما می توان از ظرفیت بادی کشور بیش از 18هزار 
مگاوات انرژی پاک و تجدید پذیر تولید کرد؛ رؤیایی که با کمک 

دانش  متخصصان ایرانی به زودی محقق خواهد شد.

مدیرتحقیقوتوسعهیکشرکتدانشبنیانازماجرایطراحی
وساختتوربینهایبادیمیگوید

 تولید انرژی پاک
 با مشارکت مردم 
ورود یک شرکت دانش بنیان به دنیای تولید توربین های بادی در ایران 
برای همه دوستداران محیط زیســت یک خبر خوشحال کننده است. 
متخصصان ایرانی بعد از تحقیق و پژوهش های فراوان موفق به ساخت توربین های بادی شده اند 
که کار این توربین ها تولید انرژی پاک و سازگار با محیط زیست است.  سید مرتضی حسینی، مدیر 
تحقیق و توسعه شرکت دانش بنیان »کارآفرینان نیرومند باد شرق« یکی از همین متخصصان 
داخلی است که دانش ساخت توربین های بادی را بومی سازی  کرده و یک پنجره تازه را به روی 
همه پژوهشگرانی که در زمینه تولید انرژی پاک و به حداقل رساندن استفاده از سوخت های 
فسیلی تحقیق می کنند، باز کرده است. او می گوید طراحی و ساخت توربین های بادی در داخل 

کشور نقطه شروعی برای جایگزینی انرژی پاک و محافظت از محیط زیست است.

مهردادرسولی

طلاعات
ا

فوری

 سید مرتضی حسینی
تحصیلات: دکتری مهندسی مکانیک 

تولد: 1360
 ویژگی: دوســتدار محیط زیست، مدیر تحقیق و توسعه 
شرکت دانش بنیان »کارآفرینان نیرومند باد شرق«، طراح 

توربین های بادی

دلاریارانهانرژی
 )طبق آخرین اصلاح آژانس بین المللی انرژی( 
در ایران پرداخت شده که رتبه نخست ارائه  کننده 
یارانه انرژی در جهان است.

438
شرکت
دانشبنیان
 در حوزه محیط زیست
  شناسایی شده است.

نیروگاهخورشیدی
خانگیتاکنوندرکشور
نصبشدهاست

5000 پیمانکاری، تامین و تولید تجهیزات 
انرژی های تجدیدپذیر در ایران 

فعالیت می کنند.

شرکتدرزمینه
طراحیومهندسی

250

برقتولیدشده
درایران

%90
از انرژی های فسیلی تامین 

می شود که این آمار به شدت رو 
به کاهش است

مگاواتبرقکشور
12000

از نیروگاه آبی تولید می شود

1/000/000
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11ناجی زمین

فضای سبز و درختکاری در کشورمان چه وضعیتی دارد؟

درخت دوستی بنشان!
بهار شهر را سرسبز کرده و لباس رنگارنگ بر تن درختان پوشانده است. این روزها قدم زدن در شهری که درختانش جان تازه گرفته اند لذتبخش است. اما بد نیست بدانیم هر یک از این نهال ها و 
درختان، سرمایه ارزشمند شهرمان هستند و باید برای حفظ آنها تلاش کنیم. چه بهتر که آستین بالا بزنیم و در کاشت نهال و درخت هم سهیم شویم. آمارها می گویند تلاش دوستداران محیط زیست 

برای درختکاری و افزایش فضای سبز شهرها ادامه دارد.

15/000/000/000

برای نجات زمین

بهار را 
به خانه خود ببرید

از وقتی آپارتمان نشــین شدیم، 
دیگر خبــری از حیــاط باصفای 
خانه، درختان سرسبز و گل های 
رنگارنگ باغچه نیســت.اما هنوز 
راهی هســت برای اینکه خودمان 
را از نشاط و سرســبزی گیاهان، 
به ویژه در این بهــار زیبا بی بهره 
نگذاریم.از ایــن رو کوچک ترین 
بالکن هــا و فضاهــــــای بــاز 
خانه های مان می توانند به گوشه 
سبز خانه تبدیل شوند و نمای شهر 
و محله مان را زیبا . هوای محیط را 
تلطیف کنند و بنابراین کافی است 
کمی سلیقه به خرج دهید و حتی 
با قرار دادن چنــد گلدان کوچک 
پشــت پنجره ها، می توانید بهار را 
به خانه های مان بیــاورد.از این رو    
برای داشــتن یک گوشه سبز در 
خانه، باید و نبایدهایی وجود دارد 
که با رعایت آنها می توانید راحت تر 
این موضــوع را محقق و برای زیبا 

سازی منظر شهری گام بردارید.

همه چیز به شما بستگی دارد
اینکه از یــک بالکــن خالی، یک 
بهشت کوچک از گل ها و گیاهان 
سرسبز بســازید، هم با کمترین 
هزینه ممکن است و هم می تواند 
میلیون هــا تومــان خــرج روی 
دست تان بگذارد. همه چیز به شما 
بستگی دارد و این خودتان هستید 
که نوع بالکن ســبزتان را انتخاب 

می کنید.
حتی می توانید یک مزرعه کوچک 
برای  کاشت انواع سبزی و صیفی  
در بالکن خانه داشته باشید. فقط 
قبل از هر اقدامــی، تحقیق کنید 
تــا بهتریــن تصمیــم را بگیرید.
حواس تان باشــد که انتخاب شما 
ممکن اســت در نمای ساختمان 
اثرگذار باشد بنابراین اگر لازم است 
با مدیر ســاختمان مشورت کنید.
در نهایت پیشنهاد ما این است که 
زیاد سخت نگیرید، مهم بهره مندی 
شما از شادابی و سرزندگی ای است 
که گیاهــان برای تان بــه همراه 

خواهند داشت.

گیاه مناسب انتخاب کنید
مهم ترین نکته ای که برای داشتن 
یک بالکن سبز باید درنظر بگیرید، 
انتخاب گیاهان مناســب اســت.
گیاهان بالکنی باید تحمل گرما و 
نور زیاد خورشید را داشته باشند.از 
طرف دیگر این گیاهان معمولا در 
معرض آلودگــی، دود و گردوغبار 
هوا قرار می گیرنــد، بنابراین باید 

نسبت به این عوامل مقاوم باشند.
شمالی یا جنوبی بودن بالکن مهم 
اســت چون هر کدام نور متفاوتی 
دارند. با توجه به موقعیت آپارتمان، 
گزینه های مختلفی برای انتخاب 
گیاهان مناســب بالکن پیش روی 
شما قرار می گیرد. برخی از گیاهان 
مناســب مکان هایــی کوچــک 
هستند. برخی دیگر در محیط های 
بدون نور، کم نور یــا نور زیاد زنده 
می مانند. برخی می توانند باد شدید 
را تحمل کنند اما برخی دیگر نیاز 
به محافظت دارند.  گیاهانی هستند 
که ســبک هســتند اما گیاهانی 
هستند که بسیار سنگین می شوند 
مخصوصــا زمانی که بــه آنها آب 
می دهید. بنابراین باید با توجه به 
موقعیت و فضای خود گیاه مناسب 

را برای بالکن خود انتخاب کنید.

از همه فضا استفاده کنید
اصلا نگران کوچــک بودن فضای 
بالکن نباشید.باید بالکن کوچک 
را ســه بعدی ببینید تــا متوجه 
شوید چقدر فضا در اختیار دارید. 
می توانید روی نرده ها جعبه های 
گلــدان را نصــب یــا گلدان ها را 
بــا حفظ نــکات ایمنــی از دیوار 
آویزان کنید.چنــد طبقه چوبی 
که به دیوارها اضافه کنید، فضای 
بیشتری برای قرار دادن گلدان ها 
خواهید داشت. طراحی یک باغچه 
روی دیوار کار خیلی سختی نیست 
و هزینه زیادی بــرای راه اندازی 
نمی خواهد. یــک طاقچه نردبانی 
یا پلکانی می تواند ایده خوبی برای 
استفاده از فضای عمودی در بالکن 
باشد و در عین حال سطح زیادی 

را نیز اشغال نکند.

پنجشنبه

شماره 206
7  اردیبهشت 1402 

%50
%10

%15
%25

1/ 000/ 000/ 000
نهال قرار است با فعالیت قرارگاه »کاشت 1میلیارد اصله نهال« در وزارت 
جهادکشاورزی کاشته شود. این نهال ها در سراسر کشور و با همراهی 
سازمان های مختلف کاشته خواهند شد.

10/ 000
104/ 000

۱۰ هزار نفر در ۱۹ دقیقــه و ۴۳ ثانیه، یکصد و ۴ هزار نهال به 
مناسبت یکصدمین ســالگرد تأسیس هلال احمر در اواسط 
اسفندماه ۱۴۰۱ با همکاری سازمان منابع طبیعی همزمان در 

۴۱۸ شهرستان کاشتند.

 بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی 

تملک و به بوستان 
عمومی تبدیل شده 

است.دسترسی 
آسان شهروندان به 
فضای سبز، یکی از 

مهم ترین معیارهای 
مکان یابی برای 
بوستان هاست.

75
باغ قدیمی در تهران

 سهم انواع فضاهای شهری
 از مساحت یک شهر

فضاهای مسکونی

فضاهای خدماتی

فضای سبز

فضاهای سواره و پیاده

قدیمی ترین باغی که در تهران
 وجود داشته و بعدها به بوستان تبدیل شده

 پارک شهر است. این پارک در سال ۱۳2۸راه اندازی شده و پنجره تنفسی 
محدوده مرکزی شهر، به ویژه منطقه پرازدحام بازار تهران محسوب می شود.

براساس دستور شهردار تهران
 امسال 2 هزار هکتار توسعه جنگل کاری

 در دستور کار قرار دارد و بناست تا پایان سال ۱۴۰۳ 
طرح ۵۰ هزار هکتاری ایجاد کمربند سبز تهران هم به نتیجه برسد.

انسان ها با فعالیت های خودخواهانه خود 
15میلیارد درخت را از بین برده اند.

جلوگیری از قطع درختان یکی از مهم ترین دغدغه های 
دوستداران محیط زیست در دنیاست. ۱2هزار سال پیش تعداد 

درختان 2برابر امروز بوده است.

140113651357

    75بوستان

 123   بوستان

 2323بوستان

مترمربع7تا 12

58172
هکتار

16/5
مترمربع

 سرانه متعارف و قابل قبول فضاهای سبز شهری 
در کشور ماست. البته که عوامل مختلفی در 

تعیین این میزان استاندارد نقش دارند. مثلا 
سرانه قابل قبول در یک شهر کویری با 

شهری در استانی ساحلی متفاوت است.

 متوسط سهم 
هر شهروند تهرانی از فضای سبز

 است. براساس استانداردی که
 محیط زیست سازمان ملل

 اعلام کرده، این رقم باید به
 2۰تا 2۵مترمربع برای

 هر نفر برسد.

 مساحتی است که در تهران به درختکاری، 
جنگل کاری و بوستان اختصاص یافته است. 

این عدد پیش از پیروزی انقلاب اسلامی، 
۳۴2۰هکتار بوده است.

 رقم تقریبی جریمه ای است که یک متخلف باید
 بعد از قطع هر یک از درختان خیابان ولیعصر)عج( بپردازد. 
این جریمه برای متوقف کردن افراد سودجویی وضع شده 
که درختان را در پروژه های ساخت وساز خشک یا قطع می کنند.

 10میلیارد تومان

  3400
اصله درخت

چنار سالم با سن تقریبی ۱۰تا ۱۵سال
 در طرح ساماندهی و احیای درختان

 خیابان ولیعصر)عج( کاشته شده تا طولانی ترین
 خیابان پایتخت همچنان یک مسیر سبز

بید و پردرخت باقی بماند.
مجنون

اقاقیا

گونه های گیاهی مثل بیدمجنون و 
اقاقیا در برخی مناطق تهران کاشته 

شده اند که تاکنون توانسته اند با 
شرایط اقلیمی تهران سازگاری 

داشته باشند.

آبیاری درختان با پساب های سفید
عزم جدی برای نجات محیط زیست

وارد خانه اش در یکــی از برج های محله آبشــار منطقه ۲۲ که می شــویم، در هر گوشــه اش نشــانی از طرح های 
زیســت محیطی اش را می بینیم؛ طرح هایی که ابتدا آن را در خانه، ســپس در اطراف محل ســکونت و در نهایت در 
محله ای با ۶ هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی اجرایی کرده است. حتی در سفر ها و گشت وگذار هایش نشانی از خود برای 
نجات یک درخت به جا می گذارد. طالبیان که یک دهه قبل خیلی اتفاقی با تشکل های مردمی و گروه های داوطلب 
واکنش اضطراری آشنا شده، حالا پای ثابت راه اندازی پویش های مردمی پایتخت در زمینه مراقبت از محیط زیست 

است. طالبیان معتقد است: »هر زباله ای که مردم تولید می کنند، اگر تفکیک شود، عامل نجات محیط زیست است.«

تهیه کود طبیعی برای درختان

در مجتمع 1۸ طبقه ای و 1۰۸ واحدی محل سکونت طالبیان، بالکن او با همه تفاوت دارد. وارد که می شوید، در قفسه های مختلف 
از پوست گردو و بادام، پوست میوه های خشک شده، تفاله چای، بطری های آب و.... دیده می شود و در کنارشان هم ده ها گلدان و 
حتی نهال های کوچگ درختان میوه هست. او می گوید: »هر کدام از اینها کاربری دارند و به مرور زمان کارایی هریک را یاد گرفتم. 
مثلًا تفاله چای را در گذشته دور می ریختم اما حدود ۵ سال پیش مجبور شدم ۳ روز از خانه خارج نشوم. تفاله های چای مانده و 
خشک شده بود. بعد مطلبی خواندم که این تفاله ها بهترین کود برای گیاهان و به ویژه درختان است. برای همین از همان دوران 
تفاله چای را جمع و خشک می کنم و پای درختان اطراف مجتمع، سرای محله و بوستان محله می ریزم. البته به مرور ساکنان 
محدوده هم با من همراه شده اند و الان خیلی ها از تفاله های چای همین استفاده را برای فضای اطراف شان می کنند. حتی همراه 

جمعی از بانوان پوست میوه ها را خشک و پس از جمع آوری و خرد کردن به کود درختان تبدیل می کنیم.«

این شهروند از پساب آب های خانگی به عنوان آب سفید نام می برد 
و به  گفته خودش بار ها در نشست ها و دیدار با مسئولان پیشنهاد 
داده تا همزمان با ساخت برج و شهرک در منطقه ۲۲، از سازندگان 
بخواهند تا علاوه بر شــبکه فاضلاب، برای این نوع پســاب ها هم 
لوله کشی داشــته باشــند تا آبی هدر نرود و درختی هم در نتیجه 
خشکسالی خشک نشود. طالبیان معتقد است: »در محوطه مجتمع 
ما فضای سبز زیاد است و هر سال کلی هزینه خرید آب و انتقال با 
تانکر برای فضای سبز می شود. پیشــنهاد دادم به جای این کار از 
بالکن تمام ساکنان لوله ای عبور دهند تا ما آب شستن سبزی و میوه 
را داخلش بریزیم. با این شــیوه و جمع آوری آب های سفید نه تنها 
هزینه ای برای خرید آب با تانکر نمی شود، بلکه درختان هم همیشه 
آب دارند.« بطری های آب در بالکن خانــه اش هم توجه را به خود 
جلب می کند که آن هم ســهمی برای حفظ محیط زیســت دارد. 
این بطری ها که حاوی جمع آوری آب شست و شوی سبزی، برنج، 
میوه ها و...است تا علاوه بر آبیاری گیاهان داخل خانه، برای درختان 
و گیاهان سرای محله و بوستان »ساوار« در محله آبشار هم استفاده 
شود. طالبیان می گوید: »در همین زمینه پویشی راه انداخته ایم و 
یکشنبه ها اهالی درختان محدوده را با این بطری ها آبیاری می کنند 
و بچه ها هیجان بیشتری برای مشارکت در پویش دارند.« تازه ترین 
فعالیت طالبیان از چند ماه قبل جمع آوری پوست گردو، بادام، فندق و 
حتی تخمه هاست که البته خودش از این کار به پویش »اسکلت های 
چوبی« نام می برد. او می گوید:» جمع آوری اسکلت های چوبی را با 
اهالی و دوستانم در میان گذاشتم حدود ۳۰۰ گونی پوست خشکبار 
جمع شد. ما پویشی به نام آشــپزی در طبیعت برگزار کردیم 
که در آنجا با این شــعار»نه به قطع درخت برای زغال« هم با 
پوست ها نیمرو و املت و حتی  آش درست کردیم و البته قرار 

است باز هم این پویش را در تهران برگزار کنیم.«

نهال هایی که در چیتگر رشد کردندهر نوزاد یک بلوط

حالا طالبیان و دوستانش بیش از هزار نهال 
درخت میوه در بوستان چیتگر دارند. اما این 
پایان کارشان نیســت. بلکه بانوی دوستدار 
محیط زیســت تلاش کرده در این سال ها 
افراد فعــال مانند خودش را شناســایی و با 
آنها همکاری کند که نتیجه اش توزیع نهال 
درخت بلوط و کاشت آن به ازای هر کودک 

تازه متولد شده است.
 او می گوید: »در پیکانشــهر با فردی آشنا 
شــدم که میوه های بلوط را جمع آوری و 

پــس از پــرورش، نهال هایــش را در 
گلدان نایلونی می گذاشــت. او پس از 
آشــنایی با ما حدود ۵۰ نهال به ما 
هدیه داد. از طرفی مرکز بهداشت در 
محدوده سرای محله بود و مادران 

نوزادان برای واکسیناسیون زیاد 
مراجعه می کردنــد. ما به هر 

مادری کــه می آمد، هنگام 
خروج نهال بلوطی هدیه 
می دادیــم و می گفتیم 
به نام بچه ات این نهال 
را بــکار. با ایــن کار 
کلی نهال در جلو در 
خانه ها و محله کاشته 
شد که مســئولیت 
نگهداری شان هم با 

خود اهالی است. «

کاشــت هســته  میوه ها توسط 
بانوی ۵۰ ســاله زیست محیطی 
باعث شده تا او و دوستانش اکنون 
در بوســتان چیتگر نهالستانی 
با انــواع درختان میوه داشــته 
باشــند. طالبیان می گوید: »۴ 
سال پیش هسته میوه ای که در 
یکی از قفســه ها گذاشته بودم 

سبز شــد. اما من شــیوه پرورش بلد نبودم. برای همین از مادر شوهرم که 
در زمینه باغداری فعال است کمک خواســتم و او گفت که هسته ها را 
باید اواخر پاییز و پیش از فصل ســرما بکاریم تا اواخر زمستان جوانه 
بزند. همان دوران از همه اهالی محله خواســتم هسته  هر میوه ای که 
می خورند را جمع کنند و اواخر پاییز برای کاشــت هســته های آلو، 
زردآلو، هلو، بادام و... دسته جمعی به بوســتان چیتگر رفتیم. برخی 
از هسته ها را ســنجاب ها و جانوران خورده بودند یا زیر پای مردم 
له شدند. اما تعدادی هم جوانه زدند و بهار امسال حتی برخی 
شکوفه دادند.« استفاده از هسته ها برای کاشت و تولید نهال 
برای طالبیان و دوســتانش آنقدر جذاب شده که هر سال 
علاقه مند به مشارکت در طرح هســتند تا جایی که اواخر 
پاییز سال گذشته حدود ۲۰ کیلو هسته جمع آوری و این 
بار به جای محیط باز از کودک تا بزرگســال هسته ها را در 
جوی های بزرگ بوستان کاشتند. او به یاد می آورد: »برای در  
امان ماندن از له شدن و تخریب توسط شهروندان و گردشگران 
هسته ها را در جوی های بزرگ کاشتیم. حتی من و خانواده ام 1۲ 
و 1۳ فروردین را در کنار محدوده کاشت و پرورش نهال ها سیر 
کردیم یا مثلًا قبل از حضور مردم نوار زرد رنگ گرفتم تا مبادا 

کسی وارد محیط کاشت نهال ها شود.«

زهرا طالبیان برای نجات و حفظ درختان و محیط زیست
 دست از تلاش برنمی دارد

درخت را زغال 
نکنیم!

به هر محفل و مکانی می رود، نشــانی از خودش به جا می گذارد. گاهی از همه 
دوستانش می خواهد که هسته های میوه هایشان را جمع کنند و در فصل مناسب 
با هم بکارند یا پساب های ناشی از شستن سبزی، برنج و میوه ها را در بطری  بریزند 
تا برای آبیاری فضای سبز و درختان محل استفاده کنند. حتی برای اینکه درختی 
قطع و به زغال تبدیل نشود، از همه می خواهد تا پوست گردو، بادام و تخمه ها را 
جمع و با ترفندی استفاده کنند. ده ها فعالیت دیگر ازجمله کار هایی است که زهرا 
طالبیان، بانوی فعال در زمینه محیط زیست برای رشد و توسعه فضا های سبز و درختان انجام می دهد.

اطلاعات 
فوری

زهرا طالبیان
تحصیلات: کارشناس رایانه

تولد: ۱۳۵۳
ویژگی: فعال اجتماعی، دوســتدار محیط زیست و بانی 

پویش های مردمی برای کاشت و نگهداری از درختان
مریم باقرپور



ناجی زمین 12 برای نجات زمین

  خداحافظی با سرطان
امروزه با پیشــرفت و توســعه 
تکنولوژی و ماشــینی شــدن 
زندگــی مــردم، میــزان تولید 
آلاینده های زیستی نیز به تبع آن 
افزایش یافته و مشکلاتی را برای 

جهانیان ایجاد کرده است. 
یکی از این آلاینده های زیستی 
کیسه های پلاســتیکی است. تا 
همین چند ســال قبل بسیاری 
از ما نسبت به مضرات کیسه های 
نایلونی آگاهی لازم را نداشــتیم 
اما چند ســالی است که به لطف 
رســانه ها به ویژه فضای مجازی 
و آمارهایی که مدیران شــهری 
اعلام می کنند، می دانیم که در 
ایران سالانه نزدیک به ۳ میلیون 
تن کیسه نایلونی تولید می شود. 
به طوری که اگر میلیون ها بشکه 
نفتی که برای ایــن کار مصرف 
می شــوند را نادیــده بگیریم، 
دانستن اینکه بازیافت کیسه زباله 
میلیون ها ســال زمان می برد، 

بسیار تکان دهنده خواهد بود.
 این مسئله روشــن می کند که 
روشــن می کنــد، زیاده خواهی 
ما انســان ها چگونه در نابودی 
تدریجی محیط زیســت منجر 
می شــود. در ایــن میــان یکی 
از راه حل هایــی کــه توســط 
کارشناســان محیط زیســت به 
ما ارائه شــده، اســتفاده از انواع 
ساک های دستی پارچه  ای است. 
وســیله ای کــه در همین چند 
ســال هم جایگزین کیسه های 
نایلونی شده و توانســته از این 
آزمون ســربلند بیرون بیاید. اما 
اینکه چرا استفاده از کیسه های 

پارچه ای توصیه می شود؟

مفید و کاربردی 
مهم ترین مزیت ساک های  دستی 
پارچــه ای، فواید آنهــا در برابر 
مضرات کیسه های نایلونی است. 
همانطور که می دانید کیسه های 
پلاســتیکی یکبارمصــرف از 
ماده ای شیمیایی به نام پلی اتیلن 
ســاخته می شــوند. موادی که 
در اثر مجاورت بــا غذاهای گرم 
مانند نان تازه، جذب آن شده و 
می توانند برای ســلامتی بسیار 
زیانبار باشند. تا حدی که امکان 
ســرطان زا بودن این مــواد نیز 
همواره مورد تأیید کارشناسان 

سلامت بوده است.

قابلیت شست وشو
انــواع ساک دســتی پارچه ای 
اعــم از ساک دســتی برزنتی یا 
ساک دستی ســوزنی کاملا قابل 
شست وشــو با دســت و ماشین 
لباسشــویی هســتند. همیــن 
موضوع محبوبیت آنها را در میان 

مشتریان افزایش می دهد.

قیمت مناسب
اگر به دنبال یک کیف پارچه ای 
ارزان بــرای معرفــی برنــد و 
ارائه محصــول خود هســتید، 
بهتریــن انتخــاب برای شــما 
ساک های  دســتی پارچــه ای 
هســتند. قیمت ساک دســتی 
پارچه ای تبلیغاتی ارزان است و 
شما می توانید این محصول را به 
تعداد مورد نیاز و با طرح و رنگ 

موردنظر خود سفارش دهید.

حمایت از محیط زیست
استفاده از ساک دستی پارچه ای، 
نه تنها ســلامت ما و دیگران را 
تضمین می کنــد، بلکه رویکرد 
حامیانــه ای نیــز نســبت بــه 
محیط زیست محسوب می شود.

 قابلیت استفاده
 در بلندمدت

یکی از مزایای دیگر ساک دستی 
پارچه ای، قابلیت اســتفاده در 
بلندمــدت اســت؛ زیــرا این 
ساک های پارچه ای از مواد اولیه 
قابل شست وشــو تهیه می شوند 
و برخلاف کیســه های نایلونی 
یکبارمصرف این قابلیت رادارند 
که بارها شســته شــده و مورد 

استفاده قرار بگیرند.

کمک به محیط زیست 
با کیسه های پارچه ای

پنجشنبه
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هر ایرانی روزانه چقدر زباله تولید و بازیافت می کند؟

میلیاردها طلای کثیف
امروزه محیط زیست در جهان با چالش های بســیاری مواجه است؛ چالش هایی که 
به دردسرجدی در این زمینه تبدیل شده و آن را در آستانه نابودی قرار داده است. 
کشور ما هم از این موضوع مستثنی نیست و عوامل و مشکلات عدیده باعث شده تا 
محیط زیست با مشکلات بزرگی روبه رو شود. در این میان سهم تولید زباله یا پسماند 
به عنوان یکی از اصلی ترین عوامل  تهدیدکننده محیط زیست برکسی پوشیده نیست؛ 
چنانکه این اعداد و ارقام موید این موضوع و نیازمند ضرورت بازنگری در ســبک 

زندگی و کاهش میزان پسماندهای تولیدی ما برای نجات زمین است.

     چطور و از چه زمانی با مسائل محیط زیستی و 
مشکلات مربوط به آن آشنا شدید؟

 ســال 1۳۵1بود که به آلمان رفتم و 2۵ سال در آنجا زندگی 
کردم. البته در آن مدت به کشــورهای اروپایی دیگر نیز سفر 
کردم. مهم ترین مسئله ای که در همه این کشورها شاهد بودم، 
توجه به محیط زیست و مســائل آن بود. بعد از 2۵ سال که به 
ایران بازگشتم و در سفرهایی که به نقاط مختلف کشور داشتم، 
متأســفانه دیدم که خیلی جاها طبیعت پر از زباله است. دیدن 
این حجم از زباله برایم آزار دهنــده بود. برای همین فکر کردم 
که چه کار کنم؟ البته در آن دوران به سهم خودم با خانواده ام 
سعی می کردیم در تمیز کردن طبیعت سهمی داشته باشیم اما 
می بایست کاری جدی تر انجام می دادیم. این دغدغه ذهنی در 
من بود تا اینکه در سال 1۳۹1که به همراه جمعی از دوستان به 
دریاچه چورت در مازندران سفر داشتیم. در آن سفر بعد از وارد 
شدن به منطقه دیدم که زباله های زیادی در حاشیه دریاچه ای 
با آن همه زیبایی رها شده  و منظره ای زشتی را به وجود آورده اند. 
دیدن این منظره برایم بســیار غم انگیــز و تأمل برانگیز بود. با 
همراهی دوستان تصمیم گرفتیم که اطراف دریاچه را از وجود 
زباله ها پاکسازی کنیم. برای همین دست به کار شدیم و زباله ها 
را جمع کردیم و روی ماشین ها بستیم تا به سطل های زباله در 

شهر منتقل کنیم.
      پس شروع رسمی فعالیت تان در این زمینه 

از یک سفر بود؟
بله، از آن برنامه و زباله های رها شده و جمع شده عکس گرفتم و 
آن را در فضای مجازی به اشتراک گذاشتم. برایم جالب بود که 
گرفتن عکس از آن اتفاق با استقبال زیاد آدم ها روبه رو شد. البته 
این را هم بگویم که دغدغه پاکسازی طبیعت 2۰ سال قبل از 
آن در ذهن من شکل گرفته بود و اینطور نبود که همان لحظه 
به ذهنم رسیده باشد ولی سفر به دریاچه چورت اجرایی کردن 
ایده ام را در پی داشت. آ نجا بود که با خودم فکر کردم اکنون وقت 
آن است که کار را شروع کنم. همین موضوع باعث شد چند روز 
بعد، گروه رفتگران طبیعت تشکیل شود و نخستین پاکسازی 

ما هم در محدوده ارتفاعات ســوهانک انجام شد که ۷۰ نفر در 
آن شــرکت کرده بودند. در ابتدا قرار بود که ماهی یک بار برای 
پاکسازی طبیعت برویم اما به درخواست داوطلبان، ماهی یک بار 

به هفته ای یک بار تبدیل شد.
      در روزهای شروع رسمی کار و تشکیل گروه 
رفتگران طبیعت تصور می کردید که بتوانید در 

این راه موفق شوید؟ 
گاهی بعضی از افراد این نکته را یادآوری می کردند که در ایران 
نمی توان کارهایی از این دست انجام داد و صحبت از این بود که 
مردم علاقه ای به کارهای محیط زیســتی ندارند اما با گذشت 
زمان اشتباه بودن این نگاه برایم روشــن شد چون ما در حال 
حاضر بیــش از ۴ هزار عضو فعال و چندیــن برابرش هم عضو 
غیرفعال داریم و این خود به تنهایی گویای این واقعیت اســت 
که محیط زیســت و نگهداشــت طبیعت دغدغه اغلب مردم 

کشور است.
      بیشتر برای پاکســازی به چه مکان هایی 
می روید و اولویت مقاصد شما در محیط زیست 

کجاست؟
همه مکان های گردشــگری از جمله پارک ها و بوســتان ها، 
فضاهای گردشگری داخل و اطراف شــهر و در مجموع هرجا 
که عنوان گردشگری را یدک می کشد، مقصد ماست. البته در 
پارک های داخل شهر خیلی کم زباله پیدا می شود، اما اتفاقی که 
می افتد این است که افرادی که سیگار می کشند، فیلتر سیگار 
خود را معمولاً پشت نیمکت یا اطراف آن می اندازند چون سطل 
مخصوص جمع کردن فیلتر سیگار وجود ندارد. در این برنامه ها 
هم فیلتر سیگارها جمع می شود و هم در حد مقدور با کسانی 
که سیگار می کشند، صحبت می کنیم و آنها را تشویق می کنیم 
که فیلتر سیگارشان را در محیط پارک رها نکنند و از مضرات 

این کار حرف می زنیم.
      گروه رفتگران طبیعت چطور به استان های 

دیگر کشورمان راه پیدا کرده است؟
از این بابت خوشحالم که همفکرانی در سراسر ایران داریم که 

دلشان برای طبیعت این سرزمین می تپد و دوست دارند برای 
آن کاری بکنند. در همان شروع برنامه، از شهرها و استان های 
دیگر هم علاقه مندانی با ما در تماس بودند و دوست داشتند این 
برنامه را در شهرهای خودشان اجرا کنند. برای همین تصمیم 

گرفتیم که در دیگر اســتان ها هم گروه داشته باشیم که در 
حال حاضر در همه استان های کشــورمان فعال هستند. 
نکته جالب این اســت که ما در بعضی از شهرهای کوچک 

هم گروه هایی داریم که اتفاقاً بســیار خوب کار 
می کنند و غیراز برنامه پاکسازی محیط زیست، 
سعی می کنند در مسیر آموزش نگهداری از 
محیط زیست هم کارهایی انجام بدهند و این 

باعث دلگرمی است.
      به نظر شما فعالیت گروهی 
مانند رفتگران طبیعت تا چه 
حد می تواند در نگهداشت 

محیط زیست و آشنایی مردم 
با مشــکلات زیست محیطی 

تأثیرگذار باشد؟
من از تشــکیل گروهی ماننــد رفتگران 
طبیعت بسیار خوشحال هستم و می بینم 

بسیاری از سازمان ها تحت تأثیر این گروه به 
محیط زیست توجه بیشتر کرده و حالا خودشان 
هم برنامه های پاکسازی انجام می دهند. حتی در 
روستاها هم شاهد برگزاری پاکسازی های طبیعت 
هستیم و این نشان می دهد که مردم به این موضوع 
علاقه مند و حساس شده اند و از کنار ماجرا بی تفاوت 
رد نمی شوند. نکته دیگری که وجود دارد، این است 
که تلویزیون و رادیو بیــش از زمانی که ما حرکت را 
شروع کردیم به برنامه هایی از این جنس می پردازد، 
اما این کافی نیســت و باید خیلی بیشتر از این کار 
بکنیم تا بتوانیم طبیعت را از دست این همه زباله ای 

که در جای جای آن رها شده است، نجات بدهیم.

      خودتان را هم در این مسیر موفق می دانید؟
گروه رفتگران طبیعت به چند دلیل موفق بوده است. یکی اینکه 
کار و تلاش ما برای پاکســازی طبیعت اســتمرار داشته 
است. بعضی از تشکل ها از من راهنمایی خواستند 
اما بعد از مدتی کار را کنار گذاشــتند. به همین 
دلیل حرکت هایی که بدون استمرار باشد و دائمی 
نباشد به موفقیت نمی رسند. از طرفی مردم به این 
گروه اطمینان صد درصد دارند و این هم به این دلیل 
است که ما تنها برای محیط زیست کار می کنیم 
نه هدف سیاســی داریم نه به دنبال منفعت 
مالی از این کار هستیم و حتی برای پیشبرد 
اهداف مان از جیب خودمــان هم هزینه و 

صادقانه تلاش می کنیم.
      پس از جمع آوری با زباله ها آنها را 

چه می کنید؟
متأســفانه در ایــن بخــش کار خاصی 
انجام نمی دهیم جز رســاندن زباله ها به 
سطل های زباله. برای رسیدن به مراحل 
بعدی باید قدم به قدم پیش برویم اما در 
حال حاضر اگر مــا بتوانیم مردم را قانع 
کنیم که در شهر، جنگل، دریا و... زباله های 

خود را رها نکنند، موفق عمل کرده ایم.
      معمولا گفته می شــود که هرکاری را باید 
از خود و خانه خود شروع کرد. شما تا چه حد 
در منزل به تفکیک زبالــه اهمیت می دهید و 
فعالیت های زیست محیطی شما چه تأثیری بر 

این موضوع گذاشته است؟
نه امروز و نه دیروز، بلکه از گذشــته های دور تاکنون ما 
معمولا در منزل زباله ها را تفکیک می کردیم و می کنیم. 
معمولا 2 یا ۳ کیسه زباله به این موضوع اختصاص 
می دهیم و این موضوع برای من و افراد خانواده ام 

از اهمیت خاصی برخوردار بوده است.

      پس خانواده هم در فعالیت های شما و همراهی 
در این مسیر نقش دارند؟

بله اینطور است و همسرم همیشه در این مسیر من را همراهی 
کرده و او هم در پاکسازی محیط زیست فعالیت خوبی دارد و هر 
کاری که از او در این زمینه برآید انجــام خواهد داد. فرزندان و 

دوستان من هم به این مقوله توجه لازم را دارند.
      در این میان چگونــه می توان مردم را برای 

نجات محیط زیست همراه کرد؟
تنها با فرهنگســازی و ســاخت برنامه های مختلــف در این 
زمینه می توان مردم را به محیط زیســت و مســائل مربوط به 
آن جذب کرد. البته کارکرد و اهمیت رسانه ها و انتشار مطالب 
محیط زیستی را هم نباید نادیده گرفت. همچنین بحث آموزش 
مستمر نیز باید جزو اولویت و برنامه های سازمان هایی که دغدغه 

محیط زیست دارند، باشد.
       فعالیت های محیط زیستی شما به جمع آوری 

زباله محدود می شود؟
عمده فعالیت من در حــوزه جمع آوری زباله اســت اما همه 
دغدغه های من در این حوزه تنها به پاکسازی طبیعت محدود 
نمی شود. من زمان بسیاری را صرف صحبت با مردم و بازگویی 
مشــکلات زیســت محیطی و اقداماتی که می توان انجام داد، 
می کنم. به اعتقاد من آموزش و هشــیاری مردم نقش مهمی 
در حفاظت از محیط زیســت دارد. همچنین من و گروهم در 
کنار کارهای معمول درهای بطری را از شــهر جمع آوری و با 
درآمد حاصل از آنها برای افراد نیازمند، ویلچر تهیه می کنیم. 
در شهر تهران تاکنون بیش از 1۵۰ ویلچر به نیازمندان هدیه 

داده شده است.

کاظم نجاریون، گروهی به وسعت ایران
 با بیش از4هزار عضو فعال تشکیل داده است

رفتگران  طبیعت
دغدغه محیط زیست کشور را دارد و از سال ها قبل قدم در راه دشواری گذاشته که عوایدش 
نصیب نسل های بعدی بشر هم می شود. کاظم نجاریون با راه اندازی یک صفحه  در دنیای مجازی 
با شعار »ما دیگه آشغال نمی ریزیم« فعالیت خود را برای نجات طبیعت آغاز کرده و با تشکیل 
گروه »رفتگران طبیعت« نخستین قدم در پاکسازی طبیعت و نگهداشت محیط زیست را برداشته است. حالا گروه او 
در بیش از 30استان کشور شعبه فعال دارد و اعضایش نه تنها آشغال نمی ریزند بلکه با جمع آوری زباله هایی که دیگران 
در طبیعت می ریزند، همه هم و غمش این است که همراه اعضای گروه هایش در قالب فعالیت داوطلبانه در زمینه نریختن 

زباله در طبیعت و پاکسازی محیط زیست گوشه وکنار ایران از زباله، فرهنگسازی کنند.

سعیده مرادی

تولد:1330 کاظم نجاریون
تحصیلات: فوق دیپلم

ویژگــی: فعالیت داوطلبانه در زمینه محیط زیســت و 
مؤسس گروه فرهنگی اجتماعی رفتگران طبیعت

درصد تولید  زباله های تر و خشک  در کشور

%75
زباله های کشور به طور 
مستقیم دفن می شوند

%65
%35

%20

%80
سهم تولید زباله

 در شهرهای کشور

سهم تولید زباله 
در روستاهای کشور

%10 از 20 میلیون تولید 
زباله در ایران تنها
 10 درصد از آن 
بازیافت می شود

20/000/000
 تن تولید و بازیافت زباله در ایران 

170
 تن سالانه پسماند کشاورزی
این پسماندها نیز بدون استفاده و پردازش
 دفن یا سوزانده می شود

پلاستیک؛ معضل جهانی
پلاســتیک یکــی از دســتاوردهای عصر مدرن اســت که 
به دلیل ماهیــت تجدیدناپذیــری، آســیب های فراوانی به 
 محیط زیست خشــکی و دریا وارد می کنند. تجزیه پلاستیک
 300 تا ۵00 سال طول می کشد و ســوزاندن آن باعث افزایش 

دی اکسیدکربن هوا می شود.

تجزیه پلاستیک در طبیعت
رتبه برتر 300سال طول می کشد

 تولید زباله 
ایران در تولید زباله در جهان 
و یکی از ۲0 کشور اول تولیدکننده
 زباله در دنیاست

هفدهم

گردش مالی زباله در ایران

250/000
دلار ارزش هر تن زباله
 تخمین زده شده است

 5میلیارد دلار
سالانه می توان از زباله 
درآمد کسب کرد

 200میلیارد تومان
سهم سالانه شهرداری 
از بازار بازیافت است

زباله  تر

زباله  خشک

روزانه 6000 تن
زباله در محله های مختلف 
تهران تولید می شود

سالانه 4میلیون تن
زباله پلاستیکی در ایران تولید می شود

1۲000 مرکز تولید زباله عفونی در کشور وجود دارد
فقط 4500 مرکز زباله هایشان را برای جمع آوری و دفع بهداشتی
 به شهرداری تحویل می دهند
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آبشار آب ملخ

  دفع آفت 
  مکان: شهرستان سمیرم 

  ارتفاع: 35متر
ویژگی: استان اصفهان را با جاذبه های 
تاریخــی و بناهــای باســتانی اش 
می شناســیم و به همین خاطر کمتر 
کسی به جاذبه های طبیعی این استان 
زیبا پرداخته اســت. یکــی از همین 
جاذبه ها آبشــار آب ملخ شهرســتان 
سمیرم اســت که در دل روستایی با 
همین نام قــرار دارد. این روســتا در 
160کیلومتری جنوب غربی اصفهان 
قــرار دارد و مملو از چشمه ســارهای 
گوارا و آبشــارهای خروشانی است که 
از ذوب شــدن برف کوه دنــا به وجود 
می آیند. این روســتا به واسطه آبشار 
آب ملــخ در ایران مشــهور شــده و 
داســتان های زیادی درباره این آبشار 
عجیب نقل می شود. آبشــارآب ملخ 
یکی از عجیب ترین آبشــارهای ایران 
اســت که آب آن ترکیبــات خاصی 
دارد و تمام ملخ  هــای مهاجم را نابود 
می کند. قدیمی های این روستا روایت 
می کنند که سال ها قبل، وقتی مزارع 
گندم روســتاهای اطراف مورد هجوم 
ملخ  ها قرار گرفت، از آب این چشــمه 
بزرگ برای دفع آفت اســتفاده کردند 
و از آن موقع این آبشار به نام آبشار آب 
ملخ مشهور شد. این آبشــار به آبشار 
تخت ســلیمان هم معروف است؛ آن 
هم به خاطر قطعه سنگ بزرگی است 
که مثــل یک پــل، روی رودخانه آب 
ملخ قرار گرفتــه و دو دره را به یکدیگر 
متصل می کند. پشت آبشار هم پرتگاه 
خطرناکی وجود دارد که آب ملخ را به 
یکی از خطرناک ترین آبشارها تبدیل 
کرده اســت. موقعیــت جغرافیایی 
روستای آب ملخ مانع از آن می شود که 
نور آفتاب بیش از 3ساعت به این روستا 
بتابد. بنابراین در آب ملخ در 3ساعت 
هم طلوع خورشــید را می توان دید و 
هم غروب را. بــه همین دلیل آب ملخ 

به روستای نیم روز هم معروف است.

  آبشار خروشان 
  مکان: برزیل 

  ارتفاع: 30تا 80متر
ویژگی: تصــور کنید صدها آبشــار 
کنار هم قرار بگیرند و هزاران درخت 
سرســبز میان آنها روییده باشد. این 
یک تصویر خیالی نیست و همه کسانی 
که برای تماشــای آبشار شگفت انگیز 
»ایگواسو« به برزیل رفته اند با چنین 
تصویر منحصر به فردی مواجه شده اند. 
این آبشــار در مرز برزیل و آرژانتین 
قرار دارد اما برزیلی ها ســند آن را به 
نام خودشــان زده و به عنوان یکی از 
عجایب دنیا معرفی کرده اند. شاید در 
وصف آبشارهایی مثل نیاگارا و ویکتوریا 
زیاد شنیده باشید اما این آبشارها در 
برابر آبشــار ایگواســو کوچک به نظر 
می رسند. این آبشار سال های متمادی 
در میان انبوه جنگل های آمازون پنهان 
و ناشناخته بود و نخستین بار در سال 
1541توسط یک جهانگرد اسپانیایی 
به نام »آلوار دِ واکا« کشف شد. ایگواسو 
به زبان یکی از قبایل برزیل یعنی »آب 
بزرگ«. در وصــف عظمت این جاذبه 
طبیعی بدانیــد که آبشــار دایره ای 
ایگواسو 2.7کیلومتر وسعت دارد و از 
مجموعه 275آبشار شکل گرفته است. 
همچنین خیلی ها معتقدند که ایگواسو 
از نظر وسعت، پهنا و تعداد آبشارها در 
جهان نظیر ندارد و خــاف این ادعا 
هنوز ثابت نشده اســت. این آبشار دو 
قسمت عمده دارد که هرکدامشان از 
صدها آبشار درست شده و جزیره هایی 
صخره ای و پوشــیده از درخت آنها را 
در لبه ریزشگاه ایگواســو از یکدیگر 
جدا می سازد. وسعت این آبشار 3برابر 
آبشارهای بزرگی مثل نیاگارا است و 
لقب طولانی  ترین آبشار جهان را هم 
یدک می کشد. پارک ملی های اطراف 
این آبشار در برزیل و آرژانتین هر دو به 

ثبت جهانی رسیده اند.

آبشارهای ایگواسو

پنجشنبه

شماره 206
7  اردیبهشت 1402 

جاذبه های طبیعی گلستان و  رومانی همانندی متحیركننده دارند

آبشارخزهای
بسیاری از ما ایرانی ها استان گلستان را با انبوه جنگل های سرســبز مثل پارک ملی گلستان، جنگل النگدره، پارک جنگلی 
قرق، دشت شقایق گالیکش و... می شناســیم اما طبیعت گردهای حرفه ای از یک جاذبه مهم دیگر هم صحبت می کنند. آبشار 
خزه ای »کبودوال« که نه تنها بزرگترین آبشار خزه ای ایران  بلکه  عنوان بزرگ ترین آبشار خزه ای جهان را یدک می کشد، یکی 
از جاذبه هایی اســت که گاهی مورد کم توجهی قرار گرفته اما ویژگی های منحصر به فردی دارد که فقط نمونه اش را می توان در 
جنوب اروپا پیدا کرد. آبشار »بیگار« در رومانی از برخی جهات شباهت شگفت انگیزی به آبشار خزه ای کبودوال خودمان دارد 

اما چه کسی است که نداند نمونه ایرانی طرفداران بیشتری دارد.
مهرداد رسولی

جنوبشرقاروپا،رومانی

بهترینزمانبازدید:
فصلهایتابستانوزمستان

ارتفاع:
8متر

افراشته در طبیعت
یکی از جذابیت های آبشار خزه ای کبودوال این اســت که برای رسیدن به آبشار باید از یک مسیر 
سبز پلکانی عبور کرد و با پیاده روی نیم ساعته در دل جنگل های سرسبز و در ارتفاع 170متری به 
این جاذبه رسید؛ جایی که دوستداران طبیعت را سر ذوق می آورد. برای عبور از این مسیر بی بدیل 
باید 320پله را زیر پا بگذارید و به همین دلیل مراجعه به اینجا به سالمندان و افراد کم توان توصیه 
نمی شود. درباره آبشار خزه ای کبودوال این ادعا مطرح شده که عنوان بلندترین آبشار خزه ای جهان 
را یدک می کشد. با توجه به محدودبودن تعداد آبشارهای خزه ای در جهان به نظر این ادعا صحیح 
به نظر می رسد و این موضوع شاید بزرگ ترین مزیت این آبشار طبیعی با نمونه اروپایی اش باشد. 
آبشار شگفت انگیز کبودوال فقط از رودخانه بالادست خود سرچشمه می گیرد که از دل زمین و در 
ارتفاعات می جوشد و در سال های دور یکی از مکان های مقدس برای بومی های استان گلستان بود.

زلال و پاک
آب این چشمه در مسیر رسیدن به آبشار با رودخانه دیگری تاقی پیدا نمی کند و به همین خاطر 
آب آبشــار خزه ای کبود وال، زلال، شفاف و قابل شرب اســت و عنوان پاک ترین آبشار ایران را به 
آن داده اند. براساس پژوهش های انجام شده عمر آبشــار خزه ای کبودوال به میلیون ها سال قبل 
 برمی گردد چراکه فســیلی با قدمت 25تا 50میلیون  سال قبل در کنار این آبشــار قرار دارد که
 به راحتی قابل رویت است. این آبشار در همه فصل های سال دیدنی است اما بهتر است برای رفتن 
به علی آباد کتول و دیدن آبشار خزه ای، فصل بهار را انتخاب کنید. چون هر سال با رسیدن موسم 
سرما، عمر خزه های آبشار کبودوال به پایان می  رسد و  با شروع فصل بهار خزه های جدید و  سرسبز، 
این آبشار را در آغوش می کشند. البته فصل تابستان هم برای بازدید از این جاذبه طبیعی توصیه 

شده چون در این فصل آب و هوای این منطقه به معنای واقعی معتدل است.

آرزوهایی که برآورده می شود
گفته شده افراد محلی این آبشــار را به نام »معجزه دره کوچک« می شناسند؛ چراکه خیلی ها بعد 
از تماشای این جاذبه طبیعی آرزوهایشان برآورده شــده و به مراد دل شان رسیده اند. اگر بخواهیم 
شرط انصاف را رعایت کنیم باید بگوییم که آبشار بیگار رومانی به خاطر قرارگرفتن در منطقه طبیعی 
حفاظت شــده و همجوار بودن با کوهســتان زیبای»آنینا« موقعیت منحصر به فــردی دارد و جزو 
محبوب ترین مقاصد گردشگری اروپا به شمار می آید. تصور کنید آب با عبور از یک مسیر کوهستانی 
روی صخره هایی می ریزد که با انبوه خزه های سبز پوشیده شــده و در نهایت از ارتفاع 8متری روی 
زمین هدایت می شود. طول این آبشار 4متر از همتای ایرانی اش کمتر است که برای یک آبشار طبیعی 
قابل توجه به نظر می رسد. عمر خزه های آبشار بیگار هم برخاف آبشار کبودوال در فصل زمستان تمام 

نمی شود و نمونه رومانیایی در همه فصل های سال سبزپوش است.

یکی از عجایب جهان
این آبشار در پارک ملی »بوسینا« و نامش در فهرست8آبشار عجیب دنیا هم قرار گرفته با این حال اگر 
اروپایی ها نمونه ایرانی را دیده باشند حتما نظرشان تغییر می کند و زیبایی منحصر به فرد و طبیعت 
بکر و شگفت انگیز آبشار کبودوال را هم تحســین می کنند. نکته عجیب درباره آبشار بیگار رومانی 
این است که قدمت چندانی ندارد و چند دهه قبل کشف شده است. بعد از کشف این جاذبه طبیعی 
بسیاری از گردشگران اروپایی به رومانی رفتند و به همین دلیل پارک ملی بوسینا به عنوان یک منطقه 
حفاظت شده معرفی شد. آبشار بیگار در یک منطقه کوهستانی قرار دارد و روال معمول این است که در 
روزهای سرد سال بازدیدکننده کمتری داشته باشد اما گردشگران خارجی در روزهای سرد زمستان 
به این منطقه هجوم می برند تا یخ بستن این آبشار خزه ای اروپا را تماشا کنند. البته آبشار بیگار در فصل 
بهار و بعد از باران های مداوم پرآب تر می شود و مکان محبوبی برای عکاسان طبیعت به حساب می آید.

جهان

استانگلستان،5کیلومتری
علیآبادکتول
بهترینزمانبازدید:

فصلهایبهار،تابستانوپاییز
ارتفاع:
12متر

ایران

آبشار کبود وال
ویژگی:  اگر یک روز گذرتان به اســتان گلستان افتاد و 
تصمیم گرفتید به دل جنگل های سرسبزعلی آباد کتول 
بروید، باید از اهالی این شهر سراغ تنها آبشار خزه ای ایران 
را بگیرید. آبشار کبودوال که در 5کیلومتری این شهرستان 
قرار دارد یک جاذبه طبیعی معمولی نیست و به همین خاطر 
شــهرتش از مرزهای ایران فراتر رفته است. این آبشار 
به خاطر ویژگی های خاصی مثــل خزه ای بودن، کیفیت 
آب و تنوع گیاهی و جانوری اش در سال 1394به عنوان 
میراث طبیعی در فهرســت آثار ملی به ثبت رســید و 
از دیدنی ترین و زیباترین جاذبه های طبیعی اســتان 
گلستان به حساب می آید. این آبشار حدود 48کیلومتر 
با گرگان فاصله دارد و در دامنه کــوه هارون و در اعماق 
یک دره ای جنگلی آرام گرفته است. بنابراین ما در این 
بازدید با یک جاذبه طبیعی تمام عیار مواجهیم و بی دلیل 
نیست که نام آبشار خزه ای کبودوال همواره در فهرست 
پربازیدترین جاذبه های طبیعی ایران به چشم می آید.

آبشار بیگار
ویژگی:  مشابه آبشار زیبا و شــگفت انگیز کبودوال در 
جنوب اروپاست. اما در همین ابتدا باید بدانید که نمونه 
ایرانی فارغ از هر تعصبی باشــکوه تر و مشهورتر است 
و در میان گردشــگران خارجی هم محبوبیت بیشتری 
دارد. شاید تنها نقطه مشــترک این دو جاذبه طبیعی 
این اســت که برای بومی ها  تقدس دارند. آبشار خزه ای 
بیگار در رومانی هم مثل آبشار کبودوال، برای بومی های 
منطقــه »کاراس ســورین« در غرب کشــور رومانی 
مقدس بــوده و آنطور که در کتاب هــای تاریخی آمده 
جایی برای بیان آرزوها و خواســته های آنها بوده است. 
البته هنوز بســیاری از بازدیدکنندگانی که به معجزه 
صوت در طبیعت اعتقاد دارند خودشــان را به آبشــار 
بیگار می رســانند و با صدای بلند آرزوهایشان را فریاد 
می زنند. به همین خاطر این آبشــار میان گردشگران 
اروپایی محبوبیت خاصی دارد و هر سال افراد بسیاری 
برای دیدنش به حاشــیه رودخانه »مینیس« می روند.

استریت  فودهای لذیذ از آستارا تا مراکش

بفرمایید غذای بندری 
ایران از نگاه توماس هربرت، جهانگرد مشهور انگلیسی

اصفهان، بزرگ ترین شهر جهان
یک قانون نانوشته درباره استریت فودها این 
است که در شهرهای بندری رونق دوچندانی 
پیدا می کنند و غذای خیابانی در این شهرها 
یک کسب وکار پرسود است. دلیلش هم این 
اســت که در روزهای مختلف سال، تاجرها 
و صاحبان کســب وکارهای مختلف مدام به 
شــهرهای بندری رفت وآمــد مي کنند و 
گردشــگران خارجی هم همیشه نیم نگاهی 
به گشت و گذار در سواحل این قبیل شهرها 
را دارند. یکی از شهرهای بندری ایران بااین 
ویژگی ها و غذاهای خیابانی آستاراست و اگر 
بخواهیم از نمونه هــای خارجی یاد کنیم باید 
سراغ بندر معروف مراکش برویم که در زمینه 
تهیه غذاهای خیابانی در آفریقا حرف اول و 

آخر را می زند.

توماس هربرت یکی از مشهورترین جهانگردان تاریخ به شمار می آید که در نخستین دهه قرن هفدهم میلادی در 
انگلستان متولد شد. او در سال 1628میلادی که جوانی 20ساله بود به اتفاق یک هیأت انگلیسی وارد بندرعباس شد 
و از طریق شهرستان لار خودش را به شیراز رساند. هربرت ماجرای سفرش به دور دنیا را در قالب سفرنامه ای مفصل 

شرح داده و به جزئیات این سفر طولانی پرداخته است.

لونگی با مرغ و ماهی
طبق آخرین آمارها بندر آستارا هر سال میزبان 5میلیون گردشگر داخلی و چیزی حدود 
یک میلیون گردشگر خارجی بوده و طبیعی است که غذاهای خیابانی در چنین شهری 
حسابی رونق داشته باشد. حاشیه بازار بزرگ ساحلی جایی است که بیشتر مسافران برای 
یک بار هم که شده برای تهیه غذای خیابانی به آنجا رفته اند و اگر بگوییم مهم ترین نقطه 
شهر بندری آستارا همین جاست اغراق نکرده ایم. در حاشیه بازار بزرگ ساحلی، غرفه هایی 
ساخته شده تا فروشندگان غذاهای خیابانی برخاف شهرهای دیگر که در حاشیه خیابان 
بساط می کنند در یک جای مشخص و کاما بهداشــتی انواع غذاهای سنتی این شهر را 
به مشــتریان عرضه کنند. یکی از غذاهای پرطرفداری که در دسترس مشتری های این 
خیابان قرار دارد فافل است. ســاندویچ فافل در کنار انواع ساندویچ های گرم طرفداران 
خاصی دارند اما از کنار غذاهای محلی هم نمی توان به سادگی گذشت. لونگی ماهی یکی از 
خوشمزه ترین غذاهای سنتی گیانی ها به حساب می آید که در بندر آستارا هم طرفداران 
زیادی دارد. این غذای سنتی با ماهی سفید و سبزی های معطر محلی پخته و در منوی همه 
غرفه های غذافروشی یافت می شود. با این حال اگر بخواهیم از خاص ترین غذای خیابانی 
آستارا نام ببریم باید از »چیغیرتما« یاد کنیم که غذای سنتی اردبیل است و توسط تاجران 
اردبیلی به این شهر آورده شده است. خاصه که تلفیق عطر غذاهای گیانی و این خوراک 

هوش از سر همه کسانی که از حوالی بازار بزرگ ساحلی آستارا عبور می کنند می برد.

تصاویر باارزش 
 ســفرنامه هربرت که بارها به زبان های مختلف چاپ شده، 
حاوی تصاویر مســتند و بسیار ارزشمند اســت. ازجمله 
مهم ترین تصاویر موجود در این ســفرنامه می توان پرتره 
شاه عباس، تصاویر مربوط به نحوه پوشش طبقات مختلف 
جامعه ایران و پوشش زنان ایرانی و اهالی نقاط مختلف ایران 
را دید. قدیمی ترین و شــاید بی نظیرترین تصویر از میدان 
نقش جهان هم در سفرنامه هربرت منتشر شده است. او در 
سفرنامه اش از اصفهان به عنوان یکی از بزرگ ترین شهرهای 
جهان نام برده است و اما برسیم به تصاویری که این جهانگرد 
انگلیسی از ایران برای اروپایی ها ســاخته است. او شیراز را 
به عنوان قشنگ ترین شهر آسیا و دومین شهر باشکوه ایران 
معرفی کرده است. هربرت پس از نزدیک به یک ماه اقامت در 
شیراز از مسیر تخت جمشید راهی اصفهان، پرآوازه ترین شهر 
شرقی زمانه خود شد و پس از ماقات با شاه عباس 3هفته در 
این شهر تاریخی ماند. او در مسیر رسیدن به کاخ شاه عباس 
از تماشای زیبایی های طبیعت تپه اشرف سرمست شده و 

باغ های آن را با شوق و شور فراوان ستایش کرده است.

از سوپ حلزون تا کیک و عسل 
نمونه چنین حال و هوایی را در یکی از کشورهای 
آفریقایی می توان ســراغ گرفت. بندر مراکش 
در این کشور از ســال ها قبل به عنوان پایتخت 
غذاهای خیابانی آفریقا شــناخته می شــود و 
گردشــگران خارجی خوب می دانند که برای 
خوردن یک پرس غذای سنتی در این شهر باید 
به میدان جامع الفنا در مرکز این شــهر بروند. 
مراکش ازجمله شهرهای جذاب آفریقا به شمار 
می آید که در کنار جاذبه های تاریخی و تفریحی 
مملو از غذاهای خیابانی خوشمزه است. یکی از 
ویژگی های غذاهای خیابانی میدان جامع الفنا 
هم این است که خیلی ســریع آماده می شوند 
و در عین حال از ســالم ترین غذاهای خیابانی 
دنیا به حساب می آیند. بازرس های ویژه مرتب 
و دقیق، کیفیت این غذاها را بررسی می کنند و 
هر شب غذاهای پس مانده را داخل سطل های 
زباله مخصوص می ریزند. محدوده اطراف میدان 
جامع الفنــا جایی برای خــوردن غذاهای تند 
است. »گوللَ« یا ســوپ حلزون یکی از همین 
غذاهای تند اســت که طرفداران زیادی دارد و 
صف خرید ســوپ حلزون در همه ساعت های 
روز در اطراف این میدان دیده می شــود. کتلت 
»ماکــودا« هم که نوعی ســیب زمینی ســرخ 
شده است غذای مشــهوری به حساب می آید 
و »شِــباکیا« یا کلوچه هــای کنجدی هم یک 
غذای ساده و خوشمزه است. نام »بسَطیلتَ« را 
هم به عنوان سنتی ترین غذای خیابانی مراکش 
به خاطر بسپارید. این غذا با تلفیق کیک و عسل 
تهیه می شــود و شــهرت جهانی دارد و بسیار 

خوش خوراک است.

شوق سفر به ایران 
هربرت در سفرنامه اش شرحی مفصل از آنچه در ایران 
مشــاهده کرده را به شــکل فوق العاده ای ارائه داده و 
سفرنامه او با عنوان »سفرنامه هربرت« در ایران منتشر 
شــده اســت. این کتاب حاوی جزئیات زیادی است و 
می تواند به عنوان یک منبع معتبر تاریخی مورد استفاده 
پژوهشگران تاریخ قرار بگیرد. کتاب سفرنامه هربرت در 
سال 1638میادی در لندن منتشر شده و پژوهشگران 
اروپایی هم از آن بهره برده اند. این جهانگرد انگلیســی 
در سفرنامه اش درباره مسائل اجتماعی و اقتصاد ایران، 
شهرها، باغ ها، علوم جغرافیایی، تاریخ و باستان شناسی 
و حتی مسائل مربوط به رام کردن حیوانات سخن گفته 
است. توماس هربرت برای دیدار با دربار شاه عباس وارد 
ایران شد اما وقتی اصفهان را به مقصد بغداد ترک کرد، 
مدام از فرهنگ غنی ایرانی هــا و زیبایی وصف ناپذیر 
شــیراز و اصفهان می گفت. او نه تاجر بود، نه دیپلمات 
و آن طورکه در سفرنامه اش گفته صرفا ذوق تحقیق و 
کنجکاوی او را به ایران کشاند. هربرت در نویسندگی 
هم تبحری خاص داشــت و همین موضوع باعث شد 
سفرنامه پروپیمانی درباره ســفر نسبتا طولانی اش به 

ایران بنویسد.

ایران و جهانگردی
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بوستان 800هکتاری

نیم قرن اکسیژن سازی

آوای پرندگان و جست وخیز حیات وحش

ایستگاه هنر

کشف استعدادهای هنری

  چارسو
یکی از مدرن ترین و به روزترین 
سینماهای شهر تهران، سینما 
»چارسو« در خیابان جمهوری 

است.
 این ســینما کــه روز ۷ بهمن 
1۳۹۳ بهره برداری شد، در یک 
مجتمع تجــاری فرهنگی قرار 
دارد و با چندین ســالن سینما، 
رستوران و پارکینگ با ظرفیت 
هزار خودرو میزبــان مراجعان 
 اســت. ایــن پردیــس دارای

 ۶ ســالن حرفــه ای ســینما با 
آخریــن تکنولــوژی صــوت و 
تصویر مجهــز بــه تکنولوژی 
سینمای دیجیتال است و یکی از 
مهم ترین امکاناتش برخورداری 
از یــک فضای بــاز فرهنگی به 
متراژ ۳ هزار مترمربع است که 
قبل از ورود به ســالن سینما و 
پس از پایان اکــران فیلم برای 
تماشــاگران درنظر گرفته شده 
است. در این سالن امکان برپایی 
گالری، اجرای موســیقی زنده، 
نمایش و پرفورمنس، فروشگاه 
کتــاب و محصــولات فرهنگی 
و... نیز وجــود دارد. همچنین 
در ایــن پردیــس یک ســالن 
چند منظوره بــا ظرفیت۳۲۳ 
صندلی و بیــش از ۵۰ جایگاه 
ویژه معلولان درنظر گرفته شده 
است. برای اســتفاده از امکانات 
این مجموعه می توانید با استفاده 
از خطوط مترو خــود را به این 
سینما برســانید. ایستگاه های 
تئاتر شهر و سعدی نزدیک ترین 

ایستگاه های مترو به اینجاست.
نشانی: خیابان جمهوری، تقاطع 

حافظ
روزهــای فعالیت: هــر روز تا 

ساعت۲۳
شماره تماس: ۶1۷۲4444

  نگارخانه سین
نگارخانه ای با نمایی پوشــیده 
از پیچک اســت کــه کار خود 
را با نام ســین از اواخر ســال 
1۳۸۸ با نمایش آثاری از عباس 
کیارستمی و فریده لاشایی در 
شهرک غرب تهران آغاز کرد و 
فضایی برای نمایش آثار هنری 

برجسته شد.
 بــا اینکه چنــد ســالی مدیر 
نگارخانــه در کشــور اقامــت 
نداشــت، ارتباطش را با صحنه 
هنر ایران از دست نداد و همواره 
در چند پروژه  نمایشگاه گردانی 
شرکت کرد؛ ازجمله۲نمایشگاه 
گروهی از هنرمندان ایرانی، در 
گالری کونست کریخت و گالری 
پولخری استودیو، در شهر لاهه 

هلند برگزار کرد.
 این فضــای پویــا و دلپذیر با 
تجربــه و رویکــرد حرفــه ای 
مدیریتش کمک کرده اســت. 
اگر تمایل دارید آثار هنرمندان 
را در این گالــری  بازدید کنید، 
پیش از مراجعــه تماس بگیرید 
تا از جزئیات نمایشگاه آن هفته 

مطلع شوید. 
برای رفتــن به ایــن نگارخانه 
در کنار وســیله نقلیه شخصی 
می تــوان از حمل ونقل عمومی 
به ویژه مترو نیز اســتفاده کرد. 
کافی اســت در ایستگاه میدان 
صنعت پیاده شوید و با استفاده 
از تاکســی یا اتوبوس خود را به 

گالری سین برسانید.
نشانی: شــهرک غرب، خیابان 
هرمــزان، خیابــان پیــروزان 
جنوبــی، کوچــه  دوازدهــم، 

پلاک 1۶
روزهای تعطیل: پنجشنبه ها
شماره تماس: ۸۸۳۷۶۶۲۳

تماشای فیلم در جایگاه 
ویژه معلولان

پنجشنبه

شماره 206
7  اردیبهشت 1402 

خوش رکاب
برای آنهایی که پا به رکاب هســتند، 
بوستان جنگلی چیتگر یکی از بهترین 
گزینه های دوچرخه سواری است. در 
اینجا 4پیست کوهســتان، سرعت، 
استقامت و پیســت دوچرخه سواری 
بانوان به طول ۳۰ کیلومتر و غرفه اجاره 
دوچرخه با امکانات عمومی و تخصصی 

به افراد خدمات ارائه می کنند.

 هیجان رنگی
برای علاقه مندان به بازی های هیجانی و 
دسته جمعی، باشگاه و زمین پینت بال این 
بوستان جنگلی در ضلع شرقی هم گزینه 
تفریحی خوبی است که شما مي توانید با 
حضور در سانس های مختلف و متناسب 
با تعداد افراد مدنظر از امکانات این بخش 
استفاده کنید و از هیجان رنگی لذت ببرید.

همسایه متروپیکره ها و تندیس های برنزی

 موزه استاد  
 جایی برای دوستداران هنرهای تجسمی است

تماشای 
مجسمه های زنده

در میان موزه های کمتر شناخته شده تهران می توان از موزه »استاد صنعتی « 
یاد کرد. قدمت بنای تاریخی این مجموعه، به اواخر دوره قاجار و اوایل دوره 
پهلوی برمی گردد و میزبان مجموعه ای از آثار هنری ارزشمند این هنرمند است. موزه صنعتی  که 
از آن به نام های دیگر یعنی »۱۳ آبان« و »هلال احمر« هم یاد می کنند، سال ۱۳۲۵برای ارائه آثار 
صنعتی تأسیس شد و در حال حاضر به جمعیت هلال احمر ایران تعلق دارد. این روزها ساختمان 
خوش سیمای کنج میدان امام خمینی )ره( که زمانی محل سکونت و همچنین کارگاه ساخت مجسمه 

و کشیدن نقاشی های استاد صنعتی بود، پاتوق خوبی برای گشت و گذار نیم روزی است.

سعیده مرادی

گاهی هزینه بالای سفر به شهرها یا نداشتن 
فرصت کافی برای گذران تعطیلات چندروزه 
یا دلایل دیگر مانع سفر و گشت گذار می شود 
و خیلی ها به تفریح در مکان های گردشی 
شــهری یا اطراف آن بســنده می کنند. 
بنابراین بوســتان های جنگلــی یکی از 
بهترین  تفرجگاه های شــهری و مکانی 
مناســب برای گذراندن اوقات فراغت و 
پیک نیک های خانوادگی به حساب می آیند. 
از این رو و بدون شــک یکی از بهترین و 
وسوسه انگیزترین مجموعه های جنگلی 
تهران، بوستان چیتگر در منطقه ۲۲ است. 
این بوســتان از محبوب ترین جاذبه های 
گردشگری تهران به حساب می آید و باتوجه 
به قرار گرفتن در مسیر بادهای غربی شهر، 
در تلطیف هوای پایتخت ســهم بسزایی 
دارد. همچنین به دلیل داشــتن امکانات 
تفریحی و رفاهی متنوع ازجمله پیست های 
دوچرخه سواری و پیاده روی، باشگاه های 
سوارکاری، باغ وحش، امکانات اختصاصی 
بانوان و کــودکان و... انتخاب خوبی برای 

سیاحت خانوادگی است.

شــنبه تا چهارشــنبه از ســاعت ۹ تا۱۵:۳0و پنجشنبه ها از 
ساعت ۹ تا ۱۲و جمعه ها تعطیل. 

ساعت بازدید: 

اطلاعات 
فوری

ضلــع شــمال غربــی میــدان امام خمینــی )ره(، ابتــدای 
خیابان فردوسی

نشانی: 

88۲0۱۲۲۳ شماره تماس

۳هزار تومان بهای بلیت: 
۲۴ آبان سال۱۳8۵ زمان ثبت ملی

۱۶۲۲۳ شماره ثبت ملی

خودروی شخصی: باتوجه به قرار داشتن در محدوده اصلی 
طرح ترافیک بهتر است با وسایل نقلیه عمومی تردد کنید.

متــرو: برای دسترســی به این مــوزه می توانیــد از متروی 
خطــوط یــک مســیر کهریزک-تجریــش و خط دو مســیر 
فرهنگســرا صادقیــه اســتفاده کنیــد و در ایســتگاه 
امام خمینــی، پیــاده شــوید. ســپس از خروجــی خیابــان 
فردوسی بیرون بیایید و مسافت باقیمانده از ایستگاه تا 

موزه کمتر از ۵00 متر است.
 )BRT( اتوبوس: با اســتفاده از خطوط اتوبوس هــای تندرو
خط یک در مسیر پایانه آزادی-چهارراه تهرانپارس در میدان 
فردوسی از اتوبوس پیاده شوید و مســیر باقیمانده -حدود 

۲کیلومتر- را در امتداد خیابان فردوسی پیاده بروید.

راه های دسترسی: 

به هر گوشــه و کنار سالن اصلی ســاختمان موزه که 
بنگرید، پیکره ها و تندیس های گچی، سنگی و برنزی 
از شــخصیت های علمی، ادبی و تیپ هــای گوناگون 
اجتماعی کشــورمان را می بینید که هریک در جایی 
خوش نشســته  اند؛ چرا که در اینجا نزدیک به ۶ هزار 
تابلو و بیــش از هزار پیکــره وجود دارد کــه یکی از 
جالب ترین شان، مجسمه گروهی از زندانیان سیاسی 
دوره قاجار اســت که در مرکز موزه قرار دارد. در کنار 
اینها تندیس های برخی از چهره های سرشناس ازجمله 
فردوسی، سعدی، دهخدا، کمال الملک، کریم خان زند، 
ملک الشعرای بهار، شــاه عباس و نادرشــاه افشار را 
می توان در کنار جواهر لعل نهرو، مهاتما گاندی و لویی 
پاستور در موزه استاد علی اکبر صنعتی تهران مشاهده 
کرد. علاوه بر مجموعه تندیس ها، اینجا ســالن تئاتر، 
شهر فرنگ، نمایشگاه تک چهره  ها و موزه مردم شناسی 
دارد که هریک میزبان علاقه مندان خاص خودش است.

موزه صنعتی زاده در سال 1۳۲4 با تلاش های عبدالحسین 
صنعتی زاده، پسر حاج علی اکبر صنعتی زاده، بنیان گذار 
پرورشگاه صنعتی کرمان تاســیس شد و در سال 1۳۲۵ 
کار خود را آغاز کرد. تا اینکه در ســال 1۳۷۶ همزمان با 
آغاز پروژه ساخت متروی تهران، موزه صنعتی زاده تعطیل 
و ســاختمان موزه نیز متحمل آســیب هایی شد. تقریبا 
یک دهه هم بار دیگر در سال 1۳۸۶، ساخت متروی تهران 
و بازشدن یکی از درهای ایستگاه متروی امام خمینی )ره( 
زیرساختمان موزه صنعتی باعث شــد به دلیل احتمال 
ریزش ساختمان، این موزه به حالت تعطیل در بیاید. پس 
از ۷ سال تعطیلی و ۳ سال مرمت، سرانجام موزه صنعتی 

در سال 1۳۹۶ بازگشایی شد.
 این مــوزه از بنا های نادری اســت که از صفــر تا 1۰۰ 
آن مرمت شــده و امروزه به عنوان یکــی از دیدنی های 
تهران میزبان بازدیدکنندگان و نمــاد آغاز فعالیت های 

بشردوستانه هلال احمر است.

بنای قجری

بنای ســاختمان اصلی موزه صنعتی  بر جای مانده از عمارت هــای دوره قاجار در 
حوالی میدان امام خمینی )ره( است که گفته شده رضا خان در زمان نخست وزیری 
و قبل از رسیدن به منصب پادشاهی مدتی در اینجا زندگی مي کرد و در زیرزمین 
این خانه شــب قبل از رای گیری برای انحلال سلســله قاجار با برخی نمایندگان 
جلسه ای را برگزار کرد. ساختمان در ۲طبقه ساخته شده و در طبقه اول دستشویی، 
آشــپزخانه و انباری و در شــمال غربی موزه صنعتی یک حیاط کوچک قرار دارد. 
ورودی ها و پنجره ها به صورت نعل اســبی بوده و ستون ها با گچبری قاشقی مزین 
شده و سرستون ها نیز با گچبری های زیبا آذین بندی شده اند. ازاره های سنگی به 
بلندای یک و نیم متری اطراف موزه را دربرگرفته و نما با آجرکاری و کاشــی های 
۷رنگ معرق تزیین شده  است. این بنا در ۲4 آبان سال 1۳۸۵ در فهرست آثار ملی 

ایران به ثبت رسیده است.
علی اکبر صنعتی 

کیست؟
استاد علی اکبر صنعتی زاده، نقاش 
و مجسمه ســاز و تنهــا هنرمند 
ایرانی اســت که دو موزه به نامش 
ثبت شده اســت؛ موزه صنعتی 
کرمان و موزه صنعتــی تهران. او 
یکی از مجسمه ســازان قدیمی 
عصر جدید ایران است که شاگرد 
ابوالحســن خان صدیقــی بود 
و در زندگی حرفــه اي اش، موفق 
به ســاخت نزدیک به هزار نگاره 
و 4۰۰ پیکره )مجســمه( شد. از 
اســتاد به عنوان یکی از نخستین 
پیکر تراشــان و نگارگران سبک 

رئالیسم معاصر یاد می کنند.

برای گذران یک روز متفاوت، پاتوق های دم دستی تان را دست کم نگیرید 

گشت و گذار در سایه سار 
سروها و کاج ها

۶تا ۲۴ ساعت فعالیت:

بهای ورودی ندارد
حدود 8۷۴ هکتار وسعت: 

بزرگراه تهران- کرج، بعد از خروجی شهرک راه آهن  نشانی: 

علاوه بر خودروی شخصی، با استفاده از ایستگاه های متروي 
چیتگر و ایران خودرو امکان رسیدن به این مجموعه وجود دارد. این بوستان جنگلی با 
داشتن۵ ورودی، میزبان مراجعان از قسمت های مختلف است؛ به طوری که ورودی 
شــماره یک در بلوار کوهک )ایســتگاه متروي چیتگر( و ورودی شــماره ۲ در خروجی 
آزادراه تهران -کرج، جنب مدیریت پارک قرار دارد. همچنین ورودی های شماره هاي 
۳و ۴از بلوار شــهید دســتواره، بعد از پمپ گاز و ورودی شــماره۵ ایــن مجموعه نیز از 
آزادشهر )فاز غربی( در دسترس بوده و راهیابی از طریق ایستگاه متروی ایران خودرو 

هم از فاز غربی امکان پذیر است.

راه های دسترسی: 

اطلاعات 
فوری

در بخش های مختلف متغیر است 

بوســتان چیتگر حدود ۸۷4 هکتار وسعت دارد و به دلیل 
عبور مســیل چیتگر از میان آن، به ۲بخش شرقی و غربی 
تقسیم شده است که بخش شــرقی ۲۵۳ هکتار و بخش 
غربی ۶۵۸ هکتار وســعت دارد. حدود 14 کیلومتر جاده 
آســفالت نیز از میان اینجا می گذرد که یک کیلومتر آن را 
بلوار تشــکیل می دهد. همچنین تقریبا ۵۰ کیلومتر جاده 
خاکی در این بوستان جنگلی وجود دارد. تونل شهدای غزه 
نیز از زیر بوستان جنگلی چیتگر عبور می کند. این بخش که 
به صورت یک تونل دوقلو طراحی و اجرا شده، امکان توسعه 
بزرگراه شهید حکیم را بدون قطع حتی یک اصله درخت از 

بوستان چیتگر، فراهم کرده است.

سازمان جنگل ها و مراتع کشور دهه4۰برای ساخت و جنگل کاری در ۳محدوده تهران دست 
به کار شد که ایجاد بوستان جنگلی چیتگر در غرب تهران یکی از آنها بود. ساخت این مجموعه 
با هدف افزایش اکسیژن هوای تهران بین سال های 1۳4۲تا 1۳4۸ انجام شد. بوستان جنگلی 
مملو از پوشش گیاهی متنوع که درختان سوزنی برگ، پوشش غالب این بوستان را تشکیل 
می دهند و ۵۳ درصد از درختان و 4۸ درصد از مســاحت چیتگر را به خود اختصاص داده اند. 
درختان پهن برگ نیز 4۷ درصد درختان اینجا را شامل می شود. همچنین انواع کاج تهران، 
زبان گنجشک، اقاقیا، نارون، ســروهای خمره ای و نقره ای، افرای سیاه و ارغوان بر غنای گونه 

گیاهی چیتگر افزوده است.

میشه زار
در میشــه زار اینجا انواع گونه های جانوری 
چون خرگوش، طاووس، قوچ و میش زندگی 
می کنــد. در حیات وحش چیتگر همچنین 
گونه های ایرانی کمیاب و در معرض تهدید 
که با اقلیم پارک و تهران ســازگار هستند 
مانند گونه های لارستان اوریال نیز نگهداری 
می شــود که کمیاب ترین گونه گوســفند 
وحشی جهان و کوچک ترین قوچ وحشی در 

معرض انقراض دنیاست.

بانوان ریحانه
در بوســتان بانــوان ریحانــه امکانــات 
ورزشــی متنوع ازجمله ســکوی ورزش 
صبحگاهی، پیست اسکیت و دستگاه های 
بدنسازی برای بانوان ورزشکار فراهم شده 
و در کنــار زمین بازی کودکان، پیســت 
دوچرخه سواری، سالن های چند منظوره 
ورزشی، بدنســازی، بیلیارد، پینگ پنگ، 
فوتبال دســتی، شــطرنج و زمین بازی 
محصور میزبان مراجعان این بخش است.

هنگام حضور در این مجموعه، طنیــن آوای انواع پرندگان 
و جســت وخیز حیات وحش و جانوران توجــه هر مهمانی 
را به خود جلــب می کند؛ چراکه در اینجــا انواع مختلفی از 
گونه های پرندگان و جانوران وجود دارد که در گوشه و کنار 
این مجموعه زندگی می کنند. ازجمله این گونه ها می توان 
از انواع پرندگان مانند طوطی، مرغ مینا، کلاغ، گنجشــک، 
سنجاب و روباه نام برد که برای علاقه مندان به طبیعت شرایط 
مناسبی را ایجاد کرده تا بتوانند در فاصله کمی از بافت شهری 
نظاره گر زیبایی های طبیعی و حیات وحش این محدوده از 

شهر تهران آن هم بدون هزینه و در کنار هم باشند.

از باغ هستی تا پینت بال
ایــن مجموعه امکانــات تفریحی، 
ورزشــی و رفاهی متنوعی دارد که 
بیشتر آنها در محدوده شرقی پارک 
قرار دارند و محدوده غربی به صورت 

جنگلی باقی مانده است.
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رکاب بزن مسافر

ســفر بــا دوچرخــه از آن 
پیشنهادهایی است که طرفداران 
هیجان به شدت از آن استقبال 
می کنند. واقعا هــم رکاب زدن 
در این هوای بهــاری و طبیعت 
رنگارنــگ این روزها، بســیار 
وسوسه  انگیز است. اما همه چیز به 
همین راحتی هم که فکر می کنیم 
نیست. سفر و گردش با دوچرخه 
فوت و فن هایــی دارد که بهتر 
است قبل از شــروع این تجربه 

هیجان انگیز، آنها را یاد بگیریم.

عینک آفتابی 
مناسب سفر

هفته قبــل از لــزوم انتخاب لباس 
مناسب برای سفر در بهار گفتیم تا 
تغییر شرایط جوی، سفر را به کامتان 
تلخ نکند. اما داشــتن یک عینک 
آفتابی مناسب از واجبات سفر رفتن 
در هر فصلی است. با هم نکات لازم 
برای انتخاب عینک آفتابی مناسب 
را مرور می کنیم. یادتان باشد عینک 
شما علاوه بر استاندارد هایی که باعث 
محافظت از چشم شما می شود، باید 
پارامتر های زیبایــی و راحتی نیز 
داشته باشــد تا بیشترین احساس 

رضایت را در سفر تجربه کنید.

هر هفته، یک مهارت

1

دانشمندان معتقدند 
که تماس زیاد با اشعه 

ماورای بنفش می تواند در 
طولانی مدت، بیماری های 

برگشت  ناپذیر چشمی مانند 
آب مروارید، تغییر در مرکز 
دید، ناخنک چشم و حتی 
آفتاب  سوختگی چشم را 

به وجود آورد. پس داشتن 
عینک آفتابی، کاری اضافی یا 

تجملاتی نیست.

1
سفر رفتن با دوچرخه حتما 

تفاوت هایی با دوچرخه سواری 
معمولی برای تفریح یا ورزش دارد. 

به همین دلیل باید در انتخاب 
نوع دوچرخه دقت کنید. با توجه 

به منطقه ای که برای گردش 
انتخاب می کنید و توانایی جسمی 

خودتان، از دوچرخه مناسب 
استفاده کنید.

2
دوچرخه راندن هم مثل رانندگی 

با خودرو، نیازمند رعایت کردن 
قوانین راهنمایی و رانندگی است. 

روی دوچرخه خبری از چراغ راهنما 
و چراغ ترمز نیست، بنابراین باید 

جهت حرکت خودتان را با ایما و 
اشاره به راننده ها نشان دهید.

3
برای توقف های کوتاه موقع سفر، 

دوچرخه خود را قفل کنید. حتی اگر 
بخواهید برای یک خرید کوچک از 
سوپرمارکت یا کافه بایستید. بهتر 
است قفلی انتخاب کنید که علاوه 

بر استحکام سبک باشد. آمار 
سرقت دوچرخه را بخوانید تا به 

اهمیت این کار پی ببرید.

4
مسیری را که می خواهید برای 

رسیدن به مقصد بگذرانید، 
شناسایی و تمام مکان های 

استراحت و اقامت خود را 
مشخص کنید. با شناسایی مسیر 

می توانید امن ترین و بهترین راه 
برای سفر با دوچرخه را مشخص 

و انتخاب کرده و با حرکت طبق 
برنامه، سفری ایمن را با دوچرخه 

تجربه کنید.

5
فصل بهار است و به دلیل اینکه 
امکان دارد شما با شرایط جوی 
مختلفی در مسیر مواجه شوید، 

بهتر است پیش بینی های لازم 
را انجام دهید و با خود لباس 

مناسب به همراه داشته باشید. 
دوچرخه خود را نیز به چراغ های 

هشداردهنده مجهز کنید تا در 
تاریکی دیگران شما را ببینند.

6
هنگام سفر با دوچرخه، بیشتر از 

ماشین یا قطار می توانید از طبیعت 
لذت ببرید و هرجا که دوست دارید 

توقف کنید. فقط به پایان سفر 
فکر نکنید. در مدت زمان سفر از 

همه  چیز لذت ببرید و در پی کشف 
چیزهای جدید باشید.

7
موقع دوچرخه سواری، روزانه 

کالری بسیاری مصرف می کنید 
بنابراین برای حفظ سلامتی خود، 

واجب است غذاهایی انتخاب 
کنید که این انرژی را جبران کند. 

غذاهای دارای فیبر بالا را فراموش 
نکنید. غلات، سبزی ها و میوه های 

تازه از بایدهای غذایی در سفر 
دوچرخه ای محسوب می شوند.

2

برای فعالیت های ورزشی 
یا گردش هایی که در 

محیط های بسیار پرنور 
انجام می شوند؛ عینک های 

تیره تری لازمند. بیشترین 
ضرورت استفاده از عینک 

آفتابی در کودکان است چون 
ساختمان چشم کودکان 
به ویژه عدسی چشم آنها 

شفاف و حساس است.

3

یادتان بماند یک عینک 
آفتابی خوب باید بتواند 

اشعه های فرابنفش 
نورخورشید را به میزان 

98درصد به بالا جذب کند، 
به عبارتی دستگاه UV متر 
موجود در عینک فروشی، 

در تست عینک آفتابی باید 
میزان UV400 را نشان 

دهد.

4

در انتخاب عینک آفتابی 
دقت کنید که لازم نیست 

رنگ آن آنقدر تیره باشد که 
چشمان شما از پشت آن 
دیده نشود. بهترین رنگ 
برای عینک های آفتابی، 

رنگ خاکستری است که با 
وجود کم کردن نور، رنگ 

اشیا و محیط اطراف را 
برای استفاده کننده عوض 

نمی کند.

5

اندازه عینک آفتابی باید 
طوری باشد که کل فضای 

چشم و اطراف آن را در 
بربگیرد. مطالعات نشان 
داده است اشعه ماورای 

بنفش از اطراف قاب 
عینک های آفتابی کوچک 

هم عبور می کند و به چشم 
می رسند.

6

به دنبال عینکی باشید که 
شیشه آن در برابر خراشیدگی 

مقاوم است؛ بسیاری از 
عینک های موجود در بازار 
شیشه های آسیب پذیری 

دارند. شیشه های 
غیراستاندارد معمولا سطح 

ناهموار و غیریکنواخت از 
دیگر مشکلات عینک های 

غیراستاندارد است.

7

فریم عینک هم باید درست 
اندازه صورت هر فرد باشد؛ 

طوری که انگار دقیقا برای 
صورت شما ساخته شده است. 

تناسب اندازه عینک با اندازه 
صورت اهمیت زیادی دارد و 

باعث می شود که فرد در نهایت 
عینکی دارای استانداردهای 

لازم را انتخاب و از چشم خود از 
آسیب ها محافظت کند.

روستای آجین دوجین در 35کیلومتری شهر کرج مملو از باغ و سرسبزی است

تماشای قدمت هزاران ساله در دل کوه های البرز

وسعت: 900هکتارجمعیت: بیش از هزار نفرموقعیت: 35کیلومتری کرج، شهرستان ساوجبلاغ

نیلوفر  ذوالفقاری

باورتان می شــود در همین نزدیکی تهران، همین که کمی از شهر 
کرج دور شوید، روستایی وجود دارد که قدمتش بین۲ تا ۶ هزار سال 
تخمین زده شده است؟  اگر نخستین بار باشد که نام »آجین دوجین« 

را می شنوید، حتما اسم این روســتا هم به نظرتان جالب می رسد. 
آجین دوجین که روی دامنه کوه و کوهپایه قرار دارد، درختان توت، 
گیلاس و گردو کوچه باغ هایش را سرسبز کرده اند. چشم اندازهای 

روستایی و زیبا و آب و هوای خوب در کنار نزدیکی اش به پایتخت، 
ازجمله مولفه های خوب برای انتخاب روستای آجین دوجین به عنوان 

مقصد گردشگری یک روزه آخر هفته است.

نام این روســتا از دو واژه آجین به معنای آســیاب و دوجین به معنای تعداد زیاد 
آسیاب ها تشکیل شده و اهالی به میدان اصلی این روستا، میدان آسیاب می گویند. 
نام آجین دوجین، برگرفته از ترکیب چین و ماچین است. این روستا در مسیر جاده 
ابریشم قرار داشته اســت و کاروان های تجاری از آن عبور می کردند، بنابراین به 

بارانداز چین و ماچین و بعدها به آجین دوجین شهرت یافته است.

یکی از مهم ترین جاذبه های گردشگری این روستا، آستان مقدس امامزاده هفت تن)ع( است. گنبد طلایی این مقبره در ضلع جنوبی روستا می درخشد 
و فضای داخلی مقبره با طراحی دلنشین، محیطی آرام و معنوی برای زائران فراهم می کند. آنطور که در شجره نامه ثبت شده در مقبره آمده، امامزادگان 

نقی، تقی و عسکری)ع( که در این روستا به خاک سپرده شده اند، از نوادگان  امام زین العابدین)ع( هستند.

توت هراتی، گردو و انواع خشکبار، سوغات روســتای آجین دوجین است که جزو 
روستاهای ساوجبلاغ است که هر کدام از آنها بهشت دوستداران توت است و آب و 
هوای مطبوع در کنار خاک حاصلخیز این محدوده باعث شده طعم توت های روستاهای 
این محدوده منحصربه فرد باشد. قدیمی های آجین دوجین می گویند غذاهای محلی 
معروف روستا، رشته پلو و کشک و دو پلو اســت که معمولا سنتی و با اجاق هیزمی 

پخته می شود.

در ضلع جنوب اینجا، روســتای 
خوروین قــرار دارد که قدمت 
تاریخی این دو روستا باعث شده 
باستان شناسان تحقیقات زیادی 
در این منطقه انجام دهند. کشف 
بقایای تمدن گورهای دسته جمعی 
و تمدن قدیمی یافت شده که به 
گنج تپه معروف شــده، حاصل 
همین تحقیقات اســت. دراین 
منطقــه بقایای چندیــن کوره 
سفال پزی از قرون گذشته یافت 

شده است.

آجین دوجیــن از دو بخش 
کوهپایه ای و دشتی تشکیل 
شده است. اگر در جاده ورودی 
روستا بایستید، بافت روستایی 
شکل گرفته روی کوهپایه را 
می بینید. در بخش کوهپایه ای 
روستا درختان میوه مثل گردو، 
آلبالو، گیلاس و… وجود دارد 
و در بخش دشتی آن گندم و 
جو کاشته می شــود. در این 
روزهای بهاری، کوچه باغ های 
آجین دوجین مملو از درختان 

پرشکوفه است.

روستای 

آجین دوجین

بافت روستایی در آجین دوجین حفظ شــده و هنوز خانه های 
روستایی قدیمی زیادی در روستا دیده می شود. اما در کنار این 
خانه ها، در این سال ها بافت ویلایی روستا هم گسترش پیدا کرده 
و سقف های شیروانی رنگارنگ، خبر از ساخت و سازهای جدید 
می دهند. با این حال حفظ پوشش گیاهی روستا در اولویت بوده و 

به آن آسیب جدی وارد نشده است.

از آنجا که روستای آجین دوجین فاصله چندانی با تهران ندارد، مقصد خوبی 
برای یک گردش یک روزه است. با این حال اگر قصد دارید شب را در این روستا 
بمانید و صبح با منظره کوه، آســمان آبی و درختان پرشکوفه از خواب بیدار 
شوید، امکان اقامت در روستا فراهم شده و کافی است از دفاتر مشاوران املاک 

روستا، راهنمایی بگیرید.

آجیــن دوجیـــن 
به دلیــل آب و هوای 
طبیعت  و  دلپذیــر 
بکر یکــی از پر رفت 
وآمدترین روستاهای 
کردان اســت و در 
روزهــای مختلــف 
سال گردشـــگران 
زیادی را به ســمت 
خود جــذب می کند. 
بــرای طبیعت گردها 
گزینه  روســتا  این 
خوبی  گردشــگری 
اســت چــرا کــه 
می توانند از حاشــیه 
از  که  رودخانــه ای 
میان روستا می گذرد، 
کوچه باغ های دیدنی 

را قدم بزنند.

اگر از سمت کرج قصد سفر به منطقه آجین دوجین را دارید، کافی 
است مسیری حدود 30دقیقه را تردد کنید، مسیر دسترسی به این 
منطقه بسیار سر راست و آسان است. فاصله زمانی پایتخت تا آجین 
دوجین حدود 1ساعت و 35دقیقه است. برای رفتن به این منطقه زیبا 
کافی است اول خود را به بزرگراه کرج - قزوین برسانید، سپس به 
بلوار شهدای کردان بروید تا به روستای آجین دوجین برسید.البته 

دسترسی به این روستا از شهر کوهسار هم وجود دارد.

گلزار شهدای روستای آجین دوجین، با چشم اندازی زیبا و فضایی آرامش بخش، نه 
فقط محلی برای تکریم و احترام شهدای روستا، بلکه جایی برای برگزاری برنامه های 
خانوادگی، فرهنگی و مذهبی اهالی است. پیکر 1۸شهید دوران ۸ سال دفاع مقدس 
روستا در اینجا آرمیده است. درخت چنار کهنسال در قلب گلزار شهدا هم یکی از 

نمادهای تاریخی این روستاست.



سرگرمی 16
 بازی های گروهی می تواند 

به جذابیت دورهمی های آخر هفته بیفزاید

هیجان در دید و بازدیدها
یکی از عادت هایی که در سال های اخیر به آن دچار شده ایم، استفاده از تلفن همراه در تمام ساعت ها و موقعیت های زندگی است 
و در شرایط مختلف در حال سرک کشیدن در شبکه های اجتماعی یا بازی با گوشی تلفن همراه  خود هستیم. همین موضوع یکی از 
بزرگ ترین مشکلات جمع های خانوادگی و دوستانه به حساب می آید و اگر بتوانیم بازی های گروهی و مشارکتی را جایگزین سیر 
در گوشی تلفن همراه مان کنیم، بدون شک لحظه های نابی به یادگار خواهد ماند. از این رو ما هم برای این جمع هایی که دیر یا زود 
فرصتش برای شما هم فراهم می شود، چند بازی متنوع و گروهی پیشنهاد می کنیم که در این روزهای بهاری ضمن کمک به داشتن 

اوقات فراغت سالم، فرصت تعامل و همنشینی بیشتر اعضای یک خانواده را فراهم می کند.
مجتبی یارزمان

قوانین و مقرراتقوانین و مقررات

ایستگاه تفریح

هورا پارک 

    از شن بازی تا بولینگ
گاهی نیــاز داریم بــرای تخلیه 
انرژی هــای منفــی و حتــی 
فراموش کردن مشکلات کوچک 
و بزرگ زندگــی، دقایقــی را از 
هیاهوی جهان فارغ شویم و تنها 
به خوشــی های موقت بپردازیم. 
یکی از مکان هایی که در این روزها 
به راحتی می توانیم برای چندین 
ســاعت خوش بگذرانیــم و کلی 
هیجان را تجربه کنیم، شهربازی ها 
هســتند. برخی از این مراکز  در 
سال های اخیر به امکانات خوبی 
مجهز شده  و رشــد بسیار خوبی 
داشــته اند و علاوه بر مدرن شدن، 
بازی های جذاب و متنوع فراوانی 
 را هم اضافه کرده اند. شــهربازی 
»هورا پارک« یکی از مجموعه های 
نســبتا جدید و به روز شهر تهران 
است که در محدوده غرب تهران و 
در کنار پردیس سینمایی سمرقند 
ایجاد شده اســت. این شهربازی 
به گفته مدیران مجموعه، برای رده 
سنی 3تا 80ساله بازی و سرگرمی 
دارد. در اینجا بیش از 50وســیله 
بازی وجود دارد کــه همه افراد با 
ســلیقه های مختلف می توانند از 
آن بهره مند شوند؛ از ماشین های 
کوبنده، خانه شن و ماسه و چرخ 
و فلک، مینی بولینــگ گرفته تا 
 3D گیم بوردهای جدید و بازی های
در این مجموعه به چشــم می آید 
که بیانگر تنوع و تلاش برای جلب 
رضایت حداکثری همه سلیقه ها 
اســت. برای تهیــه بلیت های با 
تخفیف این مجموعه می توانید به 
پایگاه های اینترنتی مراجعه کنید.

   نشــانی: جنت آبــاد جنوبی، 
تقاطع کبیــرزاده، نبش خیابان 

لاله، مجتمع سمرقند
   روزهــای فعالیت: شــنبه تا 
چهارشنبه از ســاعت 16تا 21و 
پنجشنبه و جمعه از ساعت 14تا 21

   کودکان روباتیک
بچه های امروز علاقــه عجیبی به 
روبات ها دارند و همیشــه بیشــتر 
اسباب بازی هایشان را از میان این 
دســته انتخاب می کنند. تماشای 
فیلم و کارتون هــای مرتبط با این 
حوزه و حتی بازی هــای موبایلی 
رایانه ای کــه روبات ها نقش اصلی 
آن هستند، همیشه برای کودکان 
جــذاب و هیجان انگیز اســت. اما 
بســیاری از آنها تنها به بازی های 
دیجیتــال بســنده نمی کننــد و 
تمایل دارنــد تا در دنیــای واقعی 
هم خود را در جایگاه شــخصیت 
روباتیک مجازی قــرار بدهند و با 
آنها همزادپنداری کنند. این عشق 
کودکان به روبات ها، منجر به ایجاد 
مجموعه ای با عنــوان ربوکیدز در 
سال 1398در مجموعه باغ کتاب 
تهران شده تا بتواند علاوه بر نشان 
دادن روبات ها در دنیــای واقعی، 
مراحل علمی ساخت و برنامه ریزی 
آنها را هم به کــودکان و نوجوانان 
نشان بدهد. این شــهربازی بعد از 
افتتاح به عنــوان بهترین مجموعه 
علمــی تهــران و تنها شــهربازی 
تعاملی ایران برای آشنایی با دنیای 
روباتیک شناخته شد که از این نظر 
برای کودکان و نوجوانان از جایگاه 
ویژه ای برخوردار است. البته که در 
این مجموعه قرار نیست کار علمی 
تخصصی و جدی انجام شود، بلکه 
تمام مراحل آن در قالب داستان های 
هیجانی و قابل درک و همچنین با 
انجام آزمایش های علمی در اختیار 

کودکان قرار داده می شود.
   نشانی: بزرگراه شهید حقانی، 
باغ کتاب تهــران، طبقه همکف، 

سمت راست، انتهای سالن
   روزهــای فعالیت: شــنبه تا 
چهارشنبه از ســاعت 10تا 21و 
پنجشنبه، جمعه و ایام تعطیل از 

ساعت 10تا 22

روبوکیدز 

پنجشنبه

شماره 206
7  اردیبهشت 1402

ساخت اوریگامی یکی از سرگرمی های مهیج برای همه افراد است

کاغذ بازی هندسی
شاید برای همه ما پیش آمده باشد که با وجود داشتن ســاعت های متوالی زمان فراغت، برای آن برنامه ای نداشته باشــیم. در این زمان های بی برنامه حتی حس و حالی برای سر زدن 
به شبکه های اجتماعی هم نداریم و به دنبال یک ســرگرمی متفاوت و البته هیجان انگیز هســتیم. بازی های انفرادی زیادی وجود دارند که هیچ وابستگی ای به تجهیزات دیجیتال 
 ندارند و هر فردی با حداقل امکانات شــرایط انجام آنها را دارد. اوریگامی یا »هنر کاغذ و تا« یکی از این بازی های جذاب و هیجان انگیز است که علاوه بر سرگرمی، باعث بروز خلاقیت 

در افراد هم می شود.

پیشنهاد می شود قبل از شروع ساخت هرگونه شکل هندسی با این کاغذها، چندین نمونه و روش ساخت را از قبل آماده یا با افرادی که سررشته دارند مشورت کنید. ساخت یک شکل کاغذی بدون داشتن ذهنیت و اطلاعات قبلی، ممکن است علاوه بر گرفتن  وقت زیاد، باعث هدر رفت مقدار زیادی کاغذ 
هم بشود. برای آشنایی بیشتر با روش ساخت این اشکال هندسی جذاب، چند نمونه را باهم مرور می کنیم.

هدف این مهارت هنری، آفریدن طرح های جالب از کاغذ با کمک تاهای هندســی اســت. از این رو برای انجام اوریگامی وســایل خاصی نیاز 
 نیســت و تهیه آنها برای همه امکان پذیر و در دســترس اســت. با این حال کاغذ رنگی یا طرح دار، چســب مایع و قیچی اصلی ترین ابزار کار 

اوریگامی است.

البته در اصول اولیه بازی اوریگامی هیچ چسب و قیچی و وســیله ای جز کاغذ نباید استفاده شود، اما بنای ما بر این است که در ابتدای یادگیری و برای 
رسیدن به نتیجه مطلوب تر، استفاده از این ابزارهای حداقلی مانعی نخواهد داشت. البته این را هم بدانید که کاغذهای مخصوص اوریگامی در سایز و ابعاد 

مختلف در بیشتر فروشگاه های لوازم التحریر وجود دارد و می توانید آنها را به مقدار مورد نیاز، تهیه کنید.

اوریگامی روباه

در اینجا روباه نه تنها مکار نیست که زیبا و جذاب هم هست. در 9مرحله و 
مطابق با شکل می توانید آن را بسازید و از تماشای آن لذت ببرید.

اوریگامی مار

مار، پیچ و خم های زیادی دارد و فقط کافی است با دقت آنها را اجرا کنید. 
پس از 9مرحله این مار زیبا را خواهید داشت.

اوریگامی فیل

قطعا توقع ندارید که با یک کاغذ کوچک چهارگوش، تمام هیکل فیل را 
بسازید. در این روش می توانید با 9قدم سر یک بچه فیل را داشته باشد.

اوریگامی لاک پشت

یکی از ساده ترین کاردستی هایی که می توانید بسازید همین لاک پشت 
است. تنها در 5مرحله این لاک پشت در مقابل شما ظاهر خواهد شد.

اوریگامی کشتی

ساخت یک کشــتی زیبا تنها به 8قدم نیاز دارد. این اوریگامی همیشه 
نوستالژیک ترین طرحی بوده که از قدیم خیلی از ما برای یک بار هم که 

شده ساخت آن را تجربه کرده ایم.

اوریگامی موش

موش هم نسبتا مراحل ساخت ساده ای دارد و تنها در 6مرحله آماده می شود. 
اما بعد از اتمام طرح تنها سر یک بچه موش در مقابل شما وجود دارد.

اوریگامی قلب

برای ساخت این قلب زیبا بهتر است از یک کاغذ رنگی قرمز استفاده کنید 
و مانند تصویر در 8مرحله آن را در مشت تان بگیرید.

اوریگامی پنگوئن

برای ساخت پنگوئن پیشنهاد می شود از یک کاغذ رنگی که یک طرف آن 
سفید و طرف دیگر آن مشکی یا آبی است استفاده کنید. این پنگوئن در 

11مرحله ساخته خواهد شد و در مقابل تان می ایستد.

شرایط بازیوسایل لازم

نقاش نابینا 
چالش 

حس ششم

  ماست 
 سیاه 
است؟!

معمولا در دورهمی ها، چند نفر از بقیه فعال تر هستند و آنها مشوق بقیه می شوند تا در کنار هم فعالیت بیشتری 
داشته باشند. اگر در چنین جمع هایی شما آن فرد مشوق بقیه هستید و قرار است انرژی بیشتری را برای 

این کار بگذارید، پیشنهاد می کنیم چالش و بازی جذاب نقاش نابینا را حتما امتحان کنید. این بازی علاوه بر 
هیجان، به دقت و تصویرسازی ذهنی بالایی نیاز دارد که به راحتی می توانید ذهن افراد را به چالش بکشید.

هر جمع و دورهمی تابع شرایط و موقعیتی مختص به خود است و نمی توان هر بازی و مسابقه ای را در هر جا اجرا 
کنید. اگر در چنین موقعیتی قرار گرفتید، شاید انتخاب نوع و سبک بازی کمی مشکل باشد و حق انتخاب ها 

محدود شوند. اما این به معنای نبودن مسابقه و بازی متناسب با شرایط هم نیست. یکی از بازی هایی که 
می توانید در هر جمعی و با هر نوع گروه سنی انجام بدهید، بازی پاسخ برعکس است. این بازی در عین سادگی 

از هیجان بالایی هم برخوردار است.

شیوه بازی
نقاش نابینا یک بازی گروهی و نسبتا آسان است 

و البته در عین سادگی نیاز به تمرکز و دقت بالایی 

دارد. روش بازی به این صورت اســت که بعد از 

مشخص شدن تعداد شرکت کنندگان و گروه های 

حاضر در مســابقه، داور به ترتیب افراد را برای 

بازی دعوت می کند و 2نفر اول پشت به پشت هم 

می نشینند. صورت هر کدام از طرف ها نباید در 

معرض دید هم تیمی خود باشد و تنها باید صدای 

هم را بشــنوند. یک نفر از این تیم تصویرساز و 

دیگری نقاش است. داور مسابقه نام تصویر را به 

تصویرســاز می گوید و او باید بدون اشاره به نام 

تصویر یا حتی اشاره مستقیم به ماهیت آن، این 

نقش را تنها با اشاره به شــکل خطوط و زوایای 

خط ها به نقاش برساند و او هم براساس تصویری 

که در ذهنش ایجاد می شود، نقاشی را پیاده کند. 

هرچه تصویر دقیق تر باشد، داور امتیاز بیشتري 

را درنظر می گیرد و این بازی در چند مرحله میان 

افراد ادامه پیدا می کنــد و گروهی که بالاترین 

امتیاز را کسب کند، برنده مسابقه می شود.

شیوه بازی
در بازی پاسخ برعکس شاید ابتدا فکر کنید که 

خیلی ساده یا پیش پا افتاده است و هر شخصی از 

عهده آن برمی آید اما واقعیت ماجرا چیز دیگری 

را نشــان می دهد. اگر این بازی از سطح پایینی 

برخوردار است یا جذابیت خاصی ندارد، تا این 

حد بر ســر زبان ها نمی افتاد. کافی است یک بار 

امتحان کنید تا خودتان متوجه هیجان و جذابیت 

آن بشوید. در این بازی داور سؤال ها را در ذهن 

خود دسته بندی می کند و براساس روحیه، سن، 

ویژگی ها و دیگــر معیارهایی که از هر فرد دارد 

می پرسد. مجری باید سرعت بالایی داشته باشد 

و سؤال ها را پشت سر هم و بدون مکث از هر نفر 

بپرسد. در دور اول به طور مثال از هر نفر 10سؤال 

پرسیده و تعداد پاسخ های صحیح هر فرد توسط 

داور مسابقه ثبت می شود. بعد از دور اول کسانی 

که بیشترین امتیاز را کسب کنند به مرحله بعد 

راه می یابند و این مسابقه تا برنده شدن تنها یک 
نفر ادامه پیدا خواهد کرد.

تعداد افراد بازی
تعداد افراد حاضر در این بازی می تواند از 4نفر شروع شود و تا 
هر چند نفر که در جمع حضور دارید، ادامه داشته باشد. البته 
برای رعایت قانون بازی، تعداد افراد شرکت کننده حتما باید 
زوج باشد. در این بازی بهتر است هر نفر یک یار انتخاب کند 
و بعد از مشخص شدن اعضای گروه، افراد به دو گروه مساوی 

تقسیم شوند.

تعداد افراد بازی
در مسابقه پاسخ برعکس، حداقل باید 4نفر حضور داشته 

باشند و تا 10نفر هم می توان به تعداد بازیکنان افزود. البته این 
مسابقه با 2نفر هم قابل انجام است، اما طبیعتا از هیجان بالایی 
برخوردار نیست. تعداد بیش از 10نفر هم به دلیل طولانی شدن 

زمان مسابقه، شاید جذابیت لازم را نداشته باشد و باعث 
خستگی افراد حاضر شود.

ویژگی ها
در بازی نقاش نابینا، هرچه تعداد افراد بیشتر باشد، جذابیت 

و هیجان مسابقه هم بالاتر می رود. در این بازی اگر تعداد 
بازیکنان زیاد باشد، می توانید لیگ تشکیل بدهید و 

گروه بندی کنید برنده نهایی داشته باشید. مهم ترین ویژگی 
این بازی به چالش کشیدن حس ششم و تصویرسازی ذهنی 
افراد است که می تواند نسبت به تصویری که در نهایت ظاهر 

می شود، قدرت تجسم و خیال پردازی افراد را بسنجید.

ویژگی ها
ویژگی متفاوت این بازی با سایر بازی های گروهی، کم تحرکی 

اعضاست. بازی پاسخ برعکس معمولا در جمع هایی اجرا 
می شود که افراد با سن بالاتر حضور دارند یا مناسب 

مکان هایی است که امکان تحرک و فعالیت بدنی وجود ندارد 
و همه مجبور هستند تنها دور هم بنشینند و وقت بگذرانند. 

در این موقعیت ها یک نفر باید به عنوان سخنور، مجری شود و 
سؤال ها را به نوبت از حاضران بپرسد.

در این بازی هم مانند بسیاری از بازی های گروهی، قوانین و مقرراتی حاکم است که باید توسط 
همه اعضا رعایت شود. این قوانین هرچه دقیق تر و بهتر از سوی اعضا اجرا شود، بازی دقیق تر 
پیش می رود و جذابیت حداکثری را به ارمغان مــی آورد. البته در این بازی هم باید مقدمات و 

شرایطی را قبل از شروع فراهم کنید تا سرعت بازی به درستی رعایت و اجرا شود.

این بازی هم از قاعده مختص خود تبعیت می کند اما قوانین آن ســاده اســت و رعایت آن 
تنها به تمرکز و ســرعت فرد بســتگی دارد. در این بازی باید تعدادی سؤال که از قبل برای 
شرکت کنندگان نامشخص است، در اختیار مجری مسابقه قرار بگیرد و او به ترتیب اولویتی 
که وجود دارد از بازیکنان بپرسد. روش پرسیدن این سؤال ها هم باید بی هیچ ترتیبی باشد تا 

قابل حفظ کردن نباشند.
از 

همان ابتدا یک 
فرد داور معتمد تمام 

افراد را انتخاب 
کنید.

تعدادی کاغذ 
سفید و خودکار آماده 
کنید و مطمئن باشید 
تعداد به اندازه کافی 

باشد.

یک پاسخ یکسان 
و یک حرفی برای 

سؤال ها انتخاب کنید. 
مثال بله-خیر، آری-نه، 

درست-غلط و... هر 
دو نفر یک تیم 
تشکیل بدهید و 
تا انتها با یکدیگر 

بمانید.

سعی 
کنید تمام 

بازیکنان دور هم 
بنشینند و همه به مجری 

مسابقه اشراف داشته 
باشند.

تعداد 
زیادی تصویر که 

مطمئن هستید برای 
همه بازیکنان شناخته 
شده است را انتخاب 

کنید.

امتیازهای 
هر نفر توسط 

داور یا مجری ثبت 
شود.

نام 
این تصاویر را در 

اختیار داور مسابقه 
بگذارید و او را امین 

همه بدانید.

هر 
کلمه اضافی 

جز پاسخ سؤال برای 
شرکت کننده امتیاز 

منفی دارد.

یک 
زمان سنج 

یا ساعت آماده 
کنید.

مجری 
بنا به تشخیص 

خود و گروه سنی فرد، 
می تواند سطح سؤال ها 

را تغییر بدهد.

گروه 
سنی این 

بازی مناسب برای 
افراد 12سال به 

بالاست.
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مسابقه را مشخص 

کنید.
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تیم ملی؟ 

چــرا؟
در مورد حمید مطهری که به کادرفنی تیم 

ملی اضافه شد
آخرین تصمیم امیر قلعه نویی برای کادرفنی تیم 
ملی، مثل تصمیمات قبلی او مناقشه برانگیز شده 
است. اگر پیش از این به کم تجربگی آندرانیک 
تیموریان اشاره می شــد و اینکه امثال سعید 
الهویی در قواره های حضــور روی نیمکت تیم 
ملی نیســتند، حالا انتخــاب حمید مطهری 
به عنوان جدیدترین دستیار امیر، فصل تازه ای 
در این قبیل مباحثات گشــوده است. مطهری 
یک دوره کاملا ناکام ســرمربیگری در نساجی 
مازندران داشت. او که به واسطه اظهارات شیک 
و  تر و تمیزش زیر ذره بین رفته، در عمل نتوانست 
به اندازه سخنوری هایش عملکرد قابل توجهی 
داشته باشــد. او در نســاجی آنقدر بد نتیجه 
گرفت که با وجود تمدید شتاب زده و زودهنگام 
قراردادش، در نهایت از کار برکنار شــد. فصل 
آخر حضور مطهری روی نیمکت پرسپولیس 
هم موفقیت آمیــز نبود و او به عنوان دســتیار 
یحیی گل محمدی تماشاگر قهرمانی استقلال 
و فرهاد مجیدی شــد. در چنین شرایطی، این 
سؤال به وجود می آید که مطهری بر چه اساسی 
به عنوان عضوی از کادرفنی تیم ملی برگزیده 
شده است؟ آیا این انتخاب واقعا شایسته سالارانه 
بوده یا امیر صرفا به دنبال برقراری توازن رنگی 
بین دستیاران خود است؟ فراموش نمی کنیم 
دوره اول حضور قلعه نویی در تیم ملی را که  ناصر 
ابراهیمی و افشین پیروانی را از اردوگاه سرخ ها 
کنار خودش گنجاند تا مثلا برچسب استقلالی 
بودن نخورد. گویا این بار هم همان اتفاق در حال 

تکرار است.

سمبل آشفتگی!
تیم ملی امید همچنان ســرمربی نــدارد اما 
سخنگوی فدراســیون فوتبال اخیرا از انتخاب 
این سرمربی خبر داده است. اگر چنین انتخابی 
صورت گرفته، معلوم نیســت چرا فدراسیون 
مثل یک راز ســر به مهر با آن برخورد می کند. 
شــاید دلیلش این باشد که ســرمربی مدنظر 
فدراسیونی ها فعلا در لیگ برتر مشغول است. 
به هر حال تیم ملی امید مثل همیشــه نمادی 
از آشفتگی و تصمیم های ناکارآمد است؛ تیمی 
که برای مدت ها کاملا رها شــده بود و حالا هم 

خبرهای خوبی در اطرافش به گوش نمی رسد.

   نیمکت خالی
کمی بعد از شروع دوران حضور دوباره مهدی تاج 
در فدراسیون فوتبال، قرارداد سرمربی پیشین 
تیم ملی امید تمام شد. در همان روزها قرار بود 
سرمربی جدید معرفی شود اما فدراسیون کاملا 
خودش را با تیم ملی بزرگسالان سرگرم کرد. تیم 
ملی سرمربی اش را تغییر داد، به جام جهانی رفت 
و در دور گروهی حذف شد، جانشین کی روش 
را شناخت و حتی در نخســتین اردوها با امیر 
قلعه نویی در یک قاب قــرار گرفت اما هنوز که 
هنوز است امیدها سرمربی ندارند. فدراسیون 
منتظر چه اتفاقی اســت تا این مربی را معرفی 
کند؟ چه کسی باید در همه این مدت ستاره های 
جوان لیگ را زیرنظر می گرفــت؟ خالی بودن 
این نیمکت در این مدت طولانی، اثرات مخرب 

زیادی خواهد داشت.

   یک تضاد همیشگی
برای مدت ها حکم مدیریت حبیب کاشانی در 
رده امید صادر نمی شد و حتی او هم بلاتکلیف 
بود. کاشانی درواقع نماینده کمیته بین المللی 
المپیــک در تیم ملی امید به شــمار می رود. 
یکی از دلایلی که همیشه تیم ملی امید را به 
بحران کشانده، تعارض بین کمیته المپیک و 
فدراسیون فوتبال بوده است. این دو نهاد هرگز 
به هماهنگی کافی در تصمیم گیری نرسیده اند 
و تعارض بیــن آنها از میزان اشتراکات شــان 
بیشتر بوده اســت. به نظر می رسد این تعارض 
در دوران جدید هم ادامه خواهد داشــت. این 
اصلا تصادفی نیســت که فوتبال ایران در رده 
امید معمولا همیشه در مسیر صعود به المپیک 
شکســت می خورد، این شکســت ها نتیجه 
انتخاب های بــد و ناهماهنگی گســترده در 

فوتبال ایران هستند.

   اوج شایسته سالاری! 
گفته می شود حبیب کاشــانی 3گزینه برای 
هدایت امیدها دارد که جدی ترین شان مهدی 
تارتار است؛ چهره ای که این فصل اصلا در ذوب 
خوب نتیجه نگرفته و عملکرد قابل قبولی در این 
باشگاه نداشته اســت. آیا این همه انتظار برای 
انتخاب سرمربی، درنهایت باید به چنین انتخابی 

ختم شود ؟ البته در فوتبالی 
که حمید مطهری را با آن 

فصل افتضاح در نساجی روی نیمکت تیم ملی 
می نشانند، هیچ چیز دور از انتظار نخواهد بود.

سوژه روز

     پنجشنبه  7 اردیبهشت 1402        6 شوال   1444         سال سی ویکم               شـماره  8757

صمد وارد می شود؟
فدراسیون بسکتبال در حال انتخاب سرمربیان اروپایی برای تیم های 

ملی مردان و زنان است. گفته می شود بچروویچ با دستیاری صمد 
نیکخواه بهرامی سرمربی مردان می شود

مشکل و مشکل تر
همانطور که رقابت در بالای جدول لیگ جذاب شده، رقابت در انتهای 

جدول و تلاش برای بقا هم به اوج حساسیت رسیده؛ کار آبادان برای ماندن 
سخت است و کار مس کرمان خیلی سخت تر

20

ح|
صال

ی 
جتب

س|م
  عک

   

ي|
اس

د عب
شا

 | فر
س

  عک
مساوی سپاهان    

هدیه خدا بود
ساپینتو دیروز سعی کرد تیم ناامیدش را از جا بلند 
کند. او با این جمله که »هیچ چیز تمام نشده است«  

        به بازیکنان ناراحتش امید داد

برنامه بازی

پخش زنده روز

اورتون

تاتنهام

نیوکسل

منچستریونایتد

22:15

22:45

لیگ برتر انگلیس

ساوتهمپتون

بورنموث
22:15

استقلال ملاثانی

پرسپولیس

هوادار

گل گهر

17:30

17:30

جام حذفی

یکشنبه 10 اردیبهشت  1402

پارس جنوبی جم

نساجی

استقلال

پیکان

17:30

17:00

شنبه 9 اردیبهشت  1402

جمعه 15 اردیبهشت 1402
لیگ برتر ایران - هفته 28

نفت م.س

سپاهان
18:00

ذوب آهن

فولاد
18:00

پیکان

پرسپولیس
18:00

گل گهر

آلومینیوم
18:00

نساجی

هوادار
18:00

مس کرمان

تراکتور
18:00

استقلال

صنعت نفت
18:00

ملوان

مس رفسنجان
18:00

شنبه 16 اردیبهشت 1402

فیورنتینا

کرمونزه
22:30

جام حذفی ایتالیا

چرا قهرمان نشدن 
 سپاهان در ليگ،
 يک ناکامي مطلق براي 
 سرمربي پرتغالي
 به شمار مي آيد؟

مورایس
لای منگنه

اتفاق روز

 ادامه  در
 صفحه18

18



18
2 3 0 2 3 6 0   پنجشنبه   7 اردیبهشت 1402    شماره  8757  2

سازگار، فقط با هوای اصفهان

نكته بازی

وز سوژه ر

 مشکل 
ومشکلتر

رقابت در انتهای جدول به اوج حساسیت 
 رسیده؛ کار آبادان برای ماندن سخت است

و کار مس کرمان خیلی سخت تر
همانطور که رقابت در بالای جدول لیگ جذاب 
شده، رقابت در انتهای جدول و تلاش برای بقا 
هم به اوج حساسیت رســیده است. تا همین 
3هفته قبل، اختــلاف امتیازات در آن پایین 
آنقدر زیاد بود که تصور می شد 2 تیم نفتی 
قطعا سقوط کرده اند و مس کرمان به راحتی 
در لیگ برتر خواهد ماند. مس تا پایان هفته 
بیســت وچهارم 8امتیاز با منطقه ســقوط 
فاصله داشت و این اختلاف امتیاز آن هم در 
فاصله 6هفته به پایان لیگ، اختلاف مطمئنی 
برای کرمانی ها به نظر می رسید. اما اتفاق مهم 
در هفته25رخ داد که نفت آبادان توانســت در 
تقابل مســتقیم با مس کرمان به سختی پیروز 
شود. این نتیجه اختلاف را به 5امتیاز کاهش داد 
و مهم تر اینکه صنعت نفت را به بازگشت امیدوار 
کرد و آن هفته را به نقطه عطــف برزیلی ها در 
لیگ جاری تبدیل کرد. تیم متحول شده آبادان 
با عبدالله ویســی در 2هفته بعدی هم 4امتیاز 
دیگر گرفت و مس کرمان هیچ امتیازی دشت 
نکرد. البته نفت مسجدسلیمان هم بعد از اینکه 
ذوب آهن را برد و طلسم 20هفته ای خودش را 
شکست، کمی امیدوار شــد اما برای آنکه این 
امید را بارور کند مثل آبادانی ها احتیاج به یک 
برد دیگر هم داشت که مقابل فولاد به آن نرسید. 
حالا رقابت بــرای بقا بین مــس کرمان و نفت 
آبادان است. البته تیم بالاتر یعنی نساجی هنوز 
روی کاغذ خطر سقوط را احساس می کند و تیم 
پایین تر یعنی نفت مسجدسلیمان هم هنوز روی 
کاغذ امید دارد اما روی چمن کار آنها تمام شده 

به نظر می رسد.

  آبادان سخت، کرمان خیلی سخت
بازی های باقیمانده نفت آبادان با اســتقلال، 
ذوب آهن و گل گهر خواهد بود. بازی با استقلال 
و گل گهر در زمین این تیم های بالای جدولی 
است و بازی های سختی محســوب می شود. 
بازی با ذوب آهن اما در آبادان برگزار می شود و 
برزیلی ها خیلی امیدوارند که در تنها میزبانی 
باقیمانده شــان حتما به 3امتیاز برسند. مس 
کرمان هم بازی های ســختی در پیش دارد و 
شاید حتی ســخت تر از نفت آبادان. کرمانی ها 
باید با تراکتور، ملوان و سپاهان بازی کنند. آنها 
این هفته میزبان تراکتور هستند که برای مقام 
چهارم می جنگد و همه امتیازات برایش مهمند. 
میزبانی بعدی کرمــان هم در هفته آخر مقابل 
سپاهان خواهد بود که در جنگ قهرمانی است. 
این وســط بازی با ملوان در شــهر انزلی باقی 
می ماند که اگر ملوان را حریف ساده ای می دانید 
کافی است بروید به بازی های 2 هفته اخیر آنها 
با سپاهان و تراکتور نگاهی بیندازید! خلاصه کار 
مس سخت است و شاید گرفتن یک امتیاز هم 
برای این تیم مشکل باشد. نساجی که به عنوان 
ضلع سوم مثلث ســقوط از آن یاد کردیم نیز 
بازی های ســختی با پرســپولیس، تراکتور و 
هوادار دارد. اما قائمشــهری ها در حال حاضر 
4امتیاز بیشتر از مس و 5امتیاز بیشتر از نفت 
آبادان دارند و همین اختلاف، بقای نساجی را 
تقریبا قطعی کرده اســت. نتیجه اینکه، اصل 
رقابت بین آبادان و کرمان است و با توجه به فرم 
هفته های اخیر 2 تیــم و بازی های باقیمانده، 
شانس آبادانی ها بیشــتر به نظر می رسد. شاید 
در نهایت، صنعت نفت با 23یا 24و مس کرمان 

با 21یا 22امتیاز لیگ را تمام کنند.

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

132457-27176437پرسپولیس1
162456-27168340سپاهان2

192355-27167442استقلال3

261146-27137737تراکتور4

301045-27129640گل گهر5
121143-271013423مس رفسنجان6

22338-27911725فولاد7

13435-27714617آلومینیوم8

131-20-27613819ذوب آهن9
1030-30-27791120هوادار10

1027-21-275121011پیکان11

1126-31-275111120ملوان12

1325-38-275101225نساجی13
1121-32-27491421مس کرمان14

2320-38-27481515صنعت نفت15
3916-56-27371717نفت مسجد سلیمان16
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شــهریار مغانلو با معدل7.49 همچنان 
بهتریــن بازیکــن لیــگ برتــر از نگاه 
متریکاست. در جدول رده بندی بازیکنان 
در سایت متریکا مغانلو و قائدی به ترتیب 
رتبه های اول و دوم را دارند و این هفتــه هم این رتبه را حفظ کردند. 
اگرچه تیم های این 2 نفر یعنی ســپاهان و استقلال این هفته نتیجه 
دلخواه را نگرفتند اما نمره شهریار و مهدی بالاتر از میانگین نمراتشان 
بود و معدل آنها پایین نیامد. حالا مغانلو با معدل7.49 اول است و قائدی 
هم با معدل7.46 در رتبه دوم نشسته اســت. مغانلو تأثیرگذارترین 
بازیکن لیگ هم هست چون مجموع گل و پاس گلی که در این فصل 
داشته بالاتر از تمامی بازیکن هاست. او 10گل برای سپاهان زده، 5پاس 

گل داده و 2بار هم برای تیمش پنالتی گرفته است.

رضا اسدی که با 11گل همچنان آقای گل 
فصل جاری است، در جدول بازیکنان هم با 
نمره7.43 رتبه سوم را دارد. اسدی 11بار 
برای تراکتور گل زده، یک پاس گل داده و 
4بار به عنوان برترین بازیکن زمین انتخاب شده است. بالاترین نمره اسدی 
نمره10بوده که بعد از هت تریک مقابل ذوب آهن به آن رسیده است. بعد 
از 3رتبه اول جدول بازیکنان که به ستاره های سپاهان، استقلال و تراکتور 
رسیده، در رتبه چهارم به نام نخستین بازیکن پرسپولیس می رسیم که 
علیرضا بیرانوند است. بیرانوند در مقاطعی از فصل رتبه اول را داشت اما 
الان فقط رتبه اول را بین دروازه بان هــا دارد و در جدول کلی بازیکنان 

چهارم است. معدل نمرات او این هفته به 7.40 رسید.

این هفته بیشــترین صعــود در جدول 
بازیکن هــا را رامین رضاییان داشــت که 
خودش را از رتبه هفتم به پنجم رســاند 
و 2پله صعود کــرد. رامین این هفته برای 
ششمین بار پاس گل داد تا تعداد گل ها و پاس گل هایش مساوی شود. 
او روی 12گل تیمش تأثیر گذاشــته که آمار خوبی برای 2285دقیقه 
بازی است. نمره رامین این هفته 7.63 بود و میانگین نمراتش را به 7.38 
رساند. بعد از رامین 2 بازیکن دیگر هم همین نمره را دارند و با اختلافی 
ناچیز پشت سر او قرار گرفته اند. این 2نفر ریکاردو آلوز )تراکتور( و محمد 
محبی )استقلال( هستند که در رتبه های ششم و هفتم بازیکن ها قرار 
گرفته اند. آلوز هفته هاست که دیگر پاس گل نمی دهد و محبی هم در 
دربی گم شد و دومین نمره ضعیفش را از زمان حضور در استقلال گرفت.

تارتار گزینه ای در حد و اندازه کار کردن در تیم ملی 
امید نیست اما چنین انتخاب هایی قبلا هم در این 

تیم اتفاق افتاده و البته به شکست منجر شده است.

   طلسم سخت
راه رسیدن به المپیک برای تیم ملی امید از چند دهه قبل، همیشه به بن بست 
گره خورده است؛ تیمی که همیشه با بلاتکلیفی درگیر بوده و به نوعی سمبل 
آشفتگی در فوتبال ایران است. شرایط این روزهای تیم ملی امید هم نشانه ای از 
امیدواری در خودش ندارد. شاید همان اتفاق همیشگی درنهایت برای این تیم 
رخ خواهد داد؛ تیمی که همین حالا نیز زمان زیادی را از دست داده و بعید به نظر 

می رسد که با این شرایط مالی و مدیریتی، بتواند خودش را به المپیک برساند.

7/49

7/43

7/38

متریکاآماربازی

وز سوژه ر

بلای استقلال، سر پرسپولیس می آید؟

ادامه از 
صفحه17

اگرچــه دیــدار بــا ملــوان برای 
سپاهانی ها تلخ تر از زهر شد و گل 
دقایق پایانی تیم مهمان ابتکار 
عمل را از دســت طلایی پوشان 
خارج کرد، اما به هر حال شهریار 
مغانلــو در این بازی توانســت تعداد 
گل هایش در این فصل را دورقمی کند. دهمین گل شهریار 
که روی ضربه سر او و البته خروج ناشیانه ایمان صادقی به ثمر 
رسید، می توانست مهم ترین گل فصل این بازیکن باشد، اگر 
سهیل فداکار در دقایق پایانی بازی آن را جبران نمی کرد. به 
هر تقدیر مغانلو فعلا برای کسب عنوان آقای گلی شانس دارد، 
چرا که فقط یک گل از رضا اسدی عقب است. با این حال نکته 
جالب در مورد گل های شهریار به محل روییدن آنها مربوط 
می شود. او 9گل در نقش جهان زده، یک گل در فولادشهر و 

صفر گل در خارج از اصفهان!

بســیاری بر این باورند کــه یکی از 
دلایل افول استقلال در دربی صدم 
که به شکست این تیم انجامید، 
غرور کاذب بازیکنان بود؛ جایی 
که آنها فریب چند پیروزی پیاپی 
و ازجمله برد قاطع هفته آخر در برابر 
هوادار را خوردند و با باد در دماغشــان به مصاف پرسپولیس 
رفتند. دربی هم اساسا اهل تنبیه اســت و چنین تیم هایی را 
مجازات می کند. حالا این بازی تمام شــده و رفته، اما احتمال 
دارد در فصل جاری باز هم دربی داشــته باشــیم؛ جایی که 
پرسپولیس و اســتقلال با غلبه بر گل گهر و پارس جنوبی جم، 
ممکن است در نیمه نهایی یا شــاید هم فینال احتمالی به هم 
بخورند. اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، این بار شاید بلای استقلال 
سر پرسپولیس بیاید و سرخ ها گول پیروزی در دربی قبلی را 
بخورند. آیا یحیی گل محمدی می تواند تیمش را مدیریت کند؟

سمبلآشفتگی!

مورایسلایمنگنه
چرا قهرمان نشدن سپاهان در لیگ، یک ناکامی مطلق برای 

سرمربی پرتغالی به شمار می آید؟
بهروز رسایلی|  دوشنبه شب در ورزشگاه نقش جهان کبک ســپاهانی ها داشت خروس 
می خواند. آنها یک گل به ملوان زده بودند و روی کاغذ، با بازی هایی که چندان دشوار به نظر 
نمی رسید، در مسیر پیشروی به سمت کسب عنوان قهرمانی قرار داشتند. در چنین لحظاتی 
بود که گزارشگر آماتور مسابقه از ژوزه مورایس به عنوان گزینه ای شایسته برای هدایت تیم 
ملی یاد کرد. فاصله عرش تا فرش اما، فقط چند لحظه بود؛ جایی که ســهیل فداکار یکی از 
معدود موقعیت های ملوان را به تور دروازه سپاهان چسباند تا ابتکار عمل برای کسب عنوان 
قهرمانی از دست سپاهان خارج شود. به همین راحتی، مورایس ناگهان از یک گزینه شایسته 
و اصلح، به بازنده ای تبدیل شد که ترجیح داد حتی در نشست خبری بعد از بازی هم حاضر 
نشود. هنوز 3بازی باقی مانده و چیزی مشخص نیســت، اما دلایل پرشماری وجود دارد که 
نشان می دهد اگر سپاهان در این فصل قهرمان نشــود، مربی پرتغالی نقش اول این تراژدی 

بوده است.

  همه امکانات برای هیچ
به جرأت می توان گفت سپاهان در کنار پرسپولیس، 2تیمی هستند که امسال از نظر مهره 
تفاوتی فاحش با ســایر تیم های لیگ برتر دارند. ســتارگانی همچون پیام نیازمند، محمد 
دانشگر، ســیاوش یزدانی، رامین رضاییان، امید نورافکن، مسعود ریگی، فرشاد احمدزاده، 
یاسین سلمانی، شهریار مغانلو و... دور هم جمع شده بودند تا فقط و فقط به حسرت 8سال 
قهرمان نشدن سپاهان پایان بدهند. حالا اگر چنین اتفاقی رخ ندهد، هیچ بهانه ای قابل قبول 
نیســت. مورایس حتما مربی خوبی اســت و در کره جنوبی و عربســتان هم دستاوردهای 
چشمگیری داشته، اما واقعا سپاهان با این ترکیب، فوتبال فوق العاده ای هم بازی نمی کند و 
تعداد مسابقات قابل قبول این تیم انگشت شمار بوده است. به علاوه آنها در هیچ بخشی موفق 
نشده اند یک رد پای درخشان از خود باقی بگذارند. در حوزه ساختار دفاعی 16گل خورده اند 
و بهترین نیستند، همانطور که در ساختار هجومی هم با 40گل زده، میانگین کاملا معمولی 
1.48 را به نام خودشان ثبت کرده اند و آنجا هم پیشتاز نیستند. در جدول کلین شیت ها پیام 
نیازمند با فاصله از علیرضا بیرانوند و حسین پورحمیدی عقب افتاده و در جدول آقای گل ها، 
شهریار مغانلو پشت سر رضا اسدی قرار گرفته؛ بازیکنی که اصلا فوروارد نیست! آیا مورایس 
و کادر گران قیمتش به خاطر رقم زدن چنین دستاوردی به ایران دعوت شدند؟ بعید است. او 

یا باید قهرمان شود یا باید بپذیرد که یک بازنده بزرگ بوده است.

  شاید با محرم مساوی کند
با 2امتیاز بسیار حساسی که سپاهان در برابر ملوان از دست داد، شمار امتیازات این تیم در 
عدد 56متوقف شد. این، مساوی است با کل امتیازاتی که سپاهان فصل گذشته به دست آورد؛ 
بنابراین مورایس 3بازی فرصت دارد تا این آمار را بهبود ببخشد. با این حال او اگر هر 3مسابقه 
باقیمانده اش را با پیروزی پشت سر بگذارد، تازه با 65امتیازی برابری خواهد کرد که محرم 
نویدکیا در لیگ بیستم، یعنی فصل اول حضورش در سپاهان به دست آورد و قهرمان نشد. در 
این صورت پرسش اینجاست که چرا همان محرم را نگه نداشتند، اگر قرار بود کادر خارجی 

لوکس جایگزین او، دقیقا عملکردی مشابه داشته باشند؟

مساویسپاهان
هدیهخدابود

ساپینتو دیروز سعی کرد تیم ناامیدش را از جا بلند کند. او با این 
جمله که »هیچ چیز تمام نشده است« به بازیکنان ناراحتش امید داد

امیرحسین اعظمی|  شکست در برابر پرسپولیس موجی از ناامیدی را میان هواداران استقلال 
به وجود آورده است و اکثر آنها دیگر شانس زیادی برای قهرمانی تیمشان قائل نیستند. استقلال 
قبل از دربی در بهترین شرایط ممکن قرار داشت و شکست دادن پرسپولیس، آن هم درحالی که 
سپاهان مقابل ملوان امتیاز داد، می توانست آبی ها را به نخستین شانس کسب عنوان قهرمانی 
تبدیل کند ولی باخت در دربی در بدترین زمان ممکن برای استقلال اتفاق افتاد تا حالا خیلی ها 
شانس زیادی برای قهرمانی این تیم قائل نشوند. جالب اینجاست که حتی پیشکسوتان استقلال 
هم در مصاحبه های خود به این موضوع اشاره کرده اند که شانس آبی ها برای قهرمانی در لیگ برتر 

کم شده و ساپینتو و شاگردانش باید تمرکز اصلی شان را روی قهرمانی در جام حذفی بگذارند.

  ساپینتو ناامید نیست
سرمربی پرتغالی استقلال بعد از باخت در دربی به شاگردانش یک روز استراحت داد و تمرینات 
استقلال از روز سه شنبه آغاز شد. تصاویری که از تمرین استقلال توسط رسانه رسمی باشگاه 
منتشر شد، نشــان می داد که برخلاف روزهای قبل از دربی، دیگر خبری از خنده و شوخی در 
تمرین نیست و ظاهرا باخت در دربی برای بازیکنان هم نتیجه ای ناامید کننده بوده است. بدون 
شک این باخت حتی کار ساپینتو را هم برای قهرمانی در لیگ سخت تر کرده ولی جالب اینجاست 

که او به هیچ عنوان برای رسیدن به قهرمانی ناامید نیست.
ساپینتو در صحبتی که در تمرین روز سه شنبه با بازیکنان داشت، خطاب به آنها گفت: »در فوتبال 
برد و باخت وجود دارد و ما باید به آینده فکر کنیم. 3بازی در لیگ برتر باقی مانده و در جام حذفی 
هم شانس قهرمانی داریم. قهرمان شدن فقط این نیست که شما جام را ببرید، شما در این چند ماه 
با وجود مشکلات مالی و عدم دریافت حق و حقوقتان، در زمین مسابقه جنگیدید و هیچ چیز کم 

نگذاشتید. از نظر من شما قهرمان هستید و می دانم که این جنگیدن را هم ادامه خواهید داد.«
سرمربی استقلال در قسمت دیگری از صحبت هایش تأکید کرد: »3بازی مهم در لیگ داریم و باید 
مثل همیشه تلاش کنیم و بیشترین امتیاز ممکن را بگیریم. در فوتبال هیچ چیز قابل پیش بینی 
نیست و ما نباید از قهرمان شدن ناامید شویم. تساوی سپاهان در برابر ملوان هم یک هدیه بزرگ 
از سوی خدا برای ما بود و این بازی نشان داد که در فوتبال هر اتفاقی ممکن است رخ دهد. پس 

باید با قدرت لیگ را ادامه دهیم و در هر 3بازی برای برد بازی کنیم.«

  عصبانیت بازیکنان از باشگاه
بازیکنان استقلال همچنان از باشگاه بابت مشکلات مالی ناراحت هستند. بیشترین دریافتی 
در این فصل متعلق به دو سه بازیکن است که 50 تا 55درصد پول گرفته اند و برخی بازیکنان 
هم از 15 تا 45درصد دریافتی داشته اند. آنها درحالی که زمان زیادی تا اتمام فصل باقی نمانده 
است، بابت دریافت صد درصدی حق و حقوق شان ناامید هستند. یکی از بازیکنان استقلال به 
همشهری ورزشی می گوید: »ما چگونه باید امیدوار باشیم که تا پایان فصل 50 تا 60درصد به 

بازیکنان پول بدهند؟«
آخرین خبرها حاکی از آن است که برخی بازیکنان استقلال با تکیه به قوانین فیفا می خواهند 
به باشگاه اخطار بدهند و زمانی را برای دریافت حق و حقوقشان تعیین کنند. بر این اساس اگر 
آنها موفق به دریافت پولشان نشوند، می توانند با تکیه به قوانین فیفا قرارداد خود را با استقلال 
فسخ کنند که این قطعا اتفاق خوبی برای باشگاه نخواهد بود. مدیران استقلال در تلاش برای 
حل مشکلات مالی هســتند ولی هنوز اخبار امیدوارکننده ای در این زمینه به گوش بازیکنان 

نرسیده است.

مدعیان قهرمانی بیست و دومین دوره لیگ برتر مسیرجام
برای رسیدن به جام با چه تیم هایی روبه رو می شوند؟
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شبی که رئال مادرید در ورزشگاه استادی مونتیلیوی تحقیر 
شد، غیر از حقارت شکست 4بر 2 مقابل تیم سوم کاتالونیا یعنی 
خیرونا، حاوی یک نکته مهم دیگر هم بود. رئال در آســتانه 
دیدار حســاس مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا مقابل 
تیم منچسترســیتی با تیمی بازی کرد که مالک آن مالکان 
اماراتی باشگاه انگلیسی شــهر منچستر هستند. در واقع این 
پیش درآمدی برای آن بازی بزرگ بود. باشــگاه زیرمجموعه 
منچسترسیتی بلایی سر مادریدی ها آورد که شاید از عهده 

باشگاه مادر هم برنیاید.
گروه ســیتی فوتبال City Football Group یا به اختصار 
CFG  یک هلدینگ است با تمرکز روی فعالیت فوتبالی. این 
گروه متعلق به شرکت »گروه ابوظبی یونایتد« است که زیرنظر 
شیخ منصور بن زاید آل نهیان اداره می شود. سرمایه گذاران 
چینی نظیر گروه سیتیک نیز از دیگر سهامداران این پروژه اند. 
غیر از منچسترسیتی، باشگاه های دیگری نیز تحت مالکیت این 
گروه قرار دارند؛ در کشورهایی نظیر آمریکا )نیویورک سیتی(، 
اســپانیا )خیرونا(، اروگوئه )مونته ویدئو ســیتی(، استرالیا 
)ملبورن سیتی(، هندوستان )بمبئی سیتی(، ژاپن )یوکوهاما 
مارینوس(، فرانسه )تروا( و چین )ســیچوان جیونیو(. شیخ 
منصور علاوه بر مالکیت این باشگاه ها و هلدینگ، نایب رئیس 
مجلس وزیران امارات متحده عربی است. ثروت خانوادگی این 

شاهزاده بیش از یک تریلیون دلار تخمین زده می شود.
با وجود این،  گفته می شود منچسترســیتی فیرپلی مالی را 
رعایت نمی کند و از خارج فوتبال پول به باشگاه تزریق می کند، 
اما گروه فوتبال سیتی که مالک آن و چند باشگاه دیگر است و 
عمده فعالیت خود را صرف فوتبال کرده، بیش از یک میلیارد 

پوند گردش مالی دارد. این گروه قصد دارد در سایر کشورها 
ازجمله سنگاپور، ایتالیا و... نیز فعالیت خود را گسترش بدهد.

و اما باشــگاه خیرونا که تلفظ صحیح کاتالونیایی این باشگاه 
ژیرونا ست، 44.3درصد از سهام باشگاه خیرونا در اختیار گروه 
سیتی و 35درصد متعلق به یک سرمایه دار بولیویایی به نام 
مارسلو کلور است. این باشگاه 92سال سابقه دارد. باشگاه سوم 
ایالت کاتالونیا بیش از بارسلونا سیاسی است و بیشتر به خاطر 
ارتباطی که با گروه ملی گرای کاتالونیا دارد، شناخته می شود. 
برای همین پیروزی 4بر2 مقابل باشــگاه سلطنتی مادرید 
خوشحالی  آنها را دوچندان کرده است. آنها بازی رفت را هم 
در سانتیاگو برنابئو نباختند و البته به لطف اشتباهات داوری 

یک -یک مساوی کردند.
آنها نخستین بار پس از 83ســال قدمت در فوتبال اسپانیا در 
فصل 17-2016 به لالیگا صعــود کردند و در همه مدتی که 
در لالیگا بودند، رئال را اذیت کردند. فصل پیش رئال شانس 
آورد که خیرونا در سگوندا دیویژن یا دسته دوم حضور داشت. 
با این حال با صعودشان در پلی آف باز هم پیه شان به تن رئال 
خورد. رئال مادرید کمترین درصد پیروزی در تاریخ لالیگا را 
مقابل خیرونا ثبت کرده؛ 6بازی، 2برد، یک  مساوی، 3باخت، 

33درصد برد.

   قاتل آرژانتینی
خیرونا با اینکه 13شوت ازجمله 5ضربه به چهارچوب دروازه 
رئال داشت، فقط 28درصد مالک توپ و میدان بود و در برابر 
707پاس تیم میهمان، فقط 276پاس بین بازیکنان این تیم 
ردوبدل شد. اما نتیجه کاملا عادلانه بود. آنچلوتی شانس آورد 

که سرمربی حریف دقیقه 70 والنتین کاستیانوس را از زمین 
بیرون کشــید تا زننده هر 4گل مسابقه فرصت دیگری برای 

زخم زدن به تیمش نداشته باشد.
کاســتیانوس فصل پیش بــا همین تیم آقــای گل لیگ 
دسته دوم اسپانیا شــد. این مهاجم آرژانتینی با 4گلی که 
به رئال مادرید زد و پوکر کرد، خاطره رابرت لواندوفســکی 
را مقابل رئال مادرید تکرار کرد. لواندوفســکی سال 2013 
در نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا در لباس دورتموند موفق 
شده بود 4گل به رئال بزند و آن اتفاق هم در چنین روزهایی 
رقم خورده بود. حالا کاستیانوس پس از 10سال تبدیل به 
بازیکن دیگری شد که به رئال مادرید 4گل زده است. او به 
فهرست 10بازیکنی که توانسته اند در یک بازی 4بار دروازه 
رئال مادرید را باز کنند، پیوست؛ خوسپ سامیتیر از بارسلونا 
سال 1926، کارلوس بستیت سال 1929، مارتین وانتولرا از 
بارسلونا سال 1935، مارتینس کاتالا از اوویدو سال 1940، 
امیلین از اوویدو ســال 1944، اســتبان اچِِوریــا از اوویدو 
ســال 1947، ایولوخیو مارتینس از بارســلونا سال 1957، 
دیگو میلیتو از ساراگوسا ســال 2006، رابرت لواندوفسکی 
از دورتموند سال 2013 و والنتین کاســتیانوس از خیرونا 

سال 2023.
این مهاجم آرژانتینی بــه گل ها و عملکــرد فوق العاده اش 
واکنشی فروتنانه داشت و گفت: »برای من زدن تنها یک گل 
به رئال مادرید آرزوی بزرگی بــود و فکر نمی کردم که بتوانم 
هت تریک کنم یا 4گل بزنــم. رئال مادرید جمعی از بهترین 
بازیکنان دنیا را دارد.« شاید او با این اظهارات توانسته باشد دل 
هواداران رئال را به دست آورد. باشگاه مادریدی به جایگزینی 

مطمئن برای کریم بنزما که این روزها زیاد مصدوم می شود، 
نیاز دارد. ارزش کاستیانوس در بازار حدود 10 الی 12میلیون 
یورو است اما با عملکردی که مقابل رئال داشت، بعید است با 
این رقم واگذار شود. اگر نام رئال مادرید در میان باشد، شاید 

قیمتش به بالای 50میلیون هم برسد.
والنتین کاســتیانوس ملقب به »تاتی« 24ســاله اســت. او 
به صورت قرضی از باشگاه آمریکایی نیویورک سیتی که متعلق 
به گروه فوتبال سیتی اســت، راهی خیرونا شده. بعید است 
او دوباره به آمریکا برگردد، چرا که آینده روشــنی برایش در 
باشــگاه های بزرگ تر تصور می شــود. با اینکه تاتی در شهر 
مندوســای آرژانتین به دنیا آمده و فوتبالش را در شهر محل 
تولدش  آغاز کرده، اما 6ســال پیش و در 18ســالگی راهی 
یونیورسیداد شیلی شــد تا فوتبال را جدی تر پیگیری کند. 
یک سال بعد به تیم اروگوئه ای تورکه قرض داده شد تا اینکه 
قرضی به نیویورک ســیتی رفت و یک سال بعد و سال2019 
قراردادش با این باشگاه قطعی شــد. تاتی در 101بازی برای 
نیویورک ســیتی موفق شــد 49گل بزند؛ تقریبا نیم گل در 
هر بازی. او یک  بار بازیکن  ماه باشــگاه نیویورک شــده بود و 
سال2021 کفش طلای لیگ MLS را تصاحب کرد و به تیم 

منتخب فصل هم راه یافت.
کاستیانوس روی 25درصد گل های تیمش در این فصل نقش 
مستقیم ایفا کرده؛ 12گل که 11تا در لالیگا بوده، یک پاس گل 
و 10کارت زرد در 31بازی و حضور در 80درصد دقایق ممکن. 
او در 17آوریل پارسال یعنی دقیقا یک سال پیش به همنام 
رئال مادرید یعنی رئال سالت لیک سیتی 4گل زده بود. او انگار 

روی رئال ها حساسیت دارد.

امشب منچســتریونایتد و تاتنهام در لیگ برتر به مصاف هم می روند. 
منچســتر به زور در ضربات پنالتــی بر برایتون غلبه کــرد و به فینال 
جام حذفی راه یافت تا تن هاخ که جام اتحادیه را این فصل برای هواداران 
به ارمغان آورده، برای دومین جام خود در نخســتین سال حضور 
در اولدترافورد مقابل منچسترســیتی قرار بگیرد. تاتنهام پس از 
برکناری کونته، دســتیارش یعنی استلینی را جایگزین کرد اما 
اوضاع بدتر شد و پس از شکســت 6بریک مقابل نیوکاسل این 
دستیار هم اخراج شد تا دستیار او به نام رایان میسون جانشینش 
شــود. اگر اوضاع باز هم خــوب پیش نرود، دســتیار این مربی یا 
به عبارتی دستیار دستیار دستیار آنتونیو کونته که فردی به نام مت ولز 
است هدایت تافی ها را در دست خواهد گرفت. باشگاه تاتنهام به خاطر 
عملکرد شرم آور در سنت جیمز پارک به هوادارانی که در نیوکاسل این 
تیم را همراهی کردند، قول داده است پول بلیت شان را برگرداند. حتی 

بازیکنان تیم هم در اقدامی هماهنگ اســتوری گذاشتند و قول دادند 
با هزینه خودشان پول بلیت آن هواداران را برگردانند. دنیل لوی قصد 
داشت با اخراج استلینی مجددا کونته را تا انتهای فصل به تاتنهام بیاورد 
اما سرمربی ایتالیایی همه  چیز را با باشــگاه تمام شده دانست و قبول 
نکرد. به نظر می رســد ناگلزمان که به تازگی از بایرن مونیخ اخراج شده 
و پیشنهاد چلســی را هم رد کرده، برای کار در تاتنهام در فصل آینده 

وسوسه شده است.
    تاتنهام به منچستر خوب می بازد و سیتی را خوب می برد. سفیدهای 
لندن هر 4بازی آخرشــان را به یونایتد باخته اند. تنها بین ســال های 
2001تا2004 با 7باخت متوالی روند شکست طولانی تری نسبت به 

این مقطع داشته اند.
    اصولا هیچ تیمی در تاریخ لیگ برتر بیش از من یونایتد نتوانســته 

تاتنهام را ببرد؛ 39بار.

    اســپرز فقط 3بار در 21بازی خانگی آخر خود در لیگ توانســته 
منچستریونایتد را شکست دهد؛ 7تساوی و 11شکست. هر 3برد بین 

آوریل2016 تا ژانویه2018 بوده است.
    منچســتریونایتد در بازی های وســط هفته یعنی مســابقاتی که 
سه شنبه تا پنجشنبه در لیگ برتر برگزار می شود، عملکرد خوبی دارد. 
تنها در یک بازی از 15مسابقه در این روز بازنده بوده و 9برد و 5تساوی 
به دست آورده. در 7بازی این فصل در این روزها شکستی رقم نخورده؛ 

5برد و 2تساوی.
    تاتنهام در خانه خودش با هیچ تیمی مساوی نمی کند. در 26بازی 
قبلی 18برد و 8باخت برای این تیم ثبت شده، درحالی که هیچ یک از 
108بازی آخر خانگی آنها بدون گل به پایان نرسیده. این طولانی ترین 
روندی است که یک تیم در ورزشــگاه خودی تن به تساوی بدون گل 

نداده است.

ستارهای
متولدشد

شکست تحقیرآمیز رئال
مقابل منچسترسیتی کوچک 

معنادار بود

وینیســیوس در این بازی یک گل و یک پاس گل داشــت و 
میشل، سرمربی حریف درباره او گفت که بهترین بازیکن دنیا 
در مصاف های تک به تک است ولی او باز هم کارت زرد گرفت. 
وینی این فصل ۱4کارت زرد گرفته که ۱۳کارت در لالیگا بوده. 
دلیلش این است که لالیگایی ها با استفاده از خشونت بازیکنان 
مستقیم و جوسازی هواداران روی اعصاب او راه می روند. وقتی 
بازیکن برزیلی حمایتی از سوی داور نمی بیند، گاهی خودش 
اقدام به تنبیه بازیکن حریف می کند یا آنقدر به داور معترض 
می شود تا کارت بگیرد. وینیسیوس درصورت دریافت کارت 
زرد مقابل آلمریا که شنبه آینده برگزار می شود، دیدار مقابل 

سوسیداد را از دست خواهد داد.
وینی این فصل از آمار خودش در فصل پیش پیشــی گرفت. 
فصل قبل 22گل و ۱6پاس گل ثبت کرده بود و حالا تا اینجای 

فصل 22گل و ۱7پاس گل دارد.
او باز هم در این بازی مورد توهین نژادپرستانه هواداران حریف 
قرار گرفت. وینی در اعتراض به این رفتار به توییتی که نوشته 
بود: »وینیسیوس جونیور روی زمین افتاده بود و بازیکن خیرونا 
با توپ به او شوت زد. وینی اعتراض کرد و به او کارت زرد نشان 

دادند و به حریفش هیچی« ایموجی خنده نشان داد.

دروازه بان اوکراینی که یک ال کلاسیکو با پیروزی 3بر یک را در 
کارنامه دارد، اوایل نشان داده بود جانشین خوبی برای روزهای 
غیبت کورتوا محسوب می شود اما خیلی زود این تصور را به هم 

ریخت. روی هیچ کدام از حمله های خیرونا واکنش مناسبی 
نداشت و بازی با پایش هم برعکس کورتوا بسیار ضعیف بود. 

او دوست دارد تمدید کند و باشگاه هم مشکلی با این موضوع 
ندارد، اما آنچلوتی نمی تواند به لونین به عنوان دروازه بان دوم 

اطمینان کند. باشگاه باید دنبال یک دروازه بان مطمئن تر 
بگردد. او امسال در لالیگا ۷ بازی برای رئال داشته که فقط در 

4بازی کلین شیت کرده و در این بازی ها ۱۹گل خورده است

کریم بنزما انگار نه انگار برای آقای گلی و رقابت با لواندوفسکی 
مبارزه می کند. او بدون هیچ دلیلی در تمرینات پیش از بازی با 
خیرونا غایب بود. شاید استراحت می کرد. اکثر شکست های 

ناامیدکننده رئال در این فصل ازجمله بازی با خیرونا، لایپزیش، 
رایو وایکانو و... در غیاب بنزما بوده. مهاجم فرانسوی در این 

فصل ۱5بازی را به علت مصدومیت یا استراحت از دست داده 
و جام جهانی را هم به همین دلیل از دست داد تا جایزه بازیکن 

سال فیفا به لیونل مسی برسد که فقط در 3هفته جام جهانی 
بهتر از کریم بود

تیم وسط هفته ها
منچستریونایتد عاشق بازی در و سط هفته هاست و حالا باید امشب به مصاف تاتنهام بحران زده برود
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افقی:
 1- پارچه کهنه- زینت دادن- 

پشتیبان
2- تبعیدگاه ناپلئون- ســوره 
از  قــرآن-  هفتادوهشــتم 

مشهورترین اشعار نیمایوشیج
3- از جاذبه های گردشــگری 

شهرستان تالش در گیلان
4- ضربــه ای در کاراتــه- 

دستوری- از اجزای ترمز
5- بــاران انــدک- واهمــه- 
ناموس پرستی- از خواهران برونته

6- سنگری در دشت های فاقد 
موانع طبیعی- مات و مبهوت

7- باردار- اسب خسرو پرویز- 
مرکز تنظیم گلوکز در بدن

8- واحــد اندازه گیری حجم 
مایعات- نسبت جرم به حجم 

جسم- نوعی شنا
9- صــدای گریــه بچــه- 
خبرگزاری جمهوری اسلامی 

ایران- شتر تیزرو
10- نخســتین دوره از دوران 
سوم زمین شناســی- دومین 

روز هفته
11- مادر عرب- گروه مجهز- 
نویســنده فرانســوی کتاب 
قــرارداد اجتماعــی- ترش و 

شیرین
12- دیوار بلند- تمدن قدیمی 

در بین النهرین- تازه

13- از آثار داستانی مصطفی 
مستور

14- مقابل رفتــن- از گناهان 
کبیره- از آثار جک لندن

15- رقعه- زن خانه دار- بتی در 
عصر جاهلیت

  
عمودی:

1- مفلوج- میوه تابســتانی- 
دقت و تأمل

2- لباس- نوعی برنج شمال- 
ضمیر جمع

3- دشــنام گو- خسته بودن- 
جلو افتادن

4- قهرمان نوجوان رمان های 
جی کی رولینگ- معکوس

5- غربــال- قســمت مهــم 
و اساســی هــر چیــز- لیف 

ظرفشویی
6- آزاردهنده- جنس برخی از 

ظروف آشپزخانه- پیشقراول
7- معادل فارســی مونیتور- 

تفسیر اوستا
8- جان پناه سرباز- شفاهی- 

سنگ آسمانی
9- رســاندن پیام بــه مردم- 
نقاش رمانتیک فرانســوی در 

قرن نوزدهم
10- زنــدان مســعود ســعد 
ســلمان- فرزنــد زکریــای 

نبی)ع(- عصیان کردن

11- گوشه ای در دستگاه شور- کالا- 
برداشت محصول

12- چاپگر کامپیوتر- پســر کورش 
هخامنشی

13- وجود ندارد- ناخوشایند بودن- 
از اجزای پیراهن

14- آهار زده- شریک- آب قنات را 
تقسیم می کرد

فصلــی  دریاچــه   -15
سیستان و بلوچستان- سارق چیزهای 

کم ارزش- دانه معطر

هتيچاركلفيارت
نروبپهيرداهزور
رايولايخجودزم
يزاسهبهمگدينه

رتنياهلازا
يكيوتسپبيلدنع
ترايزتسدريزام
يكلاشرواگلگزا
مرسناسنرنهربم
هيميشمديرخيوه

ينالفناوسن
مزهنوربهدولاش
نامليانباگنير
اياوذغاكهبلدزا

لوناتمنانويدب 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4466
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

192743586
674851923
853296174
519437862
368912745
427568319
735124698
941685237
286379451

متوسط

 1    2  6  
  3 8     9
 6 5   3   7
 5 4       
7        8
      2 3  
6   7   9 1  
3     6 8   
 9  2    7  658392174

439781256
172456893
761538942
325149768
894627531
286974315
913265487
547813629

ساده

متوسط

819572364
473861529
265943187
154328796
732619458
986457231
648735912
327196845
591284673

سخت

1 9    3   6
    5   2  
  3     7  
5   4      
  8  1  7   
     8   9
 3     6   
 4   8     
2   3    5 1

ساده

6     2  7  
 3 9   1 2 5  
  2 4 5 6 8   
7     8  4  
 2 5    7 6  
 9  6     1
  6 9 7 4 3   
 1 3 2   4 8  
 4  8     9

جدیدی: پرسیدنش جایز نیست!
دوره 4ساله ریاست علیرضا دبیر در فدراسیون کشتی تیرماه به پایان می رسد 
و وزارت ورزش و جوانــان ثبت نام برای انتخابات را آغاز کرده اســت. دبیر 
به عنوان نخستین نفر در ساعات اولیه، مراحل ثبت نام را پشت سر گذاشت 
تا به نوعی به رقبای احتمالی اش اعلام کند قصد ترک فدراســیون کشتی 
را ندارد. عباس جدیدی نایب قهرمان المپیک آتلانتا و قهرمان مســابقات 
جهانی در سال1998همیشــه پای ثابت انتخابات فدراسیون کشتی بوده 
ولی تنها یک بار توانست به مجمع انتخاباتی وارد شــود که بعد از نطق در 
مجمع از انتخابات انصراف داد تا رسول خادم بدون رقیب رئیس فدراسیون 
شــود. جدیدی در پاســخ به اینکه آیا این بار هم قصد ثبت نام در انتخابات 
فدراسیون کشتی را دارد، گفته: »پرسیدنش جایز نیست! ما فعلا یک گوشه 
زندگی مان را می کنیم. 4سال چقدر زود گذشت.« جدیدی، امیررضا خادم 
و علیرضا حیدری دوره قبل برای حضور در انتخابات اقدام کردند که در ادامه 
یا صلاحیت شان احراز نشد یا خودشان انصراف دادند تا از بین مثلث دبیر، 
بنی تمیم و نصیرزاده، قهرمان المپیک ســیدنی ریاست فدراسیون را برای 
4سال در دست بگیرد. اتفاقی که به نظر در انتخابات پیش رو تکرار خواهد شد.

 

2طلا و 2نقره ایران در قایقرانی
مسابقات قایقرانی آب های آرام قهرمانی زیر 23سال و جوانان و پاراکانو 
آسیا از صبح روز گذشته در سمرقند ازبکستان آغاز شد. ملی پوشان ایران 
در 2 رقابت مقدماتی و یک فینال بــه مصاف حریفان رفتند که صاحب 
2مدال طلا و 2نقره شدند. الناز شــفیعیان و تانیا کارگرپور در کایاک 
دونفره و شــهلا بهروزی راد در پاراکانو طلایی های ایــران بودند و ترنم 

اکبرزاده و مائده شورگشتی به مدال نقره رسیدند.

رونمایی از کتاب عموحیدر
مراسم رونمایی از کتاب زندگینامه »ســیدعلی اکبر حیدری« کشتی گیر 
52کیلوگرم سال های دور کشورمان روز گذشته در فدراسیون کشتی برگزار 
شد. حیدری یکی از پیشکسوتان خوشنام و از همدوره های غلامرضا تختی 
اســت و خاطرات زیادی هم با جهان پهلوان دارد. کسب مدال برنز المپیک 
توکیو در سال1964، مدال نقره بازی های آســیایی بانکوک 1966، رتبه 
چهارمی در مسابقات جهانی 1965منچستر، مدال طلای 1964و 1967جام 
تفلیس و مدال طلای 1969جام دانکلوف بلغارستان از افتخارات علی اکبر 
حیدری به شمار می رود. زندگینامه این قهرمان با همکاری مسئولان فرهنگی 
فدراسیون با نام »عموحیدر« در فدراسیون کشتی رونمایی شد تا این کتاب 
از این پس در اختیار عموم و اهالی کشــتی قرار بگیرد. در مراسم رونمایی 
کتاب عموحیدر، علیرضا دبیر رئیس فدراسیون، محمدرضا طالقانی رئیس 
هیأت رئیسه فدراسیون کشتی، عباس شیرخدا و سیدعلی اکبر حیدری به 

همراه خانواده و جمعی از پیشکسوتان کشتی کشور حضور داشتند.

صمدواردمیشود؟
 ســرمربیان تیم های ملی بســکتبال از اروپا به ایران 
می آیند؟ فدراسیون بسکتبال در حال انتخاب 2سرمربی 
اســت؛ یکی برای تیم ملی مردان و یکی برای تیم ملی 
زنان. این انتخاب ها در حالی انجام می شود که سرمربیان 

قبلی هنوز تکلیفشان را نمی دانند.
سعید ارمغانی آخرین سرمربی تیم ملی مردان بود؛ کسی 
که همچنان خودش را سرمربی تیم می داند. ارمغانی بعد 
از اینکه جواد داوری به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب 
شــد، ســرمربیگری تیم ملی را به عهده گرفت. داوری 
دقایقی بعــد از اینکه از مجمع انتخاباتــی رأی اعتماد 
گرفت، با این جمله که می خواهد کادر فنی تیم ملی را 
تقویت کند، به مصطفی هاشمی که آن روزها سرمربی 
تیم ملی بود، اعــلام کرد باید با تیــم ملی خداحافظی 
کند. حالا هم جمله او را محسن  معزی فر، دبیرش تکرار 
کرده است. تیم ملی در راه انتخابی جام جهانی2023 به 
ارمغانی سپرده شد، هرچند تیم جهانی شد اما بازی هایی 
که به نمایش گذاشت و نتایجی که گرفت، راضی کننده 
نبود. همین بهانه ای بود تا انتقادات از ارمغانی آغاز شود 
و فدراســیون برای انتخاب جایگزین او مجاب. اما این 
بار هم داوری و فدراسیونش مســتقیم به خود ارمغانی 
نگفته اند که عمر مربیگری اش در تیــم ایران به پایان 
رسیده است. هیأت رئیســه فدراسیون روزهای گذشته 
جلســه ای در مورد عملکرد کادر فنی داشت و معزی فر 
درباره خروجی این جلسه می گوید: »در مورد کادر فنی 
و تقویت آن تصمیماتی گرفته شد.« ارمغانی از همه این 
اتفاقات بی خبر است یا شاید هم معنی جمله تقویت کادر 
فنی را متوجه نشده است. او به فارس گفته: »از جلسه ای 
که برگزار شــد، اطلاعی ندارم. کسی هم با من تماسی 
نداشته است. در حال حاضر کار خودم را پیش  می برم و 

توجهی به شایعات ندارم.«

  شایعات چه می گویند؟
از مهر ســال پیش که ممی بچیروویچ به بسکتبال ایران 
برگشت و این بار به جای ســرمربی، با نام مدیر تیم ملی 

روی نیمکت نشست، یک شایعه کنار تیم هر روز تقویت 
شــد. بچیروویچ از ســال 2012 تا 2015 سرمربی تیم 
ایران بود و در بازگشت دوباره به ایران گفته شد که برنامه 
اصلی او جانشــینی ارمغانی اســت. هرچند این شایعه 
بارها تکذیب شــد اما حالا او یکــی از گزینه های اصلی 
فدراسیون برای ســرمربیگری تیم ملی است. معزی فر 
به همشهری می گوید: »فدراسیون چند گزینه اروپایی 
دارد و بچیروویچ هم یکی از این گزینه هاســت اما هنوز 
هیچ گزینه ای قطعی نشده است. 10روز دیگر همه  چیز 
مشخص می شــود.« بچیروویچ 2حامی بزرگ در ایران 
دارد؛ حامد حدادی و صمد نیکخواه بهرامی. حتی شایعه 
شده که او با خواســت حدادی به ایران بازگشته است. 
شــایعات نه تنها بچیروویچ را به عنوان سرمربی معرفی 
می کنند که دستیاران او را هم انتخاب شده می دانند. صفا 
کمالیان و صمد گزینه های اصلی برای دستیاری سرمربی 
بعدی هستند؛ 2 گزینه ای که تجربه چندانی در مربیگری 
ندارند. کمالیان با اینکه ســابقه مربیگری در تیم ملی را 

دارد و از دانش بالایی در بسکتبال برخوردار است اما 
بیشتر به عنوان مدرس شناخته می شود. صمد هم 

بعد از خداحافظی از تیم ملی مربیگری نکرده 
اســت. با اینکه بعضی ها با اطمینان از این 

انتخاب ها حرف می زننــد اما معزی فر 
تأکید می کند که فدراســیون هنوز 
انتخاب نهایی را انجام نداده اســت 
و گزینه هایــی بهتــر از بچیروویچ 

هم دارد.

  سرمربی زنان چه شد؟
برخلاف تیــم مردان، نام ســرمربی جدید 

تیم ملی زنان مشــخص اســت. در این چند 
ساله مربیان متعددی سرمربیگری تیم ملی را 

به عهده داشته اند که آخرین نفر ندا عسگرنیا بود. 
او هم بدون هیچ مقدماتی یکبــاره جای خود را در 

خبرها به النی کاپوچیانی یونانی داد. قرار بود این مربی 

بین 13 تا 20 اردیبهشت  وارد تهران شود تا کار را نهایی 
کند اما آخرین خبر در مورد این مربی خیلی خوشایند 
زنان ایران نبود. کاپوچیانی سرمربی پاناتینایکوس است 
و 2روز پیش سایت این باشگاه از تمدید 2ساله قرارداد 
با این مربی خبر داد. در این شــرایط به نظر می رســد 
حضور او در ایران منتفی باشد اما معزی فر به همشهری 
می گوید: »نه اصلا اینطور نیست. قضیه او با باشگاه طور 
دیگری است. از خانم ملک بپرســید توضیحات کامل 
را می دهنــد.« فتانه ملک، نایب رئیس فدراســیون در 
امور زنان دیروز پاســخگوی تماس هــای تلفنی نبود و 
فعلا مشخص نیســت کاپوچیانی همچنان حاضر است 

سرمربیگری تیم ایران را قبول 
کند یا ترجیــح می دهد 

در تیم باشــگاهی اش 
بماند.
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فدراسیون بسکتبال در حال انتخاب سرمربیان اروپایی برای تیم های ملی مردان و زنان است 
گفته می شود بچیروویچ با دستیاری صمد نیکخواه بهرامی سرمربی مردان می شود
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سهم ایثارگران در 
بودجه سال۱۴۰۲

در تبصره۲ ماده۷۳ قانون جامع خدمات رسانی به 
ایثارگران نظام بودجه بندی تسهیلات ایثارگران 
در قوانین بودجه سنواتی به شکلی طراحی شده 
که در سال های بعد از تصویب قانون جامع، یعنی 
بیش از ۱۰سال چنین نظامی در بودجه ریزی در 
تسهیلات ایثارگران به هیچ وجه انجام نگرفته و به 
آن توجه نشده اســت. در تبصره۲ ماده۷۳ آمده 
است: به منظور شفاف سازی  منابع مالی اختصاص 
یافته برای خدمات رســانی به ایثارگران سازمان 
برنامه و بودجه مکلف است نسبت به ایجاد فصل 
رفاه و تامین اجتماعی ایثارگران و برنامه های ذیل 
آن متناسب با عناوین فصول این قانون در لوایح 

بودجه سنواتی اقدام نماید.
اگر چنین اقدامی از ابتــدا انجام می گرفت بیش 
از ۱۰ ســال مواجهه با این مســئله نبودیم که 
بخش عمده ای از مواد و تبصره های قانون جامع 
خدمات رســانی به ایثارگران اجرا نشده یا ناقص 
اجرا شده و بدون تامین بار مالی آنها باقی بماند. 
وقتی رئیس بنیاد شــهید و امــور ایثارگران به 
دفعات اظهار می کند ۱۹درصــد از قانون جامع 
خدمات رســانی به ایثارگران اجرایی شده است، 
مشــکل واقعی مواد و تبصره هایی که اجرا نشده 
است، به نظام بودجه بندی حاصل از بی توجهی به 
تبصره۲ ماده۷۳ ناشی می شود. برای برون رفت 
از این مشکل نظام بودجه بندی ۱۰ سال گذشته 
باید کنار گذاشته شود و برمبنای این تبصره که 
به عنوان سند بالادستی برای بودجه ریزی سالانه 
بنیاد و تسهیلات ایثارگران پیش بینی شده است، 
گام برداشــته شــود. در جزء ۵ بند )ک( تبصره 
یک قانون بودجه ســال۱۴۰۲ مبلغ ۷درصد از 
۲۰۰هزار میلیارد ریالی کــه وزارت نفت مکلف 
شده اســت از فروش مواداولیه قیر تامین نماید 
به مواردی اختصاص یافته که ترمیم و بازسازی 
گلزار شهدا و باغ موزه و یادمان های دفاع مقدس 
نیز در آن گنجانده شده است. یکی از مواردی که 
طی سال های گذشته در بودجه های سنواتی به 
فراموشی سپرده شده بود موضوع آمبولانس مورد 

نیاز مراکز درمانی جانبازان و سایر ایثارگران بود.
در جــزء یک بنــد »و« تبصره۶ قانــون بودجه 
ســال۱۴۰۲ مجوز واردات خودروی آمبولانس 
درصورت عدم امکان تامین از محل تولید داخل 
با معافیت از پرداخت حقــوق ورودی و عوارض 
گمرکی برای بنیاد شهید و امور ایثارگران صادر 
شــده اســت.  از موارد مهم مصــوب در بودجه 
سال۱۴۰۲ واردات خودروی جانبازان است. البته 
در بودجه سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نیز این موضوع به 
تصویب رسید ولی به دلایلی که این مصوبات با 
ضعف هایی در قانونگذاری مواجه شده بود عملا 
ضمانت اجرایی پیدا نکرد. در بودجه۱۴۰۲ بند 
»و« تبصره۷ به موضوع واردات خودروي جانبازان 
پرداخته که دارای همان ضعف های گذشته است 

و اجرای آن را با مشکل مواجه خواهد کرد.
در این بند آمــده اســت: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مکلف اســت با معرفی بنیاد شــهید و 
امور ایثارگران بــه جانبــازان ۵۰ و بالاتر که در 
سنوات گذشــته از تســهیلات موضوع ماده۴۵ 
قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران مصوب 
ســوم تیر ماه۱۳۸۶ اســتفاده ننموده اند، مجوز 
واردات یک دستگاه خودروی متناسب با وضعیت 
جانبازی ایثارگر با رعایت قوانین و مقررات ارائه 
نمایــد. درخصوص ســایر مشــمولان ماده۴۵ 
قانون مذکور از محل تســهیلات قرض الحسنه 
تبصره۱۶ این قانون برای خرید خودروی داخلی 
اقدام می گردد. گزارش عملکرد این بند توســط 
وزارت صنعت، معدن و تجــارت هر ۳ماه یک بار 
به کمیســیون های برنامه و بودجه و محاسبات 
و صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی ارائه 
می شــود. از نکات مثبــت این بنــد گنجاندن 
جانبازان ۵۰درصد تا ۶۹درصد توســط مجلس 
شورای اســلامی برای واردات خودروي مناسب 
اســت که برای نخســتین بار این اقدام صورت 
می گیرد و نگاه مثبت قانونگذار را به توسعه ارائه 
خدمات ترددی به سایر جانبازان غیر ۷۰درصد نیز 
نشان می دهد. این تسری خدمات به ویژه برای این 
گروه از جانبازان که مشکلات جسمی - حرکتی 
دارند، بسیار مؤثر است. اما تصویب این بند بدون 
نگاه کارشناسی و دقت های لازم در قانونگذاری، 
اجرای آن را با مشــکلات جــدی مواجه خواهد 
ساخت که اگر به این مشکلات توجه نشود عملا 
واردات خودروي جانبــازان منتفی خواهد بود. 
در بخش های بعدی به مشکلات موجود در این 

مصوبه اشاره کامل خواهیم کرد.

ایثارگران 
بخوانند

کلاهبرداری با طعم بیماری، استیصال و مرگ
سودجویان برای اخاذی از بیماران به روش های مختلف و گاه عجیبی متوسل می شوند

طعمه هایشــان را از میان کســانی انتخاب 
می کنند که درد و بیماری، امانشان را بریده 
و آنها را به اســتیصال و درماندگی رسانده 
است. شیوه و شگرد کارشــان هم متفاوت 
است؛ گاهی در فضای مجازی تورشان را پهن 
می کنند و گاهی در دنیای واقعی سراغ بیماران 
می روند. خوب هم می دانند روی چه چیزی 
دست بگذارند و با سوء استفاده از نیاز بیماران 
پول های کلانی به جیب می زنند. در این گزارش 
به برخی از کلاهبرداری های شایع در حوزه 
بهداشت و درمان اشاره شده است. بسیاری از 
این کلاهبرداری ها بر اثر ناآگاهی و کم اطلاعی 

شهروندان و بیماران بارها اتفاق افتاده است.

داروهای مرگ آور
کلاهبرداری که قصد داشــت بازار ناصرخسرو 
را در فضای مجازی راه بیندازد، حدود ۲ســال 
پیش توسط پلیس فتا دســتگیر شد، اما بساط 
کســانی که در فضای مجازی انــواع داروهای 
نایاب و کمیاب را بــا قیمت های کلان و نجومی 
می فروشند برچیده نشده و جست وجویی ساده 
در این فضا نشان می دهد بازارشان حسابی سکه 
اســت. در تبلیغات این فروشــگاه ها اشاره شده 
که فقط محصولات آرایشی و زیبایی، داروهای 
چاقی و لاغری، مکمل های غذایی، فرآورده های 
افزایش تمرکز و داروهای افزایش دهنده قد ارائه 
می کنند، ولی وقتی اعتمادشان جلب و خیالشان 
راحت می شود که خطری آنها را تهدید نمی کند، 
سفارش انواع داروهای کمیاب و غیرمجاز را هم 
می پذیرند. البته برای خرید از این داروخانه های 
مجازی باید هنگام ثبت سفارش هزینه خرید دارو 
را تمام و کمال پرداخت کنید، اما تضمینی وجود 
ندارد که داروی تاریخ مصرف گذشته یا فاسد به 
دستتان نرسد. مواردی هم وجود داشته که انتظار 
مشتریان برای دریافت داروی مورد نیازشان عبث 
بوده و سفارش شان را هیچ وقت دریافت نکرده اند. 
سرهنگ داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس 

فتای تهران می گوید: »در رصدها و پایش هایی 
که برای یافتن فروشندگان دارو در فضای مجازی 
انجام شد، به مواردی برخوردیم که به فروش انواع 
داروی غیرمجاز، کمیاب و نایاب فاســد و تاریخ 
گذشــته اقدام می کردند.« این مقام انتظامی با 
اشاره به غیرقانونی بودن خرید و فروش محصولات 
دارویی در فضای مجازی می گوید: »بســیاری 
از این داروهای تاریخ مصرف گذشــته درصورت 
استفاده، ممکن اســت مرگ بیماران را به دنبال 

داشته باشند.«

لاغری  با مواد مخدر
اگرچه خرید و فروش محصولات زیبایی و تناسب 
اندام در فضای مجازی جرم به شــمار نمی آید، 
اما در مورد ســلامت این فرآورده ها هم که جزو 
فرآورده های دارویی محســوب نمی شوند، اما 
و اگرهای بســیاری وجــود دارد. دکتر محمد 
هاشمی، دبیر انجمن علمی پیشگیری از چاقی 
درباره خرید و فروش این فرآورده ها به همشهری 
می گوید: »بسیاری از محصولاتی که توسط افراد 
فاقد صلاحیت پزشــکی و خارج از داروخانه ها 
عرضه می شــوند، دارای عوارض جانبی مخربی 
هســتند. در تحقیقاتی که در پژوهشکده غدد 
دانشگاه شهید بهشــتی روی داروهای مدعی 
لاغری انجام شد، به نتایج بسیار تکان دهنده ای 
رســیدیم. این داروها که به عنــوان محصولات 
گیاهی و بی خطــر عرضه می شــوند، نه تنها به 
هیچ وجه گیاهی نیســتند، بلکه به دلیل داشتن 
هورمون تیروکســین و ایجاد پرکاری تیروئید 
به صورت مصنوعی باعث لاغری می شوند. برخی 
از این داروها حاوی ماده ای به نام گرد فرشــته 
هستند که نوعی مخدر است و باعث بی اشتهایی 

فرد می شــود. اگرچه ممکن است این داروهای 
غیر مجاز در کوتاه مدت باعث لاغری شوند، اما بعد 
از مدتی نه تنها کل وزنی که از دست رفته دوباره 
برمی گردد، بلکه ممکن است وزن شخص بیشتر 

از گذشته شود.«

فروش اعضایی که پیوند نمی شوند
شاید باور این حقیقت دشوار باشد که در همان 
زمانی که بیمــاران نیازمند اهــدای عضو روی 
تخت بیمارســتان با مرگ دســت و پنجه نرم 
می کنند، افرادی بــرای اخاذی و کلاهبرداری از 
آنها و اطرافیانشان نقشه می کشند. نایب رئیس 
هیأت مدیره انجمن اهدای عضو ایرانیان می گوید: 
»افرادی وجود دارند که در راهروی مراکز پیوند     
تردد می کنند و نیازمندان به عضو را شناســایی 
می کنند؛ مثلًا متوجه می شــوند فــرد به ریه یا 
قلب و کبد و... نیاز دارد، به او قیمت ۳۰۰ میلیون 
تومان پیشــنهاد می کنند با ۵۰ میلیون تومان 
پول پیــش. پول پیــش را کــه می گیرند دیگر 
پیدایشان نمی شود.« به قول امید قبادی، سالانه 
چند صد نفر بــه انجمن اهدای عضــو و وزارت 
بهداشت مراجعه می کنند که به این شیوه از آنها 

کلاهبرداری شده است.
نکته قابل توجه این ماجرا سوء استفاده این افراد از 
ناآگاهی بیماران نیازمند عضو است. کلاهبرداران 
به بیماران وعده می دهند که از کلیه تا قلب و رگ 
و نسوج مورد نیاز آنها را در ازای دریافت پول مهیا 
کنند؛ درحالی که کلیه تنها عضو قابل اهدا و خرید 
و فروش در ایران است. قبادی می گوید: »در هیچ 
جای دنیا جز برای کلیه از یک فرد زنده نمی توان 
عضوی را به صورت کامل برداشــت؛ درحالی که 
افراد بسیاری از این موضوع اطلاع ندارند و مبالغ 

هنگفتی به ســودجویان می دهند تا این اعضا را 
برای آنها تهیه کنند.« 

فروشندگان هم طعمه می شوند
این کم اطلاعــی و ناآگاهی بــه نیازمندان عضو 
محدود نمی شــود و افراد زیادی کــه برای رفع 
نیازهای مالی خود تصمیم به فروش اعضای شان 
می گیرند ناخواسته با کلاهبرداران و شیادان این 
بازار همکاری می کنند. ســعید، یکی از افرادی 
است که مورد سوء استفاده این دلالان قرار گرفته 
است. او که تا چند ماه پیش نمی دانست به عنوان 
یک انســان زنده نمی تواند قلب، کبد، چشــم و 
ریه اش را به شخص دیگری ببخشد، از سر ناچاری 
و نیاز مالی آگهی فروش اعضایش را اطراف چند 
بیمارستان و مرکز پیوند عضو پخش کرد. در میان 
کسانی که با او به عنوان مشتری تماس گرفتند، 
یکی از آنها کــه خود را دلال و واســطه خرید و 
فروش اعضا معرفی می کرد، چرب زبان تر بود و 
توانست ســعید را مجاب کند که برای گفت وگو 
با خانواده بیمار با او همراه شود. سعید می گوید: 
»خودش را پزشکی خیر معرفی می کرد و مدعی 
بود که در مراکز پیوند عضو، مســئولیت دارد. او 
من را همراه خودش به منزل چند بیمار نیازمند 
اهدای عضو برد تا با دیدن من به عنوان فروشنده 
متقاعد شــوند که او می تواند اعضای مورد نیاز 
بیمارانشــان را فراهم کند. او بدون اطلاع من از 
آن خانواده ها مبالغــی را به عنوان بیعانه دریافت 
کرده و مدعی شده بود این پول را در اختیار من 
و خانواده ام قرار می دهد؛ درحالی که ارتباط خود 
را با من قطع و حتی تلفن هایم را پاسخ نمی داد. 
وقتی با خانواده های متقاضی عضو تماس گرفتم 
متوجه شــدم با آنها هم دیگر ارتباطی ندارد.« 

ســعید برای اینکه ثابت کند دست او با شخص 
کلاهبردار در یک کاســه نیســت، مدت زیادی 

پله های دادگاه ها را بالا و پایین رفته است.

کلاهبرداری با عناوین قلابی
گاهی هم ماننــد آنچه اخیــراً در تعــدادی از 
بیمارســتان های خراسان شــمالی اتفاق افتاد، 
شــیادان با عناوین قلابی و به عنوان کادر درمان 
سراغ بیماران می روند. در بیمارستان های استان 
خراسان شمالی افرادی که خود را پزشک معالج، 
رئیس یا کارکنان بیمارستان معرفی می کردند با 
تعدادی از بیماران که در بخش های ویژه بستری 
شــده بودند، تلفنی تماس می گرفتند و به بهانه 
تأمیــن دارو از آنها درخواســت وجه می کردند. 
طبق اعلام حراســت دانشــگاه علوم پزشــکی 
استان خراسان شمالی، ۲نفر با این شگرد مورد 
کلاهبرداری قرار گرفتند که به ترتیب در نخستین 
مورد مبلغ ۱۲۰میلیون ریــال و در دومین مورد 
مبلــغ ۱۰۰میلیــون ریال کلاهبرداری شــده 
است. کلاهبرداران که به صورت های مختلف به 
مشخصات و شــماره تماس بیماران دسترسی 
پیدا می کردند، با ۱۰بیمار دیگر نیز تماس گرفته، 
تقاضای واریز وجه کــرده بودند که بــا اقدام و 
اطلاع رسانی بموقع دانشــگاه علوم پزشکی این 

استان به هدف خود نرسیدند.
سوء اســتفاده از دفترچه های بیمه بیماران هم 
روش دیگری از کلاهبرداری در حوزه بهداشت و 
درمان به شمار می آید که بعضی از سودجویان به 
آن متوسل می شوند. در این روش، کلاهبرداران با 
پرسه در مناطق فقیرنشین به شناسایی افرادی 
می پردازند که دارای دفترچه بیمه هستند. آنها 
در ازای پرداخــت مبالغی ناچیــز دفترچه های 
بیمه این اشــخاص را اجاره و با اســتفاده از این 
دفترچه ها داروهای خاص و کمیاب را به نرخ دولتی 
تهیه می کنند تا با فروش آنها در بازار آزاد درآمد 
هنگفتی به جیب بزنند. اگرچه با الکترونیکی شدن 
دفترچه های بیمه احتمال این نوع کلاهبرداری 
کاهش پیدا کرده، اما هنوز هم دلالان دارو که با  

ترفندهای جعل اســناد ناآشنا 
نیستند، از اجاره دفترچه های 
بیمــه اســتقبال می کننــد.

وی
 غر

رام
/ به

ری
شه

هم
ح: 

طر

رابعه تیموریگزارش
روزنامه نگار

تضمین وزیر برای امنیت اطلاعات کاربرانبازگشایی تفرجگاه سالمندان 
شهرداری تهران به مناسبت هفته سلامت برنامه های ویژه ای را پیش بینی 

کرده است که در قالب شعار حال خوب زندگی اجرا می شوند
اتصال ۴ پیام رسان داخلی به یکدیگر باعث بروز شایعاتی درباره امنیت 
اطلاعات کاربران شده است، اما وزیر ارتباطات آن را با قدرت رد می کند

2224

کلاهبرداران مهربان
ماجرای کلاه هایی که کلاهبرداران از نمد بیماری دیگران برای خود می بافند به این موارد ختم نمی شود. مدیر مؤسسه خیریه مهر به همشهری می گوید: 
»عده ای از سودجویان در نقش اشخاصی مهربان و نیکوکار سراغ بعضی از بیماران می روند و با کمک به آنها اعتمادشان را جلب می کنند. بعد به بهانه 
پرداخت هزینه های درمانی و مخارج بیمارستان از آنها اخاذی کرده و متواری می شوند.« زهرا بیگی که در مؤسسه خیریه اش به سالمندان خدمات 
پرستاری ارائه می دهد، بارها شاهد طعمه قرار گرفتن سالمندان بی کس و تنها از سوی افراد سودجو بوده است. او به شهروندان توصیه می کند: »بیماران و 
به ویژه سالمندان و افراد کم توان اگر مشاهده کردند فردی ناشناس در لباس افراد انسان دوست و نیکوکار بدون چشمداشت به مراقبت از آنها می پردازد و 
برای انجام مراحل پذیرش تا ترخیص آنها در راهروهای بیمارستان روزش را شب می کند، باید محتاطانه رفتار کنند و برای پرداخت هزینه های بیمارستان 

یا مخارج جانبی درمان خود، پولی در اختیار این افراد قرار ندهند. « 

نکته

پروفسور علی اکبر موسوی موحدی، چهره 

دانش
ماندگار بیوشیمی فیزیک و همچنین رئیس 
مرکز تحقیقــات بیوشــیمی بیوفیزیکی 
دانشــگاه تهران اســت. این چهره ماندگار علمی کشور، در 
گفت وگویی که با ایسنا داشته به نکته های جالبی اشاره کرده 
است؛ ازجمله علمی که باید دنبالش باشیم و ازجمله دلایل 

عدم نوبل گرفتن دانشمندان ایرانی.
موسوی موحدی اشاره می کند که »تعریف من از علم مساوی 

با عالم است و معتقدم، علم فقط اطلاعات نیست. گوشه ای 
از علم، اطلاعات اســت. اما علم برمی گردد به وجود مبارک 
انسان که می تواند این نور دانش را از درگاه حضرت باری تعالی 
دریافت کند. خداوند علم را به انســان عطا نموده تا عالم را 
بشناسد و از آن الگوبرداری نماید و زندگی خود و بشریت را 
ارتقا بخشد، البته خداوند بر حسب قابلیت، علم را به انسان 
عطا می نماید و هر کسی حسب قابلیت و ظرفیت می تواند 

دریافت علم نماید و به کار گیرد.«

چرا به ایرانی ها نوبل ندادند؟
نکته های جالب چهره ماندگار علمی کشور درباره قدرت علمی ایران

وی معتقد است که گره مشــکلات اجتماعی، بیولوژیکی، 
پزشکی، محیط زیستی و... به دســت علم باز می شود و علم 
نیز به اندازه قابلیــت آدم به او داده می شــود. او درباره علم 
دست اول نیز معتقد است: »کشورهایی که دسترسی اول به 
دانش پیدا می کنند، می توانند بر سایر دستاوردهای جهان 
مستولی شوند؛ بنابراین رمز پیشرفت یک کشور، به »کشف 
دست اول« است. کشور چین را ببینید که تا ۵-۴سال دیگر 
به قدرت علمی اول جهان تبدیل خواهد شد. وقتی به قدرت 
علمی اول جهان تبدیل شد، جریان های اقتصادی و اجتماعی 
را هم از آن خودش می کند. وقتی سلطنت علمی در کره زمین 
حاصل شود، مطمئنا زبان آن کشور هم جایگاه ویژه خواهد 
داشت.باید به این نکته مهم توجه داشته باشیم که کشورهایی 
که مرزهای دانش را گسترش می دهند، یعنی دسترسی اول 

به دانش دارند، می توانند علم را بهتر مصرف کنند. کشورهایی 
که دسترسی اول به دانش پیدا می کنند، می توانند بر سایر 
دستاوردهای جهان مستولی شوند؛ بنابراین رمز پیشرفت یک 

کشور، به »کشف دست اول« بازمی گردد.«
موسوی موحدی همچنین اشاره می کند که: »ایران جایگاه 
بلند علمی خود را از گذشــته تا به امروز حفظ کرده است. 
معتقدم مسائل سیاســی باعث شده اســت که تاکنون به 
دانشمندان ایرانی جایزه نوبل داده نشود. واژه ای داریم به نام 
ژن )GENE( بذری است که از پدر و مادر به فرزند می رسد. 
اصطلاح دیگری داریم به نام مم )MEME( که بذری است 
که از رازی، ابوعلی سینا، فارابی، ابوریحان، فردوسی، سعدی 
و.... به ما رسیده اســت و ایرانیان امروز دارای مم تمام این 

دانشمندان بزرگ ایرانی هستند.«

تعیین تکلیف رتبه بندی 
معلمان تا پایان اردیبهشت

»آموزش و پرورش باید معاونت اقتصادی داشته 
باشد و دارایی ها را به درســتی مدیریت کند و تا 
حد امکان پاسخگوی معیشــت معلمان باشد.« 
رضامراد صحرایی، سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش با بیان این مطلب درباره تعیین تکلیف 
وضعیت رتبه بندی معلمــان توضیح داد: »نظام 
رتبه بندی مهم ترین اقــدام تحولی نظام تعلیم و 
تربیت و ضامن پویایی آن اســت. اگر نقش مدیر 
مدرسه به عنوان بازیگر فعالی دیده می شد امروز 
وضعیت رتبه بندی این نبود. فرایند ساماندهی 
و تعیین تکلیف بازمانده ها و معترضین هنوز به 
سرانجام نرســیده و به عنوان مثال ۳۵ هزار نفر 
هنوز رتبه های خــود را نمی دانند یا برخی فاقد 
رتبه اند. تا پایان اردیبهشت باید تمام این فرایندها 

به پایان برسند و تعیین تکلیف شوند.« 

آموزش و پرورش

بیمار سالانه از محصولات 
بانــک ســلول، بافت و 
اعضا در پزشکی قانونی 
بهره بــرداری می کنند و 
به زودی نخستین محصول 
فرآوری بافت این سازمان 
به بازار عرضه خواهد شد.

 ۴۰۰
هزار 

درخواســت نیازمندی 
در ســامانه هوشــمند 
امداد )سها( ثبت شده و 
به گفتــه مجتبی ذنوبی، 
رئیــس مرکز توســعه 
فناوری اطلاعات، امنیت 
و هوشمندسازی کمیته 
امــداد، ۶۳ درصد از این 
درخواست ها پس از طی 
مراحل صحت سنجی، به 

تأیید رسیده است.

یک
میلیون

تحت  اعضای  مستمری 
پوشش سازمان بهزیستی 
افزایش خواهــد یافت. 
به گفته علی محمدقادری، 
رئیس سازمان بهزیستی 
این میــزان از ۵4۰ هزار 
تومان تا یــک میلیون و 
72۰ هزار تومان اســت 
و درصورت ابــلاغ از  ماه 

جاری اعمال خواهد شد.

 ۴۰
درصد

ثبت  سفارش کتاب های 
درسی دانش آموزان در 
 irtextbook.ir ســامانه 
آغــاز می شــود و تــا 
2۶خرداد ادامــه دارد. 
به گفته محمد علوی تبار، 
معاون سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی، 
امســال کتب ۳۰ درصد 
افزایش قیمت نسبت به 

سال گذشته دارند.

۹
اردیبهشت

متخصص ســال گذشته 
تخصصی  رشته های  در 
فارغ التحصیل و در مناطق 
مختلف کشــور توزیع 
به گفته سعید  شــدند. 
کریمی، معــاون درمان 
وزارت بهداشت امسال 
ظرفیت پزشکی در مقطع 
عمومی 2۰درصد افزایش 
پیدا کرده و با این افزایش 
ظرفیت و اقداماتی که در 
ســال جاری انجام شده، 
طی سال های آینده تعداد 
متخصصان فارغ التحصیل 
شده وضعیت بهتری پیدا 

خواهند کرد.

۲۸۰۰
پزشک 
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یادداشتنقلقولخبر

محمود یوســفی، مجری خــط۷ متروی 
تهــران از افتتاح ورودی ســوم ایســتگاه 
بریانک در آینده نزدیک خبر داد و گفت: 
»با اختصاص ۴دستگاه آسانسور در این 
ورودی، امکان دسترســی افراد کم توان 
جســمی و حرکتی و معلولان به طرفین 
سکوی مسافرگیری فراهم شده است.

4
دستگاه

پوریــا علیمردانــی، مدیرعامل ســازمان 
پایانه های شهر تهران از آغاز به کار ستاد 
اربعیــن شــهر تهــران خبــر داد و گفــت: 
پیش بینی می شود در ۱۰روز حدود ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ هــزار تهرانی از طریــق پایانه ها به 

مرزهای عتبات اعزام شوند. 
از میــان زائــران ایرانی حاضر در مراســم 
پیــاده روی اربعیــن حــدود ۳۰درصــد از 
شهر تهران هســتند و از این میان بیش 
از ۲۵درصد از زائران تهرانی از حمل ونقل 
عمومی برای ســفر بــه عتبات اســتفاده 

می کنند.

500000
نفر

عددخبر

فرصت یک ماهه به مالکان متخلف 
سازمــــان  محمـدی؛رئیــــس  قــدرت الله 
آتش نشــانی: در راســتای تســهیل امــور 
شهروندان، مالکانی که به لحاظ ایمنی برای 
ســاختمان های احداثــی قبل از ســال۱۳۹۰ 
موفــق به اخــذ پایان کار نشــده اند، تــا پایان 
اردیبهشــت ماه فرصــت دارنــد تقاضــای 
بررســی مجــدد پرونده شــان  را بــه نشــانی: 
pishgirifarakhan125@iran.ir بــا ذکر 
مشــخصات کامل،شــماره پرونــده و تماس 

جهت هماهنگی های لازم ارسال کنند. 

 احداث بیمارستان تروما 
در جنوب غرب تهران 

تورج فرهادی؛ شهردار منطقه۱۹: منطقه 
در بحــث ســرانه درمانــی به شــدت فقیــر 
اســت؛ درحالی که اگــر در همین قســمت 
ورودی شــهر خدمات درمانــی ارائه دهیم 
می توانیم از ورود بسیاری از افرادی که برای 
بحث درمانی از شهرهای دیگر وارد تهران 
می شوند به مرکز شهر و ایجاد ترافیک در 
آن جلوگیری کنیم. در ایــن  رابطه از طریق 
علوم پزشکی دانشگاه تهران و بیمارستان 
بقیــه الله و موقوفه هــای منطقــه پیگیــری 
می کنیــم تــا یــک بیمارســتان ترومــا را در 

منطقه داشته باشیم. 

بازگشایی تفرجگاه سالمندان
شهرداریدرهفتهسلامتبرنامههاییراپیشبینیکردهاست

 نگاهی گذرا به بودجه مصوب 
سال 1402شهرداری تهران

بودجهمصوبســال1402شهرداری
و 75هــزار اعتبــار بــا تهــران
990میلیاردتومانبهتصویبشورای
اسلامیشــهرتهرانرســید.بودجه
سالآتیشــهرداریتهراندرمقایسه

بابودجهمصوبسال1401)50370میلیاردتومان(رشد
50/8درصدیداشــتهاست؛رشــدیکهدرقاعدهوشکل
برنامهچهارمتحولوپیشرفتشهرتهران)1401-1404(،
تغییردرسطحشاخصعمومیقیمتها،نوساناتاقتصادی
ونیزرفعمسائلکلیدیشهردرچارچوبوظایفوتکالیف

مدیریتشهریاجتنابناپذیربهنظرمیرسد.
بودجهمصوبسال1402شــهرداریتهراندرمقایسهبا
سالهایقبلبهلحاظساختاری،شکلیومحتواییتغییراتی
داشــتهوازویژگیهاییبرخورداراســتکهبهشفافیت،
انعطافپذیــریوانطباقپذیــریبودجهبــابرنامهکمک
کردهاست.ازمهمترینمشــخصههایبودجهمصوبسال
1402میتوانبهتهیهوتنظیم3ســطحیبودجه)سطح
1بودجهعمومیومرسومشهرداری،سطح2درقالبتبصره
20باحدود19هزارمیلیاردتومــاناعتبارو18کلانپروژه
وسطح3تامینمالیشــهرداریازطریقجلبمشارکت
بخشخصوصیودرقالب49پــروژهتبصره19(،تصویب
پروژههایتملکداراییسرمایهایبهمنظورمحققساختن
اهدافتعیینشــدهدربرنامهچهارم)1404-1401(اعم
ازتصمیمگیریدرارتباطبابخشــیازپروژههایشــهری
بابهرهگیریازنظراتوپیشنهادهایشــهروندانتهرانی
ودرقالبطرح»منشــهردارم«،تلاشبرتوزیععادلانهو
اطلاعاتمحوراعتباراتهزینهایوســرمایهایمستمربا
هدفتحققعدالتشهریوکاهشفاصلهشکافشمالو
جنوبشــهر،توجهبهملاحظاتفنی،اقتصادی،اجتماعی
وفرهنگی،زیســتمحیطی،پدافندغیرعاملوعدالتدر
تعریفپروژههایجدید،بیانسادهمنابعومصارفبودجهو
انتشارعمومیبودجهمصوبشهرداریتهرانباهدفارتقای
مقایســهپذیریواعتباراتواحدهایاجراییشهرداریو
نظارتشــهروندانوبازنگریدرنظامبودجهسازمانهاو

شرکتهااشارهکرد.
حلمســائلکلیدیکلانشــهرتهراندرحوزهحملونقل
وترافیکوبهبودعبورومــرورمهمتریندغدغهمدیریت
شهریدرتصویبمصارفبودجهمصوب1402بودهاست؛
بهگونهایکهاعتباراتاینبخشبــاافزایش103درصدی
درمقایســهبــابودجهســال1401بــهرقم33هــزارو

741میلیاردتومانرسیدهاست.

*مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران 

دیروز نشســت خبری هفته سلامت برگزار 
شــد و حمید صاحب، مدیرکل اداره سلامت 
شهرداری تهران از افتتاح 2مرکز فر آهنگ 
)مرکز نگهداری روزانه سالمندان( در مناطق 
یک و 21خبر داد و گفت که این مراکز دوازدهم 
اردیبهشت طی مراســمی با حضور مدیران 
شهری بهره برداری می شوند. ایجاد ظرفیت 
برای ارائه خدمات به این اقشــار هم اولویت 
دیگر شهرداری تهران بوده که مراکز فر آهنگ 
نتیجه همین توجه و تلاش هاست. ارائه خدمات 
و آموزش های فرهنگــی و هنری مهم ترین 
برنامه پیش بینی شده در این مراکز هستند؛ 
به همین دلیل می توان از مراکز فر آهنگ با 
عنوان مراکز گذران اوقات فراغت سالمندان 

یاد کرد.

ارائه خدمات با حداقل قیمت
فازاولطرحمراکزفراهنــگباافتتاح2مرکزآغاز
میشــودوبهگفتهحمیــدصاحبتاپایانســال
5مرکزدیگــرهمدرتهرانبهرهبرداریمیشــود
وتعدادآنهابه7مرکزمیرســد.البتــهآنطورکه
مدیرکلادارهســلامتشــهرداریتهرانعنوان
کــرده:»درصورتیکهراهانــدازیمراکزفرآهنگ
موفقیتآمیزباشد،مدیریتشــهریدرهرمحله
یکمرکزراهاندازیمیکنــدتاخدماتفرهنگیو
اجتماعیدردسترسســالمندانباشد.«ظرفیت
پیشبینیشدهدرمراکزفرآهنگ100تا150نفر
استوسالمندانازســاعت8تا16درآنهاپذیرش
میشــوندومیتوانندازخدماتبــاحداقلمبلغ
استفادهکنند.خانوادههایبیبضاعتهمازتخفیف

ویژهبهرهمندخواهندشد.

ایجاد حال خوب برای شهروندان
هفتهســلامتازنهمتاپانزدهماردیبهشتاست
ودرطــولایــنهفتــهحــدود1500برنامهدر
محلاتومناطقاجرامیشــود.البتــهبرنامههای
شاخصیهمدر2حوزهعمومیوگروههایخاص
تدارکدیدهشدهاســتکهدربوستانهاو...برگزار

خواهدشد.

کشف استعداد سالمندان
امسالبراینخســتینباربرنامهگنجینههایشهر
تهرانتوسطادارهکلسلامتشهرداریتهراناجرا
میشود؛برنامهایمشــابهعصرجدیدبااینتفاوت
کهقراراســتاســتعدادهایفرهنگیوهنریو...
سالمنداندرقالبمســابقهمفرحشناساییشوند.

منطقه8میزباناینبرنامهخواهدبود.

رقابت کودکان خاص در دریاچه خلیج فارس
کودکانمبتلابهاتیســموســندرومداونهماز
برنامههایهفتهسلامتسهمدارند.اینکودکانبا
حضوردردریاچهخلیجفارسدرمسابقهدوهمگانی
شرکتمیکنند.همچنینمراسمگردهماییاین

کودکاندربرجمیلادبرگزارخواهدشد.

مسابقه ای برای کاهش وزن
حمیدصاحبدرادامهجلســهازبرگزاریمســابقه
متفاوتوجذابباعنــوانوزنخــوب،حالخوب
دربوســتانپلیسخبردادوگفــت:»باطراحییک
اپلیکیشــندرنظرداریمیکمسابقهاختصاصیبرای
کاهــشوزنتهرانیهاداشــتهباشــیموپیشبینی
میکنیــمحــدود700نفرازکســانیکــهبیشاز
100کیلوگرموزندارنددراینرقابتشرکتکنند.«

گزارش
زینب زینال زاده

روزنامه نگار

امیر شهرابی*

1500
مادر و کودک

در جشنواره حال خوب مادران 
که در بوستان ملت برگزار 
می شود، شرکت می کنند.

700
سالمند

در بوستان لاله برای شرکت در 
کمپین حال خوب سالمندان 

دور هم جمع می شوند.

3000
نفر

در همایش پیاده روی 
بزرگ خانوادگی در بوستان 
جوانمردان شرکت می کنند.

اهم برنامه های هفته سلامت

اله
نور
ضا

ی/ر
هر

مش
س:ه

عک

44
مرکز فرآموز سیار

در بوستان ها راه اندازی و 
جشنواره حال خوب کودکان 

 با اجرای نمایش برگزار
 می شود.

100
نوجوان فعال

در شهرک سینمایی غزالی 
تقدیر می شوند و پویش حال 
خوب نوجوانان در مدارس 

راه اندازی می شود.

100
میز خدمت
 با محوریت

پزشکان و پیراپزشکان در 
 مناطق کم برخوردار 

دایر می شود.
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سیاه چادرهای عشایری 
32سیاه چادر عشایر در دشت مغان جعفرآباد برپا 
شده اســت. لباس های رنگارنگ عشایر هم در کنار 
طبیعت بهاری، لاله خیز و سرسبز دشت مغان، جلوه 
خاصی به جشنواره بخشــیده  است. سیاه چادرهای 
جشنواره کوچ عشایر امسال نه تنها به اردبیلی ها بلکه 
به عشایری از قزاقستان، ترکمنستان و استان های 
خراسان شمالی، گلســتان، کهگیلویه و بویراحمد، 
خوزستان، لرســتان و کرمانشــاه اختصاص دارد. 
علیرضا رحیمی، مدیر روابط عمومی ســازمان امور 
عشــایر درباره برنامه های جشــنواره به همشهری 
می گوید: اجرای آیین های ســنتی و آداب عشایر، 
اجرای انواع موســیقی محلی، برگزاری بازی های 
بومی و محلی، مســابقه کشــتی محلی، مســابقه 

تیرانــدازی، نمایش اســب و انتخاب قــوچ برتر و 
زیباترین شتر و جهاز شــتر، نمایش صنایع دستی، 
گیاهان دارویی و غذاهــای محلی از برنامه های این 

جشنواره بین المللی است.

پذیرایی از گردشگران
 اینطور که مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اردبیل به همشهری می گوید امسال 
در این جشنواره زندگی عشایر استان اردبیل نه تنها 
برای سفرای کشورهای عضو اکو )ترکیه، پاکستان، 
افغانســتان، تاجیکســتان، آذربایجان، ازبکستان، 
ترکمنســتان، قزاقستان و قرقیزســتان( بلکه برای 
سفرای کشــورهای رومانی، بلغارستان، صربستان و 
چین که به جشنواره دعوت شده اند، معرفی می شود. 

حســن محمدی ادیب ادامه می دهــد: اقامتگاه ها و 
دیگر مراکز گردشــگری اردبیل آمادگی پذیرایی از 
گردشگران دیگر اســتان ها و نیز مهمانان خارجی 

را دارند.

حفظ معیشت عشایر 
کوچ عشایر امسال به دلیل خشکسالی و کمبود آب 
حدود یک ماه زودتر اتفاق افتاد. عشایر استان اردبیل 
هم از این قاعده مستثنی نبودند. گرچه این جشنواره 
که امســال در ابعاد بین المللی برگزار شــده فرصت 
مغتنمی برای ارائه ظرفیت ها و توانمندی های عشایر 
قلمداد می شود اما کوچ زودهنگام عشایر زنگ خطری 

است که به صدا درآمده است.
مدیرکل امور عشایر استان به همشهری می گوید که 

به تماشای کوچ 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: تأمین نور جاده عباس آباد برای جلوگیری از تصادف رانندگان با یوزپلنگ ها آغاز شد

جشنواره »کوچ عشایر« در مغان اردبیل امسال میزبان گردشگران بین المللی شده  است

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

شهرت جهانی گل و گلاب میمند
8 اردیبهشت در تقویم رویدادهای ملی به عنوان روز میمند ثبت 
شده است. گل و گلاب میمند از بخش های شهرستان فیروزآباد 
استان فارس که شهرت جهانی دارد، از 8 اردیبهشت 1402 در 
تقویم رویدادهای ملی به عنوان روز میمند ثبت شــد. هر ساله 
جشــنواره گل و گلاب میمند در 8 اردیبهشت برگزار می شود و 
اکنون، ثبت روز میمند حال و هوای خاصــی به برنامه های روز 
گل و گلاب این شهرستان داده است. معاون گردشگری استان 
فارس معتقد است از گذشته در میمند گل های منحصربه فردی 
می روییده که سوغات بسیاری از کشورهای مختلف بوده است: 
»به موازات آن گلاب میمند از گذشته مورد توجه بسیاری بوده 
و سال های سال است که گلاب و عطر میمند مورد استفاده قرار 
می گیرد.« محمد فرخ زاده به همشــهری می گوید: »به همین 
دلیل، نیاز بود که میمند در تقویــم رویدادهای ملی قرار بگیرد. 
خوشبختانه 8اردیبهشــت به عنوان روز میمند ثبت شد. دلیل 
اصلی این انتخاب هم گل و گلابگیری در این بخش محســوب 
می شود.« او ادامه می دهد: »فیروزآباد از شهرهای بسیار قدیمی 
ایران محسوب می شود. شهرستان فیروزآباد دارای آثار تاریخی 
متعددی ازجمله شهرســوخته، کاخ اردشیر بابکان و قلعه دختر 
است. یکی از بخش هایی که از زمان گذشته هم مورد استفاده قرار 

می گرفته، دشت حاصلخیز میمند است.« 
 روز میمند توســط وزارت میراث فرهنگی گردشگری و صنایع 
کشور در تقویم ثبت شده است. اقدامی که با درخواست مردم و 
مسئولان شهر میمند و پیگیری میراث فرهنگی فارس و همراهی 
وزارتخانه از فردا اجرایی می شود. معاون گردشگری استان فارس 
درباره برنامه های 8 اردیبهشت در میمند می گوید: »روز جمعه 
مصادف با روز میمند برنامه های مختلفی در آنجا برگزار می شود. 
مخاطبان از جای جای استان و کشور به این شهر سفر می کنند 
تا در کارخانه های گلاب و گلابگیری حضــور یابند. این اقدام با 
توجه به ظرفیت های بالای گردشگری سبب رونق گردشگری و 

همچنین رونق اقتصادی شده است.« 
فرخ زاده عنوان می کند: »در حال حاضــر تعداد زیادی اقامتگاه 
بوم گردی شــکل گرفته و مجموعه هتل ها در حال آماده سازی 
اســت. همچنین کارگاه های مختلفی در حالِ راه اندازی است. 
جالب اینکه هنوز تمام ظرفیت های میمند مورد اســتفاده قرار 
نگرفته است. امیدوار هستیم با برگزاری ویژه برنامه ها بتوانیم از 

تمام ظرفیت های میمند بهره مند شویم.«
 او ادامه می دهــد: »120 تا 130هزار تـُـن گل در این مجموعه 
تولید می شــود که شهرســتان میمند تنها 30 تــا 40هزار تن 
را می تواند به گلاب تبدیــل کند و مابقی محصول ارزشــمند 
آن به قمصر کاشــان منتقل می شــود و به نام گلاب قمصر به 
فروش می رســد.« معاون گردشــگری اســتان فــارس اضافه 
می کند: »گل های میمند اســانس های خاصــی تولید می کند 
 که در حال حاضــر در کمپانی های معروف عطــر و ادُکلن دنیا

 استفاده می شود.« 

دستور بررسی جزئیات قاچاق 
3600اثر تاریخی از فرودگاه امام

دستور بررسی جزئیات قاچاق بزرگ ترین محموله اشیای 
تاریخی از مبدأ فرودگاه امام خمینی)ره( تهران صادر شد. 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی وعده داد 
که جزئیات کامل بررسی ها به زودی در اختیار افکارعمومی 

قرار بگیرد.
پیش تر ســایت خبری صــدای میراث خبــر داده بود که 
3601شیء تاریخی متعلق به ملت ایران مشتمل بر حدود 
3هزار سکه دوره ساســانی و دوره های متعدد تاریخی به 
همراه ظروف و اشیای باســتانی دیگر از دوره های متعدد 
تاریخی کشــور در قالب بزرگ ترین محمولــه قاچاق آثار 
باســتانی در حال خروج از این فرودگاه بــه مقصد دوبی 
و فروش به قیمــت 11میلیون دلار بود که دســتگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی کشور با هوشــیاری توانستند اعضای 
این باند مخوف قاچاق اشــیای تاریخــی را از داخل پرواز 
تهران – دوبی پایین بکشند و با کشف چمدان های مملو از 
آثار تاریخی اعضای این شبکه قاچاق را به دستگاه قضایی 
تحویل دهند. حتی براســاس این خبر برخــی کارکنان 
فرودگاه امام خمینــی)ره( نیز در این پرونده بازداشــت 
شده اند. کشف بزرگ ترین محموله قاچاق اشیای تاریخی 
کشور در حالی در فرودگاه امام خمینی)ره( و توسط وزارت 
اطلاعات با همکاری فراجا و ســپاه صورت گرفته است که 
این باند بزرگ قاچاق اشیای تاریخی توانسته بود با ایجاد 
تونل امن خروج آثار باستانی در گیت های بازرسی فرودگاه 
امام خمینی، این اشیا را از بخش بازرسی این فرودگاه رد 
کند و اگر هوشیاری دستگاه اطلاعاتی کشور نبود، این آثار 
به دوبی می رسیدند و آنجا به خریداران اشیای تاریخی که 
توسط همین باند از کشــورهای مختلف دعوت می شدند، 

فروخته می شد .
این باند به گفته منابع خبری همشهری، سالیان زیادی است 
که به خارج کردن آثار باستانی کشور از تونل امن ایجاد شده 
در فرودگاه امام خمینی )ره( مشــغول بوده اند و نهادهای 
اطلاعاتی اکنون در حال بررسی جزئیات خروج آثار تاریخی 
کشور توسط این باند هســتند و تا امروز نیز برخی اعضای 
بلندپایه این باند  دستگیر شده اند. اصل ماجرا اما آن است 
که عملیات کشف و دستگیری این باند که پیش از تعطیلات 
هفته گذشته انجام شد، بدون اطلاع وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی صورت گرفته و از ابتدا تا انتهای 
این عملیات این وزارتخانه متولی حفاظت از آثار تاریخی 
کشور از وجود بزرگ ترین محموله قاچاق اشیای تاریخی 

کشور در فرودگاه امام خمینی)ره( بی اطلاع بوده است.
اما همین دیروز، عــزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی در گفت وگویی که در حاشیه 
جلســه هیأت دولت با خبرنگار حوزه دولت همشــهری 
داشــت، با تأیید تلویحی انجام مهم تریــن و بزرگ ترین 
عملیات مقابله با قاچاق اشیای تاریخی کشور اعلام کرده 
است که دستور بررســی جزئیات را صادر کرده و به زودی 
گزارش کامل این موضــوع را در اختیار افکار عمومی قرار 

می دهد.

براســاس  بوشــهر  تمدنــی  قدمــت 
یافته هــای باستان شناســی اعــام شــد 
و به گفتــه نصــرالله ابراهیمــی، معــاون 
میــراث فرهنگــی اداره میــراث فرهنگی 
اســتان بوشــهر، قدمــت تمدنی بوشــهر 
بــه دوره عیامی می رســد. آثــاری نیز در 
شهرســتان جــم وجــود دارد کــه مربوط 
به دوره »پارینه سنگی« و حدود ۲۰هزار 
سال قبل است که نشان از تاریخ طولانی 

خلیج فارس و پس کرانه آن دارد.

8000
سال

رئیــس ســازمان صنعــت، معــدن و 
تجارت گلســتان با بیان اینکــه یک هزار 
و ۱۳۰واحد صنعتی در اســتان گلســتان 
وجود دارد، گفت: در سال۱۴۰۱، ۳۰واحد 
صنعتی راکــد به چرخــه تولید بازگشــته 
اســت. بــه گــزارش ایســنا، درویشــعلی 
حســن زاده افــزود: ســال گذشــته در 
حــوزه صنعــت، ۱۱۵واحــد صنعتــی بــا 
اشتغال زایی ۳ هزار و ۶۳۳نفر در استان 

گلستان راه اندازی شده است.

1130
واحد

رکــورددار ســفر در تعطیــات عید فطر 
معرفــی شــدند و بــه اعــام مصطفــی 
گردشــگری  دفتــر  مدیــر  فاطمــی، 
داخلــی، شــهرهای شــیراز، اصفهــان، 
 کاشان، اردبیل، قزوین و الموت، ایام، 
همــدان، مایــر، نهاونــد،  کبودرآهنــگ 
و تبریز به نســبت ســال های گذشــته و 
طبــق پیش بینی ها با اســتقبال و حجم 
زیــاد مســافر مواجــه شــدند و ظرفیت 
اقامتگاه هــای ایــن مناطــق از ۸۰ تا ۱۰۰ 

درصد تکمیل بوده است.

12
شهر

مدیــر بنــادر و دریانــوردی شــرق هرمــزگان 
از افزایــش صــادرات در بنــدر ســیریک در 
فروردیــن  ماه امســال خبــر داد. بــه گزارش 
مهر، حمیدرضا محمدحسینی اظهار کرد: 
در فروردیــن  مــاه امســال، ۲۶۲تــن از انواع 
کالا شامل میوه و تره بار به کشورهای حوزه 
خلیج فــارس صــادر شــده اســت. در زمینه 
کاپوتاژ، ۳هزار تن شن و ماسه از طریق این 
بندر به جزایر استان تخلیه و بارگیری شده 
و افزایــش صددرصــدی را نســبت به مدت 

مشابه سال گذشته نشان می دهند.
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کاهش 90درصدی آتش سوزی 
جنگل ها در ایران

نقــی شــعبانیان، معــاون امــور جنــگل 
ســازمان منابــع طبیعــی و آبخیــزداری: 
براساس نموداری که از آتش سوزی های 
۱۰ســال اخیر تهیه شــده، آتش سوزی  در 
جنگل ها طی این ســال ها کاهــش یافته 
و میــزان ایــن کاهش هــا به دلیــل مجهــز 
شدن ادارات به تجهیزات لازم و افزایش 
دوربین هــا و ارتقــای فرهنــگ مــردم در 
حفاظت از جنگل بیش از 9۰درصد بوده 

است.

آذربایجان، سفر اتباع خود به ایران را 
محدود کرده است

عز ت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی: گردشگران 
تامیــن  منبــع  دومیــن  آذربایجانــی، 
گردشگری ورودی کشــور بودند که ورود 
آنها به ایران به خاطر عدم همکاری دولت 
آذربایجان و بستن خیلی از مرزهای زمینی 
کاهش یافته است. گزارش سخت شدن 
سفر آذربایجانی ها را به دولت ارائه کردم، 
امیدوارم اقدامات لازم به ویژه در دستگاه 

دیپلماسی به سمت حل مشکل برود.

جاده عباس آباد در استان سمنان یکی از محورهای مواصلاتی تهران - 
مشهد است که از حاشیه منطقه حفاظت شده توران عبور می کند. این 
جاده در 2دهه اخیر قتلگاه یوزپلنگ های ایران بود. حالا با دیده شدن 
3قلاده یوز در حاشیه جاده نگرانی ها برای ناایمن بودن جاده میامی 
به عباس آباد بیشتر از همیشه شده است. در نوروز، ماجراد، دهمین 

یوزپلنگ زیستگاه های شــمالی  زیر چرخ خودروهای عبوری رفت؛ 
ماجراد که 3 جنین داشــت از امیدهای حفاظت از گونه به شدت در 
معرض انقراض توران بود. با افزایش تــردد در این محور مواصلاتی 
به دلیل تعطیلات، محیط بانان راهی این محور 80کیلومتری می شوند تا 
رانندگان را مجبور به کاهش سرعت کنند. در این مسیر اعضای انجمن 
یوزپلنگ ایرانی و برخی فعالان محیط زیست هم همراهشان هستند. 
دوربین های انجمن سال گذشته 17یوز )6ماده، 2نر و 9توله( را ثبت 
کردند. همگی خوشحال بودیم که میان آنها 6 ماده وجود دارد تا اینکه 

ماجراد، یوز پلنگی که توانسته بود 3سال در منطقه حفاظت شده توران 
دوام بیاورد در جاده از دست رفت. فعالان محیط زیست برای دور کردن 
یوزها از جاده در سال جاری با کمک مؤسسه نذر طبیعت چراغ گردون، 
تابلوی دستی کاهش سرعت، جلیقه های شبرنگ، نور محیطی و... تهیه 
کردند و  با حضور در منطقه، 10شب متوالی 7کیلومتر از این جاده را 
پایش کردند. این محدوده اخیرا به عنوان مسیر جدید یوزها شناسایی 
شده است. یوزها تنها گونه هایی نیســتند که در این جاده از دست 

می روند و این جاده تنها جاده خطرآفرین برای حیات وحش نیست.

   راهکارهای همزمان
با وجود تمام تلاش های انجام شــده و با وجود پیامک اطلاع رســانی، 
دوربین های ثبت ســرعت و تابلوهای هشــدار، راننده های خسته از 
جاده ای بی پایان حاضر نیستند که سرعتشان را به اندازه مجاز و قانونی 
پایین بیاورند. در دهه80 طی مطالعه ای مشخص شد که 11کیلومتر از 
2طرف این جاده محل تردد یوزهاست و باید فنس کشی شود. با وجود 
تعیین ردیف بودجه این کار انجام نمی شود و در نهایت سازمان حفاظت 
محیط زیســت با بودجه محدود خود 4کیلومتر از مسیر را فنس کشی 
می کند. بازبینی این مطالعه به درخواست ســازمان محیط زیست در 
سال های اخیر، محدوده پرخطر جدیدی به طول 79کیلومتر مشخص 
می کند. بررسی اقدامات جهانی برای ایمن سازی محل تردد یوزها در 
دنیا نشان می دهد که روشن شدن جاده در شــب بیش از 50درصد و 
فنس کشی به همراه استاندارد  ســازی زیرگذرها بیش از 80درصد  از 

تصادفات جاده ای می کاهد.

   اولویت اول روشنایی است
با کشته شدن ماجراد، سازمان های متولی از وزارت راه  تا سازمان حفاظت 
محیط زیست و حتی استاندار سمنان به اجرایی شدن این ایده تأکید  
کردند، ولی همه می دانند که فنس کشی و اصلاح فنی جاده هزینه دارد؛ 
به همین دلیل ســازمان حفاظت محیط زیست پیشنهاد داد که در فاز 
اول ایمن سازی ، زون های اصلی عبور و مرور و تلف شدن یوزها اصلاح 
شود. قرار است در هر 3 تا 5 کیلومتر مسیر یک زیرگذر برای عبور یوزها 
بهسازی شود و در همه 79کیلومتر جاده عباس آباد روشنایی نصب شود. 
علی سلاجقه در حاشیه جلسه هیأت دولت به خبرنگار همشهری گفت: 
نخستین بار برای حفاظت از یوزها بین سازمان حفاظت محیط زیست و 
دولت همبستگی ایجاد شد. معاونان هر دو نهاد همزمان به منطقه سفر 
کردند و تصمیمات ضروری را گرفتند. برای نصب ســرعت گیر، نصب 
تیر های برق و فنس کشــی به تفاهم رسیدیم. فنس کشی جاده هزینه 
زیادی دارد، ولی راه اندازی روشنایی هم اکنون شروع شده است. در فاز 
دوم طرح ایمن سازی  جاده عباس آباد موضوع نحوه مراقبت و نگهداری 

از تاسیسات پیگیری خواهد شد.

   یوزها فراموش نمی کنند
یوزها نمی توانند کریدورهایی را که در حافظه ژن هایشــان حک شده 
فراموش کننــد. آنها در همان مســیر هایی می دوند که اجدادشــان 
میلیون ها سال در آســیا دویده اند و حالا فقط زیرگونه آسیایی اش در 
ایران یافت می شود. وجود روستا، جاده، معدن و... آنها را از مسیر منحرف 
نخواهد کرد؛ بنابراین حفاظت از این گونه علاوه بر راه حل های فنی، نیاز 

به مشارکت همگانی دارد.

 نصب دوربین های سرعت سنج جدید و تصویب سرعت 
مطمئنه و ارسال پیامک ســرعت غیرمجاز و جریمه در 1

همان لحظه در محور میامی- سبزوار
طراحی مبلمان جاده ای و نصب تابلوهای اطلاعاتی جدید 

با محوریت »محور  یوزپلنگ آسیایی«2
برپایی نمایشــگاه دائمی از تصاویر  یوز ایرانی و خطرات 

متصور برای آنان در مجتمع های رفاهی بین راهی3
پیشنهاد استقرار ایستگاه های دیده بانی در محور میامی 

- سبزوار توسط سازمان حفاظت محیط زیست4
ایجاد و افزایش روشــنایی به طول 10کیلومتر در نقاط 

شناسایی شده حادثه خیز در تصادفات قبلی و احتمالی5
مناسب سازی، لایروبی و تمیز کردن آب روهای موجود  6

برای عبور  یوزها
 تدوین سند جامع بالادستی حفاظت از  یوزپلنگ ایرانی 

توسط سازمان حفاظت محیط زیست7
تشکیل کمیته مشترک سازمان حفاظت محیط زیست و 

ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای برای بررسی و 8
کارشناسی تکمیل فنس کشی

 مجوز افزایش تابلوهای بزرگ تبلیغاتی جدید در محور 
یادشده که 50 درصد آن در اختیار سازمان محیط زیست و 9

فعالان برای ارائــه محتوای آموزشــی و تصاویر و متن های 
هشداری به مسئولان استان با جذب سرمایه گذار داده شد.

تولید محتوا و فرهنگســازی حفاظت از یوزها در فضای 
مجازی برای هموطنان7

حســین مذنب، مدیرکل دفتر بازرســی، ارزیابی عملکرد و حقوق شــهروندی وزارت 
راه وشهرســازی و نماینده ویژه وزیر راه گفت: »سه شــنبه گذشــته به دســتور وزیر 
راه وشهرسازی به همراه مدیران ارشد سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان راهداری 
کشور در محور 79کیلومتری میامی به سبزوار که محل زندگی  یوزپلنگ ایرانی است، حاضر 
شدیم. ضمن بررسی های اولیه تصمیم های زیر برای حفاظت از این نسل ارزشمند گرفته شد:

تصمیم 10
مشترک

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

عزم دولت برای ایمنی زیستگاه یوزپلنگ آسیایی

اردبیل را باید جزو نخســتین  استان هایی به حساب 
آورد که  شرایط نامطلوب آبی را تجربه می کند و به 
علاوه زندگی عشایر را تحت تأثیر قرار داده است. حاتم 
طهماس پور ادامه می دهد: تنش آبی باعث شد تا کوچ 
عشایر از ابتدای خرداد به ابتدای اردیبهشت بیفتد 
و برای حفظ معیشت عشــایر با وجود این مشکل، 

اقداماتی کوتاه مدت درنظر گرفته ایم.
به گفته مدیرکل امور عشــایر اردبیل، حذف یارانه 
نهاده های دامی یکی از عوامل فروش دام های عشایر 
بود؛ زیرا قیمت نهاده ها 5 و نیم برابر شد و قیمت دام 

عشایر با این روند افزایش نیافت.
طهماس پور در توضیح بیشــتر می گویــد: یکی از 
پیشنهادهای ما برای حفظ دامداری عشایر استان، 
در اختیار قرار دادن حدود 10هزار تن جو از ســوی 
جهادکشاورزی استان با قیمت مناسب به عشایر و ارائه 
تسهیلات بلاعوض حداقل به مبلغ 180میلیارد تومان 
برای تامین نهاده هاست. به گفته او، تغذیه علمی برای 
پروار کردن دام و کاهش زمان پرواری دام از 12 ماه به 
4 ماه یکی از راهکارهای حفظ دامداری عشایر خواهد 
بود، زیرا تولید سنتی دامداری با افزایش قیمت گوشت 
دیگر جوابگو نیست. عشایر استان اردبیل در شرایط 
تنش آبی با کمبود آب آشامیدنی هم دست و پنجه نرم 
می کنند. در حال حاضر به گفته طهماس پور، 2دستگاه 
تانکر برای تامین آب آشامیدنی برای عشایر شمال 

استان تامین شده است.

برندسازی تولیدات ارگانیک
برندسازی تولیدات عشایر، بقای فروش محصولات 
آنان را در بازار تامین می کند. طهماس پور می گوید 
که به عنوان مثال نگاهی به قیمت بستنی در بازار و 
مقایسه آن با شیری که از عشایر خریداری می شود، 
نشان می دهد که اصلا تناسبی وجود ندارد و قیمت 
شیر حتی دو برابر هم نشده اســت. درحالی که با 
برندسازی تولیدات عشایر می شود دست واسطه ها 

را قطع و از این طریق معیشت عشایر را حفظ کرد.

خرید تضمینی صنایع دستی
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اردبیل نیز یکی از راهکارهای رونق زندگی و اقتصاد 
مردم عشایر اســتان را حوزه صنایع دستی می داند. 
محمدی ادیب با تأکید بر ارائه تسهیلات بانکی برای 
رونق تولیدات صنایع دســتی می گوید: در تلاشیم 
تا با ارائه تســهیلات بانکی، کمکــی به حفظ تولید 
صنایع دستی عشایر بشود. علاوه بر این در حال حاضر، 
خرید تضمینی صنایع دســتی عشــایر در تعامل با 
سرمایه گذاران را در دستور کار داریم. به گفته او، ارائه 
تسهیلات و نیز خرید تضمینی صنایع دستی نخست 
برای سرپرستان خانوار و افراد تحت پوشش نهادهای 

حمایتی قرار خواهد گرفت.

کارگران پالایشگاه تعدیل نمی شوند
زمزمه هایی از تعدیل نیرو در پالایشگاه آبادان به گوش می رسد  
که کارگران پالایشگاه را نگران کرده است. امروز اما وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در جریان سفر به آبادان و در مراسم کلنگ زنی 
واحد تبخیر کلر مایع ، به اصل ماجرا اشاره کرد و گفت: خبری از 
تعدیل نیرو نخواهد بود. ســید صولت مرتضوی افزود: به عنوان 
وزیر کار نمی توانم در مجموعه ای مانند پتروشیمی آبادان دست 
به تعدیل نیرو بزنم. برای خرمشهر و آبادان کارهای زیرساختی 
خوبی تدارک دیده شده  اما باید کار اساسی انجام شود. مرتضوی 
افزود: کار اساسی یعنی اینکه اول باید مشکل فاضلاب این شهر 
و کنده کاری ها تمام و تصفیه خانه ها درست شده و همزمان بحث 
زیبایی و معماری شهر انجام شــود. اگر در طرح ها سودی هم به 

مجموعه ها نرسد عشق ما این است که اشتغال ایجاد کردیم.
وی عنوان کرد: بر این باور هستیم که کارگران جویای کار نباید 
بدون شغل بمانند و زمینه برای ادامه فعالیت  آنها به خصوص بعد 

از تکمیل طرح ها ادامه یابد.
وی افزود: پالایشگاه آبادان، طرح های مؤثری برای افزایش تولید 

دارد که در آینده شروع می شود.

گلستان

هرمزگان

دشت مغان اردبیل امروز، پنجشنبه 
)7 اردیبهشــت( و فردا جمعه )8 
اردیبهشت(، میزبان گردشگرانی 
است که به تماشای گروه های عشایری دور هم جمع شده اند. از آنجا که امسال 
اردبیل میزبان رویداد بین المللی 2023 و پایتخت گردشگری کشورهای عضو 
اکو هم هست، جشنواره »کوچ عشایر« در دشت مغان جعفرآباد اردبیل، برای 

نخســتین بار پس از 9دوره برگزاری، با حضور گردشگران بین المللی برگزار 
می شود. ســیاه چادرهای عشایر اردبیل و 5اســتان دیگر، با ارائه آثاری از 
صنایع دستی و آداب و رسوم عشایری فرصت خوبی را برای ارائه توانمندی های 
عشایر فراهم کرده است. مسئولان استان می گویند با وجود مشکلات برای 
زندگی عشایر ازجمله خشکسالی و تنش آبی، راه هایی برای حفظ معیشت 

عشایر اجرا خواهد شد.

خوزستان
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اتصال ۴ پیام رسان داخلی به یکدیگر 
باعث بروز شایعاتی درباره امنیت 

اطلاعات کاربران شده است، اما وزیر 
ارتباطات آن را با قدرت رد می کند

عمادالدینقاسمیپناهفناوری
روزنامه نگار

دستمایکروسافت
به»کالآودیوتی«نرسید

دولت انگلیس سرانجام توانســت خرید شرکت بازی های 
ویدئویی اکتیویژن بلیزارد توســط مایکروسافت را متوقف 
کند. به گزارش بی بی ســی، قرارداد 68.7میلیارد دلاری 
مایکروســافت بــرای خریــد Activision Blizzard در 
بریتانیا توسط سازمان رقابت و بازار مسدود شده است. اگر 
غول دنیای فناوری، مایکروسافت موفق به انجام این خرید 
که مدت هاست برای آن برنامه ریزی کرده است می شد، آن 
وقت می توانســت بازی های موفقی مانند Call of Duty و 
Candy Crush را به نام خود بزند. اما رگولاتوری بریتانیایی 
اعلام کرد که نگران است این معامله، نوآوری کمتری داشته 
باشد و انتخاب کمتری برای گیمرها در تجارت با رشد سریع 
بازی های ابری ارائه دهد. مایکروســافت نیز پس از توقف 
این معامله اعلام کرد علیه تصمیــم دولت بریتانیا اعتراض 

خواهد کرد.
سازمان رقابت و بازار بریتانیا گفت از اینکه این معامله رقابت 
را در بازار بازی های کنسولی مخدوش کند، نگران نیست. اما 
مارتین کلمن که ریاست یک هیأت مستقل را بر عهده داشت 
و پیشنهاد تنظیم کننده را بررسی کرده است، گفت که حفظ 
رقابت در بازار هیجان انگیز بازی های ابری حیاتی اســت. 
مایکروســافت در حال حاضر از موقعیت قدرتمند و برتری 
نسبت به سایر رقبا در بازی  های ابری برخوردار است و این 
معامله این مزیت را تقویت می کند و اجازه می دهد رقبای 
جدید و مبتکر را تضعیف کند. به گفته کلمن مایکروسافت 
طرح هایی را برای رفع نگرانی سازمان رقابت و بازار بریتانیا 
ارائه کرده اســت، اما مؤثر نبوده و قانون رقابت را جایگزین 
مقررات ناکارآمد می کردند. انجام معامله بین مایکروسافت 
و اکتیویژن باید توسط نهادهای نظارتی در بریتانیا، ایالات 

متحده و اتحادیه اروپا تأیید شود.

گفتنی است که کمیسیون نظارت بر بازار اروپا اوایل نوامبر 
سال پیش تحقیقی را در مورد این معامله  68میلیارد دلاری 
آغاز کرده بود. کمیسیون تجارت فدرال ایالات متحده نیز 
پیش از این برای جلوگیری از این قرارداد به دلایل مختلف 
در دسامبر سال گذشــته مخالفت خود را اعلام کرده بود 
که همــان زمان مشــاور حقوقی مایکروســافت بلافاصله 
پاسخی ۳7صفحه ای منتشر کرد و مخالفت خود را با بیانیه  

کمیسیون تجارت فدرال آمریکا اعلام کرد.
ایکس  باکس متعلق به مایکروســافت نیز در این باره گفته 
است: ما به همکاری با کمیســیون اروپا برای رفع هرگونه 
نگرانی در رابطــه با بــازار ادامه می دهیم. هــدف ما ارائه  
بازی های بیشتر به افراد بیشتر است و این معامله این هدف 
را درنظر گرفته و پیش خواهد برد. با این حال مایکروسافت 
همچنان انتظار دارد خرید اکتیویژن بلیزارد را در اواســط 
سال۲۰۲۳ به سرانجام برساند و بارها این موضوع را اعلام 
کرده اســت. این معامله قبلا در برزیل، شــیلی، عربستان 
ســعودی و صربســتان تأیید شده اســت. مایکروسافت با 
شرکت هایی مانند نینتندو و انویدیا وارد مذاکره شد تا عرضه 
کال آو دیوتی بــرای پلتفرم  های آنهــا را تضمین کند ولی 
شرکت سونی حاضر نشد که در این زمینه با مایکروسافت 

مذاکره کند.

گیم

   اتصال پیام رسان ها مرسوم است
انجیدنی به صورت کلی در مورد قابلیــت جدید اتصال 
پیام رســان ها می گوید: »اکنون کاربــران می توانند از 
یک پیام رســان به پیام رســان دیگر پیام و فایل ارسال 
کنند، به این شــرط که هــم کاربر مبدأ و هــم کاربر 
 مقصد اجــازه این کار را داده باشــند و ایــن قابلیت را 

فعال کرده باشند.«
انجیدنی با اشــاره به اینکه این قابلیت در کشــورهای 
دیگر هم مرســوم اســت و هم جزو الزامات بسیاری از 
کشورهاســت، ادامه می دهد: »در اتحادیــه اروپا و در 
کشورهای دیگر حدود 1۰سال اســت که این موضوع 
مطرح شده.« به گفته او »در ابتدا این قابلیت در بعضی از 
کشورها به صورت توصیه و پیشنهاد مطرح شد و پس از 
مدتی به صورت توصیه الزام آور و سپس به صورت قانون 

با جریمه های سنگین اعمال شد«.
مدیرعامل پیام رسان گپ یادآوری می کند که اکنون در 
 Interoperability اتحادیه اروپا اگر یک پیام رسان به
نپیوندد، جرایم سنگینی برای آن درنظر گرفته می شود. 
انجیدنی دلیل این موضوع را چنیــن توضیح می دهد: 
»اساسا اینکه کاربر یا مشتری در یک چرخه بسته گرفتار 
شود و در یک پلتفرم باشد، محدودیت محسوب می شود 
و در دنیا هم رگولاتورها به طور کلی تلاش می کنند که 
محدودیت هایی را که از سوی شرکت ها اعمال می شود، 

حذف کنند.«
او این موضوع را منحصــر به پیام رســان ها نمی داند و 
می گوید: »کیف پول ها و شــبکه های اپراتور موبایل هم 
با interconnection به هم متصل هســتند. نمونه آن 
هم شبکه بانکی کشور یا همان شــبکه شتاب است که 
امکان ارتبــاط کارت های بانک های مختلــف را برقرار 

کرده است.«
به گفته او »تمــاس از همراه اول به ایرانســل از طریق 
سرویس interconnection برقرار می شود و به عبارت 
دیگر، همه پلتفرم ها در هر زمینه ای  برای بلوغ سرویس، 

نیاز به اینترکانکشن دارند«. 

    عبور رمزگذاری شده پیام از مرکز تبادل
مدیرعامل پیام رســان گپ  در مورد امنیــت پیام ها در 
پیام رسان ها می گوید: »اینکه یک پیام رسان اعلام کند 
که پیام ها به اشــکال مختلف رمزگذاری می شــود یک 
موضوع است و اینکه کاربر این ادعا را بپذیرد، موضوعی 

دیگر است.«
مهدی انجیدنی با اشاره به اینکه در بسیاری از مواقع ما به 
ادعاهای پلتفرم های خارجی اعتماد می کنیم اما در مورد 
پلتفرم هــای داخلی با تردید به موضــوع نگاه می کنیم، 
ادامه می دهد: »اگر کاربــران مقالات امنیت و کلیدهای 

تبادل شده مثلا واتساپ را بخوانند به مضحک بودن آن 
پی می برند.«

به گفته او »اگــر پیام رســان ها از قابلیــت رمزگذاری 
سرتاســری)end to end encryption( بهــره ببرند، 
باوجود قابلیت اینترکانکشــن هم می تواننــد پیام ها را 
رمزگذاری سرتاســری کنند. درواقع، وقتی صحبت از 
رمزگذاری مبدأ به مقصد اســت، مرکز واســط چندان 
 اهمیت نــدارد، چراکــه این واســط، صرفا یــک پیام

رمزنگاری شده را منتقل می کند.«

وزیر ارتباطات: ما 
هم قانون داریم هم 

فتوای مقام معظم 
رهبری موجود است 
که اطلاعات مردم در 
فضای مجازی حریم 

خصوصی است

در هفدهمین دوره از مسابقات روبوکاپ 
آزاد ایران ۶۰۰دانش آموز در قالب ۱۵تیم  به 
رقابت می پردازند. فرامرز دائمی، مسئول 
هفدهمیــن  دانش آمــوزی  لیگ هــای 
مســابقات ربــوکاپ آزاد ایــران در جمــع 
خبرنــگاران بــا بیــان اینکــه در مجمــوع 
۱۵رشته دانش آموزی در لیگ دانش آموزی 
برگــزار می شــود، گفــت: دمــو، روبات های 
فوتبالیست، شبیه ساز روبات ها و امدادگر 

از بخش های این لیگ هستند.

گروهــی از دانشــمندان ژل جدیــدی 
ســاخته اند که نه تنهــا می تواند ســرطان 
مغز )گلیوبلاستوما( را از بین ببرد، بلکه از 
بازگشت تومورها جلوگیری می کند. این 
دارو در آزمایــش روی مدل هــای حیوانی 
موفق شــده اســت ۱۰۰درصد نمونه ها را 

درمان کند. 

سیمکارتبدونفیلترگردشگران
تاچندروزآیندهمیآید

عــزت الله ضرغامی، وزیــر میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی روز گذشته در حاشیه نشســت هیأت دولت از 
امکان ارائه خدمات سیم کارت بدون فیلتر برای حوزه گردشگری 
طی چند روز آینده خبر داد. به گزارش همشــهری، درحالی که 
اعلام ارائه اینترنت بــدون فیلتر به گردشــگرهای خارجی به 
تازگی خبرساز شده بود اکنون وزیر گردشگری تأکید کرده که 
این مســئله تا حد زیادی مورد تصویب قرار گرفته است. او روز 
گذشــته در این رابطه گفت: ما کماکان معتقد هستیم که باید 
سیم کارت مناسب به گردشگران برای رفع نیازهایشان داده شود  
این ظرفیت برای مجموعه های خدمت رسان به این گردشگران 
نیز باید فراهم شود. به گفته وزیر گردشگری اینترنت بدون فیلتر 
جزو خدمات اولیه برای گردشــگری است که اگر فراهم نشود، 
نمی توان شاهد توسعه گردشگری بود. عیســی زارع پور، وزیر 
ارتباطات، چندی پیش به دنبال جنجالی شدن این ماجرا گفته 
بود این موضوع صرفاً در حد پیشنهاد بوده و تصمیم جدید درباره 
آن گرفته نشــده اســت. وزیر ارتباطات اعلام کرده بود: »برای 
گردشــگران خارجی که مدت کوتاهی به ایران سفر می کنند و 

دایره ارتباطات آنها با هموطنان خودشــان در 
سکوهایی است که مطابق مقررات داخلی 

ما، آن ســکوها دچار محدودیت هایی 
هستند، درخواست هایی مطرح شده 
است که سیم کارت های گردشگری 
زمان دار که تفاوت آن دسترســی به 
چند ســکوی خاص است، اختصاص 
داده و پــس از خروج گردشــگر، آن 

سیم کارت منقضی شود.«

 روح الله دهقانی، معــاون علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان رئیس جمهــوری 
گفت: با موافقت اصولی و ضمنی ســتاد 
کل نیروهای مســلح، قرار است ظرفیت 
ســربازی شــرکت های دانــش بنیــان تــا 
۱۰هزار نفر افزایش پیــدا کند. او گفت: با 
حمایت مقــام معظم رهبــری و همراهی 
ســتاد کل نیروهای مســلح از چند ســال 
گذشــته ظرفیتــی ایجــاد شــده اســت تــا 
ســالانه تعــدادی از نیروهــای ســرباز کــه 
توانمندی آنها در شرکت های دانش بنیان 
کارآمد اســت، دوران ســربازی خــود را در 

این شرکت ها بگذرانند.

۱۰
هزار نفر

6۰۰
دانش آموز

۱۰۰
درصد

اینترنت

عدد خبر

تضمین وزیر برای امنیت 
اطلاعات کاربران

پسازاتصال4پیامرســانبومیبهیکدیگربااستفادهاز
پروتکلMXPشــائبههاییدرموردامنیتپیامهامطرح
شد.اینشبهههاالبتهموضوعجدیدینیستواززمانیکه
پیامرسانهایداخلیتوسعهخودراآغازکردند،نقلمجلس
کاربرانبود.حتییکیازپیامرسانهابانصببیلبوردهایی
درســطحخیابانهاباکنایهتبلیغمیکردکهپیامکاربران
»تیکسوم«نخواهدخورد.منظوراز»تیکسوم«بهخطر
افتادنحریمخصوصیکاربرانازسویبرخینهادها،بدون
دستورقضاییبود.بااینحالاکنونکهصحبتازسرویس
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    مسئله ای به نام حریم خصوصی
اگرچه مسئولان از حفظ حریم خصوصی 
در پیام رســان های بومــی بارها ســخن 
گفته اند، امــا نگرانی های مردم قابل درک 
اســت؛ به عنوان مثال، روز گذشــته وزیر 
ارتباطات در حاشیه جلســه هیأت دولت 
در پاســخ به نگرانی برخی کاربــران از به 
خطر افتادن امنیت داده ها با همرســانی 
پیام رسان های داخلی گفت: »احدی حق 
دسترســی به اطلاعات مــردم در فضای 

مجازی و حریم خصوصی را ندارد.«
عیســی زارع پور یادآوری کرد که »ما هم 
قانون داریم هم فتوای مقام معظم رهبری 
موجود است که اطلاعات مردم در فضای 
مجازی حریم خصوصی است و دسترسی 
به آن، هم قانوناً و هم شــرعاً اشکال دارد. 
وزارت ارتباطات ضوابطی وضع کرده است 
و بر آنها نظارت دارد. بر این اساس به هیچ 
وجه احدی حق دسترســی بــه اطلاعات 
مردم در پیام رســان های داخلی را ندارد 
 و این موضوع مشــمول اصــل ۲۵ قانون
 اساســی اســت. خیال مردم از این بابت 

راحت باشد«.

   قابلیت در برابر امنیت
مدیرعامل پیام رســان گــپ در گفت و گو با 
همشــهری، با اشــاره به این موضوع که اگر 
قابلیت جســت وجو در پیام رســان ها وجود 
داشــته باشــد، مطمئن باشــید که پیام ها 
رمزگذاری سرتاسری نشــده است، توضیح 
می دهد: »وقتی صحبت از جست وجو در متن 
پیام ها می شــود، یعنی متن پیام ها به موتور 
جست وجو می رود و به این معنی است که در 
سمت سرور پیام رسان ایندکس شده اند. در 
غیراین صورت، چنین قابلیتی نمی تواند در 

اختیار کاربر قرار بگیرد.«
مهدی انجیدنی معتقد اســت که »امنیت در 
تضاد با قابلیت است؛ به عنوان مثال پیام رسانی 
مانند ســیگنال که در مورد امنیت بســیار 
حساس اســت، قابلیت های بسیار محدودی 
دارد؛ مثلا این پیام رسان ها قابلیت تاریخچه 
پیام ندارنــد. درواقع بســیاری از قابلیت ها 
مستلزم عملیات سروری مانند جست وجو و 

ایندکس کردن پیام هاست.«
به گفته او »واقعیت دنیای پیام رســانی یک 
توازن است)trade off( بین امنیت و قابلیت. 
یعنی ممکن است برای یک کاربر قابلیت مهم 

باشد و برای کاربری دیگر امنیت«.
مدیرعامل پیام رســان گپ به قابلیت مولتی 
دیوایس بودن پیام رسان ها هم اشاره می کند و 
می گوید: »اگر یک پیام رسان از قابلیت مولتی 
دیوایس برخوردار باشد به این معنی است که 

رمزگذاری سرتاسری پیام ندارد.«
انجیدنی در نهایــت تأکید می کند که اکنون 
پیام رسان ها رمزگذاری دارند، اما لزوما به این 
معنی نیســت که این رمزگذاری سرتاسری 

است.
به گفتــه او »رمزگذاری سرتاســری در دنیا 
بیشــتر برای تماس های صوتــی و تصویری 
اعمال می شــود. همانطور که تماس صوتی 
و تصویری پیام رســان گپ دارای رمزگذاری 

سرتاسری است.«
 مدیرعامل پیام رســان گپ اشــاره می کند 
که علت ایــن موضوع این اســت که تماس 
صوتی تصویــری، نیــاز نــدارد کــه در آن 

جست وجو یا ایندکس شود.
به عبــارت دیگــر، چــون در trade off آن 
»قابلیت« اهمیت و ارزش نداشته »امنیت« 

اهمیت پیدا کرده است.
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